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Celjski dazen odprt 
Končno je od nedelje dalje odprt tudi celjski bazen. Voda je trenutno topla samo 21 stopinj, ker še ni urejeno solarno 

ogrevanje, kar pa bi moral že do 15. aprila opraviti ITC iz Celja. Bazen je odprt vsak dan od 9.-18. ure. Ker je voda trenutno 
še premalo topla za trening celjskih plavalcev, se le-ti vozijo na trening v Maribor in Titovo Velenje, .doma pa ostajajo 
najmlajši. Ob bazenu je odprl kiosk s hrano in pijačo zasebnik, vendar v hotelu niso zadovoljni, saj ima nižje cene od 
njihovih. TV 

Brigadirji tudi 
na Rogli 

v nedeljo popoldne so 
tudi na najvišje ležeče 
delovišče v Sloveniji, na 
Roglo, v občini Sloven-
ske Konjice, prišli briga-
dirji, V prvi delovni iz-
meni bodo delali mladi 
iz Nove Gorice, Brežic in 
Črnomlja, v drugi, ki se 
bo zaključila 9. avgusta, 
pa brigadirji iz Lenarta, 
Trbovelj in Sevnice ter 
pionirji iz Kranja. 

Na Rogli so pripravili 
republiško delovno akci-
jo letos drugič, brigadirji 
pa bodo nadaljevah lani 
začeta dela. Najprej bodo 
ročno urejali smučišča na 
novih progah Jurgovo in 
Pesek, kjer bodo naredili 
snegobrane, čistili travni-
ke in urejali brežine na 
cestnem odseku Rogla-
Pesek. Letošnja akcija na 
Hogli bo predvidoma ve-
ljala 30 milijonov dinar-
jev, investitor del pa je ta-
ko kot lani zreški Unior. 

Vodstvo akcije Rogla 
87, komandant Janez So-
deržnik, Edita Edry, Igor 
Mušič in Mojca Vukasi-
novič, se je že takoj ob 
začetku dela srečalo s pr-
vimi težavami. Na Rogli 
so letos pričakovali vse 
številčno popolne briga-
de in v eni delovni izmeni 
naj bi delalo približno 100 
brigadirjev, vendar je iz 
Nove Gorice prišlo na de-
lovišča le 16 od predvide-
nih 30 brigadirjev. Orga-
nizator brigade, občinska 
konferenca mladih iz No-
ve Gorice sicer obljublja, 
da bodo na Roglo prišh še 
ostali brigadirji, vendar 
se bo zamuda najbrž poz-
nala pri začetnem delu. 

IVANA FIDLER 

O spremembaii Zalfona 
najbolj resno v Celju 

Od 25. maja do konca junija resda ni bilo veliko časa za 
široke in poglobljene razprave o spremembah in dopolni-
tvah Zakona o združenem delu, a ta čas je bil enak za vse 
občine. Očitno pa so ga na celjskem območju izrabili zelo 
različno, najbolje brez dvoma v Celju in v Laškem. V 
Šmarju se, na primer, razprav šele lotevajo, v Šentjurju pa 
tudi niso prišli dlje kot do splošnih ugotovitev. Nezado-
voljni so tudi z odzivom v konjiškem združenem delu, saj 
pričakovanih tematskih razprav ni bilo. Družbenopoli-
tične organizacije ocenjujejo, da zato, ker ni pravi čas 
zanje (preveč je dela s spremembami zakona o celotnem 
prihodku). Del krivde sicer po njihovem nosijo strokovne 
službe v združenem delu, prevladuje pa mnenje, da spre-
membe ne morejo rešiti sedanjih problemov. 

V celjski občini je bila raz-
prava v 30 organizacijah 
združenega dela, vsebinsko 
pa so veliko prinesle okrogle 
mize o posameznih temah. 
Splošne pripombe, ki so jih 
oblikovali, so podobne kot v 
drugih občinah (Laškem, 
Slovenskih Konjicah). Zav-
zemajo se, da bi spremembe 

Zakona o združenem delu 
uveljavili po spremembi 
Ustave, zahtevajo, da bi se 
pred spremembami preverili 
njihovi učinki in ugotavljajo, 
d a j e pristop k spremembam 
preveč normativističen, da 
skuša na nekaterih področ-
jih doreči vse podrobnosti, 
druge pa izpušča. Sodijo, da 

ni nobene potrebe, da vnaša-
jo v zakon določila drugih 
zakonov in ga s tem preobre-
menjujejo. 

V razpravi so izoblikovali 
vrsto podrobnih pripomb o 
posameznih tematskih sklo-
pih. Med drugim z njimi 
podpirajo krepitev vloge de-
lovne organizacije, pri ureja-
nju delovnih razmerij zavra-
čajo predlog o obvezni izbiri 
kandidata, ki izpolnjuje po-
goje razpisa, saj se tako te-
meljni organizaciji zožuje 
možnost samoupravljanja. 
So za razširitev disciplinskih 
odgovornosti, vendar zavra-
čajo obvezno prenehanje de-
lovnega razmerja brez pogoj-
ne odložitve, saj se bi s tem 
omejila pravica delavcev, da 
sami urejajo medsebojna de-
lovna razmerja. Pri samou-
pravnem organiziranju zdru-
ženega dela so se zavzeli za 
hitrejše prilagajanje razvoj-
nim spremembam, pri ures-
ničevanju samoupravljanja 
delavcev v združenem delu 
za odpravo nepotrebnih ak-
tov in prepisovanja določb iz 
zakona o združenem delu in 
drugih zakonov. So tudi za 
krepitev delavskih svetov in 
povečanje pristojnosti poslo-
vodnega organa s sočasnim 
povečanjem odgovornosti. 
Podprli so tudi področje re-
ševanja sporov, ki jih ni bilo 
mogoče rešiti po redni poti, a 
so jih ocenili kot zadnjo mož-
nost, pred katero je nujno 
vložiti več preventivnega de-
lovanja. Še posebej pozorno 
pa so v Celju razpravljali o 
prenehanju organizacije 
združenega dela in položaju 
delavca, ki ni po svoji krivdi 
ostal brez dela. 

MILENA B. POKLIČ 

Republišico teicmovanje icovinarjev 
Gospodarstvo gorenjskih 

občin je od 25. do 27. junija 
pripravilo 11. delovno sreča-
nje kovinarjev Slovenije -
Memorial Franca Leskoška-
Luke. Med kovinarji štirinaj-
stih slovenskih območij so 
tudi tekmovalci s Celjskega 
dosegli lepe rezultate, saj so 
v posamičnih tekmovanjih v 
poprečju dosegli deseta 
mesta. 

Kovinarji so se pomerili v 
poklicih strugar, brusilec, 
rezkalec, orodjar, ključavni-
čar, kovač, livar, plamenski 
varilec, varilec REO, TIG in 
MAG, avtomehanik Diesel 
in Otto ter elektrikar, v vsa-
kem poklicu pa sta tekmova-
la po dva delavca, ki sta na 
območnih tekmovanjih do-
segla najboljše rezultate. Ko-
vinarji so se pomerili v de-

lovnih organizacijah kranj-
ske, škofjeloške, jeseniške in 
tržiške občine, tekmovalci 
pa so bili zelo izenačeni, saj 
so zmagovalci odstopali le za 
nekaj točk od ostalih tekmo-
valcev, razvrščenih do osme-
ga mesta. 

S celjskega območja je na 
delovnem srečanju kovinar-
jev sodelovalo 28 tekmoval-
cev, osvojih pa so dve prvi in 
eno drugo mesto. V svojih 
kategorijah sta zmagala 
Slavko Zeme, strugar iz cin-
karne in Jože Šumak, elek-
trikar iz ESO Titovo Vele-
nje, drugo mesto pa je osvo-
jil Vlado Geršak, plamenski 
varilec iz Železarne Štore. 
Slavko Zeme in Vlado Ger-
šak bosta sodelovala tudi na 
zveznem tekmovanju kovi-
narjev v Sarajevu. 

Naše dela 
Novi tednik objavlja prilogo - gla-

silo občine Laško, v katerem je pred-
stavljen življenjski in delovni utrip 
občine. 

Frankolovo dobi nadomestni bazen 
Konec zapletov v tej krajevni skupnosti. Stran 6. 

Drugačno prostovoljno delo mladih 
Raziskovalni tabori odpirajo lepšo prihodnost prostovolj-
nega dela mladih. Stran 5. 

Pozabljene vrednote 
Govorimo o narodnoosvo-

bodilni borbi in ljudeh iz ti-
stega časa preveč ali prema-
lo? So ludje, ki so prepričam, 
da smo se ob tej temi že izra-
bili, so ljudje, ki pravijo, da 
bi morali o teh časih govoriti 
nenehno na enak način in so 
ljudje, ki zahtevajo, da se ti-
stih časov lotimo ponovno, 
drugače. Različna prepriča-
nja zbujajo razočaranja, jezo, 
odpor. V časih, ko nikomur 
ni lahko, še bolj vroča. 

Zakaj? So mar vrednote, 
ki so iz naših ljudi naredile 
borce preživele? Ne. Ne mo-
rejo biti preživele, ko pa jih 
vendar nismo večino nikoli 
niti oživili v vseh dolgih po-
vojnih letih. Če bi jih, bi nam 
šlo danes drugače. Pa ne mi-
slim samo na tiste najsvetlej-
še in najsvetejše, kot so brat-
stvo in enotnost jugoslovan-
skih narodov, kot je narodna 
in razredna zavest. Mislim na 
tiste, brez katerih v času bor-
be ne bi bilo zmag. Na skup-
ne cilje in pripravljenost za-
nje narediti vse, kar je v člo-
veški moči in še več. Na pre-
danost stvari. Koliko ljudi je 

danes predano reševanju na-
kopičenih težav? Malo, pre-
malo. Ali pa na iznajdljivost, 
na samoiniciativnost, kot 
dandanes pravimo. To vred-
noto smo pozabili kmalu po 
letu 1945. Kar poglejte naše 
razvojne programe, pa mesto 
Jugoslavije v znanstveno 
raziskovalnih in inovativnih 
dosežkih sodobnega sveta. 
Vso iznajdljivost porabljamo 
za iskanje najlažjih poti pre-
živetja. Ce bi tako razmišljali 
nekdanji borci, jih sploh ne 
bi bilo. 

Veliko je še takšnih svetlih 
tradicij narodnoosvobodilne 
borbe in nikar mi ne recite, 
da so preživele. Ampak pri 
obujanju teh tradicij in pri 
njihovem prenašanju na 
mlajše rodove je bila nekje 
napaka. Napake pa je mogo-
če popravljati. A ne z obsod-
bami, ne z napadi na drugače 
misleče, ne z razočaranjem 
in jezo. Dan borca je kar 
pravšnja priložnost za razmi-
slek o teh rečeh. 
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Kozjanski borci 
v Jurkloštru 

Tradicionalno zborova-
nje borcev in aktivistov 
Kozjanskega bo v nedeljo v 
Jurkloštru. 

Zborovanja se bo poleg 
borcev in aktivistov udeleži-
lo tudi sanitarno osebje in 
bivši ranjenci iz partizanskih 
bolnišnic na tem območju. V 
Jurkloštru naj bi se zbralo 
okoh dva tisoč udeležencev 
iz laške, sevniške, šentjur-
ske, šmarske, krške in breži-
ške občine ter predstavniki 
družbenopolitičnih organi-
zacij domicilnih občin. 

Zborovanje se bo začelo 
ob 11. uri. Slavnostni govor-
nik bo Dane Rine, sekretar 
medobčinskega sveta zveze 
komunistov Celje. 

Borci in mladinci iz Brežic 
bodo v Jurkloštru sklenili 
patruljni pohod po poteh 
obeležij narodnoosvobodil-
ne vojne od Brežic do Jur-
kloštra. 

Posebnost letošnjega sre-
čanja je tudi ta, da le-to so-
vpada z otvoritvijo prvega 
mladinskega raziskovalnega 
tabora na Henini pri Jurklo-
štru. Oba dogodka bosta vse-
binsko povezana in naj bi z 
njim vsi skupaj prispevali k 
hitrejšemu razvoju te še ved-
no manj razvite kozjanske 
krajevne skupnosti. 

VVE 



namenu so predali 
čistilno napravo 
mmamm^mmmi^^m^mmmBmmBmammmmsm 
Poskusno bo obratovala eno leto 

v okviru praznovanja 
praznika občine Žalec so v 
petek tudi uradno predali 
namenu čistilno napravo v 
Kasazah pri Petrovčah, ki 
jo upravlja žalska delovna 
organizacija Komunala. 

Ob otvoritvi je predsednik 
gradbenega odbora inž. Loj-
ze Rak poudaril, da je čistil-
na naprava eden od osnov-
nih pogojev za razvoj vse ob-
čine. Izgradnja je bila zares 
nujna, saj je področje Spod-
nje Savinjske doline izredno 
občutljivo na vodnogospo-
darskem področju. Brez te 
čistilne naprave bi bila tako 
rekoč onemogočena nadalj-
nja izgradnja družbenih in 
zasebnih stanovanj v večjih 
naseljih in izgradnja indu-
strijskih objektov. Njen os-
novni namen pa je seveda 
varstvo okolja in zaščita pod-
talnice, seveda pa je bila nje-
na izgradnja vezana tudi na 
obratovanje regijske mlekar-

ne v Arji vasi. Ne nazadnje 
velja zapisati, da s to čistilno 
napravo ščitijo tudi rezervat 
pitne vode za občino Celje. 

V zvezi s čistilno napravo 
je bilo tudi nekaj zapletov, 
zlasti pri pridobivanju raz-
nih soglasij in gradbenega 
dovoljenja, dodatno pa se je 
gradnja zavlekla tudi zaradi 
nameravane gradnje prašičje 
farme. Vse to in težave z od-
kupi zemljišč, je vplivalo na 
to, da je bila gradnja precej 
dražja kot bi sicer lahko bila. 
Vrednost čistilne naprave je 
konec lanskega leta presegla 
335 milijonov dinarjev, de-
nar zanjo pa so prispevali ob-
činska vodna skupnost, sa-
moupravna interesna skup-
nost za ceste in komunalo, 
mlekarna in drugi. Del de-
narja združujejo tudi upo-
rabniki v ceni vodarine. 

Čistilna naprava bo sedaj 
poskusno obratovala eno le-
to, v tem času pa bodo izde-

lali tudi sistem financiranja 
obratovanja, saj morajo po 
zakonu o komunalni dejav-
nosti nositi stroške uporab-
niki čistilne naprave, oziro-
ma povzročitelji odplak. 

Hkrati z gradnjo čistilne 
naprave so zgradili tudi vi-
sok vodni nasip na levem 
bregu Savinje, ki preprečuje 
izliv te reke. Kanalizacijski 
sistem s čistilno napravo in z 
zgrajenimi kolektorji, pa še 

Dokončna velikost čistil-
ne naprave je načrtovana za 
120.000 enot. V Žalcu pa so se 
odločili za izgradnjo po fa-
zah in sedanja čistilna na-
prava omogoča čiščenje za 
okrog 30.000 enot. Tehnolo-
gija čiščenja odplak poteka 
po mehansko biološkem po-
stopku. V projektu so upo-
števali najnovješe izkušnje 
na tem področju, nadzor 
nad samo gradnjo pa je 
prevzel Zavod za načrtova-
nje iz Žalca. 

ni zaključen. Sistem bodo 
dograjevali najmanj dve leti, 
vse pa bo odvisno seveda od 
denarja, ki ga bo imelo na 
voljo gospodarstvo žalske 
občine. 

JANEZ VEDENIK 

Ob otvoritvi so pripravili strokovni ogled delovanja čistilne naprave. 
Foto: TONE TAVČAR 

Nismo usposobljeni za dialog 
Celjski komunisti o iilejnopoliiičnih rdzmerah in 
odgovornostih za stečaj Lika 

člani občinskega komite-
ja zveze komunistov Celje 
so na svoji zadnji seji sicer 
ugotavljali, da komunisti še 
niso usposobljeni za odprt 
in kritičen dialog, a prav 
razprava na tej seji je poka-
zala, da so člani celjskega 
komiteja na dobri poti. Go-
vorili so o aktualnih idejno-
političnih razmerah v druž-
bi in v Zvezi komunistov 
Slovenije ter o odgovorno-
sti vodilne strukture v obči-
ni za razmere v Lik Savinja, 
ki so pripeljale to delovno 
organizacijo v stečaj. 

V razpravi o idejnopolitič-
nih razmerah so člani komi-
teja namenili največ pozor-
nosti razmeram v Celju. Os-
novna naloga vseh je pospe-
ševanje razvoja gospodar-
stva,- so dejali, ter se zavzeli 
za dosledno uresničenje 
sklepov in stališč 11. seje 
zbora združenega dela, ki so 
pokazali pot v večjo učinko-
vitost, poslovno uspešnost 
in razlikovanje med dobrim 
in slabim delom. Določno so 
spregovorili tudi o alterna-
tivnih gibanjih. Za celjsko 
občino velja, da so ta gibanja 
v njej prinesla premike na 
boljše. Se posebej to velja za 
ekološko gibanje. »Takšnih 
gibanj si lahko samo želi-
mo,« so dejaU. Tudi pogosto 
kritične prisepvke v časopis-
ju niso »raztrgali«, temveč so 
zanje dejali, da prinašajo no-
vo valovanje in razmišljanje. 

Zaradi vprašanj vrste os-
novnih organizacij zveze ko-
munistov in posameznikov o 
odgovornosti vodilne občin-
ske strukture za razmere v 
Lik Savinja pred stečajem, 
so ponovno proučili odgo-
vornost komunistov. Spreje-
li so stališče, da so za razme-
re najbolj in predvsem odgo-
vorni bivši vodilni m vod-
stveni delavci Lika. Še pose-
bej so odgovorni zaradi za-
vestnega, nepravilnega pri-
kazovanja rezultatov poslo-
vanja ter prikrivanja resnice 
pred samoupravnimi organi 
in družbenopolitičnimi orga-

nizacijami znotraj delovne 
organizacije ter organi in or-
ganizacijami na ravni obči-
ne. S tem so onemogočili ko-
munistom v delovni organi-
zaciji in v občini, da bi lahko 
hitreje ukrepali. Komuni-
stov iz Lika so za takšno rav-
nanje že izrekli ustrezne 

vzgojno-politične ukrepe, 
kazensko odgovornost pa 
ugotavlja sodišče. 

Občinski komite je ugoto-
vil, da ^o bili komunisti v 
vodstvih organov in organi-
zacij na ravni občine zavede-
ni s spretno ponarejenimi 

podatki v bilancah poslova-
nja ter razmeroma ugodnimi 
ocenami stanja v delovni or-
ganizaicji. Vse to pa opozar-
ja, da bo v prihodnje potreb-
no izpopolniti metode in 
oblike dela organov in orga-
nizacij ter vzpostaviti takšne 
informacijske tokove, ki bo-

do omogočili pravočasno 
ukrepanje. Očitno je, da bo 
tudi občinski komite lahko 
učinkovito delal le, če bodo 
tako delale osnovne organi-
zacije in sproti obveščala 
svoje vodstvo o razmerah in 
pr6blemih. 

MILENA B. POKLIČ 

Častno razsodišče občinskega komiteja ZK je obravna-
valo pritožbe komunistov Lika na izrečene kazni. Glav-
nemu direktorju Zvonetu Perliču je potrdilo izključitev iz 
Zveze komunistov, pomočniku glavnega direktorja za 
TPT Francu Gorjancu je kazen znižalo iz opomina pred 
izključitvijo v opomin, predsedniku akcijske konference 
Francu Šaleju pa iz izključitve v zadnji opomin pred izk-
ljučitvijo. Častno razsodišče proučuje možnosti za zmanj-
šanje kazni predsedniku mladinske organizacije, ki pa se 
na kazen izključitve ni pritožil. Nesporno pa je, da je 
njegova odgovornost manjša kot odgovornost računovo-
dje ali predsednika akcijske konference. 

Pomanjkanie denarja hromi telefonijo 
Brez dodatnega združevanja na celjskem območju ne bo šlo 

Pomanjkanje denarja res-
no hromi razvoj telefonije 
na celjskem območju. Da bi 
zagotovili najnujnejša sred-
stva, je območna samo-
upravna interesna skup-
nost za ptt promet pripravi-
la sporazum o združevanju 
sredstev za razširitev ptt 
zmogljivosti v posameznih 
občinah. Sporazum pa je za-

enkrat podpisalo tako malo 
uporabnikov, da lahko to 
resno ogrozi vse razvojne 
načrte. 

Po sporazumu bi naj posa-
mezni uporabniki na vsak 
porabljen impulz združili do-
datnih 45 odstotkov vredno-
sti impulza. V celjski občini 
so se edini odločili za dogo-
vorjen odstotek, drugod pa 

so ga zaradi velikih potreb 
razvoju telefonije povečali. 
Občine Laško, Slovenske 
Konjice in Šmaije so se odlo-
čile za 100 odstotkov (name-
sto enega porabljenega im-
pulza plačajo dva), Šentjur 
80 odstotkov, Velenje 70 od-
stotkov in Žalec 55 odstot-
kov. Ti dogovori bodo nekaj 
prinesli le, če se bo bistveno 
povečalo število organizacij 
združenega dela in drugih 
uporabnikov, ki so podpisali 
sporazum. 

Telefonske zmogljivosti na 
območju so danes zasedene 
že 97 odstotno. Za nadaljnji 
razvoj je nujna razširitev te-
lefonske centrale na Golov-
cu. Denar zanjo bi naj po do-
govoru združili v celjski ob-
čini. Šele ko bo ta centrala 
razširjena, bo mogoče pove-
čati število naročnikov v La-
škem in Slovenskih Konji-
cah, kjer so potrebe največje 
in so se zanje dogovorili, da 
jih bodo razreševali pred-
nostno. V Celju so kljub 
skromnemu številu tistih, ki 
so se že odločili za podpis 
sporazuma prepričani, da se 
bodo za razvoj telefonije in 
svoj prispevek k njemu odlo-
čili tudi drugi. Zaenkrat so 
se skoraj izključno tiste or-
ganizacije združenega dela, 
ki imajo smele, dolgoročne 
razvojne načrte in se zaveda-

jo, da je za njihovo uresniči-
tev še kako pomembna tudi 
telefonska povezava s 
svetom. 

MILENA B. POKLIČ 

Bibliografija zdravstvenih 
delavcev 

Ob stoletnici celjske bolnišnice je Svet za znan-
stveno raziskovalno dejavnost Zdravstvenega cen-
tra Celje izdal Bibliografijo zdravstvenih delavcev 
Zdravstvenega centra. Gradivo je zbral in uredil 
profesor dr. Janko Lešničar. 

Bibliografija prikazuje strokovno in raziskovalno 
delo celjskih zdravstvenih delavcev, večinoma zdrav-
nikov celjske bolnišnice in področja, ki na bolnišnico 
gravitira. S to izdajo so dopolnili Bibliografijo zdrav-
stvenih delavcev Zdravstvenega centra Celje, ki so jo 
izdali leta 1982. 

V bibUografiji so zbrana dela 94 zdravstvenih delav-
cev. V celoti obsega 1459 del, od tega 209 samostojnih 
publikacij, 696 znanstvenih in strokovnih člankov v 
domači in tuji literaturi, 385 poročil in zapisov ter 169 
poljudno znanstvenih člankov. Pred bibliografijo so 
navedeni kratki biografski podatki o avtorjih. Kot je v 
uvodu zapisal prof. dr. Janko Lešničar, je namen bibli-
ografije ne le predstavitev strokovnega in raziskoval-
nega dela celjskih zdravstvenih delavcev, ampak tudi, 
da to delo pospešuje, spodbuja in usmerja. 

MBP 

Priznanje samoupravljalcem 
Združenje klubov samoupravljalcev Jugoslavije je 

ob Dnevu samoupravljalcev podelilo najvišje pri-
znanje samoupravljalca celjski delovni organizaciji 
Zlatarna Celje. 

Ob dnevu samoupravljalcev sta republiška prizna-
nja samoupravljalcem prejela s celjskega območja 
delovna organizacija Žična Celje in Breda Kovše iz 
Konusa v Slovenskih Konjicah. 

Priznanje samoupravljalcu za leto 1987 so v celjski 
občini podelili v četrtek na osrednji prireditvi ob 
Dnevu samoupravljalcev. Priznanja so prejeli: Rudi 
Mraz iz Cinkarne Celje, tozd Kemija, Viljem Korošec iz 
Ema, tozd Servis in trgovina, Jože Kocman iz OGP 
Remont Celje, Dušan Vanovšek iz Ingrada, tozd Meha-
nizacija, Zdenka Zimšek iz delovne organizacije Bla-
govni center, delovna skupnost skupnih služb, Alojz 
Munda z Osnovne šole 1. celjske čete ter Milena Peč-
nik z osnovne šole Frana Kranjca. 

Žalec: Prejšnji teden so v Preboldu podelili priznanja 
ob Dnevu samoupravljalcev. Plakete so prejeli Kmetij-
stvo Žalec, tozd Kmetijstvo Latkova vas DE Žovnek, 
Majda Hribar iz osnovne šole Polzela, Jože Kek iz 
žalskega Juteksa, Bojan Travnšek iz Minerve, Rudi 
Zupane iz Šempetra, Darko _ Vasle kot mladinec, 
Romana Breznik iz Strojne v Žalcu, Anton Pečnik iz 
Gradnje, Anica Drev iz Vinske gore in Anica Puncer iz 
Aera v Šempetru. 

V občinah Mozirje, Slovenske Konjice, Šmarje, 
Šentjur, Laško in Velenje letos priznanj ne bodo pode-
h\i. 

Predor Trojane je 
labko le izgovor 
Občine štirih regij o skupnih zahtevah 

Občine celjske, koroške, 
podravske in pomurske re-
gije imajo številne skupne 
težave in zahteve. O njih so 
spregovorili na skupnem 
sestanku predsednikov sve-
tov občin s predstavniki re-
publiške skupščine, prejš-
nji teden pa so dogovore 
predstavili na seji sveta ob-
čin celjskega območja. 

Med skupnimi težavami, 
ki jih je potrebno razrešiti na 
republiški ravni, izstopajo 
predvsem proizvodnja hrane 
s svojimi neekonomskimi in 
neusklajenimi cenami ter 
neurejena infrastruktura, še 
zlasti cestne povezave. Naj-
bolj pereča je cesta Celje-
-Ljubljana. Občine vseh šti-
rih območij zato zahtevajo, 
da republiška skupnost za 
ceste v tem srednjeročnem 
obdobju poskrbi za dokonč-
no izdelavo načrta izgradnje 
nove cestne povezave, ki bi 
naj bila zgrajena v nasled-
njern srednjeročnem obdob-
ju. Čimprej mora tudi pro-

učiti umestnost obstoječega 
načrta, ki vključuje izgrad-
njo predora pod Trojanami. 
Mogoče je, da načrtovan pre-
dor s svojo nedosegljivo vi-
soko ceno služi kot izgovor 
za odmik izgradnje. V vsa-
kem primeru pa bi naj do 
leta 1990 razrešili najbolj kri-
tičen odsek na trojanski pre-
lomnici, vendar tako, da bi 
bila dela vključena v prihod-
njo izgradnjo. 

Svet občin celjskega ob-
močja bo za vse štiri regije 
vodil akcijo za oprostitev 
davkov in prispevnih sto-
penj iz osebnih dohodkov 
prostovoljnega dodatnega 
dela delavcev (po novem te-
mu pravijo »prostovoljne 
dnine«). Oprostitev bi naj ve-
ljala takrat, kadar delavci za-
služek iz dodatnega dela na-
menijo za sanacijo lastne de-
lovne organizacije, za pomoč 
ob naravnih in drugih nesre-
čah ali za skupne zahteve in 
potrebe, kakršna je na pri-
mer modernizacija bolnišni-
ce v Celju. Občini Laško so v 
republiki takšen predlog že 
zavrnili, če pa bodo isto zah-
tevale vse občini štirih regij, 
so možnosti za uspeh vseka-
kor večje. 

Vsa štiri območja vse bolj 
prizadevajo neusklajene ce-
ne v proizvodnji hrane. Po-
pravki cen posamičnih kme-
tijskih pridelkov ne razrešu-
jejo ničesar, še manj prelaga-
nje reševanja nakopičenih 
težav iz republike na regije 
in celo občine. To postaja še 
toliko bolj nesmiselno ob ko-
pičenju denarja v republiški 
interesni skupnosti za po-
speševanje proizvodnje hra-
ne. V njej bo kmalu združe-
nega 80 odstotkov denarja, le 
20 odstotkov pa v občinah. 
Zato zahtevajo, da v republi-
ki z odpravo cenovnih nes-
kladij zagotovijo enostavno 
reprodukcijo, občinske inte-
resne skupnosti pa naj pre-
težno usposabljajo družbene 
proizvajalce, da bodo imeli 
potrebna lastna sredstva in 
denar za razširjeno repro-
dukcijo 

MILENA B. POKLIČ 



Načrt zaposlovanja 
v razkoraku s cilji 
Zaposlovanje presežkov delavcev le 
prednostna naloga 

Osnovna ugotovitev celj-
skega izvršnega sveta, ki je 
prejšnji teden razpravljal o 
letošnjem načrtu zaposlo-
vanja je bila, da je načrt tu-
di letos v razkoraku z reso-
lucijskimi usmeritvami. Se 
najbolj odstopa od izhodišč 
načrt zaposlovanja v nego-
spodarstvu. Izvršni svet je 
ocenil, da je nesprejemljiv 
in opozoril sise, da vsako 
novo zaposlitev ponovno 
preverijo glede na razpolož-
ljiva sredstva. Izvajalci se 
namreč, po njegovem mne-
nju, očitno premalo zaveda-
jo, da prekomerno zaposlo-
vanje prizadene predvsem 
njihov osebni standard. 

V razpravi je bilo veliko 
govora tudi o neusklajenosti 
načrtov zaposlovanja v zdru-
ženem delu in na občinski 
ravni. Občinski letni načrt 
zaposlovanja bi namreč mo-
ral biti seštevek načrtov za-
poslovanja organizacij zdru-
ženega dela, vendar temu že 
leta nazaj ni tako. Do tega 
prihaja, ker so načrti organi-
zacij združenega dela bolj se-
števek želja kot resničnih 
potreb po novih delavcih. 
Zato mora komite za družbe-
noekonomski razvoj ob pri-
pravi resolucije preveriti, v 
kolikšni meri je načrt zapo-
slovanja sploh sestavni del 
resoluciiskih usmeritev. 

Število zaposlenih v celj-
ski občini naj bi se letos, ob 
upoštevanju stečaja Lesno 
industrijskega kombinata 
Savinja, povečalo za 0,1 od-
stotek. Gospodarske organi-
zacije združenega dela načr-
tujejo 1,5 odstotno poveča-
nje števila zaposlenih, med-
tem ko naj bi se v negospo-
darstvu stopnja rasti zapo-
slovanja povečala za 2,2 od-
stotka. Družbene dejavnosti 
ob tem načrtujejo 2 odstotno 
rast zaposlovanja. 

Za kritje skupnih kadrov-
skih potreb bodo organiza-
cije in skupnosti potrebova-
le 1.619 delavcev, od tega 73 
odstotkov strokovnih ka-
drov. Predvidoma bodo za-
poslile 1.076 delavcev ter 
615 pripravnikov, od tega 
456 lastnih štipendistov. 

Zaradi generacijskega pri-
liva novih kadrov in zmanj-
šanja števila potreb po pri-
pravnikih ostaja odprto 
vprašanje pripravništva za 
nekatere štipendiste iz zdru-
ženih sredstev. 

V celjski občini naj bi ob 
tem zaradi tehnoloških in 
ekonomskih razlogov nastal 
presežek 679 delavcev. Poleg 
presežkov Lesno industrij-
skega kombinata Savinja so 

jih napovedah še Emo, Raz-
vojni center in Pedagoška 
srednja šola. Zaradi poklicne 
neusklajenosti kadrovskih 
presežkov in potreb združe-
nega dela se bo bistveno po-
večala nezaposlenost. 

Ker je razreševanje proble-
ma presežkov delavcev v 
celjski občini letos prednost-
na naloga, bodo organizacije 
združenega dela in skupno-
sti v čimvečji možni meri po-
skrbele za delavce in štipen-
diste Lesno industrijskega 
kombinata Savinja. Uresni-
čevanje letošnjega načrta za 
zaposlovanje pa bodo nosilci 
občinske pohtike zaposlova-
nja zagotovili z doslednim 
uresničevanjem usmeritev 
samoupravnega sporazuma 
o usklajevanju letnih načr-
tov zaposlovanja za to sred-
njeročno obdobje. 

V. E. 

Višje prispevne stopnje 
Po podatkih komiteja za 

družbene dejavnosti maja 
ni imela nobena interesna 
skupnost blokiranih sred-
stev. 

Pri ugotavljanju dovolje-
nega obsega sredstev so inte-
resne skupnosti za obdobje 
januar-maj. . uporabile stop-
njo rasti 117,45, pri čemer so 
upoštevale tudi dodatne 
usmeritve Zavoda SR Slove-
nije za družbeno planiranje 
V nasprotju s prvim trime-
sečjem letos, ko so imele in-
teresne skupnosti blokirana 
sredstva v višini 64 milijo-
nov din, je bilo maja celo 
premalo združenih sredstev 
in sicer za dobrih 52 milijo-
nov din. 

Strokovna služba interesne 

skupnosti družbenih dejavno-
sti je tudi uskladila vrednosti 
programov sisov skladno z 
usmeritvami Zavoda SR Slo-
venije za družbeno planiranje 
in z ugotovljeno rastjo letoš-
ryih osebnih dohodkov v celj-
skem gospodarstvu. Ob tem 
primeijava že združenih sred-
stev v petih mesecih letos z no-
vo ovrednotenimi programi ter 
upoštevanjem ocenjene rasti 
bruto osebnih dohodkov z in-
deksom 166 kaže, da bi se mo-
rale prispevne stopnje iz bruto 
osebnega dohodka in dohodka 
povišati. 

Iz bruto osebnih dohodkov 
n ^ bi se prispevne stoprye po-
višale za skupno 2,17 odstotka 
in sicer: Skupnost otroškega 
varstva za 1,29 odstotka. Ob-
činska izobraževalna skupnost 

za 0,44, Telesno kulturna skup-
nost za 0,09, Kulturna skup-
nsot za 0,10, Socialno skrbstvo 
za 0,19 ter Zdravstvena skup-
nost za 0,06 odstotka. Iz do-
hodka pa naj bi se prispevne 
stopnje povišale za 1,09 od-
stotka. 

Ob tem strokovna služba 
ocenjuje, da je preračun po-
trebnih prispevnih stopenj gle-
de na valorizirane vrednosti 
programov interesnih skupno-
sti preuranjen. Ni še namreč 
narejena ocena rasti bruto 
osebnih dohodkov za drugo 
polletje kot tudi niso znani pri-
livi za prvo polletje. Zato bodo 
strokovne službe v začetku 
drugega polletja ponovno us-
kladile prispevne stopnje z 
vrednostjo programov interes-
nih skupnosti. 

V. E. 

Razpisa niso ponovili 
Rešitev /e v društvih, pravijo odgovorni 

v šentjurski kulturi že ne-
kaj časa vlada mrtvilo, ki 
ga razbijajo le občasni kon-
certi pevskih zborov. Zato 
so se pred meseci v kulturni 
skupnosti odločili, da z raz-
pisom dobijo človeka, ki bo 
skrbel za koordinacijo med 
društvi, načrtoval priredi-
tve, vodil muzej Ipavcev in 
še kaj. 

Ker pa se na razpis ni od-
zval nihče, ki bi ustrezal raz-
pisnim pogojem, so ga skle-
nili ponoviti. Vendar pa so 
družbenopolitične organiza-
cije v občini menile, da za 
novo zaposlitev ni dovolj de-
narja in da lahko vse te nalo-
ge opravljajo že sedanje in-
stitucije in društva. 

Med društvi v občini dela-
jo le tista v Šentjurju, Dram-
Ijah, Ponikvi, in Dobju, dru-
god pa so zaradi kadrovskih 
težav prenehala. Muzej Ipav-
cev je uradno zaprt že od ja-
nuarja, obiskovalce pa lahko 
vanj spusti čistilka, če si ga 
želijo ogledati, vendar ni po-
sebnega vodstva. Vse večje 
finančne težave so dejavnost 
še bolj oklestile. Tako so 
pred leti še organizirali go-

stovanja gledaliških skupin, 
letos tega ni bilo. Med profe-
sionalnimi ustanovami se še 
največ dogaja v občinski 
knjižnici, kjer pa za razstave 
nimajo primernega prostora. 

Kljub težavam obnavljajo 
vsaj prostore. Tako bodo do 
konca avgusta v glasbeni šo-
li uredih tri nove učilnice, v 
kulturnem domu pa obnav-
ljajo oder. 

Ob vsem tem so pri kultur-
ni skupnosti prepričani, da 
bi profesionalec, ki bi skrbel 
za kulturo v občini, marsikaj 
premaknil na bolje. Po po-
datkih slovenske kulturne 
skupnosti so edina občina, 
ki takšnega človeka nimajo, 
saj imajo drugod vsaj hono-
rarno zaposlenega delavca v 
kulturi. Očitno v prihodnje 
niti tega ne bo, saj družbeno-
politične organizacije v obči-
ni menijo, da je rešitev v 
boljšem delu društev. Za 
muzej Ipavcev lahko skrbi 
prosvetno društvo v krajevni 
skupnosti Šentjur-center, za 
koordinacijo prireditev zve-
za kulturnih organizacij . . . 
Sredstva, ki bi jih dali za no-
vo zaposlitev, pa bodo raje 
porabili za razvoj same de-
javnosti. Vprašanje je le, 
kakšna bo ta dejavnost v pri-
hodnje, če bo še naprej pre-
puščena zgolj dobri volji po-
sameznikov. 

T. CVIRN 

Šentjurčani v 
Makedonijo 

šentjurski mladinci te 
dni odhajajo v drugo izme-
no akcije Titov Veles v Ma-
kedoniji. Tako kot vsako le-
to so imeli tudi tokrat precej 
težav s sestavo brigade Milo-
ša Zidanška, ki pa so jih reši-
li tudi s pomočjo šmarskih 
mladincev. Gre torej za zdru-
ženo brigado dveh občin. 
Brigadirji bodo v Makedoni-
ji pogozdovali in čistili od-
točne kanale ob avtocesti. 

To pa ni edina akcija, na 
kateri sodelujejo šentjurski 
mladinci. Zlasti so aktivni 
pri organiziranju prostočas-
nih aktivnosti na akciji Koz-
jansko, povezali pa so se tudi 
z vojaki, ki delajo na cesti 
Jezerce-Dobje in zanje bodo 
v sodelovanju z brigadirji v 
Šentvidu pripravili zanimive 
popoldanske aktivnosti. 

TC 

Uroš Slavinc, član Izvršnega sveta Skupšči-
ne SR Slovenije, o republiškem tekmovanju 
kovinarjev: 

»Živimo v času, ko na vsakem koraku ugotavljamo raz-
vojno neskladnost našega gospodarstva in zaostalost naše 
industrije za razvitimi industrijskimi državami. Za takšno 
staiyeje veliko vzrokov. Eden med njimi je tudi pomanj-
kanje strokovnih kadrov. V zadnjih petn^stih letih smo se 
srečevali z velikimi kadrovskimi premiki iz neposredne 
proizvodnje v razne administrativne službe, kar so pogo-
sto pospeševan tudi neurejeni odnosi v nagrajevanju. Ker 
temu procesu nismo pravočasno prilagodili tudi izobraže-
vanja in ustreznejše nagrajevali deficitarne kadre, se 
danes srečujemo z velikim kadrovskimi problemi. Spo-
znanje, da je znanje na vseh ravneh ključ uspešnega 
gospodarjenja in nadaljnjega razvoja, seje pri nas močneje 
uveljavilo šele v zadnjih letih. To se v zadnjem času močno 
čuti tudi v številnih družbenih akcijah. Tudi delovno sre-
čanje kovinarjev je v prvi vrsti namenjeno širjenju in 
potrjevanju znanja, krepitvi tekmovalnega duha in delov-
nih spretnosti.« 

Ivan Kukovec, član izvršnega odbora Gospo-
darske zbornice Slovenije o inventivnosti: 

»Poleg javno priznanih inovacij in patentov so vse več-
jega pomena vsakdanje drobne ideje za izboljšanje proiz-
vodnih in poslovnih rezultatov. Zato bomo morali končno 
začeti tudi bistveno boljše moralno in materialno vredno-
titi umsko delo, ne pa rezultate tega kar naprej proglašati 
kot možnost za neupravičeno bogatenje posmeznikov, ki 
bi naj bilo celo nevarno za socialni mir. Čas je pokazal, da 
je to lahko zabloda, saj potrebujemo čimveč ustvarjalnega 
nemira, da bi bili sposobni uspešneje reševati tudi soci-
alna vprašanja, ki objektivno spremljajo vsak družbeni 
razvoj - posebej še, če je dovolj hiter S tem namenom 
moramo bistveno dopolniti celoten sistem ugotavljanja in 
vrednotenja in priznavanja koristnih idej slehernemu 
občanu. Sedanji, često tudi desetletni birokratsko-tehno-
kratski postopki za priznanje patentnih pravic pri nas 
namreč lahko sprotno razvrednotijo vloženo umsko delo 
še tako talentiranih posameznikov.« 

Andrej Čulk, direktor Mlekarne Arja vas, o 
višjih cenah mleka: 

»Odkupne cene mleka so se nazadnje povečale sredi 
maja, ko so mleko podražili za nek^ manj kot 17 odstot-
kov. Odtlej smo v mlekarnah delali z izgubo, v Mlekarni 
Arja vas pa smo vsak dan izgubili od 3 do 4 milijone 
dinarjev, saj se prodane cene mleka in mlečnih izdelkov 
niso dvignile. Z odlokom Zveznega izvršnega sveta, kije 
stopil v veljavo 21. junija, smo prodane cene mleku in 
mlečnim izdelkom dvignili za približno 40 odstotkov. Rad 
bi povedal, da nas v mlekarnah najbolj pestijo stroški 
embalaže in energije, saj nanesejo kar 93 odstotkov celot-
nega prihodka. Za osebne dohodke namenjamo le 7 
odstotkov celotnega prihodka. 

V Mlekarni se zavedamo, daje povečanje odkupnih cen 
mleka nujno, vendar bodo o tem zadnjo besedo rekli v 
Zveznem izvršnem svetu - mi pa lahko dodamo le to, da so 
se od oktobra 1986 prodane cene mleka in mlečnih izdel-
kov povišale le za 60 odstotkov, kar v primerjavi z drugimi 
podražitvami ni pretirano.« 

Franc Perše, direktor zdravilišča v Laškem, 
o načrtih v letošnji turistični sezoni: 

»Na letošnjo turistično sezono se nismo posebej priprav-
ljali, kajti močno kasnimo z obnovitvenimi deli naših 
stavb, zato tudi nismo sklepali posebnih turističnih aranž-
majev za tuje goste. Smo polno zasedeni, predvsem z 
domačimi gosti, tudi v poletju bo tako. 

Ko bo glavne sezone konec, se bomo jeseni lotih zdravi-
liškega ambienta ter mu skušah vrniti prvotno podobo. 
Obnovili bomo osrednji vhod, tudi notranjost starega dela 
zdravilišča bomo preurejali. Verjetno se bomo lotili 
obnove starega bazena in renovirah tudi razkošno kabino, 
kamor seje b^e hodil kopat Franc Jožef, avstrijski cesar.« 

Andrej Kamenšek, direktor Cestnega podjet-
ja Celje ob jubileju podjetja: 

»Ne želimo zaostajati za časom, za razvojem v svetu, in 
prepričan sem, da imamo toliko moči, idej in znanja, da to 
zmoremo. Vse kar gradimo in načrtujemo je namenjeno 
boljšemu vzdrževanju cest, varnejšemu prometu. Ne-
dvomno je človek, delavec, organizator, osnova vsega, 
njegovo znanje pa osnova napredka in da so dobri delovni 
in poslovni rezultati tudi motivacija za nadaljnje delo. Za 
nas je izredno pomemben prostor, v katerem živimo, da v 
njem z vsemi dobro sodelujemo in tako z združenimi 
močmi delamo tisto, kar je m^j boljše za ceste.« 

Priznanja »Inovator Celje 86« 
y Celju že nekaj let nagra-

jujejo najboljše inovatorje, 
razvojno raziskovalne ter 
strokovne delavce za njiho-
ve ustvarjalne dosežke. Na 
proslavi ob Dnevu samo-
upravljalcev so podelili 
priznanja »Inovator Celje 
86«. 

Diplome in nagrade 
80.000 dinarjev so prejeli 
strokovni in vodstveni de-
lavci: Jože Gubenšek, Stan-
ko Stepišnik, Zvone Žličar 
in Vojko Cvikl iz Ema za 
uvajanje numerično krmilje-
nega stroja za individualno 
proizvodnjo, povezanega s 
centralnim računalnikom, 
Danilo Kotnik iz Libele za 
dosežke pri razvijanju novih 
tehnologij in izdelkov ter or-
ganiziranju razvojno razisko-
valne in inovacijske dejav-
nosti, Srečko Senčič, Gojko 
Manojlovič, Peter Bračun, 
Alojz Burič, in Roman 
Grabner in železarne Štore 
za uvedbo naprave za vpiho-
vanje prašnatih delcev (v te-
koče železo). 

Med razvojno raziskoval-
nimi delavci so diplome in 
nagrade prejeli: Milan Bor-
šič iz Libele za konstrukcijo 
nove avtomatske strege za 
odprte vreče SN 50, Feliks 
Cernak s sodelavcem Fran-
cem Logarjem in Alojzom 
Sram 1 jem iz železarne Store 
za razvojno raziskovalno na-
logo »raziskave obdeloval-

nosti litine v letu 1985 in 
1986«, Franc Klemen iz In-
grada za razvojno nalogo »di-
stančno pritrjevanje letev na 
PI ploščah« ter Franc Mla-
kar iz železarne Štore za več 
aplikacij razvojno razisko-
valnih nalog v proizvodnji. 

Posebno diplomo in na-
grado so za uspešno organi-
ziranje in spodbujai^e mno-
žične inventivne dejavnosti 
podelili Jožetu Prešernu iz 
Libele. 

Priznanje in nagrado so 
prejeli inovatorji množične 
inventivne dejavnosti: 
Slavko Ferleš iz Aera za dva 
inovacijska predloga -
»obračalna naprava za s vitke 
na viličarju« in soavstorstvo 
»kontrolniku navitja pisal-
nih trakov v kasetah vseh 
oblik«, Franc Sušnik, Mirko 
Mežnar in Ante Ivelič iz Cin-
karne za tehnično izboljšavo 
»sprememba načina odzra-
čevanja reakcijskih kadi«, 
Fanika Plahuta iz Aera za 
dva koristna predloga -
»prodaja odpadnega Amor 
papirja« in »popravilo in 
prodaja napačno številjenih 
obrazcev«^ Anton Šumej iz 
železarne Store za šest inova-
cij - »samodejno zapiranje 
zapor peska na peskalnem 
stroju«, »avtomatsko vrača-
nje rezalke in elektropnev-
matska regulacija rezalke na 
rezalnem stroju«, »avtomati-

ziranje transporta materiala 
na rezalnem stroju«, »uredi-
tev mesta za razrez paličastih 
profilov,« in »oprema za do-
dajanje in izmetavanje pri re-
zalnem stroju« ter Anton 
Žerjav, Bojan Završnik, 
Viktor Kovačič in Ivica Žer-
jav z osmimi sodelavci iz 
Cinkarne za tehnično izbolj-
šavo »elementi za pretok 
agresivnih medijev«. 

Plakete in nagrade so pre-
jeli inovatorji množične in-
ventivne dejavnosti: Bojan 
Božiček, Bogomir Slapar, 
Franc Godicelj in Ivan Dro-
fenik iz železarne Štore za 
inovacijo »števec impulzov 
za dolžino valjanca na progi 
0 300«, Martin Črepinšek in 
Martin Žibert iz Cinkarne za 
tehnično izboljšavo »elektro-
indukcijska mrežnofrek-
venčna talilna lončena peč 
za barvane kovine«, Henrik 
Divjak, Milan Oblak in Edi 
Dečman iz Libele za tehnič-
no izboljšavo »sprememba 
načina pranja in razmaščeva-
nja izdelkov pred lakira-
njem«, Ivo Hanžič, Stane 
Randl, Anton Žigon, Anita 
Planinšek in Zdenka Šamec 
iz Zlatarne za izdelavo 141 
novih modelov zlatarskih iz-
delkov v letu 1986 ter Franc 
Kramer, samostojni obrtnik, 
za zamisel, konstrukcijo in 
izdelavo trosilnika sipkih 
materialov. 

MBP 

Podelili državna odlikovanja 
Občinske izobraževalne skupnosti 

v sredo, 24. junija 1987, so na posebni slovesnosti v celjski 
glasbeni šoli podelih državna odlikovanja delavcem Združe-
nih osnovnih šol Celja. Red dela z zlatim vencem je prejel 
Adolf Marčič, red zaslug za narod s srebrno zvezdo Marta 
Horvat, in red dela s srebrnim vencem Angela Antič, Kri-
stina Dostal, Hedvika Lekič, Inge Vasle ter Danica Žagar. 

Priznanja OIS za leto 1987 pa so prejeli: AVTO Celje, 
krajevna skupnost Lava, Osnovna šola Ivan Kovačič-Efenka 
Celje, Karel Gradišnik iz STŠ Maršala Tita Celje, Anton 
Mogu iz Gozdnega gospodarstva Celje, Milena Pečnik iz 
Osnovne šole Franja Kranjca in Rado Planteu iz Delovne 
organizacije NIVO Celje. 

JANKO PETROVEC 



Klasični izvoz je nezanimiv 
Na Polzeli bodo izdelali 47 milUonov parov nogavic 

Kolektiv polzelske tovar-
ne nogavic, ki letos praznu-
je 60 letnico obstoja, bo le-
tos prejel najvišje priznanje 
žalske občine - zlato plake-
to. Priznanje jim bodo pode-
lili za dobre gospodarske 
rezultate, ki jih dosega ta 
kolektiv. Jasno je sicer, da 
brez težav nikjer ne gre. Tu-
di Polzela pri tem ni izjema, 
toda težave v tej tovarni do-
bro premagujejo. 

Direktor te enovite delov-
ne organizacije Alojz Došler 
pravi, da bodo letos na Pol-
zeli izdelali kar 42 milijonov 
parov nogavic. Kot vse kaže, 
bodo to nalogo, ki so si jo 
zadali v letnem načrtu, tudi 
uresničili, saj je bila proiz-
vodnja že v petih mesecih v 
primerjavi z enakim lanskim 
obdobjem večja za kar devet 
odstotkov, kar pomeni, da so 
izdelaU milijon pet sto tisoč 
parov nogavic več. Na tuje, 
izključno konvertibilno trži-
če in to v glavnem v Zvezno 
republiko Nemčijo, na Nizo-
zemsko, v Libijo in druge dr-
žave, bodo izvozili kar 41 od-
stotkov celotne proizvodnje. 
Izvažati so prisiljeni, saj brez 
izvoza tudi ne bi bilo tako 
velike proizvodnje za doma-
či trg. Devize pa so potrebne 
tudi za uvoz kakovostnih 
materialov, brez katerih ne 
bi mogli izdelovati kakovost-
nih nogavic. 

Vrednost izvoza Polzele bo 
letos presegla tri milijone di-
narjev, kar je za 1300 članski 
kolektiv kar precejšnja vso-
ta. Gre pa predvsem za dode-
lavne posle, medtem ko kla-
sičnega izvoza Polzela nima. 

O tem direktor Alojz Došler 
takole razmišlja: 

»Pri teh treh milijonih do-
larjev gre za neto devizni 
učinek. Klasičen izvoz, to-
rej izvoz dela, surovin in 
znanja ni mogoč, saj vemo, 
da izvažamo najzahtevnejše 
izdelke v najvišji evropski 
cenovni razred. Ni problem 
v znanju in izdelavi, pač pa 
v surovini. Tisto malo suro-
vine, kolikor je je na doma-
čem trgu, je dražja za tretji-
no in skoraj za toliko manj 

kakovostna. Vse to skupaj 
pomeni, da je klasični izvoz 
ekonomsko absolutno ne-
opravičeni.« 

Tako kakovostnih izdel-
kov kot jih zahteva tudi tuji 
trg na Polzeli prav gotovo ne 
bi mogli izdelati, če ne bi bili 
dobro opremljeni. Trenutno 
se lahko Polzela v tem pogle-
du kosa z najsodobneje 
opremljenimi tovrstnimi po-
djetji v tujini, kar pa ni nak-
ljučje, saj so vsa leta dajaU 

poseben pomen prav na-
ložbam. 

Samo v zadnjih štirih letih 
so za modernizacijo proiz-
vodnje namenili preko 2,8 
milijona dolarjev. Opremo 
so uvozili izključno iz zahod-
nih tržišč, ker je tam tudi 
najsodobnejša in najkako-
vostnejša. Ob večjih zaloga-
jih v prejšnjih letih, letos 
kakšnih posebnih naložb ne 
načrtujejo, tudi zato, ker pra-
vijo, da je ob teh inflacijskih 
pogojih investiranje nesmo-
trno. Posodobili bodo le naj-
nujnejši del proizvodnje, saj 
bodo kupili poseben stroj za 
šivanje hlačnih nogavic, k i j e 
v svetu najnovejši dosežek 
tehnologije. 

JANEZ VEDENIK 

Nosilec je človek 
Osnovna ugotovitev po-

sveta o drobnem gospodar-
stvu, ki sta ga prejšnji te-
den v okviru jugoslovan-
skega sejma idej organizira-
la Zavod ŠRC Golovec in 
Razvojni center Celje je bi-
la, da je nosilec razvoja 
človek. 

Posveta se je od dvesto 
vabljenih odgovornih stro-
kovnih in razvojnih delav-
cev, predvsem pa inovator-
jev in strokovnjakov, ki so 
sposobni svoje ideje tudi 
uresničiti, udeležila le dobra 
četrtina. To je še dokaz več, 
da v celjskih organizacijah 
združenega dela ni pravega 
zanimanja za ustanavljanje 
malih proizvodnih enot in za 
razvoj drobnega gospodar-
stva. Temu primerno tudi ni 
bilo prave razprave, čeprav 
so se posveta udeležili pri-
znani strokovnjaki in teoreti-
ki kot so Tea Petrin in Ivo 
Lavrač iz Ekonomske fakul-
tete Borisa Kidriča Ljublja-
na ali Aleš Vahčič iz Medna-
rodnega centra za podjetja v 
družbeni lastnini v deželah v 
razvoju - ICPE Ljubljana. 

Razvoj drobnega gospo-
darstva in ustanavljanje ma-
lih proizvodnih enot je zara-
di neugodne strukture jugo-
slovanskega gospodarstva 
izrednega pomena. Tako kot 
v sosednjih vzhodnoevrop-
skih deželah smo tudi pri 
nas gradili razvoj na velikih 
gospodarskih sistemih, med-
tem ko so razvojno tehnolo-
ški trendi v razvitem svetu 
povsem drugačni. 

Tako imajo, na primer, v 
Združenih državah Amerike 
največ proizvodnih enot, ki 

zaposlujejo od 10 do 100 de-
lavcev. V Južni Koreji pa je, 
na primer, 2 milijona delav-
cev zaposlenih v 30 tisoč pro-
izvodnih enotah. Od vseh so-
cialističnih dežel ima podob-. 
no strukturo gospodarstva le 
Kitajska, kjer je na eno pro-
izvodno enoto zaposlenih 
približno 70 delavcev. Zato v 
razvitem svetu ocenjujejo, 
da ima Kitajska najbolj per-
spektivno socialistično go-
spodarstvo. Če bi se hoteli v 
celjski občini približati raz-
vitemu gospodarstvu, bi mo-
rali ustanoviti 35 malih pro-
izvodnih enot letno. 

Tako neugodno strukturo 
gospodarstva imamo tudi 
zato, ker smo povsem zane-
marili razvoj podjetništva. 
Zato je skrajni čas, da po-
spešimo razvoj drobnega 
gospodarstva in ustanavlja-
nje malih proizvodnih enot. 
Na ta način namreč lahko 
zmanjšamo uvozno odvis-
nost, rešujemo problem 
brezposelnosti, spodbudi-
mo regionalni razvoj, dose-
žemo nadpoprečne gospo-
darske rezultate, povečamo 
konkurenčnost in prilagod-
ljivost gospodarstva, ipd. 

Da bi zagotovili svobodo 
dela, moramo predvsem 
oblikovati ustrezne vire fi-
nanciranja drobnega gospo-
darstva in malih proizvodnih 
enot. Učinkoviteje moramo 
uporabiti prihranke občanov 
in družbeno akumulacijo, ki 
jo zdaj neučinkovito usmer-
jamo in razporejamo. Obča-
nom moramo hkrati zagoto-
viti, da zaradi inflacije, nere-
alne obrestne mere in neu-
strezne tečajne politike vlo-
žena sredstva ne izgubljajo 
na vrednosti. Delničarstvo 
ob tem za našo družbeno 
ureditev ni sprejemljivo, ob-
veznice pa so možne šele po-
tem, ko je mala proizvodna 
enota že ustanovljena. 

V celjski občini so že sku-
šali ustanoviti poseben de-
narni sklad za ustanavljanje 
malih proizvodnih enot, ven-
dar jim je namera spodletela. 
Zdaj skušajo ustanoviti po-
seben samoupravni sklad v 
Ljubljani in Mariboru. 

VILI EINSPIELER 

Sinteza je spodbuda 
v celjski občini že zdaj 

posluje nekaj manjših orga-
nizacij združenega dela, ki 
izločajo iz dohodka nadpov-
prečen delež akumulacije 
glede na republiško pod-
skupino. Zato je ustanovi-
tev nove male proizvodne 
enote Sinteza, ki je začela 
redno obratovati s 1. juni-
jem, več kot dobrodošla, 
kajti razvojna perspektiva 
celjskega gospodarstva je 
brez dvoma v razvoju manj-
ših proizvodnih enot, ki se 
lahko hitreje prilagajajo 
nestabilnim in hitro spre-
menljivim gospodarskim 
pogojem. 

Ustanovitev Sinteze, ki 
proizvaja merilno regulacij-
sko tehniko in kemijske pro-
izvode, naj bi hkrati spodbu-
dila ustanavljanje vse večje-
ga števila malih proizvodnih 
enot. Bistvo te nove organi-
zacije je v tem, kot pravi Du-
šan Klinar, vršilec dolžnosti 
direktorja Sinteze, da gre za 
razvojno organizacijo. Z dru-
gimi besedami, gre za večjo 
uveljavitev znanja. Sinteza 
ne bo desetletja prodajala že 
osvojene izdelke, temveč bo 
nenehno razvijala nova zna-
nja in izdelke. 

Z ustanavljanjem malih 
proizvodnih enot naj bi v 
celjski občini reševali tudi 
problem brezposelnosti med 
mladimi strokovnjaki, pri 
čemer gre za kakovostno za-
poslovanje. To pomeni, da 
naj bi se v .takšnih organiza-
cijah zaposlili predvsem 
strokovnjaki, ki imajo večje 
strokovne ambicije, kot jih 
lahko uresničijo v združe-
nem delu. 

Trenutno Sinteza gostuje v 
prostorih Razvojnega centra 
Celje. V kratkem bo upravne 
prostore preselila v Cestno 
podjetje, del proizvodnih 
prostorov pa bo imela tudi v 
Kovinotehni. Načrtujejo, da 

bodo letos ustvarili približno 
15 milijonov din celotnega 
prihodka. Z ustvarjenim do-
hodkom bodo že letos skoraj 
v celoti pokrili vložena sred-
stva. Sklenili so tudi že po-
godbe z Lamo Koper, Poli-
mer Izola in s Cestnim po-
djet jem Celje. V razvoju ima-
jo tri nove proizvode, jeseni 
pa bodo začeli s proizvodnjo 
kalcijevega klorita za kemij-
sko industrijo. V. E. 

Srebrni jubilej 
celjskih cestarjev 

Delavci Cestnega podjet-
ja Celje so minulo soboto 
proslavili petindvajsetlet-
nico ustanovitve delovne 
organizacije. Na slavnosti, 
ki so se je udeležili tudi 
predstavniki družbenopoli-
tičnega življenja na Celj-
skem in zastopniki forumov 
in organizacij, s katerimi 
cestarji sodelujejo, so spre-
govorili tudi o razvoju in 
današnji poslovni uspešno-
sti te delovne organizacije. 

Po številnih preobrazbah 
cestne službe v povojnih le-
tih je prišlo leta 1962 do usta-
novitve cestnih podjetij, ki 
so prevzela v upravljanje vse 
ceste prvega, drugega in tret-
jega reda. Cestno podjetje je 
z dejavnostjo vzdrževanja in 
rekonstrukcij javnih cest, 
gradnjo objektov na cestah 
in izboljševanjem prometnih 
razmer pričelo gospodariti s 
712 kilometri cest. Začetke 
te družbeno tako pomembne 
dejavnosti ilustrirajmo le še 
s podatkom, da so imeli Ce-
ljani tistega davnega leta na 
voljo le 18 strojev in 8 vozil, 
zaposlenih pa je bilo okoli 
580 delavcev. 

Danes skrbijo celjski ce-
starji kar za 2144 kilometrov 
cest, razpolagajo s 60 stroji in 
160 vozili, vse delo pa opravi 
660 zaposlenih. Bisteveno so 
okrepili tudi strokovno se-
stavo zaposlenih, saj je med 
vsemi kar 140 tehnikov in in-
ženirjev, z dolgoletno izbiro 
in vlaganjem v izobraževanje 
delavcev pa so dosegli tudi 
izredno nizko fluktuacijo za-
poslenih za tovrstno dejav-
nost. Ker so jih izkušnje iz-
učile, da zgolj od vzdrževa-
nja cest ne morejo pričako-
vati trdnega in zanesljivega 
gospodarjenja, zadnja leta 
pospešeno razvijajo tudi ne-
katere druge dejavnosti. 
Omenimo le proizvodnjo ne-
katerih naprav za zimsko 
vzdrževanje cest in kalcijevo 
sol za zimsko posipanje cest, 
ki je učinkovitejša od navad-
ne in manj škodljiva za oko-
lje. Ob tem pa so cestarji na-
šli tudi skupen jezik z druž-
benopoUtičnimi skupnostmi 
na Celjskem in končno sku-
paj z njimi uskladiU tudi prej 
razdrobljene občinske inte-
rese. 

BRANE PIANO 



Zvoki kuiturnega poletja 
Prve iz vrste poletnih kul-

turnih prireditev smo si v 
Celju že lahko ogledali sre-
di junija, v času celjskega 
turističnega tedna. Glavni-
na poletnih kulturnih prire-
ditev v Celju pa bo prihod-
nji teden, ko bodo v Stropni 
dvorani Pokrajinskega mu-
zeja Serenadni večeri. 

Doslej so v Zavodu za kul-
turne prireditve že nekaj let 
oživljali kul turo v poletnem 
času na odpr tem odru na 
Tomšičevem trgu in tudi v 
letošnji drugi polovici julija 
in avgusta bodo spet prilož-
nostni p romenadni koncerti. ' 
Organizatorje pesti pomanj-
kan je denarja, saj tudi ob va-
lorizaciji sredstev občinske 

kul turne skupnost i poletni 
kul turni dinar koma j zadoš-
ča za pokri t je stroškov, k i j i h 
bodo v Zavodu imeli s Sere-
nadnimi večeri. Odločitev za 
Serenadne večere v Pokra-
j inskem muzeju je bila prav-
zaprav posledica pomanjka-
nja komornih glasbenih na-
stopov v Celju, Stropna dvo-
rana pa je pr imeren prostor 
za ljubitelje te zvrsti. Sere-
nadni večeri bodo približno 
eno uro dolgi, glasbeno zao-
kroženi kul turni večeri - or-
ganizatorji pa so skupa j z na-
stopajočimi sestavili lahkot-
nejši program. 

V Celju bi lahko v poletnih 
mesecih pripravili tudi neka j 
nastopov v Mestnem parku, 

v pr ihodnje pa se veselijo tu-
di možnosti za organizacijo 
kul turnih prireditev na celj-
skem Starem gradu. Pravza-
prav se vsi načrti celjskih 
kul turnikov ustavljajo pri 
denar ju , ki ga manjka na 
vseh koncih. V mestu nima-
mo prostora, kjer bi lahko 
organizatorji prireditev na 
prostem pobirali vstopnino 
in tako vsaj delno krili stro-
ške nastopajočih. Dvorišče 
celjskega Spodnjega gradu, 
ki bi bilo za takšne priredi-
tve najpr imernejše , je po-
t rebno temelji te obnove, vse 
dotlej pa bo potrebno stro-
ške posameznih prireditev 
kriti iz dinarja kul turne 
skupnost i , ki tudi nima do-
volj denarja. 

V Zavodu za kul turne pri-
reditve so morali letos od-
kloniti ponudbe priznanih 
folklornih skupin iz Sovjet-
ske zveze in Južne Amerike, 
vzrok pa je spet v isti, ponav-
ljajoči se pesmi - pomanjka-
nje denarja. Celjsko kultur-
no poletje bo tako spet glas-
beno obarvano, dovolj pri-

Serenadni večeri, ki po-
menijo v organizaciji celj-
skega Zavoda za kulturne 
prireditve glavnino polet-
nih kulturnih prireditev, 
bodo od ponedeljka, 6. juli-
ja do petka 10. julija v 
Stropni dvorani Pokrajin-
skega muzeja. 

V ponedeljek ob 20. uri se 
bosta predstavila violinist 
Andrej Arko in čembalistka 
Vlasta Doležal-Rus, v torek 
bodo nastopili violinist To-
maž Lorenz, čembalist 
Maks Strmčnik in sopra-
nistka Dunja Spruk, v sredo 
pa lahko prisluhnete kvar-
tetu flavtistk iz ljubljanske 
Akademije za glasbo. V če-
trtek prihaja v goste ljub-
ljanska skupina Epitaf, ki 
bo nastopila z lastnimi 
skladbami in irskimi, bre-
tonskimi ter škotskimi na-
rodnimi pesmimi, v petek 
pa se bo v Celju predstavila 
avstrijsko-slovenska meša-
na zasedba - sopranistka 
Agata Zgonec-Šumnik, 
blokflavtistka Helga Stier-
schneider ter kitarista 
Franziska in Lado Planko. 

ložnosti za nas tope pa bodo 
dobile amaterske skupine in 
društva, ki bodo v nadaljeva-
n ju poletja na odpr tem odru 
na Tomšičevem trgu lahko 
predstavila svojo dejavnost. 

IVANA FIDLER 

Rogaško glasbeno poletje 
Jutri se bo pričelo Roga-

ško glasbeno poletje, ena od 
številnih prireditev za po-
pestritev in duhovno boga-
titev gostov Zdravilišča 
Rogaška Slatina in kraja-
nov oziroma občanov šmar-
ske občine. Rogaško glasbe-
no poletje bo nekakšen kul-
turni maraton, saj bo traja-
lo vse do konca avgusta. 

V tem času se bo zvrstilo 
dvaindvajset najrazličnejših 
dogodkov te kul turne akcije. 
Prireditve bodo na prostem 
pred Zdraviliškim parkom, v 
zdravihški kristalni dvorani 
in v bližnji cerkvici Svetega 
Križa. 

Naj od bogate bere Roga-
škega glasbenega poletja 87 
omenimo le nekatere. V pe-
tek bodo s Foerster jevim 
Gorenjskim slavčkom gosto-
vali člani mar iborske Opere, 
v nedeljo bo koncert izselje-
niškega zbora »Jadran« iz 
f rancoskega Merlebacha, v 
nas lednjh dneh oziroma me-
secih pa bo še večer jugoslo-
vanske folklore F S »France 
Prešeren« iz Celja, večer lju-
bezenske glasbene lirike, ve-
čer polske folklore, večer 
dalmatinskih pesmi in ple-
sov, večer š tajerske folklore, 
mednarodni plesni turnir 

s tandardnih in latinskoame-
riških plesov, večer starih 
šeg, navad in plesov z Drav-
skega polja, koncert Komor-
nega orkestra RTV Ljublja-
na, koncer t Slovenskega ok-
teta in organista Huber ta 
Berganta, nastop AFS 
»France Marolt« iz Ljublja-
ne. Rogaške glasbene večere 
bo sklenila operetna pred-
stava Johanna Straussa Ne-
topir v izvedbi mar iborske 
Opere. Vse prireditve se bo-
do pričele ob pol devetih 
zvečer, razen tistih, ki bodo v 
drugi polovici avgusta in se 
bodo pričele pol ure prej. 

M. A. 

Priprave konferenc 
v Šentjurju bo jeseni precej kadrovskih 
sprememb 

Na zadnji seji predsed-
stva občinske konference 
SZDL v Šentjurju so govo-
rili predvsem o pripravah 
na volilno-programske seje 
krajevnih konferenc. Zvr-
stile se bodo oktobra, no-
vembra pa bodo pripravili 
programsko sejo občinske 
konference. 

V pripravah naj bi poseb-
no pozornost namenili se-
stavljanju poročil o delu 
med obema konferencama. 
Vanje na j bi zajeli delovanje 
vseh družbenopoli t ičnih or-
ganizacij, društev, predvsem 
pa delovanje delegacij. Za-
n je namreč ugotavljajo, da 
ne delajo dobro, saj je vse 
več skupščin interesnih 
skupnost i nesklepčnih. Do 
začetka programsko-volilnih 
konferenc bodo pripravili 
tudi predloge kadrovskih 
sprememb, kjer so doseda-
n j im funkc ionar jem potekli 
mandati . To velja za krajev-
ne organizacije Socialistične 
zveze v Dramljah, Ponikvi, 
Dobju, Kalobju in centru 
Šent jur ja . Vse te predpripra-
ve naj bi končali do 15. sep-
tembra, oktobra bodo pri-
pravili vse programske seje 

krajevnih konferenc, no-
vembra pa bo seja občinske 
konference. 

Na seji predsedstva so go-
vorili tudi o profesionalizaci-
ji nekater ih funkci j v kultur-
ni in telesno-kulturni skup-
nosti. Teh načrtov ne podpi-
rajo in menijo, da je rešitev 
neaktivnost i v večji priza-
devnosti samih društev. 
Sredstva pa naj bi se name-
nila neposredno dejavnosti , 
ne pa za zaposlitev profesi-
onalca. 

Ugotovili so tudi, da je 
včasih šent jurski občini de-
lovalo sedem strelskih dru-
žin, danes pa ni nobene več. 
Zaradi kadrovskih težav je v 
dveh letih ta dejavnost po-
polnoma zamrla. Predsed-
stvo OK S Z D L se je zato zav-
zelo, da delovanje družin 
spet obnovijo, saj so po-
m e m b n e tudi z vidika SLO 
in DS. Tako pa sedaj orožje, 
za katerega so pred leti pora-
bih precej denarja , propada, 
saj zanj nihče ne skrbi. Tako 
bodo pomagali oživiti delo 
družin, tam kjer ne bo nika-
kršnega zanimanja, pa j ih 
bodo tudi formalno razpu-
stili. TC 

Nov dom namesto pogreznjenega 
Krajani Škal in Hrastovca so v nedel jo proslavili otvoritev 

novega gasilskega doma, v katerem sta tudi trgovina in 
dvorana za kul turne prireditve. Gre za nadomestno gradnjo, 
s ^ sta se tako stari gasilski dom kot trgovina že močno 
pogreznila. Gasilci so ob tej priložnosti pripravili gasilsko 
tekmovanje , v dvorani pa so imeli prvo slovesno sejo samo-
upravnih organov in družbenopoli t ičnih organizacij kra-
jevne skupnosti . Na ogled pa je bila tudi fotografska raz-
stava na temo Škale nekoč in danes. 

L. O. 

Drugačno prostovoljno delo mladih 
Raziskovalni tabori odpirajo lepšo prihodnost prostovoljnega dela mladih 

Vrsto let so si mladi prizadevali, da 
bi mladinsko prostovoljno delo dobi-
lo drugačno obliko in vsebino. V zad-
njem času se očitno tudi tu premika 
na bolje, saj ugotavljajo, da je vse več 
različnih specializiranih brigad in ta-
borov. 

Na njih skušajo mladi s fakultet in 
srednj ih šol opraviti s t rokovne razi-
skave z najrazličnejših področij , s svo-
jimi rezultati in priporočili pa prispe-
vati k razvoju določenega kraja. Zani-
man je za takšno obliko prostovoljnega 
dela mladih je vedno večje, kar je še 
eden od dokazov, da so prav te »dru-
gačne« brigade pr ihodnost mladinske-
ga prostovoljnega dela. Na Celjskem 
so pripravili letos tri raziskovalne ta-
bore in sicer v Trebčah, k jer v tem 
času že raziskujejo gradove na Kozjan-
skem. V Jurkloštru bodo mladi živi-
norejci, veterinarji in gozdarji ugotav-
ljali možnosti za hitrejši razvoj kmetij-
stva v tem m a n j razvitem delu laške 
občine. Osnovnošolci pa bodo tudi le-
tos raziskovali etnološke značilnosti 
zreškega Pohorja , saj bo v Gorenju 
nad Zrečami že peti tabor zapored. 

Raziskovalni tabor »Trebče 
87« 

Zveza organizacij za tehnično kul-
turo Slovenije, Spominski park Treb-
ce, Bistrica ob Sotli ter zavod za spo-
meniško varstvo Celje organizirajo v 
č a p od 27. junija do 4. julija mladin-
ski raziskovalni tabor »Trebče 87« na 
temo Gradovi na Kozjanskem. 

Sodelujejo š tudent je višjih letnikov 
oddelka za arhitekturo, umetnos tno 
zgodovmo in etnologijo na l jubljanski 
univerzi ter neka j srednješolcev. 

Udeleženci bodo spoznali vrsto 
ohranjenih srednjeveških gradov na 
Kozjanskem, tako Posredo, Podčetr-
tek Kunšperk , Bizeljsko in Pišece. 
Njihovo delo - snemanje arhitektur-
nih detajlov, študij metod pri preuče-
vanju grajskih arhitektur, usmer ja jo 
znani slovenski s trokovnjaki posa-
meznih strok. 

Podobno kot š tudent je arhi tekture 
in umetnos tne zgodovine, bodo svoje 

s trokovno znanje izpopolnjevali tudi 
š tudent je etnologije, ki bodo prven-
stveno preučevali domačo kozjansko 
arhi tekturo in ostalo dediščino. 

Udeleženci bodo delali, po posebnih 
skupinah, ki j ih bodo pod strokovnim 
vodstvom oblikovali na terenu, po 
opravl jenem te renskem delu bodo 
strokovni razgovori, analize rezultatov 
opravljenega dela, zvečer pa bodo 
krajši kul turni programi, pogovori z 
domačini, gosti in mentorj i . 

Predzadnj i dan tabora je namenjen 
ogledu kul turnih spomenikov na Koz-
janskem, zadnji dan, 4. julija, za Dan 
borca pa bo v Bistrici ob Sotli javna 
predstavitev najboljš ih raziskovalnih 
nalog mladih udeležencev. 

Mladi za napredek 
Jurkloštra 

Od 5. do 15. julija bo v Jurkloštru 
mladinski raziskovalni tabor živino-
rejcev, veterinarjev in gozdarjev. 21 
študentov ljubljanske in mariborske 
univerze, njihovi profesorji in učenci 
Srednje kmetijsko živilske šole Celje 
bodo ugotavljali možnosti za oživi-
tev kmetijstva v tem manj razvitem 
predelu laške občine. 

Jurkloš ter doživlja v zadnjih letih 
usodo številnih krajev brez industrije. 
Mladi odhaja jo za k ruhom v dolino, na 
kmet i jah pa ostajajo ostareli gospodar-
ji, ki ne morejo več obdelovati vse 
zemlje. Nesmiselno bi bilo v kraj vra-
čati industri jo, ki je bila sicer svoj čas 
tu dokaj razvita, zlasti lesna. Prihod-
nost Jurkloš t ra j e v oživitvi kmetij-
stva, saj imajo tudi na tem območju, 
tako kot na vsem Kozjanskem, narav-
ne danosti za razmah živinoreje. Zdaj 
so ponudili svojo pomoč mladi razi-
skovalci. V času tabora bodo na štirih 
vzorčnih kmet i jah v vasi Polana anali-
zirali tehnološko in ekonomsko plat 
kmetovanja in gozdarjenja. Izdelali 
bodo študijo o možnost ih za prehod na 
pašnokosni sistem, te možnosti pa bo-
do kme tom prikazali tudi v praksi, s 
postavitvijo električne ograde in ure-
ditvijo pašnika za mlado živino. 

Na celotnem območju Jurklošt ra pa 
bodo š tudent je z anketo zbrali podat-

ke o velikosti in razdrobljenosti pose-
stev, njihovi opremljenost i za delo na 
kmeti j i in v gozdu, o zaraščanju povr-
šin, starostni s t ruktur i gospodarjev in 
njihovih pogledih na nadal jnjo izrabo 
zemlje. Na podlagi zbranih podatkov 
bodo predlagali, kako čimbolj smotr-
no krnetovati na razpoložljivih površi-
nah. Š tudent je veterine pa bodo razi-
skali splošno stanje govedi, nj ihovo 
okuženost z zajedalci in predlagali pre-
ventivne ukrepe. 

Udeleženci tabora bodo prebivali v 
prostorih osnovne šole na Henini. Svo-
je delo in ugotovitve bodo predstavili 
zadnji dan tabora na okrogli mizi o 
razvojnih možnostih Jurkloštra . Na 
njej bodo sodelovali tudi predstavniki 
laške občine in kmet i j ske zadruge, saj 
nameravajo ugotovitve s tabora upo-
števati v načrtih nadal jnjega razvoja 
kmeti js tva na tem območju. 

Pionirji raziskujejo Pohorje 
Občinska zveza prijateljev mladine 

Slovenske Konjice organizira letos že 
petič zapored pionirski raziskovalni 
tabor. 

Tokrat se bo 24 otrok iz osnovnih šol 
konj iške občine in iz nekaterih drugih 
krajev Slovenije zbralo v Gorenju nad 
Zrečami. Od 5. do 12. julija bodo pod 
vodstvom petih mentor jev s strokov-
nim vodjem Vladom Šlibarjem iz Po-
kraj inskega muzeja raziskovali etnolo-
gijo, zgodovino, pa tudi biologijo in 
geografijo dela zreškega Pohorja. 

Raziskovalni tabor je nastal pred leti 
na pobudo lista Pionir in gibanja Zna-
nost mladini. Vsako leto ga pripravijo 
v drugem kraju konj iške občine, k jer 
šolarji raziskujejo nekdan je navade, 
način življenja ljudi, pa tudi naravne 
značilnosti krajev. Dopoldne obiskuje-
jo kmeti je in hodijo po terenu, popold-
ne pa zberejo in obdelajo vse, kar so 
izvedeli. Svoj sedež bodo imeli letos 
na osnovni šoli v Gorenju, kjer bodo 
tudi prenočevali. 

Vse, kar so učenci ugotovili na dose-
danj ih raziskovalnih taborih, so zbrali 
v štirih brošurah, letošnji tabor pa bo k 
zbirki dodal še kakšno. 



Frankolovo dobi 
nadomestni bazen 

Na petkovem zboru kraja-
nov, četrtem v zadnjih dveh 
mesecih so se Frankolovča-
ni le dogovorili s celjsko 
Komunalo; komunalci jim 
bodo najkasneje v dveh le-
tih zgradili nov bazen na-
mesto sedanjega, ki ga bodo 
morali zapreti zaradi bliži-
ne zajetja pitne vode. 

Na zboru - tokrat je bila 
udeležba krajanov precej 
bolj skromna kot na prejš-
njih t reh zborih - so komu-
nalci obljubili, da se bodo 
potrudil i in sodelovali pri 
i skanju nove lokacije za ba-
zen ter se potrudili, da bo 
bazen tudi č imprej zgrajen; 
po možnosti še pred dogo-
vor jenim rokom. Tokrat so 
k ra janom obljubili tudi do-
vozno pot in parkirišče ob 
bazenu in pomoč pri tem, da 
bo bazen dobil uporabno do-
voljenje. Če bodo krajani z 
delom pomagali pri gradnji 
bazena, bodo komunalc i po-
magali graditi sanitarije (kar 
sicer ni nj ihova obveznost), 
obl jubl jah pa so tudi nekoh-
ko večji bazen kot je stari 
oziroma večji kot je sklenila 
celjska občinska skupščina. 
Skratka, prišlo je do dogo-
varjanja, ki naj bi bilo tudi 
podlaga za sodelovanje med 
Frankolovčani in komu-
nalci. 

Na zboru so tudi sklenili, 
da bodo ustanovili skupen 
gradbeni odbor (v n jem bo-
do poleg Frankolovčanov 
predstavniki Komunale in 
celjskih upravnih organov), 
ki bo skrbel, da bo gradnja 
bazena potekala čim hitreje 

in nemoteno. Krajani pa so 
tudi preklicah sklep s prejš-
njega zbora, da prepoveduje-
jo nadal jnjo gradnjo vodovo-
da od zajetja do celjskega vo-
dovodnega omrežja. Tako 
naj bi že sredi tega meseca v 
celjsko omrežje pritekli prvi 
litri vode iz tega zajetja. 

Postavlja se vprašanje, za-
kaj so bili potrebni kar šti i je 
burni zbori kra janov (zadnji 
je bil še najbol j miren^ da je 
prišlo do sporazuma med 
krajani in komunalci . Odgo-
vor na to vprašanje n ^ bi da-
la posebna delovna skupina, 
ki go ustanovljena v teh 
dneh. Skratka, s prs tom naj 
bi pokazali na krivce za ta 
zaplet ob gradnji vodovoda s 
Frankolovega. 

S. Š 

Orali so učiteljske ledine 
Leta 1946 so končali t r imesečni pedagoški seminar za učiteljski poklic. Po seminar ju so se razkropili po vsej Sloveniji in 

orali ledino po slovenskih šolah. V Celju so se zbrali za 40-letnico seminarja in krit ično spregovorili o svojem delu. Danes že 
skoraj vsi upokojeni , so na prehojeno pot ponosni in zadovoljni. 

Uspela vojniška prireditev 
Turistično društvo v Vojniku se je v zadnjih letih izka-

zalo že s števi lnimi prireditvami, ki privabljajo vedno več 
obiskovalcev. Ena prav gotovo najzanimivejših v nj ihovem 
delovnem programu pa je bila pod naslovom »Vojnik - te 
poznam«? Pred osnovno šolo s e j e zbralo več kot sto ljudi, ki 
so želeli podrobneje spoznati svoj kraj z okolico. Prireditev 
so uspešno vodili ravnateljica Zavoda za spomeniško var-
stvo Anka Aškerc, Božena Orožen z družboslovne šole in 
kus tos muzeja revolucije v Celju. Po kra tkem uvodu so se 
podali na ogled farne cerkve sv. Jerneja , na pokopaliču 
obiskali grob slovenskega dramat ika Antona Novačana, ki 
bi bil letos star sto let, se ustavili pri spomeniku NOB in 
ogled zaključili pri cerkvi sv. Florjana, ki je znana po lepem 
baročnem oltarju. Kot zanimivost naj še povemo, da so vse 
oglede spremljali s kul turnim programom pevskega zbora, 
recitatoij i in harmonikar jem. 

S takšnimi prireditvami bodo v Vojniku nadaljevali, je pa 
lahko to tudi pobuda drugim mestom, da s podobnimi prire-
ditvami razbijejo poletno kul turno turist ično mrtvilo in 
predstavi jo kra je l judem, ki sicer tam živijo, vendar veliko o 
nj ih ne vedo. T. VRABL 

Gasilci so tekmovali 
Občinska gasilska zveza Slovenske Konjice je skupaj z 

gasi lskim društvom Zreče pripravila na stadionu v Zre-
čah dvodnevno območno tekmovanje gasilskih enot.Na-
stopile so najbol jše ekipe s predhodnih občinskih tekmo-
vanj Šmarja , Šent jur ja , Laškega, Celja in Slovenskih Konjic. 
Tekmovanje je pokazalo, da gasilci med polet jem ne prire-
ja jo samo vesehc, ampak tudi skrbijo za svojo usposoblje-
nost za pr imer uspešnega posredovanja pri požaru ali drugi 
elementarni nesreči. 

Rezultati: pionirji A 1. Dobje, 2. Žiče, 3. Prožinska vas, 
pionirke A 1. Prožinska vas, 2. Prožinska vas, Stranice, 3. Štore, 
pionirji B 1. Dobrna, 2. Strmec, 3. Jagnjenica, pionirke B 1. 
Stranice, 2. Dobje pri Planini. 3. Kozje, mladinci 1. ŠkoQa vas, 2. 
Slov. Konjice, 3. Prožinska vas, mladinke 1. Šentjur, 2. Lesično, 
3. Prožinska,vas, člani A 1. Slov. Konjice, 2. Tehai j^ 3. Zreče, 
članice A 1. Štore, 2. Lokrovec, 3. Mestinje, člani B 1. SkoQa vas, 
2. Teharje, 3. Šmarje pri Jelšah, članice B 1. Škofja vas, 2. Kozje, 
3. Štore, veterani 1. LIP Slov. Konjice, 2. Slov. Konjice, 3. 
Teharje in 4. edina ženska veteranska desetina iz Lokrovca, 
poklicne gasilske enote 1. Zavod za požarno varnost in 2. Cin-
karna Celje. T. VRABL 

Krajevna skupnost 
Savinja praznuje 

Krajevna skupnost Savi-
nja, ki praznuje svoj praz-
nik 6. julija, ko je bil usta-
novljen odbor osvobodilne 
fronte za mesto Celje, je za-
čela letošnje praznovanje z 
otvoritvijo razstave ročnih 
del, športnimi srečanji in z 
drugimi prireditvami. V so-
boto pa je bila na Gričku 
slavnostna seja skupščine 
krajevne skupnosti in druž-
benopolitičnih organizacij. 

Na slavnostni seji skupšči-
ne so podelili številna priz-
nanja krajevne skupnost i in 
bronasta priznanja Osvobo-

dilne fronte. Priznanja kra-
jevne skupnost i so prejeli: 
J anko Babič, Milena Čadej, 
Ljudmila Debeljak, Ivan 
Dernač, Mihaela Križan, Jo-
že Smodila, krajevna gasil-
ska enpta, osnovna šola 
Slavko Šlander ter krajevni 
š tab civilne zaščite. Bronasta 
priznanja Osvobodilne fron-
te pa so dobili: Zinka Ko-
lenc, Anica Kolman, Fani 
Rovere, Krajevni odbor Rde-
čega križa. Krajevni odbor 
Zveze borcev in Poverjeni-
štvo društva upokojencev. 

V krajevni skupnost i Savi-
nja so letos uresničili v glav-
nem vse načrtovane naloge. 
Trenutno delajo v lastni reži-
ji vodovod v Liscah, pri če-
mer j im s prispevki v materi-
alu in denar ju pomagajo de-
lovne organizacije. Najbolj 
so se izkazali: Aerova tozda 
Grafika in Kemija, Ingradov 
tozd IGM, Gradisov Gradbe-
ni obrat Celje, Javne riapra-
ve, Kovinotehna in Žična. 
Letos je bil zgrajen tudi most 
prek Ložnice, med tem ko sa-
nacija plazu pod Šahom še ni 
končana. 

Vse prireditve ob krajev-
nem prazniku še niso zaklju-
čene. V ponedel jek je bila v 
hotelu Merx otvoritev razsta-
ve likovnih del Jožeta Perči-
ča-Juškina, v prostorih kra-
jevne skupnost i pa otvoritev 
razstave karikatur krajevnih 
mladincev. Obe razstavi sta 
na ogled od vkl jučno prihod-
njega ponedeljka. 

V. E. 

Srečanje 
starejših 
krajanov v 
Strmcu 

v Strmcu je bilo v so-
boto veselo. Na dvorišču 
pred osnovno šolo so se 
popoldne zbrali najsta-
rejši krajani, ki so dopol-
nili 70 in več let. Ta pri-
reditev je bila namenje-
na prav njim in je hkrati 
začetek krajevnega praz-
nika Strmec. 

V K S Strmec je 165 kra-
janov, ki so dopolnili 70 
in več let. Med temi je 46 
krajanov starih nad 80 let, 
pet pa jih je že prestopilo 
prag devetdesetih let. 
Med vsemi je veliko bol-
nikov, tudi nepokretnih, 
ki so j ih ob tej priložnosti 
obiskali. 

Letošnje srečanje sta-
rejših krajanov v St rmcu 
je bilo osmo po vrsti. Da 
je srečanje bilo resnično 
doživeto so poskrbeli : 
svet za socialnozdrav-
stveno varstvo pri KS 
Strmec, krajevna organi-
zacija RK, podružnični 
šoli Socka in Strmec, čla-
ni prosvetnega društva 
St rmec ter gasilci, ki so 
poskrbeli za prevoze. 

Najstarejši krajan na 
srečanju je bil 91 letni 
Martin Blazinšek iz Selc, 
ki se je solznih oči zahva-
ljeval za pozornost. Sta-
rejši so si lahko v osnovni 
šoli ogledali rastavo li-
kovnih del Ivana Brode-
ja, ob slovesu pa so vsi 
izrazih željo, da bi se takš-
no srečanje ponovilo. 

KATICA PEŠAK 

Ivan Košan 
Med sadovnjaki v Vinski 

gori, ki je na robu žalske in 
velenjske občine, je velika, 
lepo urejena hiša, k jer živi 
Ivan Košan. Mnogi ga pozna-
jo, saj je vsa svoja ustvarjal-
na leta vpletel v različne de-
javnosti , zlasti pa v domači 
kraj, ki m u je bil vrsto let 
»župan«. Rad je delal in še 
dandanes dela povsod, naj-
raje pa v svojem sadovnjaku, 
k jer ima danes 3500 dreves. 
To so same jablane, kajt i vse 
drugo so opustili. Ob mizi, 
polni dobrot , se Ivan Košan 
spominja , kako m u je dal p r - . 
vi zagon za ukvar jan je s 
kmet i js tvom čebelar Brajko-
vič. Po tem je opravil kmetij-
sko šolo, s sadjars tvom pa se 
je začel ukvarjat i leta 1933, 
ko je imel brat že prvo dre-
vesnico, v kateri so vzgojili 
tudi po milijon sadik. 

»Letno smo zbrali tudi po 
400 kilogramov sadnih pešk 
in j ih pošiljali na različne 
kraje. Posadit i j ih je bilo tre-

' ba v senco, odgnal je divjak, 
tega so cepili in kmalu j e 
drevo obrodilo dobra ja-
bolka.« 

Ivan Košan pa je poleg 
skrbi za sadovnjak in krajev-
nih funkci j opravljal tudi 
druga zahtevna dela. Dve leti 
je bil republiški poslanec in 
kar 16 let »glava« Vinske go-
re. Ob spominih se tudi raz-
hudi, kajt i vse premalo je 
pravih čistih kmetov. Preveč 
j ih dopoldne dela v tovar-
nah, popoldne na kmeti jah, 
nikjer pa ne dosežejo prave-
ga učinka. Jezi se tudi nad 
letošnjim vremenom, ki ni 
naklonjeno vinogradnikom 
in še m a n j sadjar jem. Najtež-
je j e za koruzo in trto, kaj t i 
oboje pot rebuje za dozorenje 
in kvaliteto določeno število 
sončnih dni. Pravi pa, da bo-

do jabolka že zrasla in dozo-
rela. 

Ponud i salame. »Sam jih 
delam že več kot štirideset 
let. Da ostanejo vlažne, j ih je 
t reba dati v pšenico. Sicer pa 
sem se ukvarjal z vsem, ra-
zen z lumpari jo. Te je že 
drugje preveč. Lahko rečem, 
da znam vse razen vzgajati 
rože.« 

Veliko bi še lahko govorili 
o Ivanu Košanu, legendi 
Vinske gore. Da je res mož 
kot je treba, dokazuje tudi 
zadnje priznanje, ki ga je 
prejel in to najvšje v občini -
zlati grb občine Žalec za 
»izredno požrtvovalno, dol-
goletno in akt ivno družbeno-
politično delo na raznih po-
dročjih v krajevni skup-
nosti«. 

TONE VRABL 

PrešernovcI v Italiji 
Za mešani pevski zbor 

France Prešeren iz Celja je bi-
la letošnja pevska sezona 
izredno pestra in plodna. Vlo-
ženo trdo celoletno delo v tež-
kih razmerah so z dirigentom 
Edvardom Goršičem samo v 
zadnjem mesecu in pol red-
stavili na velikem mednarod-
nem tekmovanju v Bolgariji, 
na medobčinski reviji pev-
skih zborov, na koncertu v 
Laškem, na svojskem letnem 
koncertu v Opatijski cerkvi v 
Celju ter v soboto v italijan-
skem mestu Soave. 

V Soavu je bil »Prešeren« 
gost domačega moškega pev-
skega zbora La Valle, ki smo 
ga že slišali v Celju. Oba zbora 
sta se skupaj z moškim zbo-
rom iz Dolomitov predstavila 
na zanimivem pevskem sreča-
nju v tamkajšnjem mogočnem 
gradu (takšno prireditev bi bi-
lo mogoče z nekaj truda pri-
praviti tudi na celjskem gra-
du). Celjske pevke in pevce so 

sprejeli izredno pozorno in pri-
srčno, kar velja v polni meri ne 
le za člane prijateljskega zbora, 
temveč tudi za številne poslu-
šalce njihovega nastopa in 
predstavnike občine Soave, ki 
je v Italiji in izven nje znana po 
svojih bogatih vinogradih in 
vrhunskih vinih. 

Članom celjskega zbora so v 
nedeljo razkazali velike kultur-
ne in zgodovinske spomenike 
bližnje Verone. Pred odhodom 
pa so jim v Soavu pripravili 
slavnostno kosilo z izbranimi 
jedrni in vini italijanske kuhi-
nje. Na čelu omizja so se zbrali 
n^odgovornejši predstavniki 
Soava in njegovega kulturnega 
življenja, ki so ocenili sodelo-
vanje med obema zboroma na 
le kot krepitev pevskih vezi 
temveč tudi vezi med dvema 
občinama in narodoma. 

Mešani pevski zbor France 
Prešeren bo letošnjo bogato 
sezono zaključil v nedeljo s 
priložnostnim koncertom v 
Dramljah. 

MBP 

Na podlagi določil 120. in 126. člena Statuta 
Zavarovalne skupnosti Triglav, Zbor delegatov 

Zavarovalne skupnosti Triglav, 
Območne skupnosti Celje 
RAZPISUJE 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

Individualnega poslovodnega 
organa - direktorja območne 
skupnosti Celje 

Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev, mo-
rajo kandidati za navedena dela in naloge izpolnje-
vati še naslednje pogoje: 
- da imajo najmanj višjo strokovno izobrazbo 
- da imajo najmanj 5 let delovnih izkušenj v organi-
zaciji poslovanja ter 
- da izpolnjujejo pogoje, ki jih določa zakon in ve-
ljavni družbeni dogovor o kadrovski politiki 
- kandidati morajo vlogi priložiti razvojni program 
dela za mandatno obdobje in svojo vlogo pri realiza-
ciji le-tega. 

Kandidati naj svoje pismene vloge s potrebnimi do-
kazili pošljejo v roku 8 dni po objavi razpisa na 
naslov: Zavarovalna skupnost Triglav, Območna 
skupnost Celje, Mariborska cesta 1, Celje - za raz-
pisno komisijo. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30. 
dneh po končanem zbiranju vlog. 



Proslavili so dan gasilca 
y Vinski gori iudi pobratenje z OGZ Križevci 

v nedeljo je Občinska ga-
silska zveza Žalec v Vinski 
gori proslavila Dan gasilca. 
V veliki paradi, kjer je sode-
lovalo kakih 800 gasilcev in 
več kot trideset gasilskih 
avtomobilov je po predaji 
rapo.rta Draga Božiča, višje-
ga gasilskega častnika, 
spregovoril predsednik IS 
občine Žalec Anton Bratuša. 

Poudaril je, da je gasilstvo 
v občini Žalec dobro organi-
zirano. Več kot 2800 gasilcev 
je združenih v 45 društvih. V 
nadaljevanju je poveljnik 

OGZ Žalec Anton Gros po-
delil republiška odhkovanja 
GZ Slovenije. Gasilsko pla-
menico prvo stopnje je pre-
jel Drago Božič; gasilsko od-
likovanje I. stopnje Franc 
Mahor; gasilsko plamenico 
II. stopnje je prejel Alojz Go-
lič; gasilsko odlikovanje II. 
stopnje pa so prejeli Jakob 
Breznikar, Ivan Hribernik, 
Oto Jošovc, Ivan Podburnik, 
Jože Lubej, Avgust Dobriha, 
Janez Kukovnik, Anton Les-
jak; gasilsko odlikovanje III. 
stopnje Branko Turnšek, 

Franc Drobež, Martin Vede-
nik, Zdravko Zagožen, Janez 
Dernač, Jože Teržan, Edvard 
Kodrin; gasilsko plamenico 
III. stopnje Daniel Punter, 
Anica Randl, Franc Tevžič in 
Anton Laznik. 

Dan gasilca je obiskala tu-
di delegacija iz Občinske ga-
silske zveze Križevci. Ob 
tem sta OGZ Žalec in OGZ 
Križevci podpisali listino o 
pobratenju. Na sliki: S para-
de v Vinski gori. 

TONE TAVČAR 

med umetnostjo in potovanji 
M ta obseg se je ujeia Siiva Kožeij iz Žalca 

Negotovo pozvonim pri vratih na Kaju-
hovi 5 v Žalcu: »Le kakšna je moja današ-
nja sogovornica? Zaprta vase, zgrbljena, 
razočarana nad življenjem in zato zateka-
joča se v slikanje?« Vse dvome mi poruši 
korajžni ženski glas, ki me povabi naj vsto-
pim. »Od časopisa ste,« me najprej začude-
no pogleda, kmalu pa živahno zaklepeta z 
menoj. 

Čeprav je načela že osmo desetletje življe-
nja, bi Silvi Koželj na zunaj prisodili vsaj 
dvajset let manj, ko pa z njo spregovoriš, 
lahko prisežeš na največ štirideset let. Pov-
prašam jo po receptu za dolgo in zdravo 
življenje: »Malo jesti, veliko spanja in giba-
nja na svežem zraku, nič kajenja in aktivno 
delo tudi v starosti. Sama vsak dan tečem v 
gozd, naredim razgibalne vaje ob kakšni dol-
gi veji, včasih se postavim celo na glavo. V 
poletnih mesecih plavam v Savinji; letos 
sem začela že drugega maja. Tudi vso suh-
Ijad in drva, ki jih potrebujem, si priskrbim 
sama. Nabiranje suhih vej me namreč du-
ševno pomirja.« 

Ko si ogledujem prostor, v katerem 
ustvarja Silva Koželj, mi misel nehote udide 
v sobo živahnega fantiča. V vsakem kotu 
nekaj leži: tu so čopiči, neobUkovan les, v 
drugem kotu je bakrena žica in nekaj krp, v 
tretjem gotovi izdelki. Takole mi razlaga 
svoje delo: »Že preko trideset let izdelujem 
spominke, največ z žaganjem v plemenit les. 
Včasih pa vzamem v roke tudi čopič in barve 
ter kaj nasUkam. Moji motivi so zelo različni: 
od detajlov iz Savinjske doline do vinske 
trte in starih gradov. Prejšnja leta sem izde-
lovala tudi noše, kar pa sem zaradi pomanj-
kanja materiala opustila. Veliko časa name-
nim izdelovanju ogrlic, »peri«. Imam nekaj 
stalnih odjemalcev, kot so knjigarna Mladin-
ske knjige v Žalcu in prodajalne v Ptuju, 
Ljubljani, Varaždinu.« 

Pogled mi zaide na stene. Stare, že malce 
obledele fotografije. Z njih se smehlja sogo-
vornica; pri poroki, na potovanju, pri foto-
grafu. Povprašam jo po zgodbah, ki jih piše-
jo ti portreti. 

»Rodila sem se v Ljubljani, v stari meščan-
ski družini. Oče je bil trgovec, kar pa ne 
pomeni, da sem bila v mladosti razvajena. 
Nasprotno, vzgajal me je trdo in marsikdaj 
sem se za pultom znašla tudi sama. Hkrati pa 
je skrbel tudi za moje izobraževanje. ,Imetje 
ti lahko vsakdo vzame, znanja nihče,' je imel 
navado reči in me poslal v mestni dekliški 
"cej. Tam sem redno študirala osem jezikov, 
med njimi tudi staro grščino in latinščino. 
Pet jezikov še danes obvladam, ostalih pa 
predvsem v zadnjih letih, ko se ne ukvarjam 

več s prevajanjem, nisem obnavljala in jih 
zato pozabljam. 

Od nekdaj sem ljubila potovanja. Še pred 
vojno sem se odpravila na pot okrog sveta s 
tovorno ladjo. Bila sem sama s šestdesetimi 
mornarji, zato ni čudno, da sem vsak večer 
slišala trkanje na okno kajute. Namenila 
sem se h kapitanu in mu zabrusila, da tega 
ne mislim več prenašati, ter da si bom že 
sama dobila kakšnega, če ga bom hotela. No, 
potem je bil mir,« se zasmeji Silva K(fcelj. 
»Pred kakšnimi dvajsetimi leti pa sem se 
odpravila s spačkom v Afriko. Sredi puščave 
sem naletela na celo krdelo Arabcev, ki so 
me začeli izsiljevati. K sreči sem bila toliko 
prisebna, da sem izvlekla revolver in jim 
tako pokadila pod nogami, da sem bila v 
minuti spet sama sredi Sahare.« 

Odhajam, a z mislimi se vračam k svetlola-
si dami z mnogo nakita. Dokopljem se do 
vprašanja: mar ne bi bilo vredno bolj razviti 
telesno in duševno aktivnost večine izmed 
nas za nagrado zdrave in plodne starosti? 

JANKO PETROVEC 

Jubilej počastili s telcmovanjem 
Sedemdeset let gasilcev iz Šoštanja 

V počastitev praznika so 
člani Gasilskeg^a društva iz 
Tovarne usnja Šoštanj v ne-
deljo, 28. junija 1987, prire-
dili tekmovanje ekip gasil-
skih društev usnjarsko-pre-
delovalne industrije iz vse 
Slovenije in podelili odliko-
vanja. 

Na stadionu Široko so pri-
čeli tekmovati že zgodaj zju-
traj. V različnih disciplinah 
so se najbolj izkazali domači 
tekmovalci, saj so zasedli pr-
vo mesto v kategoriji članov, 
članic in veteranov. Ekipa 
UTOKA iz Kamnika je osvo-
jila drugo mesto med člani in 
tretje med članicami, ekipa 
Tovarne usnja Šmartno pri 
Litiji tretje mesto med člani, 
gasilci PLANIKE iz Kranja 
pa drugo med članicami. 

Slavja, ki je sledilo tekmo-
vanju, so se udeležila sosed-

nja društva in predsednica 
občinske konference SZDL 
Nada Hudarin. O sedemde-
setletnem delovanju društva 
je spregovoril njegov pred-
sednik Slavko Dragar. Govo-
ril je tudi Aleksander Samo-
bar, direktor tovarne, ki je 
gasilcem čestital ob visokem 
jubileju in podelil umetni-
ško izdelano diplomo na us-
nju. V imenu republiške ga-
silske zveze je Tone Brložnik 
podehl društvu gasilsko od-
likovanje druge stopnje, 
predsedniku Slavku Dragar-

ju pa priznanje. Različna 
priznanja so podelila tudi so-
sednja društva. 

Za kulturni program so 
poskrbeli godba na pihala 
ZARJA, gasilski pevski zbor 
iz Paške vasi pod vodstvom 
Romane Podvratnik in mla-
dinci domačega društva. 

Hubert Jaki, najstarejši 
član društva, je razvil gasil-
ski prapor. Leta 1941 ga je 
skril pred okupatorjem, za 
kar je bil tudi javno pohva-
ljen. 

VIKTOR KOJC 

Nagrada 
Vybiliaiu 

Novinarjem v organi-
zacijah združenega dela 
je Delavska enotnost le-
tos prvič podelila nagra-
de, priznanja in spomin-
ska priznanja. 

Najvišje priznanje -
Voljčevo nagrado je pre-
jel tudi Vili Vybihal, od-
govorni urednik glasila 
sozda Hmezad Hmeljar, 
ki časnik tudi tehnično 
ureja. Hmeljar je glasilo 
kmetijskih, pa tudi dru-
gih proizvodnih in nepro-
izvodnih panog. Ta razno-
vrstnost področij, vplivov 
in interesov je za uredni-
ka precej naporna, piše 
med drugim v obrazloži-
tvi. Dejstvo pa je, da je 
časnik zanimiv tudi zara-
di številnih strokovnih 
prilog, hkrati pa je jezik 
preprost in zanimiv za 
mnoge bralce. Brez dvo-
ma ima za to precej za-
slug prav Vili Vybihal. 
J. V. 

Z doliro voljo gre 
o tem, kako slabo je po-

skrbljeno za šoloobvezne 
otroke med poletnimi počit-
nicami, je bilo izrečenih že 
veliko besed. Otroci so pre-
puščeni sebi, saj v glavnem 
vsepovsod primanjkuje de-
narja za kakršno koli organi-
zirano obliko preživljanja 
dni med počitnicami. Primer 
Prebolda pa dokazuje, da se 
da marsikaj napraviti tudi z 
dobro voljo in da zgolj denar 
ni najbolj pomembna stvar. 

Preboldsko Društvo prija-
teljev mladine že namreč ne-
kaj let v sodelovanju z dru-
štvi in organizacijami v kraju 
prireja razne oblike preživ-
ljanja prostega časa otrok 
med počitnicami. Konec 
prejšnjega tedna so se otroci 
zbrali pri lovskem domu pod 
Golavo, tam so postavili šo-
tore, za hrano pa so poskrbe-
li člani Društva prijateljev 
mladine in oskrbnica lovske-
ga doma Tilčka Novakova. 
Seveda so nekaj denarja 
zbrali tudi v kraju samem, 
saj nikomur ni bilo težko od-
šteti stotaka ali kakšen dinar 
več za najmlajše krajane. Z 
otroci so bili tudi člani Lov-
ske družine iz Prebolda. 
Otroke so vodili na lovske 

poti v bližnji okolici,- skupaj 
so čakali na divje živali in jih 
skrivaj opazovali, predvsem 
pa so jih lovci učili, kako je 
treba živeti v naravi in kako 
seje treba obnašati v naravi, 
ki mora ostati čim bolj ne-
okrnjena in čista. Najmlajši 
so z lovci preživeli tri preču-
dovite dni. 

V tednih poletnih počitnic 
bodo takšne tabore še pri-
pravili in to v sodelovanju z 
ribiči, jamarji in drugimi. 
Prav je, da zapišemo še ceno, 
ki so jo morali starši plačati 
za tridnevno bivanje in živ-
ljenje pod Golavo: 1500 di-
narjev. Menda ni treba pose-
bej poudarjati, da je to zares 
minimalno. 

Res je, da brez velike pri-
pravljenosti za delo, ki so ga 
znova pokazali člani Društva 
prijateljev mladine in lovci 
ter drugi v kraju, takšnih ak-
cij ne bi bilo mogoče izpelja-
ti, res pa je tudi, da nihče od 
naštetih tega pe jemlje kot 
zadolžitev, pač pa kot zavest-
no dejanje, podkrepljeno s 
prepričanjem, da se splača 
žrtvovati in vlagati v mladi 
rod. 

JANEZ VEDENIK 

Železnišlia postaja dobila novo podobo 
v Žalcu so v soboto ob tu-

ristični prireditvi »Žalska 
noč« odprli obnovljeno že-
lezniško postajo, ki daje 
kraju novo, svežo podobo. 

Da je bila slavnost še več-
ja, je ob otvoritvi pripeljal na 
postajo posebni vlak, ki je 
pripeljal občane Celja na naj-
večjo slovensko veselico. Ob 
prisrčnem sprejemu s kraj-
šim kulturnim programom 
je prisotnim spregovoril Val-
ter Trop - načelnik žalske 

železniške postaje, ki je v 
svojem govoru povedal, da 
so se železničarji na to prire-
ditev posebno pripravili, saj 
so s prostovoljnim delom tla-
kovali okolico postaje, posa-
dili cvetje, kar daje čakajo-
čim na postaji še posebno 
prijeten občutek. Da pa nji-
hov trd ne bi bil zastonj, so 
se že prijavili na tekmovanje, 
ki ga prireja Železniško go-
spodarstvo Slovenije za oce-
njevanje železniških postaj 
po vsej naši republiki. Oce-

njevali bodo zunanji in notr-
naji izgled postaje, kakovost 
storitev, ter kvaliteto dela« 
osebja. Ker so z zadnjimi deli 
izpolnih vse pogoje, upajo da 
pri ocenjevanju tudi uspeh 
ne bo izostal. 

V zaključku svojega govo-
ra je Trop še dodal, da naj bo 
železniška postaja prva, ki 
bo dala potniku, turistu \i,is, 
da je Žalec prijetno, urejeno 
turistično mesto. 

L. KORBER 



Vaška 
olimpiada 

Ena zanimivejših prireditev 
na celjskem območju - vaška 
olimpiada, ki so jo to pot zdru-
žili še s proslavo 105 letnice 
gasilskega društva se pričenja 
danes (četrtek) v Rečici ob Sa-
vinji. 

Prireditve načenja današnja 
otvoritev razstave likovnih del 
Gorana Horvata. Za petek pri-
pravljajo kulturni program pod 
vaško lipo, v soboto pa se bodo 
dopoldan zvrstile športne igre. 
Popoldan pričakujejo gasilci na 
svoji proslavi tudi goste, ki bo-
do čestitali ob jubileju, zvečer 
pa pripravljajo še parado in 
prevzem dveh novih gasilskih 
vozil. 

Deveta vaška olimpiada se bo 
pričela v nedeljo ob 15. uri in se 
iztekla v zabavno prireditev s 
plesom. 

Ribiško ekološki tabor 
na Slivniškem jezeru 

Minuli petek, soboto in nedeljo, so 
ribiči Ribiškega društva Voglajna na 
Slivniškem jezeru organizirali prvi 
ribiški tabor v celjski regiji. Namen 
tabora je bil: prizadevati si za čisto 
okolje. 

Ker je potrebno v takšnem duhu 
vzgajati že najmlajše rodove, so se ribi-
či odločih, da bodo na tabor povabih 
pionirje. 

Odziv delovnih organizacij, katerim 
so poslali-prošnje za finančno podporo 
tabora, je bil proti pričakovanjem zelo 
slab. Povabilu na sodelovanje pa so se 
z veseljem odzvale vse osnovne šole 
šentjurske občine, izobraževalna in te-
lesnokulturna skupnost občine Šent-
jur ter klavnica Kmetijskega kombina-
ta Šentjur, ki je udeležence tabora ves 
čas oskrbovala z malicami. Konjiški 
taborniki so ribičem posodili za tabor 
šotore, občinska teritorialna obramba 
občine Šentjur je mladim ribičem-eko-

logom posodila spalne vreče, telovad-
ne blazine pa je prispevala OŠ Shv-
nica. 

Tako je bilo v petek vse nared za 
začetek tabora. Sedemnajst pionirjev 
iz osnovnih šol iz šentjurske občine in 
iz osnovne šole iz Štor ter ekipa iz 
ribiške družine Podčetrtek, je prebilo 
led, in se v treh dneh spoznalo z osnov-
nimi veščinami športnega ribolova, z 
osnovami teritorialne obrambe in 
družbene samozaščite, spoznali pa so 
tudi taborniško življenje. Poudarek pa 
je bil, seveda, na ekologiji. Predavanje 
o onesnaževanju narave in o varstvu 
le-te je vodil dr. Ivan Moser. 

Mladi ribiči, ki so v teh treh junij-
skih dneh sklenili tudi nova poznan-
stvo, so srečanje sklenili v tekmoval-
nem duhu. Pomerili so se v ribolovu in 
najboljši so prejeli diplome ter na-
grade. 

NATAŠA GERKEŠ 

Zlata Erjavčeva 
Leta življenja hitro teko in 

se nabirajo kot drobni biseri 
na ogrlici življenja. Z njimi 
se nabirajo tudi življenjske 
izkušnje, modrost, razsod-
nost, ki žlahtnijo pozna leta. 
Zato tudi govorimo o zlatih 
jubilejih, zlati poroki, 50-let-
nici skupnega življenja. Ta 
dragoceni jubilej sta dožive-
la tudi Ferdinand in Jožefa 
Erjavec iz Zabukovice. 

Oba, 77-letni Ferdinand in 
šest let mlajša Jožefa izhaja-
ta iz družin z veliko otroki, 
on iz obrtniške, ona iz rudar-
ske. Spoznala sta se v Zabu-

kovici, kjer sta tudi sklenila 
zakonsko zvezo. Oče Ferdi-
nand je delal kot trgovec, Jo-
žefa pa je vseskozi pridno ši-
vala in skrbela za štiri otro-
ke, peti pa je zgodaj umrl. 

Danes živita zadovoljno v 
svojem domu, veselita se 
svojih otrok in njihovih dru-
žin, v krogu katerih sta tudi 
praznovala svoj jubilej. 
Obred zlate poroke je v po-
ročni dvorani žalske občin-
ske skupščine opravil Silvo 
Učakar. 

T. TAVČAR 

Nove ljudske pesmi 
Kniižni prvenec Nade Jelovšek 

Nadi Jelovšek, petinšest-
desetletni upokojenki iz Ce-
lja, je te dni v založbi Cest-
nega podjetja Celje izšla pr-
va zbirka pesmi, ki nosi na-
slov Prehojena pot. 

Že sama vztrajnost Nade 
Jelovšek, katere Prehojena 
pot je pravzaprav že njena 
deveta zbirka, vendar je bilo 
prvih osem razmnoženih in 
zvezanih le za prijatelje in 
znance, bi bila dovolj, da ji 
posvetimo nekaj vrstic. Pa 
ne gre le za to. 

»Pesmi, ki jih je zdaj zbra-
la v Prehojeni poti so, tako 
kot prejšnje, del tistega be-
sednega ustvarjanja, ki mu 
pravimo sodobna ljudska 
pesem. So nekakšen dnev-
nik doživetij človeka, ki ta 
svoja doživetja ne more dru-
gače posredovati kot v verz-
ni obliki, saj je jezik vsakda-
njosti drugačen in tega sveta 
ne more ubesediti. Tako je 
nekoč nastajala ljudska pe-
sem, predvsem pesmi prigod 
in dogodkov, danes pa bi bil 
tak pesniški nesmiseln, ker 
je teh dogodkov preveč, pa 
tudi vsak dan zvemo o njih 
veUko iz časopisov. In ven-
dar nam ljudje, kakršna je 
Nada, želijo nekaj sporočiti, 
nekaj kar tudi jezik teh sred-

stev ne zmore in to so dogod-
ki in prigode, ki se dogajajo 
v človekovi notranjosti, ali 
duši, kot temu rečemo. Ne 
gre za tisto jezikovno sporo-
čanje na ravni različnih po-
etik in estetik, teh meril tu-
kaj ne moremo upoštevati, 
pač pa gre za tisto svojino, ki 
je njena opredelitev pred-
vsem izpoved na ravni jezi-
ka, ki prav zaradi te Ijudsko-
sti ni izpraznjen, napolnjuje 
ga tista izvirna senzibiliteta 
in občutenje, ki je last so-
dobne ljudske pesmi, ki še 
zdaleč ni odmrla,« je v 
spremni besedi zapisal Peter 
Božič. BRANE PIANO 

Počitniška 
rekreacija za 
starše in otroke 

v Rimskih Toplicah bo le-
tos poleti nekaj prav izvirnih 
možnosti za organizirano 
preživljanje prostega časa 
otrok. K njihovi zabavi pa že-
lijo pritegniti tudi starše. Ta-
ko bo za ene in druge organi-
zirano nekaj trim tekmovanj 
in šola kolesarjenja v Jurklo-
štru. Otroci se bodo lahko 
udeležili še petdnevnega ta-
borjenja na Kopitniku in te-
čaja plavanja, ki bo v tem 
mesecu. Te dejavnosti orga-
nizira društvo prijateljev 
mladine iz Rimskih Toplic. 

VVE 

V srcih in delu so mladi 
v društvu upokojencev Luče je že tako 
Malo je društev upokojen-

cev, ki bi imela takšno tra-
dicijo kot v Lučah. Obstoja 
že 35 let in šteje 226 članov. 

Društvo je delovno v vseh 
organizacijah, zlasti pa je de-
laven sedanji odbor, katere-
ga predsednik je Franc Za-
mernik in tajnik Avgust 
Breznik. 

Lučko društvo upokojen-
cev je znano po tem, da je 
starost njihovih članov zelo 
visoka. Imajo 12 članov, ki 
so stari nad 70 let in 31 čla-
nov, ki so dopolnili več kot 

80 let. Mlajši člani zanje skr-
bijo prav posebno, zlasti pa 
se trudijo, da bi včlaniU tudi 
kmečke upokojence. 

Starih korenin ne manjka 
na nobeni lučki prireditvi, 
zlasti pri ohranjanju starih 
obrti, kjer se jim z ročnimi 
deli pridružijo tudi ženske 
članice. Sicer pa lučki upo-
kojenci pripravljajo različne 
izlete, predvsem pa planina-
rijo in kolesarijo. Obiščejo 
Loko, Raduho, Korošico, po-
dajo pa se tudi na krajše izle-

te. Vsako leto pripravijo po-
gostitev za starejše člane in 
na zadnji jih je bilo 21, ki so 
dopolnili 80 let. 

Pred kratkim so upokojen-
ci v Lučah ustanovili še svoj 
oktet, ki ga vodi Vinko 
Krebs, za svojo dejavnost pa 
skupaj z mladino urejajo 
prostor, ki ga do zdaj niso 
imeli. 

Tako je v Lučah starost po-
dala roko mladim; če se bo-
do zgledovali po njih, jim 
uspeh ne izostane. 

ZDENKA STOPAR 

Pionirski tabor 
v soboto bo v Trento odpotovalo 55 otrok in 12 

vodnikov na 3. pionirski planinski tabor. To so otroci, 
katerih starši so zaposleni v Kovinotehni, pridružili pa 
se jim bodo vrstniki iz Laškega. Osnovna šola Primoža 
Trubarja namreč za tabor prispeva potrebno kuhinj-
sko posodo, medtem ko bodo šotore tudi letos prispe-
vali celjski teritorialci. Zanimanje za tabor je vsako 
leto večje, saj so otroci navdušeni nad planinskimi 
turami (lani so se povzpeli celo na Triglav), pa tudi cena 
za sedemdnevno bivanje je nizka: vsak prispeva 21.000 
dinarjev, ker večino stroškov krije Kovinotehna. 

N. K. 

Grižani v Kruševcu 
Začetnih slovesnosti občinskega praznika v Kruševcu 

so se prejšnji teden udeležili tudi predstavniki žalske 
občinske skupščine, krajevne skupnosti Griže in pevke 
ženskega pevskega zbora griške Svobode. Občina Žalec je 
že vrsto let pobratena s Kruševcem, Grižani pa so pobratim-
stvo sklenih s tamkajšnjo krajevno skupnostjo Radomir 
Jakovljevič-Jakša. 

Praznične prireditve se bodo v Kruševcu zaključile 7. 
julija, gostitelji pa so žalske pobratime popeljali pod vznožje 
Bagdale in se skupaj z njimi pokloniU spominu padlim med 
NOB. Prihodnje leto bodo Grižani gostili predstavnike 
pobratene krajevne skupnosti. 

S .Š . 



Gosta prireditve, skladatelja Maksa Pirnika (v prvi vrsti drugi z desne) je pozdravil tudi 
častni predsednik ZKO Slovenske Konjice Konrad Sodin in mu izročil grafiko konji-
škega slikarja Milana Lamovca. mASNEC 

Zreče poje 
Uspela prireditev pod Pohorjem - gost 
Maks Pirnik 

Pevsko prireditev z naslo-
vom Zreče pojo, ki je bila 
sredi junija in je bila posve-
čena 85-letnici skladatelja 
Maksa Pirnika, je postala že 
tradicionalna. Na i^jej se 
vsako leto predstavijo otro-
ški, mladinski in odrasli 
pevski zbori. Ti po celot-
nem delu in nastopih na ra-
zličnih revijah, tekmova-
njih in drugih nastopih ob 
zaključku sezone pokažejo 
tudi svojem sokrajanom kaj 
znajo in zmorejo. 

Letos je nastopilo v Zre-

čah kar sedem zborov, saj se 
je šolai jem in odraslim pev-
cem pridružil še nov zborček 
zreškega vrtca. 

Gost letošnje prireditve je 
bil slovenski skladatelj Maks 
Pirnik iz Tolmina, ki pa je bil 
rojen v bližini Slovenskih 
Konjic, v vasi Preloge pri 
Prihovi. Skladatelj se še ved-
no z veliko l jubeznijo rad 
vrača v svoj rodni kra j in 
okolico. Ob osemdesetletni-
ci j e bil gost na koncer tu 
mladinskega zbora osnovne 
šole Dušan Je reb v Sloven-

skih Konjicah, za letošnji ju-
bilej pa so ga ppvabili Zre-
čani. 

Maks Pirnik je eden naj-
plodnejših slovenskih skla-
dateljev zborovskih pesmi. 
Samo za otroške in mladin-
ske zbore je napisal več kot 
sto skladb in nekatere med 
nj imi so zapeli tudi zreški 
zbori. 

Sicer pa je celovečerni 
koncer t slonel na dveh naju-
spešnejših zborih. To je bil 
mladinski zbor osnovne šole 
Boris Vinter Zreče, ki je le-
tos na festivalu v Celju prejel 
srebrno plaketo in mešani 
zbor Svoboda Zreče, ki je bil 
na letošnji medobčinski re-
viji izbran za nastop na repu-
bliškem tekmovanju Naša 
pesem, ki bo pr ihodnje leto v 
Mariboru. 

ZDRAVKO IVAČIČ 

Beseda o glasbeni dejavnosti 
Da bi v prihodnje bolj sproščeni peli in igrali 

Kot osrednjo in vsebinsko 
točko dnevnega reda so de-
legati skupščine kulturne 
skupnosti Celje v sredo, 24. 
junija postavili na dnevni 
red seje problematiko glas-
bene dejavnosti v celjski 
občini. 

Izhodišče za razpravo je bi-
lo delovno gradivo, ki ga j e 
skrbno pripravil odbor za 
glasbeno dejavnost pri ZKO 
in ga naslovil: »Kdaj bomo 
še bolj sproščeno peli in 
igrali?« 

Problematika na glasbe-
nem področju je pereča že 
nekaj let, ko skupine in dru-
štva izgubljajo prostore, se 
borijo za kadre in denar. 
Nasploh pa j e čutiti, da se je 
splošno družbeno vzdušje 
presehlo v l jubitel jske vrste, 
čeprav so kul turniški ljubi-
telji že mnogokrat preživljali 
težke čase. Morda problemi 
navzven niso bili tako opazni 
in boleči in niso zbujali več-
jega zanimanja javnosti, ker 
kul turniški zanesenjaki ni-
koli niso znali »zavpiti na 
glas«. 

St rpen dialog so vodili tu-
di na seji skupščine. O pro-
blemih v glasbeni dejavnosti 
je p redhodno razpravljalo 
tudi predsedstvo skupščine, 
pa svet za kul turo pri SZDL 
ter odbor za glasbeno dejav-
nost pri ZKO. Stahšča vseh 
so si bila zato tudi na seji 
dokaj enotna in so izhajala iz 
argumentiranih dejstev, mi-
mo katerih v pr ihodnje ne bo 
mogla tudi širša skupnost . 

Ko je beseda nanesla na pro-
blem razpadle godbe na pi-
hala, so na seji izoblikovali 
stališče, da bo za oživitev 
godbe v delavskem Celju po-
t rebno do jeseni narediti po-
seben projekt . Skupščina je 
zanj zadolžila ZKO. Variant-
nih predlogov je več, o nj ih 
pa bo pot rebno razpravljati 
skupa j s kul turno skupnost-
jo, inicirati razpravo na 
skupščini občine in pritegni-
ti k sodelovanju tudi železni-
co, ki je pokrovitelj Ž P D 
France Prešeren Celje. 

Na skupščini so tudi meni-
li, da bo pot rebno začeti z 
enotnim konceptom razmi-
šljati o pokroviteljstvih sku-
pin in društev, sicer se zna v 
pr ihodnje ponoviti usoda 
enega ali drugega presihajo-

čega društva. Zavoljo takš-
nih ali drugačnih težav v 
glasbeni dejavnosti pa ne gre 
dušiti množičnosti, so si bili 
enotni na seji, pač pa jo je 
t reba spodbujat i z dobrimi 
strokovnimi delavci. Ti pa so 
spet problem, zato bo nu jno 
več razmišljati o izobraževa-
n ju in š t ipendiranju kadrov. 
Kakovost skupin bodo na 
vsaki dve leti preverjali stro-
kovnjaki na glasbenem po-
dročju. 

Le tako in s takšnimi in 
podobnimi posegi, ki jih je v 
svoji tehtni razpravi nakaza-
la skupščina ku l tu rne skup-
nosti, bo mogoče v prihod-
nje bolj sproščeno peti in 
igrati. 

MATEJA P O D J E D 

Zastor je padel 
Za dva meseca so zagr-

nili zastor in zaprli dveri 
v Talijinem hramu v 
Celju. 

Ansambel je odšel po 
uspešni sezoni na zaslu-
žene počitnice, potem ko 
je v zadnjih dneh juni ja 
odigral še komple ten 
abonma Mariborčanom, 
doma pa se je pripravljal 
za kar dve novi predstavi 
v pr ihodnji sezoni. 

Celjani so v tej sezoni 
odigraU 234 predstav, kar 
je 35 več kot kdajkoU 
prej. Temu je bil kos ko-
maj 16-članski kolektiv, 
ki je poleg Mariborčanom 
odigral abonmajske pred-
stave še v Trstu, Novi Go-
rici in Kranju. To pomeni, 
da j e celjsko gledališče 
»odslužilo« vlogo še ene 
gledališke hiše. 

Napori so bili izjemno 
hudi prav zaradi kadrov-
ske stiske, vendar pa na 
ponovljene razpise za de-
lovno mesto igralcev in za 
š t ipendiranje na Akade-
miji, ni bilo odziva. Mladi 
igralci se raje postavijo v 
rep čakajočih v gledališ-
čih v prestolnici, k jer so 
vendar tudi v bližini film-
skega in televizijskega 
hrama. 

M P 

Več kot aktualno delo 
Človek Andreja Grabarja je namenjen intimnemu premisleku 

Občinska matična knjiž-
nica Žalec je tokrat v nizu 
svojih bogatih prireditev v 
torek, 30. junija vabila v 
kulturni dom, kjer so pred-
stavil i knjigo Andreja Gra-
barja, Človek. 

Knjigo je Mohorjeva druž-
ba izdala pred kratkim, ven-
dar pa še javno ni bila pro-
movirana. Delo predstavlja 
pravi biser duhovnega bra-
nja in videti je, da se ne bo 
ustavilo samo na Sloven-
skem, saj ga že prevajajo v 
več tuj ih jezikov. 

Avtor v knjigi sintetizira 

svoja življenska spoznanja z 
najrazličnejših področij v 
univerzalen, celovit pogled 
na življenje^in človeka. 

Knjiga, »Človek,« Andreja 
Grabar ja je namenjena 
predvsem posameznikove-
m u in t imnemu premisleku, 
vendar zaradi izjemnega vse-
binskega dometa delo vseka-
kor zasluži pozornosti. An-
drej Grabar v »Človeku« na-
zorno pojasnjuje , kako sle-
herna paradigma preseka 
enovito stavrnost v dva na-
sprotujoča in Izključujoča se 
dela ter tako ravno onemo-
goča to, kar hoče doseči -

namreč neko harmonično in 
uravnoteženo stanje. Ista za-
konitost velja za notranj i 
svet človeške duševnost i ko 
za projicirane zunanje sve-
tove. 

Temeljni namen knj ige je, 
po besedah redaktoi ja Vik-
torja Gerkmana, da pojasni 
duh tega, dobesedno današ-
njega dne in časa. Kajti ugo-
tovitev dejanskega stanja 
vedno omogoča, vsaj trezne-
mu človeku, pomi i jen je in 
sprejetje. »Človek« je več 
kot aktualno delo. 

MATEJA P O D J E D 

Srečanje knjižničarjev v Žalcu 
Celjsko društvo knjižničarjev obsega več večjih regijskih 

knjižnic, ki s svojimi knjižničnimi mrežami pokrivajo celotno 
celjsko regijo. Člani društva se srečajo enkrat letno na dru-
žabni prireditvi, katere gostitelj je ena izmed knjižnic. 

Letos je gostiteljstvo prevzela Občinska matična knjižnica v 
Žalcu. Novi prostori ji prvikrat omogočajo, da izpolni to svojo 
dolžnost. Prišli so knjižničarji iz Celja, Žalca, Laškega, Moziija, 
Titovega Velenja, Šmarja in Šentjurja. Med ogledovanjem kul-
turnih zanimivosti kot so cerkev v Petrovčah, Gotovljfth, jama 
Pekel in rimske izkopanine v Šempetru, so si knjižničarji izme-
ryali tudi poklicne izkušnje. Zbranih je bilo okoli štirideset, med 
njimi tudi predsednik občinske skupščine Žalec Ludvik Sem-
primožnik, ki je goste pozdravil in jim zaželel uspešno stro-
kovno delo tudi v prihodnje. 

L. KORBER 

Dober koncert 
PrešernovcI v opatijski cerkvi 

Zadnje čase je vse več kon-
certov, zlasti zborovskih, ki so 
organizirani v cerkvah. Prvi, 
ali pa vsaj med prvimi, ki je 
koncertiral v cerkvah skoraj 
po vsej Sloveniji, je bil Sloven-
ski oktet z organistom Huber-
tom Bergantom. S tem svojrm 
dejanjem je dokazal, da »hiša 
božja« ne služi dobro samo bo-
goslužju, temveč dobro »pre-
nose« tudi kakšno manj »sve-
to« besedo. Da tisti, ki nosijo v 
sebi Marxa ali katerega druge-
ga predstavnika . . . izmov - ta-
kih sicer ni bilo »pretirano« ve-
liko na koncertih - niso po 
končanem koncertu bili nič ali 
skor^ nič »spremenjeni«. Da 
si tudi bolja ali manj dobri zbo-
ri lahko »privoščijo« skladbe, 
ki so pisane za zbor in orgle. 
Da so »delovni pogoji« za izva-
jalce in poslušalce skoraj ideal-
ni, taki, ki jih lahko nudijo le 
redke dvorane (v marsikate-
rem k r ^ u je cerkev edini pro-
stor, kjer je možno izvesti kon-
certi 

Koncert, bolje rečeno kon-
certni program, ki ga je izvedel 
MePZ »France Prešem« 19. ju-
nija, je bil ravno toliko »cerk-
ven«, da bi ga lahko izvedli 
kjerkoli. Na orgelsko spremlja-
vo, ki jo je več kot korektno 
izvedel mladi organist Anton 
Petek, so bile vezane samo Ky-
rie neznanega skladatelja iz 6. 
st., C. Monteverdija Lesciate ni 
morire, W. A. Mozarta Offerto-
rium pro festo sancti Joanis 
Baptistae ter prvi dodatek po 
uradnem sporedu, Ave verum 
istega skladatelja. 

Razen teh, je zbor pel še dela 
naslednjih skladateljev: F. Po-
ulenca, C. Debussyja, J. Andri-
essna, nam manj znanega nizo-
zemskega sodobnega skladate-
lja, ki je zboru dodal še flavto 
(v tej skladbi se je izkazala s 
čistim tonom in z dobrim ob-
čutkom za muziciranje mlada 
flavtiska, Alenka Goršič^, J. S. 
Bacha (za zbor priredil Z. Fus-
san), M. Tomca, A. Dvofaka, 
R. Wagnetja zbor iz Lohengri-
na), G. Verdija (zbor iz Nabuc-
ca) in A. Foersteija (zbor iz Go-
reryskega slavčka). Pri zadnjih 
štirih delih navedenih sklada-
teljev se je zboru ftfiključila 
mlada, vendar po tem kar smo 
slišali, že izkušena in obetajoča 
pianistka Metka Leber, ki je 
pokazala, da zna dobro ločeva-
ti med solistično in spremlje-
valno vlogo klavirja. 

Sporedu, kr je bil glede na 
skladateljska imena dovoli 
tehten, ni kaj očitati. Še pose-
bej, ker je bil zastavljen tako, 
da je po eni strani vseboval 
manj znana, vendar zelo tehtna 
dela, po drugi strani pa je po-
nudil poslušalcem dokaj znana 
in popularna dela (Vsi trije 
zbori iz oper). Pri vsem tem, 
dobrem sporedu, pa se mi ven-
darle vsiljuje vprašanje, zakcU 
sta bila med dvanžOstimi skla-

datelji samo dva domača? Med 
skladbami slovenskih, pa tudi 
jugoslovanskih skladateljev je 
veliko takih, ki so enakovredni 
tem, ki smo jih slišali. Pričako-
vati je bilo, da bo v s^ ena, če 
ne več skladb, našega, lahko bi 
rekli, po koncertnih odrih vse-
ga sveta petega Gallusa. 

Zbor ima dobro vokalno in 
dihalno tehniko, kar je seveda 
osnovni pogoj za čisto intona-
cijo in za druge elemente lepe-
ga petja. Interpretacije diri-
genta Edvarda (ioršiča so bile 
smiselne in muzikalno graje-
ne, tako da so izredno pritegni-
le pozornost poslušalstva, ki je 
do zadnjega kotička napolnilo 
čudovito romansko-gotsko 
cerkev. Tudi zborov zvok je bil 
izenačen skoraj v vsej dina-
mični lestvici. Edino soprani, 
ki so mestoma d^al i občutek 
utrujenosti, niso bili na neka-
terih fortih dovoli izdatni. Zbo-
rovemu zvoku v prid bi bili ne-
koliko »širši« basi v njihovi 
srednji in visoki legi. 

Vsi štirje solisti, Tanja Ora-
čeva, Alenka Goršičeva, Franc 
Zapušek in Slavko Urankar, so 
dobro opravili svojo nalogo. 

Zbor, ki dejansko sodi v vrh 
slovenskih mešanih zborov -
na republiškem tekmovanju 
mu je že večkrat samo malo 
manjkalo do zlate plakete 
(vendar ni bil za to sam kriv) -
je zapel na zahtevo občinstva, 
ki nikakor ni hotelo zapustiti 
prostora, še štiri dodatke (med 
temi so bili trije slovenski) in s 
tem lepo zaključil dobro orga-
niziran in izveden koncert. 

FRANC PLOHL 

Komorni moški 
zbor na 
Nizozemskem 

Te dni se na Nizozemskem 
mudi Komorni moški zbor 
iz Celja, ki se je v torek od 
vodstvom Vida Marcena 
udeležil tekmovanja pev-
skih zborov v nizozemskem 
Arnhemu. Poleg udeležbe 
na t ekmovanju v Arnhemu 
pa bo visoko kul turno raven 
našega moškega zborovske-
ga petja predstavil še na treh 
samostojnih koncert ih v ra-
zličnih krajih na Nizozem-
skem. 

Zadnji koncert bo v Geel-
lenu blizu Schinvelda, odko-
der j e doma moški zbor Ora-
nje, s katerim imajo Celjani 
že dolgoletne kul turne in 
pri jateljske vezi. 

UM 



Kmetijstvo je tovarna brez strehe 
Tudi pri Zagoričniiiovilt leios sušijo na obroife 

»če bi bil še enkrat star 30 
let, bi ob takšnih pogojih, ki 
so v kmetijstvu danes, raje 
šel v tovarno,« je ob obisku 
na kmetiji zagoričnikovih v 
Vinski gori povedal gospo-
dar Franc ZagOričnik, ki na 
kmetiji živi z ženo Evo, dve-
ma hčerama ter krušnim 
očetom Frnacem Sedovni-
kom, ki je Franca Zagorič-
nika posvojil komaj dve leti 
starega in ki mu je kasneje 
tudi prepustil kmetijo. Na 
prvi pogled si sicer rekel, 
da bi morala tako velika 
kmetija s takšno tradicijo 
zadoščati za petčlansko 
družino, a Franc trdi dru-
gače. 

Kmetija z 12 hektaiji ima 
okoli 5 hektarjev obdeloval-
ne zemlje, katere pretežni 

Franc Sedovnik, nekdanji 
gospodar, ki je kmetijo dal 
svojemu posvojencu, je z 89 
leti najstarejši Vinskogor-
čan, je pa tudi edini še žive-
či Maistrov borec iz Vinske 
gore. Leta mu še niso preve-
liko breme in je še precej 
pri močeh, vendar pa zaradi 
opešanega vida mladima ne 
more kaj veliko pomagati. 
Zato je še posebno vesel 
obiska, ko lahko s kom po-
klepeta o časih, ki so branili 
našo severno mejo. 

del je po besedah žene Eve v 
breg prislonjen, zato je kljub 
nižinski legi del površin pre-
strm za strojno obdelavo. 
Stroški pridelave so tako 

večji, mehanizacija tudi ni 
dovolj izkoriščena, poleg te-
ga pa tudi razparceliranost 
zemljišč onemogoča učinko-
vit pašno kosni sistem proiz-
vodnje, kar je vse skupaj, 
vplivalo, da je bilo dohodka 
na kmetiji vse manj. Zato so 
Zagoričniki morali vzeti v 
najem še dva hektarja zemlje 
ter povečati stalež živine v 
hlevu, ki jo redijo za pitanje 
in mlečno proizvodnjo. 

»Sedemnajst glav imamo 
sedaj in kar precej truda je 
treba, da lahko soUdno živi-
mo. Mislim, da po vojni naše 
kmetijstvo ni bilo v težjem 
položaju kot sedaj. Cene 
gnojil, krmil in zaščitnih 
sredstev naraščajo mnogo 

hitreje kot cene tistega, kar 
pridelamo. Ta nesorazmerja 
so res velika. Lani smo odda-
li 15 tisoč htrov mleka, letos 
ga bomo verjetno manj. Kr-
mila so predraga in mleko 
raje dajemo teletom, kot pa 
prodamo, saj je to za nas 
ugodneje. 

Vsi imamo seveda svoje 
račune in kmet bo vedno zra-
čunal tako, da se račun ne bo 
izšel v njegovo škodo. Od 
kmetijstva imamo torej ved-
no manj. Namesto da bi iz 
leta v leto dobivali več, tone-
mo ponovno v ekstenzivno 
proizvodnjo. 

AH bo na letošnjo oddano 
količino mleka in prirejo ži-
vine kaj vplivalo skisano ju-
nijsko vreme, Franc Zagorič-

nik še ne ve, meni pa da ver-
jetno bo. Ob našem ob isku je 
namreč zaradi dežja pokosil 
šele tretjino površin, moral 
pa bi že vse. A tu pomoči ni, 
kmetijstvo je tovarna brez 
strehe in letošnje sušenje kr-
me na obroke se bo vsekakor 
poznalo. 

A Zagoričnikova, ki zaradi 
šolanja hčera v zadnjem času 
večino dela na kmetiji posto-
rita sama in ob pomoči sose-
dov (za protiusluge), sta 
kljub temu optimistva. 
Predvsem zato, ker je kmeti-
ja stara več kot 200 let in bi 
verjetno ne bilo prav, da bi 
propadla nekje ob koncu 20. 
stoletja, če je že kljubovala 
tako dolgo. 

RP 

Tudi Zagoričnikova letos sušita bolj na obroke. 

Razstava plemensiie živine 
Kmetijska zadruga Sa-

vinjska dolina je minulo so-
boto po osmih letih spet pri-
pravila živinorejsko razsta-
vo, s katero so želeli poka-
zati napredek v živinoreji v 
Savinjski dolini in rejce 
spodbuditi k še večji proiz-
vodnji mleka in mesa. 

Na razstavi v Braslovčah 
so bile razstavljene tri pa-
sme, ki jih redijo na tem ob-
močju in to krave rjave pa-
sme, plemenske telice rjave 
pasme, krave črno bele pa-
sme in krave lisaste pasme. 
Poleg tega so pripravili pri 
kmetu Ivanu Juhartu v Orli 
vasi in Francu Mahorju v 
Parižljah razstavo 36 mladih 
govedi v pitanju. 

Pri kravah rjave pasme je 
prva nagrada pripadla rejcu 
Francu Brišniku iz Prekope 
za kravo, ki je dala v četrti 
laktaciji 8138 1 mleka. Drugo 
nagrado je dobil Anton Me-
šič iz Polzele, za kravo ki je 
dala po dveh teletih in dveh 

zaključenih laktacijah 5906 1 
mleka. Tretjo nagrado pa je 
dobila Tilka Rojnik iž Spod-
njih Gorč za kravo v najvišji 
tretji laktaciji 5924 1 mleka. 

Za najboljšo plemensko 
telico je prejel prvo nagrado 
kmet Jože Zagožen iz Matk, 
drugo Milan Rakun iz Založ 
pri Polzeli in tretjo Angela 
Cizej iz Podvina pri Polzeli. 
Pri kravah črno bele pasme 
je prejel prvo nagrado rejec 
Anton Mešič iz Polzele za 
kravo, ki je dala v najvišji 
tretji laktaciji 78481 mleka, 
drugo Franc Brišnik iz Pre-
kope za kravo, ki je dala v 
najvišji, drugi laktaciji 7836 1 
mleka in tretjo Martin Ribič 
iz Latkove vasi za kravo, ki 
je dala v najvišji prvi laktaci-
ji 7657 1 mleka. 

Pri kravah lisaste pasme je 
prejel prvo nSgrado rejec Jo-
že Rojnik iz Podvrha, za kra-
vo, ki je še prvesnica, drugo 
Martin Kranjc za kravo, ki 
je dala v najvišji, četrti lakta-
ciji 6358 1 mleka in tretjo Mi-
lan Lesjak iz Ojstriške vasi 
za kravo, ki je dala v najvišji, 
drugi laktaciji 4813 1 mleka. 

TONE TAVČAR 
Najboljše krave rjave pasme. 

Foto: TONE TAVČAR 

V hlevu je sicer še 10 prostih privezov, a Zgončevi zaen-
krat staleža goveje živine ne bodo povečevali. 

Les ne sme in ne 
more biti zdraviio! 
Pri Zgončevili v Razboru pogrešajo 
limetijsife pospeševalce 

»Gozd lahko izseka ena 
generacija, potem pa so po-
trebna leta in leta, da se 
spet zaraste«, je začel pripo-
ved Bogdan Zgonec iz Raz-
bora pri Dramljah. Razme-
re za kmete resnično niso 
rožnate in ni ga, ki bi si v 
teh dneh še upal slediti 
kmetijski politiki izpred 
nekaj let, ki je narekovala 
specializacijo proizvodnje 
na vsaki malo večji kmetiji. 

Zdaj so takšni časi, da 
kmetje tudi na tistih domači-
jah, ki omogočajo usmerjeno 
proizvodnjo, krpajo doho-
dek z večimi panogami. Le s 
tem si zagotovijo obstoj in 
razmeroma varno življenje. 
Na Zgončevi kmetiji, ki meri 
nekaj manj kot 20 hektarov -
od tega 10 hektarov obddelo-
valne zemlje - krpajo družin-
ski proračun s prašičerejo in 
prodajo lesa. Glavna panoga 
na kmetiji je sicer živinoreja, 
a 44 glav v hlevu Zgončevim 
še ne zagotavlja mirnega 
spanca. V hlevu je sicer še 
prostora za 10 glav, a zaen-
krat ostajajo privezi prosti. 

Zgončevi pravijo, da je de-
la na kmetiji dovolj in včasih 
še preveč. V najem so pred 
kratkim vzeli še 6 hektarov 
zemlje, delo pa so si razdelili, 
tako da vsak skrbi za svoje 
področje. Gospodinja Anica 
redi plemenske svinje, go-
spodar Bogdan krpa družin-
ski proračun s kooperant-
skim delom za šentjursko 
Gozdno gospodarstvo, mati 
pa skrbi za hišna opravila. 
Pred kratkim so zgradili nov 
hlev, zdaj pa imajo največ 
dela z urejanjem hiše, v kate-
ro se počasi selijo. 

»Vse bi še šlo«, pravi go-
spodar Bogdan, »če bi bile le 
razmere v naši temeljni orga-
nizaciji kooperantov nekoli-

ko bolj urejene. Tako pa vča-
sih tudi po 14 dni iščemo 
kmetijskega pospeševalca, 
sestanki so neredni, ko smo 
pred leti preko krajevne or-
ganizacije socialistične zveze 
opozarjali na ta problem, pa 
sploh nismo dobili odgovo-
ra«, se Bogdan pridružuje 
pritožbam drameljskih kme-
tov, da pospeševalna služba 
šenjurskega Kmetijskega 
kombinata na tem področju 
ne dela dobro. Kmetje se si-
cer zavedajo, da imajo po-
speševalci preveč dela z ad-
ministrativnimi opravili, a ni 
jim vseeno, da svojega os-
novnega dela ne opravljajo 
dobro. »Včasih bi se na kme-
tijah odločali za novosti, pa 
si tega brez strokovnega na-
sveta preprosto ne upamo«, 
pripoveduje Bogdan, k i j e na 
svoji kmetiji vpeljal že veli-
ko novega. 

Zgončeva kmetija je meha-
nizirana, v obnovo gospodar-
skih poslopij in povečanje pro-
izvodnje so na kmetiji v zad-
njih letih vložili veliko truda in 
denaija, zato se človek kmeto-
vanju ne more tako zlahka od-, 
povedati. »Čeprav je tudi služ-
bo zdaj težje menjati kot pred 
leti, pa je še vedno lažje kot 
opustiti kmetovanje,« razmi-
šlja Bogdan, ki ve, da je za delo 
na kmetiji potrebno tudi veli-
ko ljubezni in navezanosti na 
zemljo. To zdaj Zgončeva 
vcepljata svojemu sinu, ki obi-
skuje Srednjo kmetijsko šolo v 
Šentjurju, doma pa najrajši po-
skrbi za dve kobili, pasme bo-
rik. »Konjereja je na naši kme-
tiji vselej pomenila dodatno 
skrb in veselje, zdaj pa imamo 
kobili predvsem zaradi otrok«, 
pripovedujeta Anica in Bo-
gdan, ki pri svojih petintride-
setih letih zagnano razmišljata 
o prihodnosti svoje domačije. 

IVANA FIDLER 
Foto: EDI MASNEC 

Bogdan in Anica se s svojo družino - manjka samo sin, ki obiskuje Srednjo kmetijsko 
šolo v Šentjurju - prav te dni selita v novo hišo in tudi s tem je dela več kot preveč. 



Priznanje organizatorlem Žalske noči 
y Žalcu se ie minula soboto zbralo več kot 50 tisoč obiskovalcev 

Organizatorji Žalske noči si prav 
gotovo zaslužijo vse priznanje za or-
ganizacijo te prireditve. Ce znajo v 
kraju z nekaj tisoč prebivalcev orga-
nizirati prireditev, na katero priva-
bijo kakšnih petdeset tisoč obisko-
valcev, potem je to že zgovoren poda-
tek, da si ljudje podobnih prireditev 
želijo. Ob tem pa je treba vedeti, da 
so večino organizacijskega dela opra-
vili amatersko, tako rekoč zastonj. 

Na prireditvi, šesti po vrsti, se prav 
gotovo nihče ni dolgočasil. Igralo je 
kar nekaj ansamblov, poskrbljeno je 
bilo za humor in dobro voljo, organiza-

torjem pa se je povrhu nasmehnilo še 
vreme, čeprav dopoldne ni kazalo, da 
bi se lahko še zjasnilo in tako otoplilo. 

Letošnja prireditev je trajala več dni. 
Že v četrtek popoldne so pripravili 
zbor gostincev in kulinarično razstavo, 
v petek zvečer pa izbor za miss Slove-
nije ter Namino modno revijo. Tudi v 
petek zvečer s e j e v Žalcu zbralo nekaj 
tisoč obiskovalcev. 

V soboto dopoldne so pripravili slo-
vensko kolesarsko tekmovanje, po-
poldne pa je bila zanimiva nogometna 
tekma med ekipama direktorjev soz-
dov Hmezad in Merx. Selektorja sta 
bila Vlado Gorišek in Franc Ban, pred-

sednika obeh sozdov in tokrat je bil 
uspešnejši Gorišek, saj je Hmezadova 
ekipa v podaljških premagala ekipo 
Merxa. 

Predstavniki žalske občinske skupš-
čine pa so že popoldne na železniški 
postaji pričakali predstavnike občine 
Celje. 

Kakor koli že - prireditev je uspela, 
ljudje so bih zadovoljni, to pa tudi naj-
več pomeni. Nekaj je sicer bilo očitkov 
na račun tega, da v Žalec niso uspeh 
pripeljati kakšnega boljšega in bolj 
znanega narodnozabavnega ansambla, 
toda to je že stvar okusov posamez-
nikov. JANEZ VEDENIK 

Obiskovalcev žalske noči je bilo v soboto vsaj še desetkrat toliko, kot jih ima to mesto z 
največjo slovensko veselico. 

»Lepotice« (nekaj jih je že v slačilnici) so tudi popestrile zadnji vikend v Žalcu. 
Foto: EDI MASNEC 

Zanimive scene so se odvijale tudi na nogometni tekmi 
med direktorji obeh naših največjih sozdov - Hmezada in 
Merxa. 

Žalske 
lepotice 

Na ženske, še posebno 
mlajše in lepo grajene, mo-
ški radi vržemo pogled. Vča-
sih tudi z izgovorom, da je v 
njih veliko umetniškega. Ne-
kaj resnice v tem že mora 
hiti, saj o tem pojejo poeti, se 
izživljajo slikarji in mučijo 
fotografi. In celo predstavni-
ce istega spola rade vidijo 
kakšno »fejst punco«, če-
prav tega glasno ne komenti-
rajo. 

Oni dan naj bi se v Žalcu 
zbral šopek slovenskih de-
klet. Najlepši! Občudovali 
naj bi jih umetniki, svoje naj 
bi pristavili fotografi. Veliko 
je bilo v prvih vrstah ljudi na 
položajih, ki so morda v tem 
cvetu videli kakšno bodočo 
tajnico. Pa tudi čisto navad-
nih »firbcev« ni manjkalo. 
Skratka, smetana, kakršna 
se za kulturni dom spodobi. 

Ne bomo si zatiskali oči, 
vendar vsaj pri nekaterih 
»lepoticah« ni bilo niti sledu 
o lepoti ali estetiki. Mučno 
situacijo, kjer so poeti oka-
meneli, fotografi zatajili in 
celo ženske v dvorani začele 
glasno komentirati, je rešil 
aplavz - za korajžo. Prizna-
nje za sodelovanje in graja za 
organizatorje, ki bi vendarle 
morali narediti nekaj selek-
cije in dokazati, da imamo v 
Sloveniji resnično lepa de-
kleta. Zaradi gledalcev in de-
klet (lepih), ki so za prihod-
nji izbor miss Slovenije izgu-
bila vso voljo do takšnih na-
stopov. 

Skoda tudi zaradi vrhun-
ske modne revije, ki jo je 
pred tem pripravila NAMA 
in kjer so se oči resnično na-
pasle lepega. In nenazadnje 
škoda za trud organizatorjev, 
ki so resnici na ljubo letos 
pripravili do sed^ najlepšo 
in najbolj pestro Žalsko noč. 

EDI MASNEC 

V Atomskili toplicah poznajo okus gostov 
Tudi zato si prizadevajo kar najbolj popestriti izvenpenzionsko ponudbo, kar je 
poroštvo uspeha 

v Atomskih Toplicah si prizadeva-
jo za čim boljšo izvenpenzionsko po-
nudbo. Za svoje goste organizirajo 
izlete, predavanja, nastope folklor-
nih in zabavnih skupin, športne pri-
reditve in še bi lahko naštevali. 

Izlete načrtujejo trikrat tedensko, ta-
ko da vsak najde nekaj zase. Največ-
krat obiščejo Kumrovec z rojstno hišo 
Maršala Tita. Avgustičičevo galerijo v 
Klanjcu, cerkev v Olimju z več sto let 
staro lekarno in brusilnico v Kozjem. 
Po želji si lahko gostje ogledajo tudi 
zdravilišče Rogaška Slatina, Trakoš-
čan, Šempeter z Rimsko nekropolo in 
jamo Pekel ter Rogatec, kjer si lahko 
ogledajo, kakšna je bila včasih kmeč-
ka domačija. Izlet ponavadi zaključijo 
z zabavnim večerom, na katerem naj 
bi se gostje bolje spoznali. 

V Atomskih Toplicah prirejajo tudi 
druge prireditve, katerih namen je za-
bavati gosta in mu popestriti počitni-
ce. Te so še tohko pomembnejše zato, 
ker v bližini Podčetrtka in zdravilišča 
ni gledališč, kinematografov in podob-
nih objektov. Izvenpenzionska ponud-
ba naj bi bila po besedah direktorja 
zdravihšča Borisa Završnika nekakš-
na velika samopostrežna trgovina; 
vsak naj si iz nje vzame tisto, kar mu 
ustreza in kar je sposoben tudi plačati. 

Med te dejavnosti sodijo: mini tombo-
la, koncerti različnih skupin (predv-
sem z mirno glasbo - evergreeni), na-
stopi humoristov in tako dalje. Seveda 
ne gre pozabiti tudi športnih priredi-
tev, kot so igre na vodi in mini golf, 
šah, kros, vožnja s kolesi . . . 

Zaradi naštetih, pa tudi drugih pro-
gramov je zdravilišče prejelo turistični 
nagelj. Pred kratkim pa so v zdraviliš-
ču doživeli šok, zaradi katerega so bili 
grajani celo v mednarodnem prostoru. 
Vonarskega jezera, ki so ga zdraviliš-
čarji vključili v svojo izvenpenzionsko 
ponudbo, namreč ni več. Potem, ko so 
natiskali prospekte in drug propa-
gandni material z motivi tega jezera in 
možnostmi rekracije na njem, je delov-
na organizacija NIVO iz Celja brez 
predhodnega obvestila izpraznila jeze-
ro. Ta poteza ni spravila v zadrego le 
zdravilišča, temveč vse okoličane, ki 
so začeli z jadranjem in ribolovom v 
jezeru, pa so naenkrat ostali brez vode 
za svoje ak t ivnos t i . . . 

JANKO PETROVEC 



Odslej več pozornosti prestruifturiranju 
gospodarstva in kadrovski politiki 

Praznik občine Žalec praz-
nujejo letos v obrobni kra-
jevni skupnosti Vinska go-
ra, ki meji z velei^sko obči-
no. V teh dneh se je v okviru 
praznika zvrstilo že precej 
prireditev, ne samo v Vin-
ski gori, pač pa tudi v osta-
lih krajih žalske občine, 
praznovanje pa bodo za-
ključili v nedeljo, ko bo v 
Vinski gori slavnostno zase-
danje zborov občinske 
skupščine, podelili pa bodo 
tudi občinska priznanja za-
služnim posameznikom in 
organizacijam ter dru-
štvom. 

V teh dneh, ko praznujejo 
občinski praznik, seveda ne 
gre prezreti tudi nekaterih 
težav, s katerimi se zadnje 
čase ubada gospodarstvo te 
občine. 

Družbeni proizvod v obči-
ni naj bi letos narastel za dva 
in pol odstotka, od tega naj 
bi se industrijska proizvod-
nja povečala za dva, kmetij-
ska pa za štiri odstotke in to 
pri enoinpolodstotni rasti 

števila žaposlenih. Ko so 
pred dnevi v občini ocenje-
vali izvajanje resolucije v le-
tošnjih prvih mesecih, nika-
kor niso mogh biti zadovolj-
ni s podatkom, da je bila in-
dustrijska proizvodnja v pri-
merjavi z enakim lanskim 
obdobjem nižja kar za do-
brih triindvajset odstotkov, 
kar pomeni, da bo letos 
izredno težko uresničiti na-
logo, ki govori o dvoostotni 
rasti. Zaradi velikega števila 
organizacij združenega dela, 
ki imajo sezonski značaj in 
ki po izkušnjah iz preteklih 
let dosegajo boljše rezultate 
v drugi polovici leta, bi bilo 
zaenkrat še preuranjeno 
spreminjati načrtovane stop-
nje rasti, opredeljene v mate-
rialnih okvirih razvoja. Za 
področje gospodarskega raz-
voja tako v občini tudi ne 
predlagajo sprememb reso-
lucijskih ciljev po posamez-
nih poročjih oziroma dejav-
nostih, potrebno pa bo izva-
jati vrsto dodatnih aktivno-
sti oziroma ukrepov za njiho-
vo realizacijo. 

Organizacije združenega 
dela, ki beležijo večji padec 
fizičnega obsega proizvod-
nje, padec rezultatov na po-
dročju ekonomskih odnosov 
s tujino ter padanje drugih 
kazalcev gospodarjenja, mo-
rajo preveriti ustreznost svo-
jih srednjeročnih in letnih 
planskih dokumentov z do-
seženimi rezultati. 

Prav gotovo je tudi kmetij-
stvo ena izmed najpomemb-
nejših gospodarskih panog v 
občini Žalec. Težave, s kate-
rimi se srečuje kmetijstvo že 
dlje časa, se odražajo tudi v 
rezultatih gospodarjenja v 
prvih letošnjih mesecih. 
Razkoraki med cenami, kre-
ditiranje kmetijstva po viso-
kih obrestnih merah in teža-
ve, ki so se pojavile pri pro-
daji hmelja, spadajo med os-
novne vzroke slabih gospo-
darskih rezultatov celotne 
kmetijske dejavnosti. Posle-
dice tega se trenutno še ne 
odražajo dovolj izrazito v ob-
segu fizične proizvodnje gle-
de na daljši proizvodni ci-
klus tovrstne dejavnosti. Za-

to tudi navidez ni ogrožena 
resolucijska usmeritev, na 
osnovi katere naj bi bila rast 
fizičnega obsega proizvod-
nje povečana za štiri odstot-
ke. Ne glede na to pa realno 
ob nespremenjenih ekonom-
skih pogojih, ne morejo pri-
čakovati, da bo le-ta ob kon-

Slabši rezultati gospodar-
jenja v žalski občini so brez 
dvoma tudi odraz prepočas-
nega procesa prestrukturi-
ranja gospodarstva in ne 
nazadnje tudi pomanjkanja 
visokoizobraženih kadrov, 
oziroma strokovnjakov in 
še vrste drugih vzrokov. 

cu leta skladna z načrtovano. 
Vprašljiva je predvsem pri-
delava govejega mesa in 
mleka. Prizadevati si bodo 
morali tudi preko dodatnih 
družbenih intervencij in dru-
gih ukrepov za to, da bi to 
proizvodnjo obdržali vsaj v 
dosedanjem obsegu. 

Težko bodo uresničljivi tu-
di cilji, ki so si jih zadali na 
področju ekonomskih odno-

sov s tujino. Namesto 
sedemodstotne rasti skupne-
ga izvoza oziroma osemod-
stotne rasti konvertibilnega 
izvoza je bil izvoz za skoraj 
četrtino manjši kot v ena-
kem lanskem obdobju, ki pa 
je bil manjši kot leta 1985. Se 
večji je bil padec pri uvozu 
blaga. Le-ta naj bi naraščal 
enako kot izvoz. V primerja-
vi z enakim obdobjem lan-
skega leta pa se je uvoz 
zmanjšal za dobrih 65 odstot-
kov. Na račun tako nizkega 
uvoza je pokritost uvoza z iz-
vozom visoka in nad resolu-
cijskimi cilji. Še vedno pa je 
skupni izvoz gospodarstva 
žalske občine nekoliko višji 
od slovenskega povprečja, 
kar velja tudi za uvoz. Precej 
pa sta se povečala klirinški 
izvoz in uvoz, kar je posledi-
ca vrste ukrepov, ki sicer ve-
ljajo za vso Jugoslavijo. 
Slabši rezultati v mednarod-
ni menjavi so povezani z no-
vo zakonodajo na tem po-

dročju in cenovno prepočas-
nim prilagajanjem tečaja di-
narja, nezanimivim izvozom 
na sploh, kar bo seveda pov-
zročilo probleme pri oskrbi s 
surovinami in z opremo iz 
uvoza. K tovrstni problema-
tiki uvoza dodatno prispeva 
dejstvo, da zaradi devizne 
nelikvidnosti naših bank 
plačila v tujino zamujajo, kar 
v nekaterih organizacijah v 
občini Žalec že resno ogroža 
nemoten potek proizvodnje. 
To velja, na primer, za Tek-
stilno tovarno Prebold, Fer-
ralit in še za nekaj drugih de-
lovnih organizacij. Na tujih 
trgih so organizacije združe-
nega dela ustvarile dobrih 
šest milijard tristo milijonov 
dinarjev, delež izvoza v druž-
benem proizvodu pa se gib-
lje nad resolucijskimi pred-
videvanji, saj znaša 37,5 od-
stotka, kar pa je povezano 
tudi z dejstvom, da je druž-
beni proizvod v bistvu real-
no upadel. 

Dobitniki priznanj 
občine Žalec za leto 1987 
Zlati grb občine Žalec: 

Tovarna nogavic Polzela za pomembne rezultate ob 
60 letnici te tovarne 

Rado Cilenšek - za dolgoletno, aktivno družbenopo-
litično delo v ZZB ter za aktivno sodelovanje pri razvi-
janju samou-pranvih odnosov v krajevni skupnosti in 
občini 

Ivan Košan - za dolgoletno delo v krajevni skupnosti 

Srebrni grb občine Žalec: 
Lovska družina Gozdnik za 50 letnico in aktivno 

sodelovanje pri vzgoji mladih 
Gasilsko društvo Ložnica - za 65 letno prizadevno 

delo in za sodelovanje pri razvoju kraja 
Ivan Toplak - za prizadevno in vestno delo pri razvi-

janju in utrjevanju političnega sistema v občini 

Bronasti grb občine Žalec: 
TVD Partizan Šempeter - za uspehe pri rekreativ-

nem športu in pri telesni vzgoji mladih 
^Petar Grujič - za sodelovanje s pobrateno občino 

Bačka Palanka 
Rudi Herman - za dolgoletno delo v samoupravnih 

organih TT Prebold in v gasilstvu 

Plaketa občine Žalec: 
Amatersko gledališče Vrba iz Vrbja za 10 letno 

uspešno delo 
Anton Mešič - za uspehe v individualni kmetijski 

proizvodnji 
Vera Orešnik-Juhart - za aktivno družbenopolitično 

delo in razvoj kadrovske dejavnosti 
Andrej Šepec - za aktivno družbenopolitično delo in 

razvoj gospodarstva 
Franc Špegel - za požrtvovalno delo v krajevni skup-

nosti Vinska gora in v društvih v tem kraju 

Za častne občane občine Žalec bodo imenovali Jelko 
Cilenšek-Betko, Ivana Moguja-Marka, Vilija Reber-
šaka-Rada, Rada Zakonjška-Cankarja in Ludvika 
Zupanca-Iva. Vsi so bili udeleženci NOB in so sodelo-
vali v predvojnem delavskem gibanju, sodelovali v 
SKOJ, sindikatih, raznih športnih in kulturnih dru-
štvih. Prizadevajo si za nadaljevanje, prenašanje in 
ohranjanje revolucionarnih tradicij NOB v današnjem 
času. 

Vinska gora slavnostno okrašena in pripravljena čaka na osrednje slovesnosti ob prazniku občine Žalec. 
EDI MASNEC 



v Hmezadu pridelajo letno 80 odstotkov slovenskega hmelja, ki ga tudi uspesno izvazajo. 

V sozdu Hmezad skrbijo za 
celovit in enakomeren razvoj 

v sozdu Hmezad, ki letos 
praznuje 25-letnico dela, 
medsebojno povezujejo ra-
zlične proizvodne panoge, 
celotna dejavnost sozda pa 
se dopolnjuje in omogoča 
celovito ponudbo. V sloven-
ski kmetijski proizvodnji 
zavzema Hmezad danes po-, 
membno mesto, saj v tem 
sozdu pridelajo približno 80 
odstotkov vsega slovenske-
ga hmelja, nekaj manj kot 
10 odstotkov jabolk, mleka 
in govedi ter priredijo pri-
bližno 15 odstotkov perut-
nine in jedilnih jajc. 

V sozdu Hmezad ustvarijo 
40 odstotkov celotnega pri-
hodka kmetijske proizvod-
nje v republiki in približno 
odstotek celotnega prihodka 
slovenskega gospodarstva. 
Številke v tem primeru do-
volj zgovorno kažejo na pra-
vilno usmerjenost članic soz-
da, ki se zavzemajo za dolgo-
ročni hitrejši razvoj in za 
ekonomsko varnost poslova-
nja, boljše pogoje gospodar-
jenja, razvijanje in uvajanje 
sodobnih tehnologij ter za-
gotavljanje obsežnejše in 
enovitejše ponudbe na do-
mačem in tujem trgu. 

Dejavnosti, ki se 
dopolnjujejo 

Sozd Hmezad združuje de-
javnosti, ki se dopolnjujejo 
in zagotavljajo celovito po-
nudbo na domačem in tu-
jem trgu. Združili so kmetij-
stvo in ribištvo, živilsko in-
dustrijo, kovinsko-predelo-
valno industrijo, predelavo 
plastičnih mas, trgovino na 
debelo in drobno, zunanjo tr-
govino, gostinstvo in turi-
zem, prevozne storitve, pro-
jektiranje, raziskovalno-raz-
vojne storitve, avtomatsko 
obdelavo podatkov ter inter-
no bančno in hranilno kre-
ditno poslovanje. 

O poslovnih dosežkih soz-
da Hmezad in pravilnosti od-
ločitve za dolgoročno usmer-
jen razvoj pričajo tudi prva 
mesta v repubhki pri oskrbi 
kmetiistva z nmptnimi annU^ 

li, zaščitnimi sredstvi, stroji 
in opremo ter v odkupu 
gozdnih sadežev in v obrtni 
kooperaciji. 

Hmezad se uveljavlja tudi 
na tujih trgih, izvaža pa 
predvsem hmelj, sadje, piš-
čance, jajca in drenažne cevi. 
Poslovno se vse bolj uveljav-
lja tudi v deželah v razvoju, 
kjer sodeluje s svojimi stori-
tvami kmetijskega inženirin-
ga. V Hmezadu so ustanovili 
tudi konzorcij, ki ima glavno 
nalogo v raziskovanju in pro-
diranju na tuje trge. 

V svojem razvoju težijo v 
Hmezadu z uvajanjem mo-
dernih znanstvenih in tehno-
loških dognanj k povečanju 
fizičnega obsega proizvod-
nje in višanju produktivno-
sti. Le-to dosegajo z uvaja-
njem novih tehnologij v pri-
delavi novih sort, pasem in 
hibridov. Takšna usmeritev 
se potrjuje tudi v ambicioz-
no zastavljeni razvojno inve-
sticijski politiki, ki jo v Hme-
zadu že ves čas uspešno izva-
jajo. V Hmezadu so v prete-
klih letih zgradih hladilnico, 
farme nesnic, molznic in go-
vejih pitancev ter povečali 
zmogljivosti v predelavi me-
sa. Zgradih so blagovni cen-
ter Agrine, samopostrežno 
restavracijo v Celju in hotel 
v Preboldu ter razširili pro-
dajno mrežo s trgovinami 
mesa, cvetja in kmetijskega 
materiala. 

V Hmezadu so ponosni tu-
di na novozgrajeno Mlekar-
no v Aiji vasi, ki ponuja trgu 
večji in bolj kakovostni ob-
seg mlečnih izdelkov. 

Pogled v prihodnost 
v Hmezadu dajejo velik 

poudarek pridobivanju no-
vih zemljišč, varovanju 
kmetijske zemlje ter njene-
mu izboljševanju in uspo-
sabljanju z agromelioracij-
skimi ukrepi. V dolgoroč-
nem obdobju bodo tako pri-
dobili 9 tisoč hektarov njiv-
skih in 3 tisoč hektarov trav-

niških površin. Z več zemlje 
in izboljšanjem njene kako-
vosti pa bodo v Hmezadu tu-
di hitreje razvijah poljedel-
stvo in travništvo, s tem pa 
tudi živinorejo. 

V Hmezadu se tudi zave-
dajo, da še tako dobro za-
stavljenih razvojnih načrtov 
ne bodo uresničili brez 
ustreznih, strokovno uspo-
sobljenih kadrov. Zaenkrat 
je v sozdu še vedno neustrez-
na kadrovska sestava, saj je 
le približno 10 odstotkov za-
poslenih z višjo in visoko 
izobrazbo. Zaradi tega v pri-
hodnje načrtujejo predvsem 
dvig strokovne usposoblje-
nosti zaposlenih. V prihod-
njih treh letih naj bi v Hme-
zadu zaposliU do 14 odstot-

kov delavcev z višjo in viso-
ko izobrazbo, k temu pa bo-
do pripomogli tudi z okrep-
ljeno štipendijsko politiko, 
usposabljanjem in izobraže-
vanjem že zaposlenih delav-
cev in posodabljanjem ter 
prestrukturiranjem proiz-
vodnih procesov. 

Hmezadovih 25 let 
Poslovni sistem Hmezad 

je bil ustanovljen pred 25 
leti. V takratni Kmetijski 
kombinat Žalec so se združi-
la kmetijska gospodarstva 
Celje, Arja vas-Petrovče, 
Založe-Šempeter, Vrbje, 
Žovnek-Braslovče, Latkova 
vas, Mirosan-Petrovče ter 
podjetja Kmetijska strojna 
postaja Žalec, Mesnine Ce-
lje, Mleko Celje in Seme 
Celje. 

Žalskemu Kmetijskemu 
kombinatu so se leta 1964 
priključile še kmetijski za-
drugi Savinjska dolina in Ce-
lje ter Zadružno trgovsko 
podjetje za izvoz hmelja 
»Hmezad« in obrata Gozdar-
stvo in Prevoz, ki pa so ga 
kasneje izbrisali iz registra. 
Dve leti kasneje so ustanovi-
li še obrata Hišni sklad in 
Prehrana. 

Novo ime. Kmetijski kom-
binat Hmezad, je dobil kom-
binat leta 1970, ko je v svojo 
sestavo vključil še Kmetijski 
kombinat Šmarje pri Jelšah, 
Semenogojski obrat Radlje 
ob Dravi in Hladilnico ter 
Hranilno kreditno službo. V 
tem letu so priključili tudi 
avstrijsko podjetje Hmezad-
Trade. 

Kmetijskemu kombinatu 
Hmezad se je leta 1973 prik-
ljučilo še Gradbeno obrtno 
podjetje Usluga Polzela, z re-
organizacijo podjetja na toz-
de in s sklenitvijo samo-
upravnega sporazuma o 
združitvi pa je postal kombi-
nat konec leta 1974 Kombi-
nat Hmezad - kmetijstvo, in-
dustrija, trgovina, gostin-
stvo. V Hmezadu so poslej 
tpzdi Kmetijstvo Žalec, 
Šmarje, Radlje in Ilirska Bi-
strica, Kooperacija, Mešalni-
ca krmil. Vrtnarstvo, Sadjar-
stvo Mirosan, Mesnine, Mle-
karna, Gostinstvo, Hmezad 
Export-import, Strojna, 
Združena hranilnica. Grad-
beništvo, Notranja trgovina 
in Skupne službe. 

Tudi leta 1975 je bilo v se-
stavi delovne organizacije 
nekaj sprememb, najpo-
membnejša pa je ta, da se je 
Hmezad vključil v sozd Do-
brina Celje. Ze tri leta za tem 
so se v Hmezadu odločili za 
izstop iz sozda Dobrina in za 
ustanovitev lastne sestavlje-
ne organizacije združenega 
dela, ki so jo sestavljale de-
lovne _ organizacije Kmetij-
stvo Žalec, Kmetijski kom-
binat Šmarje, Kmetijstvo 
Ilirska Bistrica, Kmetijska 

Primarna kmetijska pri-
delava in predelava kmetij-
skih proizvodov dosegata 
več kot 65 odstotkov dohod-
ka v sozdu, sledijo pa trgo-
vina, industrija in gostin-
stvo ter turizem. 

zadruga Drava Radlje, Sa-
djarstvo Mirosan, Vrtnarstvo 
Celje, Kmetijska zadruga Sa-
vinjska dolina. Celjske mle-
karne, Celjska mesna indu-
strija, Hmezad Export-Im-
port. Strojna ,Žalec, Gostin-
stvo-turizem Žalec, Notranja 
trgovina. Skupne službe soz-
da, Interna banka ter Hranil-
nica in posojilnica. 

Do leta 1985 so se v Hme-
zad vključile še Čebelarska 
zadruga, Kmetijska zadruga 
Slovenska Bistrica, Minerva 
Zabukovica, Jata Ljubljana 
in Hmezad Inženiring. Čebe-

Sozd Hmezad ima za reše-
vanje nalog skupnega po-
mena še delovno skupnost 
Skupnih služb z Računalni-
škim centrom, Interno ban-
ko ter Hranilno-kreditno 
službo kmetijstva in goz-
darstva. 

larska zadruga se je lani 
priključila delovni organiza-
ciji Mlekarna in v njeni se-
stavi deluje kot samostojna 
delovna enota. 

V Hmezad je danes vklju-
čenih 17 delovnih organiza-
cij s 36 temeljnimi organiza-
cijami, več kot 4 tisoč delav-
cev in 7 tisoč kooperantov. 
Družbeno usmerjeno proiz-
vodnjo so povezali s kmetij-
skim^ zadružništvom v obči-
nah Žalec, kjer je tudi sedež 
sozda, Celje, Šmarje, Sloven-
ska Bistrica, Radlje ob Dra-
vi, Zalog pri Ljubljani in Ilir-
ska Bistrica. 

Preden kobule skrbno pospravijo v vreče, je potrebno odstraniti vse odvečno listje. Takole gre delo hitreje od rok. 



IVIleka in medu je dovoli za kupce 
y Mlekarni Arja vas delajo z načriovanimi zmogljivostmi 

v Mlekarni Arja vas bodo 
z odprtjem sirarne v Šmar-
ju pri Jelšah vzpostavili os-
novni proizvodni koncept. 
V sirarni bodo s poskusno 
proizvodnjo pričeli predvi-
doma avgusta, slovesno pa 
jo bodo odprli ob prazniku 
šmarske občine, 4. septem-
bra. Večino opreme so na-
mestili že aprila, zdaj pa ča-
kajo le še na hladilne napra-
ve, ki jih bodo uvozili. 

V Mlekarni Arja vas so 
imeli nekaj časa težave s pre-
majhnimi količinami odkup-
ljenega mleka, zdaj pa delajo 
z načrtovanimi zmoglivost-
mi. Svojo proizvodnjo bi lah-

ko z manjšimi posegi še raz-
širili in predelovali tudi vi-
ške slovenskega mleka. Že 
lani so s svojimi izdelki na-
domestili izpad mleka in 
mlečnih izdelkov kranjske 
Mlekarne, letos pa so krajši 
čas oskrbovali kupce split-
skega in skopskega območ-
ja. V Mlekarni pravijo, da v 
letnem poprečju viškov slo-
venskega mleka pravzaprav 
ni, vendar se pojavljajo me-
seci, ko je na trgu več odkup-
nega mleka kot sicer. 

V primerjavi z lanskim od-
kupom so v letošnjih prvih 
petih mesecih za 4 odstotke 
povečali odkup mleka. Kar 

90 odstotkov mleka predela-
jo v konzumno mleko, sir in 
fermentirane izdelke. Proiz-
vodnjo in prodajo masla so 
povečali za skoraj tretjino, 
skute za 17 odstotkov, sme-
tano za 16 odstotkov in mle-
ka v pure-pack embalaži za 6 
odstotkov. Rast proizvodnje 
pa se najbolj pozna v sirar-
stvu, saj so proizvodnjo po-
večali skoraj za polovico. Ve-
čino mleka odkupijo v Mle-
karni Arja vas na celjskem 
območju, 2 milijona 25 tisoč 
litrov mleka pa odkupijo iz 
drugih mlekarn. 

V Šmarski sirarni bodo 
dnevno predelali 50 tisoč li-

trov mleka, za kupce pa bo -
poleg povečane količine si-
rov na trgu - najbolj razvese-
ljivo to, da se bo tudi kako-

V Mlekarni Arja vas tre-
nutno razvijajo osem novih 
izdelkov. Pred kratkim pa 
so na trg ponudili sir Po-
prin, ki se je kupcem že pri-
ljubil, osnovnemu siru pa 
so dodali zeleni poper. 

vost sirov izboljšala. V Mle-
karni namreč pravijo, da jim 
mesto na trgu zagotavlja ka-
kovost izdelkov in ne le koli-
čina in raznovrstnost. V novi 
sirarni bodo izdelovali sveže 
ter trde in poltrde sire, razvi-
jali pa bodo tudi nove vrste 
sirov. 

V Mlekarni se zavzemajo 
za gradnjo manjših sirarn, 

V teh dneh se bodo v Mle-
karni Arja vas priključili 
na plinsko omrežje, že v pe-
tek pa so se priključili tudi 
na novo čistilno napravo. 
Sicer pa so v Mlekarni zado-
voljni tudi zaradi tega, ker 
nimajo več težav z odvečno 
sirotko. Le-to namreč odku-
pujejo rejci prašičev, odkup 
sirotke pa je dogovorjen tu-
di za vnaprej. 

saj pravijo, d a j e kakovost si-
ra najboljša takrat, ko je tudi 
mleko čim bližje sirarne. V 
šmarski sirarni bodo prede-
lali mleko s celjskega ob-
močja pri opremljanju proiz-
vodnih prostorov pa so pre-
novili obstoječo opremo ter 
za proizvodnjo sira nakupili 
domačo opremo. Le 20 od-

stotkov nove opreme je uvo-
žene, povečanje obsega pro-
izvodnje pa bo v precejšnji 
meri pocenilo stroške proiz-
vodnje. 

V Mlekarni ponujajo 
tudi med 

Kot samostojni poslovni 
enoti sta v Mlekarno Arja vas 
vključeni tudi Čebelarski za-
drugi Kasaze in Polhov gra-
deč. V Polhovem gradcu iz-
delujejo preparate, kasaški 
čebelarji pa so se usmerili v 
polnjenje medu. Prav zaradi 

tega so začeh z usposablja-
njem in prenavljanjem de-
lovnih prostorov v Medlogu, 
kjer bodo uredili proizvod-
njo čebelarskih in finalizaci-
jo mlečnih izdelkov, nekaj 
prostora pa bodo prihranili 
še za skladišče. 

Letos v Mlekarni zaključu-
jejo z urejanjem projektne 
dokumentacije ter izbira-
njem opreme, z deli pa bodo 
končaU prihodnje leto. Med 
in ostale čebelarske izdelke 
iz Mlekarne izvažajo v Italijo, 
Avstrijo in Francijo, izvoz pa 
si zagotavljajo s kakovostjo 
proizvodnje. 

Gobe so letos pozno pričele rasti 
Sadeks jih namerava odkupiti 300 ton in vse tudi izvoziti 

Glede na položaj lune, vlago in 
toploto so gobarji in odkupovalci 
gob letos prve jurčke pričakovali 
že konec maja, pa ni bilo sreče. 
Čas lisičk je nastopil šele po 10. 
juniju, jurčkov še malo kasneje. 
To velja za Prekmurje, v Bosni se 
sezona gob šele pričenja, v Srbiji, 
kjer rastejo najbolj zdravi in čvr-
sti jurčki, pa še vedno ni nič. 
Agrinina temeljna organizacija 
Sadeks, ki ima odkupne postaje v 
številnih krajih Jugoslavije, je 
zato letos odkupila šele 50 ton 
gob, do konca leta pa bi jih naj 
300 ton. 

Sadeks vse odkupljene gobe iz-
vozi v države zahodne Evrope, 
največ v Zvezno republiko Nemči-
jo, Francijo, Italijo in Švico. Kon-

kurenca je močna, zahteve kupcev 
visoke, vendar s prodajo kako-
vostnih gob ni težav. Samo očistiti 
jih je treba, spakirati in predhladi-
ti, kupci - večina je stalna - pa se 
že najdejo. Veliko več sitnosti, 
predvem pa stroškov, je s slabšimi 
gobami. Te po čiščenju režejo, su-
šijo, kuhajo, blanširajo, zamrzuje-' 
jo . . . Prodajo jih šele čez nekaj 
mesecev, to pa pomeni vezavo 
precejšnjega denarja, saj odkupne 
cene niso nizke, V Sloveniji so 
2000 dinarjev za kilogram, drugod 
tudi višje. Če ne gre drugače, se 
morajo v Sadeksu odločati tudi za 
to dražjo pot. Navsezadnje so gobe 
le osnovna in glavna dejavnost te-
meljne organizacije in predstavlja-
jo polovico vsega prometa. Seve-

da ne odkupujejo samo lisičk in 
jurčkov. Prav tako prav pridejo 
mavrhi, žemljevke in občasno celo 
štorovke, ki pa jih zaradi občutlji-
vosti nimajo najraje. Sedaj, v času 
lisičk in jurčkov, odkupijo največ 
lisičk. Dnevno tono do dve, včasih 
tudi štiri. Jurčkov ni na dan več 
kot 500 do 600 kilogramov. 

Glede na težo prevagajo v Sa-
deksu gobe edino polži. Letno jih 
odkupijo po 400 ton, kar jim je 
uspelo tudi letos, čeprav je sprva 
slabo kazalo. Vse polže prodajo 
sveže. Zanimivo je, da je dolgolet-
nega največjega kupca Francijo 
letos zamenjala Grčija, povpraše-
vanje pa prihaja tudi iz Turčije. 
Manjše količine je Sadeks prodal 
še v Italijo. 

Med za Sadeks pomembnejše 
gozdne sadeže lahko uvrstimo tu-
di borovnice. Na celjskem območ-
ju jih največ riaberejo v občinah 
Žalec, Celje, Šentjur in Šmarje, 

Sadeks poznamo tudi po ek-
straktih zdravilnih zelišč, znani-
mi pod imeni Kamilan, Kanisan 
in Mentolan. V tem času smo pri-
čakovali nove eksotične napitke 
in čaje, a zaradi izredno drage 
potrebne reklame zaenkrat še ne 
bo nič. V Sadeksu so izračunali, 
da je bolj donosna prodaja eterič-
nih olj in ekstraktov. Zanje je do-
volj kupcev doma in na tujem. 

precej borovnic pa odkupijo tudi 
na Koroškem in Gorenjskem. 
Skupno jih letos nameravajo od-
kupiti 120 ton. Na domačem in tu-
jem trgu prodajajo sveže, so jih pa 
že tudi zmrzovali, a je to predrago. 

Tako kot gobe tudi borovnice le-
tos zamujajo. Običajno so že juni-
ja, letos pa jih pričakujejo na Ko-
roškem šele med 5. in 10. julijem. 
To pa je že čas poletnih dopustov, 
ko je s prodajo veliko več težav. 
Manj jih je z odkupom, ki ga že 
nekaj let ni potrebno več spodbu-
jati. Ljudje vedo, da se nabiranje 
borovnic splača, saj je odkupna 
cena letos 700 dinarjev za kilo-
gram. Zaradi tega seveda ni prese-
netljivo, da ima Sadeks tisoče so-
delavcev. 

Zelo veliko ljudi nabira zdravil-
na zelišča - povsod po Jugoslaviji. 
Izbira je pestra: bezeg, jesenski 
podlesek, brinje, vijolice, kamili-
ce, meta . . . Letos prvič pričakuje-
jo večje količine zdravnilnih zelišč 
iz Savinjske dohne, s plantaž. Si-
cer pa zdravilna zelišča v Bački 
Palanki sami sušijo in pakirajo. 
Kaj se kdaj splača nabirati in od-
kupovati, pa je odvisno od nihanja 
cen na zahodnoevropskem tr-
žišču. 

V odkupni postaji v Markovcih je te dni živahno. Na fotografiji vidimo nalaganje 
pošiljke gob za francoskega kupca. 

Samo lepe in zdrave gobe je mogoče prodati sveže. Kar precej dela je, preden vse 
preberejo. 



Hvala trgovcu 
Neprespan sem nekega 

dne odpotoval v bolnišnico 
na kontrolo, zatem pa sem 
mimogrede stopil še do trgo-
vine z rezervnimi deli za ko-
lesa na Trgu oktobrske revo-
lucije. To je prodajalna To-
mos Avtotehnika. Nevede 
sem dal prodajalcu 20 din 
več. Takoj m e j e na to opozo-
ril, jaz pa sem trdil, da je on 
meni preveč denarja vrnil. 
No, obveljala je njegova in 
kar presenečen sem bil, da 
so še tako pošteni l judje. Vsa 
čast t emu prodajalcu, ki se 
mu iskreno zahvaljujem, 
tembolj ker mi kot invahd-
skemu upokojencu vsak di-
nar prav pride. 

Manj dobre volje sem bil 
ob povratku domov, ko je ce-
lo pot nek potnik stal ob 
skrinjici, v katero je treba 
vreči voznino in kar naprej 
klepetal z voznikom. Če sta s 
šofer jem znanca, bi si za po-
govor lahko našla primernej-
ši prostor. Nesreč je že tako 
preveč in če je v vozilu napis, 
d a j e pogovor s šofer jem pre-
povedan, naj to velja za vse. 
Tudi to ni lepo, da marsika-

, teri šofer med vožnjo kadi. 

KONRAD KRAJNC, 
Prebold 

Podražite bencin 
Predlagam, da na bencin-

skih črpalkah vsem mladin-
cem, ki se brez potrebe vozi-

' jo okoh blokov podnevi in 
ponoči ter nepres tano vzne-
mir ja jo ljudi s h rupom pod 
okni s tanovanjskih hiš, zara-
čunajo bencin petkratno. Ta-
ko morda ne bodo več kratili 
dnevnega in nočnega po-
čitka. 

Na ta račun naj znižajo ce-
no bencina za reševalna in 
invahdska vozila z mo-
torjem. 

A .B . 
Laško 

Naš izlet 
Upokojenci iz celjskega 

doma upokojencev smo še 
vedno pod vtisom našega 
prelepega izleta, ki je po za-
slugi spremljevalnega osebja 
izredno uspel. Na izletu smo 
bih 17. junija, ko smo se od-
peljali do Maribora in si tam 
ogledali akvarij. Lepe živali 
so nas navdušile, vodička 
izleta pa nam je sproti, jasno 
in razločno vse razlagala. 
Med potjo proti Radencem 
smo malicali v nekem gostiš-
ču. Nato smo si ogledaU Ra-
dence, videh smo v Bogojini 
veličastno cerkev našega ve-
leuma Jožeta Plečnika. Po-
tem smo se odpeljah še v 
Mursko Soboto in v Morav-
ske toplice. Ob poti nazaj 
smo se večkrat ustavili. Po 
povratku domov pa nas je 
čakala dobra večerja. 

Posebne zahvale veljajo 
sp remnemu osebju, ki se je 
na vso moč trudilo, da nam 
je olajšalo težave, še zlasti pri 
hoji. Smo pač že v letih. Hva-
la tudi vozniku, ki je vozil 
zelo previdno. 

PAVLINA KLANČNIK 
Dom upokojencev, Celje 

Pivovarnlškl 
upokojenci na 
izletu 

19. junija smo udeleženci 
izleta, ki so ga pripravili za 
nas, upokojence Pivovarne 
Laško, uživali na prečudovi-

tem izletu po Gorenjski. Bili 
smo v Tržiču, nato pa smo 
obiskali spomenik žrtvam iz 
druge svetovne vojne na 
Predilu. VračaU smo se do-
bre volje, ki je bila še večja, 
ko smo radovedni ogledovali 
lepote prečudovitega Volčje-
ga potoka. 

Tudi vožnja čez Tuhin jsko 
dohno proti domu je bila 
prelepa. Kar prehitro so mi-
nile urice, ki smo jih nekda-
nji sodelavci preživeli sku-
paj. Še tembol j zato, ker so 
nam spremljevalci iz delov-
ne organizacije znah poveda-
ti veliko o uspešnost i pivo-
varne. 

Vsi udeleženci izleta smo 
bili zadovoljni, žal nam je bi-
lo le, da se izleta niso udele-
žili vsi upokojenci . Z željo, 
da bi se še srečali na podob-
nih izletih in v delovni orga-
nizaciji, smo izlet zaključili. 
V imenu udeležencev izleta 
žeUm vsem v pivovarni še 

veliko poslovnih uspehov, 
delavskemu svetu, družbe-
nopolit ičnim organizacijam 
in vodstvu delovne organiza-
cije pa se še enkrat toplo zah-
val ju jemo za pri jetne tre-
nutke. 

JOŽ E VEBER, 
Laško 

Prijetno srečanje 
5. juni ja se je KS Nova vas 

pobratila s KS Krapina iz SR 
Hrvaške. Pobra ten je je bilo 
zelo prisrčno in slavnostno, 
zato moram o tem zapisati 
vsaj neka j besed. 

Krapinčani so nas sprejeli 
z veliko pozornostjo. Najprej 
nas je pozdravila godba na 
pihala, zatem krepki stiski 
rok znancev, ki so že bili v 
naši krajevni skupnost i No-
va vas. 

V veliki sejni dvorani je bil 
med obojestranskimi govori 
slavnostni podpis listine o 
pobratenju . Tudi mladinci 
so se povezan, da bo tradicija 
dobrih odnosov prešla na 
mlajše rodove. Sledil je še re-
cital in ples malih cicibanov. 

Na skupnem srečanju smo 
se nato poveselih, pokram-
Ijah in takšnih srečanj si še 
želimo, tudi pri nas. 

Prisrčna hvala vsem orga-
nizatorjem, ki so pripravili to 
srečanje. Posebej hvala Zlat-
ku Kuhar ju in predsedniku 
OK SZDL Krapina, tovarišu 
Dinku. Kra janom Krapine 
pa lepe pozdrave. 

REZKA GAJŠEK, 
Celje 

Klub kulturnih delavcev Ivan Cankar Celje: V 
petek, 3. julija ob 19. uri bo v k lubu predstavitev 
predloga ureditve bregov Savinje skozi mesto. Preda-
vanje pripravljata Alenka Polutnik in Rado Romih, 
s trokovna delavca Razvojnega centra. Po predavanju 
bo razprava. 

Zdravilišče Rogaška Slatina: V petek, 3. julija ob 
21.30 uri se v zdravilišču pričenjajo prireditve pod 
skupn im imenom Rogaško glasbeno poletje. V zdravi-
liškem parku bodo najprej nastopili člani mariborske 
opere s predstavo Antona Foersterja Gorenjski 
slavček. 

V nedeljo, 5. julija bo ob 20.30 uri v kristalni dvorani 
koncer t izseljeniškega zbora Jadran iz Merlebacha v 
Franciji. 

Večnamenska dvorana v Zrečah: Danes, v četrtek, 
2. julija ob 19.30 uri pripravljajo koncer t mešanega 
pevskega zbora Zarja iz Clevelanda. V programu sode-
lujeta tudi tamburaški simfonični orkester iz Celja in 
mešani pevski zbor iz Zreč. 

Likovni salon Celje: Do nedelje, 5. julija bodo v 
l ikovnem salonu na ogled kiparska dela Zmaga Po-
sege. 

Upravna stavba Cestnega podjetja Celje: Do 11. 
julija bo v upravni stavbi Cestnega podje t ja Ahca Javš-
nik razstavljala svoja likovna dela. 

Nama Žalec - posebna soba restavracije: Do 11. 
julija bodo v posebni sobi restavracije žalske Name na 
ogled reportažne fotografije Edija Masneca. 



Ce Je srce humano, na svetu 
ni velikih ne majhnih stvari 
Venčeslav Jelovšek /z Laškega to potrjuje vse življenje 

č e nekdo pri Rdečem križu 
dela polnih dvaindvajset let, 
zato ne išče priznanj, pa jih 
vseeno dobi, opravičuje trdi-
tev iz naslova, zaznala pa sem 
jo tudi sama in se je kot rdeča 
nit vlekla skozi najin raz-
govor. 

Od začetka zadržan, razmi-
šljajoč o nekdanjem in seda-
njem svetu, potrpežljiv (takšen 
je moral biti vse življenje, d a j e 
opravljal včasih težke in subtil-
ne naloge), ob koncu pa veselo 
radoživ, ko je beseda nanesla 
na njegov mali lastni svet 
(znamke, značke, vrt, sanjarje-
nje) - takšen je Venčeslav Je-
lovšek, ki s pokončno hojo sto-
pa v štiriinsedemdeseto leto 
svojega življenja. 

Šolal bi se rad . . . 
»Mi smo generacija, ki je ve-

liko trpela in preživela več ža-
lostnih kot lepih dni,« mi reče 
v začetku, potem pa nadaljuje 
kako bi se rad šolal, pa je bilo 
ob železniškem koščku kruha, 
ki ga je zaslužil oče za tri otro-
ke premalo, da bi si družina 
lahko privoščila šolanje sina. Iz 
Radeč, kjer se je Venčeslav ro-
dil, se je po očetovem nasvetu 
podal v podoficirsko šolo. Se-
demnajs t let je štel, ko je začel 
vojaški dril v Mariboru, po 
končani šoli pa je dobil službo 
v železniškem polku v Slavon-

skem brodu. T u j e služil do ka-
pitulacije stare Jugoslavije, po-
tem pa se je peš podal do Ro-
gatca in Laškega, kjer se je za 
kratko obdobje zaposlil v pivo-
varni kot polnilec piva. 

Kot član zavedne slovenske 
družine je bil že 12. septembra 
1941. leta izseljen v Slavonski 
Brod. To naključje, da je prišel 
med stare znance je rešilo nje-
govo družino, kajti Slovenci 
tam niso bili lepo sprejeti. Do-
bivali so karte, a za Slovence 
jih ni bilo. Venčeslav in njego-
va družina so se preživljali s 
priložnostnim delom, jedh ko-
ruzni kruh, mesa štiri leta niso 
poznali. »Bili so hudi časi in 
nikoli nisi vedel, s kom imaš 
opravka,« se spominja Venče-
slav ter dodaja, da so ob koncu 
vojne še dva meseca čakali, da 
s e j e stanje umirilo, šele potem 
so se podali domov, kjer j im je 
kmalu umrla mama. 

»Čeprav je zaslužil samo oče, 
smo bili pijani od zmage in ta-
krat smo poprijeli za vsako de-
lo. Z bratom sva najprej zbirala 
odpadke, kar vse od kraja, po-
tem sva se ,specializirala' za že-
lezje. Tudi po dva vagona sva 
ga poslala v Jesenice. Tako sva 
potegnila za sabo vso laško 
mladino. Po sto se nas je zbralo 
in z rdečimi rutami smo preče-
sali vse travnike ter reko Savi-
njo in iz nje začeli vleči tudi 
granate. Še stari so se nam pri-
družili in tako življenje smo ži-
veli dve leti. Za britvice, da 

sem si opraskal brado sem za-
služil, več ne, za kruh je dodal 
oče. Takšna skromnost ni bila 
takrat nič posebnega.« 

Od leta 1945 do 1955 je Ven-
česlav opravljal resne posle na 
občini kot referent za živilske 
karte, kot knjigovodja v La-
škem in v Celju, vendar se teh 
let nič kaj rad ne spominja. Po-
vezane so bile z veliko odgo-
vornostjo in številkami, kar pa 
ni v Jelovškovi naravi. Odgo-
vornost že, birokratsko reševa-
nje reči pa ne, zato je z vese-
ljem sprejel mesto tajnika ob-
činskega odbora Rdečega križa 
v Laškem, kjer je ostal dvaind-
vajset let. 

Motiviral ga je sicer dr. 
Zdenko Mrmolja. osebna člo-
vekoljubnost, ki jo ima Venče-
slav v sebi pa je nizala uspehe 
in dvigovala njegovo samoza-
vest. 

Najlepša leta življenja 
pri Rdečem Icrižu 

»če preletim leta svojega živ-
ljenja, so bila najlepša tista, ki 
sem jih preživel ob delu z Rde-
čim križem. V začetku smo or-
ganizirali tečaje prve pomoči v 
najbolj oddaljenih krajih, kjer 
je bila po vojni prosvetljenost 
na izredno nizki stopnji. Ti te-
čaji oziroma znanje, ki so ga 
aktivisti RK tam pridobili, so 
večkrat reševali človeška živ-
ljenja. Navdušenje je bilo veli-
ko, včasih je bilo toliko mladi-

ne, da za vse ni bilo prostora. 
Pripravljali smo tudi tečaje za 
šoferje RK, razvili smo enajst 
praporov, med njimi prvega v 
Sloveniji - v Rečici pri La-
škem. Vodila nas je parola -
vse za blaginjo ljudstva.« 

Pa danes? Jelovšek se zami-
sli, oči napolni žalost, resigna-
cija prekrije obraz. 

»Deset let nazaj organizacija 
RK ni več tisto, kar je bila. Zbi-
ra se različno blago, polna skla-
dišča so ga, vendar pravega en-
tuziazma ni več. Nov zagon je 
potreben, posaditi bo treba no-
ve dejavnosti, jih razvijati. 
Rdeči križ je še vedno humana 
organizaci ja , . . . geslo ostaja.« 
Za svoje delo, ki resnično ni 
potrebno utemeljitve, je naj-
prej, pred petnajstimi leti pre-
jel zvezno priznanje, sledilo je 
republiško bronasto, republi-
ško srebrno in zdaj, pred krat-
kim, republiško zlato. Poleg te-
ga je nosilec odlikovanja Red 
dela s srebrnim vencem, nosi-
lec srebrnega znaka OF, priz-
nanje za turistične zasluge, ri-
bištvo . . . 

Še dve ljubezni 
»Najprej sem opazil, da ima 

Jugoslavija izredno lepe znam-
ke z motivi Rdečega križa. Ker 
pa sem dobival pošto od vse-
povsod, sem videl, da tudi tuje 
države ne zaostajajo dosti za 
našo državo. Zdaj ko imam 
znamke iz vsega sveta, vseh ce-

lin, skupaj jih je iz 60 držav, na 
temo RK, lahko rečem, da so 
najlepše tiste iz nerazvitega 
sveta. Kot da bi se želele oddol-
žiti svetu za njegovo pomoč. 

Moja zbirka je zdaj komplet-
na, postavljena in ne dodajam 
ji ničesar več. Tako je priprav-
ljena za razstave.« 

In ker Večeslav Jelovšek ne 
zna mirovati, zdaj zbira značke 
vseh vrst, okoli šestnajst tisoč 
jih ima in vsako posamezno 
doda zbirki s posebnim vese-
ljem. Kamen na kamen pa-
lača . . . 

Sicer pa obdeluje vrt in še 
vedno razmišlja o vlogi RK; za 
njo pravi, da je premalo cenje-
na, pa ne samo pri nas, v vsem 

svetu. »Danes je 
nic Rdečega kr 
kakšne morije s 
svetu. To ni poli' 
cija, to je orgar. 
ljubiti sovražnik 
vedno bolj zaprt 
ne zaupajo več 
včasih.« 

Spet se temna 
di po Jelovškovt 
za hip, potem z \ 
pove, da ima od: 
nika v svojem di 
človek na prave 
nači sedanjega 
Laškem. »Vestf 
zato!« 

ZDE: 
Foto: VI 

Ostrlka in protje, dober pa Je tudi les 
Za pletarstvo je pravi čas pozimi, pripoveduje Jože Šibanc iz trnove pri Vinski 
gori 

Kar nekaj mesecev pre-
pozno smo se podali v Spod-
njo Črnovo pri Vinski gori, 
da bi lahko med prepleta-
njem ostrike ali protja zmo-
tili Jožeta Šibanca, ki zatr-
juje, da je pravšnji čas za 
pletarstvo zima. Pa vendar 
nam je prijazno pokazal, ka-
ko nastajajo številni izdelki 
ročnodelske obrti, ki jih na 
njihovi domačiji ne 
manjka. 

»Pomlad je najprimernejši 
čas za nabiranje protja, ki ga 
moram potem posušiti, ko-
šare in koše pa pletem iz nje-
ga šele naslednje zimo. Jese-
ni pa si naberem dovolj ostri-
ke, k i j e najboljša za pletenje 
koškov in slamnatih lon-
cev,« se razgovori Jože, ki je 
veselje do ročnih del začutil 
že v osnovni šoli. To, da ni 
dovolj samo veselje, je Jože 
hitro spoznal in nabiral zna-
nje pri starejših možeh. »Ple-
tarstva se pravzaprav človek 
hitro nauči, več znanja in iz-

kušenj je potrebnih za izbiro 
prave trte in slame,« pripo-
veduje Jože in kaže ostriko, 
k i j e približno dva metra dol-
ga slama, enakomerno rašče-
na in brez »sklepov«. Tudi 
štiriletni vnuk Rok že dodo-
bra pozna skrivnosti pletar-
stva. Čeprav je dedku zaen-
krat še bolj v nadlego kot v 
pomoč, pa vendarle pridno 
pobira slamo in poskuša z 
dolgo iglo in plastificirano 
žico splesti začetek majhne-
ga lonca. 

Rok je pravzaprav tudi 

najbolj skrben in zahteven 
odjemalec dedkovih izdel-
kov. »Za igračke mi vselej 
zmanjka prostora,« sramež-
ljivo priznava in izza dedko-
vega hrbta še doda, »mamica 
pa pravi, da morajo biti po-
spravljene.« Jože z nasme-
hom pristavi še to, da mu 
odjemalcev za košare, koše, 
pletene lonce in grablje, ki 
jih tudi izdeluje, nikoli ne 
manjka. »Okoliški kmet je mi 
včasih kar iz rok odnašajo 
grablje, saj pravijo, da so 
boljše od ribniških,« pripo-
veduje in kaže bukov in ko-
stanjev les, ki je najprimer-
nejši za izdelavo grabelj. 

»Pravzaprav sem začel grab-
lje izdelovati kar tako, brez 
kakšnega posebnega pred-
znanja. Najprej sem le po-
pravljal stare, jim dodajal 
manjkajoče ,kline' in malce 
utrdil držala, potem pa sem 
počasi začel izdelovati nove. 
No, prvih nekaj je bilo kar 
precej okorno narejenih, po-
tem pa je šlo,« razlaga Jože. 

Na Šibančevi domačiji 
drobnih opravil gospodarju 
torej nikoli ne zmanjka, ni-
koli pa še ni meril in sešteval 
časa, ki ga porabi za posa-
mezne izdelke. Le nekoč, ko 
se je malemu Roku zelo mu-
dilo za nov slamnat lonec, je 
izračunal, da ga velja to ne-
kaj manj kot tri dni dela. 
»Ampak zime so včasih prav 
dolge in prijetneje jih je za-
polniti s takšnim igračka-
njem, vsaj čas hitreje mine,« 
hiti Jože s pospravljanjem 
ostrike, ki ĵ o je tudi junija še 
nekaj na Sibančevem pod-
strešju. 

IVANA FIDLER 
Foto: EDI MASNEC 

Štiriletni Rok z zanimanjem opazuje dedka in kar nekako ne gre mu v glavo, da sam še 
ne zna narediti čisto pravega lonca. Zato pa je pridno prinašal vse košare in koše, pa tudi 
dolge grablje mi niso bile odveč, da smo jih ujeli v fotografski objektiv. 

»Spet lahko hodim« 
Humana pomoč za ceno ozdravljenja 

Tomaž Reisp, Ljubljan-
čan, se je štiri tedne zdravil 
v Atomskih Toplicah zaradi 
ohromelih nog. Po dveh ted-
nih se mu je stanje začelo 
boljšati, toda zdravljenje s 
strani socialne skupnosti je 
bilo končano. Nadaljnja 
dva tedna zdravljenja mu je 
omogočila skupina železni-
čarjev in kolektiv zdraviliš-
ča s humano pomočjo. 

Pred dvemi leti je bil To-
maž Reisp operiran na hrbte-
nici; ohromeli sta mu nogi. 
»Vse bi še nekako šlo,« pra-
vi: »Toda treba je bilo pre-
skrbeti petčlansko družino!« 
To je bilo še toliko težje, ker 
je tudi žena težek bolnik na 
hrbtenici. Končno je dobil 
odobrenih štirinajst dni 
zdravljenja v Atomskih To-
plicah. Da bi bila smola še 
večja, se mu je prvi teden 
vnel mehur in je terapija izo-
stala. Že po dveh dneh 

zdravljenja pa je občutil i: 
b o l j š a n j e i n ž e s e j e p o s t a v 
na noge s pomočjo stimul; 
toija. Štirinajst dni je pot 
klo in dr. Marina Abramov 
je priporočila nadaljevan, 
terapije, kar pa je socialr 
služba v občini Ljubljana-S 
ška odbila. V akcijo so stof 
li železničarji, ki so bili i 
oddihu v zdravilišču in zbr 
li denar je za dva ted) 
zdravljenja. Pomagal je tu 
kolektiv hotela z direktc 
jem Borisom Završnikoi 
omogočil je brezplačno tei 
pijo. 

Danes lahko Reips s s 
mulatoi jem že naredi nel 
korakov. -Sinoči sem 
dveh letih prvič plesal,« 
povedal ob slovesu in dod 
»Vsak korak, ki ga bom i 
pravil, me bo spomnil 
zdraviliče; na direktorja, 
Abramovičevo in na želez 
čarje." 

JANKO PETROV: 



Piščal oznanla prihod lepše bodočnosti 
Krajevna skupnost Zidani most se vse bolj odpira v svet 

Ko je leta 1846 skozi ozko 
dolino Savinje in naprtj ob 
Savi navzgor pripeljal prvi 
vlak, nihče ni niti slutil, da 
bo Zidani most postalo eno 
pomembnejših evropskih 
železniških križišč. To čudo, 
ki je za seboj vleklo dolgo 
dimno grivo, ki je skozi svo-
je nozdrvi pihalo iskre in 
povzročalo nemalo skrbi ta-
kratnim maloštevilnim pre-
bivalcem je dalo vedeti, da 
tudi v te zaostale kraje pri-
haja razvoj. 

Kraj sam se je ob gradnji 
železniške proge in tako zna-
nih zidanih mostov razmero-
ma hitro razvil. Strmo v hrib 
je bilo zgrajeno znano delav-
sko naselje MAJLAND, se-
veda za potrebe gradnje ta-
kratne železnice, v bližini že-
lezniške postaje je bil zgra-
jen hotel, med prvo svetovno 
vojno pa je bila v kraju loci-
rana tudi vojaška bolnišnica. 

Prav tako se je vzporedno 
z železnico razvila cementna 
industrija, ki je dajala doda-
ten kos kruha. To pa je bilo 
tudi vse, čeprav za takratne 
pojme ni pomenilo tako 
malo. 

Kljub temu, da je bilo po 
vojni slutiti še večji razmah 
kraja, industrije, pa je žal Zi-
dani most doživel podobno 
usodo, kot številni ostali 
manjši, prej pomembnejši 
kraji. Razvoj je začel usihati, 
razen železnice in cementar-
ne pa ni bilo mogoče razvija-
ti kaj več. Posledica vsega 
tega je, da s e j e število prebi-
valcev v zadnjih 20. letih 
zmanjšalo za približno 30 od-
stotkov. 

Vendar pa zadnji vlak iz 
Zidanega mosta še ni odpe-
ljal. Krajani pravijo, da ni 
lepšega kraja kot je Zidani 
most. pa čeprav se na njihov 

račun marsikdo pošali češ, 
da jih najbrž bolijo vratovi, 
ko morajo zmeraj gledati le v 
zrak. Razvoj zadnjih nekaj 
let je dokaz, da s e j e spreme-
nila tudi miselnost in, da je 
vse več tistih, ki ostajajo do-
ma, saj so uspeli najti zapo-
slitev ali na železnici ali v ce-
mentarni ali v bližnjih Ra-
dečah. 

Letos, ko praznujejo obča-
ni in delovni ljudje v La-
škem in ko so za osrednjo 
proslavo izbrali prav Zidani 
most, je kraj dobil nekoliko 
lepšo podobo. Temeljna or-
ganizacija za promet iz Zida-
nega mosta je uredila park 
pri železniški postaji, ki ga 
krasi stara lokomotiva, ki je 
nekdaj sopihala mimo tega 
kraja, uredili pa so tudi plato 
pred postajo. 

Med večje pridobitve letos 
lahko štejemo asfaltiranje 
cestnega odseka magistralne 
ceste od Zidanega mosta do 
meje z občino Hrastnik v 
dolžini 1700 m, pa obnovitev 
Doma svobode, kulturnega 
centra kraja, zgraditev nove-
ga stanovanjskega objekta, 
prizidek strelišča Tone Bo-
stič in nenazadnje izgradnja 
telefonskega omrežja s 140 
novimi priključki. Ob občin-
skem prazniku bo zazvonilo 
50 novih telefonov. Vse, kar 
naštevamo, pa zanesljivo po-
meni poroštvo, da se kraj, ki 
je bil že za časa Marije Tere-
zije izredno pomemben, spet 
lahko nadeja hitrejšemu raz-
voju. 

Seveda pa je želja še cel 
kup. Krajani pravijo, da je 
potrebno dokončati izgrad-
njo telefonskega omrežja, 
urediti ceste v Veliko Širje in 
Širje in storiti še več za lepši 
izgled kraja. Okno v svet .iim 
pomeni tudi nov televizijski 

pretvornik, preko katerega 
krajani spremljajo prvi pro-
gram TV Ljubljana in 1. ter 
2. program TV Zagreb. 

Ob dejstvu, da je v kraju 
celodnevna osnovna šola do 
četrtega razreda, razvito 
otroško varstvo, da imajo že-
lezničarsko zdravstveno am-
bulanto, knjižnico, kulturni 
dom, v katerem je obnovljen 
oder, nove garderobe in še 
kaj, lahko ugotovimo, da je 
tudi za bogatitev človeka za 
njegove kulturne potrebe 
poskrbljeno. 

Pomembno evropsko že-
lezniško križišče torej spet 
postaja pomembno, pa ne le 
z vidika železniškega gospo-
darstva, ampak z vidika raz-
voja kraja kot celote. To pa je 
poroštvo za nov Zidani most 
z bogatimi tradicijami, med 
katere sodi tudi godba na pi-
hala, in nenazadnje modre 
železničarske uniforme z 
rdečimi kapami in tako zna-
nim zvokom piščali, ki ozna-
nja prihod svetlejše bodoč-
nosti tudi za Zidani most. 

FRANCI KADUNC 

Zidani most, eno najpomembnejših prometnih križišč v Evropi. 

Priznanja občine Laško 
Priznanja občine Laško, »2. julij« 

prejmejo: 
Krajevna skupnost Jurklošter za do-

sežke pri razvoju krajevne samouprave 
in za uspešno reševanje komunalne pro-
blematike. 

Krajevna skupnost Zidani most za 
dosežke pri razvoju krajevne samoupra-
ve, za uspešno vključevanje in izvedbo 
prostovoljnih del in za zagotovitev bolj-
ših življenskih pogojev na območju vse 
krajevne skupnosti. 

Planinsko društvo Laško prejme 
priznanje za 60-letno uspešno delovanje 
in razvoj planinske dejavnosti, za skrb 
za čisto naravo, urejeno okolje in uredi-
tev planinskih objektov, kot tudi za skrb 
za podmladek društva. 

Zdenka Goričeva prejme priznanje za 
uspešno delo v vzgoji in izobraževanju, 
na družbenopolitičnem področju, zlasti 
še v organizaciji ZZB NOV pri razvija-
nju in negovanju revolucionarnih tradi-
cij ter za delo v zvezi društev upoko-
jencev. 

Jure Krašovec prejme priznanje za 
uspešno delo v družbenopolitičnih orga-
nizacijah in samoupravnih interesnih 
skupnostih, za njegov prispevek pri raz-
voju in uveljavljanju krajevne samo-
uprave in Še posebej za razvoj amater-
ske kulturne dejavnosti. 

Bogdana Logar dobi priznanje za dol-
goletno delo v sindikalni organizaciji, za 
aktivnost v interesnih dejavnostih v šo-
h, še zlasti za prizadevnost pri ohranja-
nju starih šeg in običajev v folklorni 
skupini. 

Andrej Mavri za delo na družbenopo-
litičnem področju, zlasti v zvezi komu-
nistov. 

Jože Somrak za družbenopolitično 
delo v sindikalni organizaciji, za zasluge 
pri podružbljanju dela upravnih orga-
nov in za razvoj amaterske kulturne de-
javnosti. 

Ivan Trupej za aktivno delo pri razvo-
ju in uveljavljanju zadružništva, za uva-
janje novih tehnoloških postopkov v 
kmetovanju in preusmerjanje v tržno 
proizvodnjo. 

Zakaj še vedno 
ne verjamemo,, • 
Razmišljanje ob letošnjem občinskem 
prazniku 

Nismo daleč od resnice, če 
priznamo vsi skupaj, da smo 
zaradi kopice težav postali 
kratkovidni, ali skorajda sle-
pi za vse tisto kar je okrog 
nas dobro in na kar bi bih 
lahko ponosni. 

Še slabše je dejstvo, da je 
naša lakota tako neizmerna, 
da hočemo pogačo in kruh 
pojesti že danes, čeprav je ni-
ti še nismo zamesili. Je že 
tako, da jo čas povozil doma-
la vse razumne meje našega 
razmišljanja, naših realnih 
hotenj in nehote vplival ta-
ko, da znamo razmišljati le 
še potrošniško, da se pogo-
varjamo le še o tem, koliko 
zaslužijo v sosednji tovarni, 
da mislimo, da delamo le še 
mi in da je naše delo največ 
vredno in podobno. Če bi 
nekdo, ki je odšel v daljni 
svet iz Laškega pred več de-
set leti prišel v občino danes, 
najbrž ne bi mogel dojeti 
vsega tistega, na kar mi ni-
smo ponosni in niti ne verja-
memo, da je bilo zgrajeno z 
žulji našega človeka. Takšno 
je pač življenje, če ga seveda 
gledamo skozi zatemnjena 
očala in je njegova slika za-
megljena. Toda so ljudje, ki 
nam vendarle včasih še od-
prejo oči, da znamo tudi kdaj 
ceniti tisto, za kar niti nismo 
vedeli, da obstaja in je tudi v 
naši občini in v naših 
ljudeh ... 

V zadnjem letu smo veliko 
dosegli. Ze samo -dejstvo, da 
smo se na podmčju gospo-
darskih rezultatov pomakni-
li na prvo mesto v regiji, da 
smo bili uspešni pri volitvah, 
da smo izglasovali samopri-
spevek, da se vsepovsod ne-
kaj gradi, da tovarne, pred-
vsem večje, presenečajo z re-
zultati, je dokaz, da dohite-
vamo srednjerazvite sloven-
ske občine. Če pomislimo sa-
mo na čase, ko so še konjske 
vprege drdrale po lesenih 
deskah starega mostu, ko so 
furmani pri Humu okušali 
kvaliteto piva, ko so se še 
splavarji odžejali v Radečah, 
ko še ni bilo pravih industrij-
skih obratov, ko je bila za 
vsakim vogalom kakšna krč-
ma. Nekatere še prevzema 
nostalgija po teh časih, ven-
dar pa razvoj zahteva tudi 
ukinitev takšnih delavnic in 
hitrejše ceste, večjo odprtost 
v svet. In ta odprtost je v 
zadnjem času živa titdi v la-
škem združenem delu. Saj 
skorajda ni kraja v Jugosla-
viji, pa tudi marsikje zunaj, 
ki ne bi poznal zaščitnega 
znaka našega piva, našega 
papirja iz Radeč, ali stiropor-

ja iz TI M A. Težnja po uresni-
čevanju resolucijsko zastav-
ljenih ciljev bodisi v gospo-
darstvu ali družbenih dejav-
nostih, mora biti prisotna. 

Vendar pa za uresničitev 
takšnih ciljev ni dovolj le 
znanje, programi, potrebno 
je veliko več, saj gre za spre-
membe v načinu mišljenja, 
obnašanja, vsakdanjega od-
ločanja. Gre za konkretno 
odgovornost vsakega posa-
meznika za uresničitev takš-
nih ciljev, to pa pomeni tudi 
konkretno ime in priimek. 

Ne bi smeli pozabiti tudi 
na to, da smo v tej naglici, v 
tej želji po materialnih dobri-
nah, nemalokrat pozabili na 
duhovno plat našega življe-
nja, da smo kulturi režah 

, tanke rezine kruha, da smo 
pozabili, da je človek vse 
bolj odtujen in če mu bomo 
vzeli še kulturo, se bojim, da 
to ne bo prava pot k tako 
imenovanemu osvobojene-
mu človeku. Kakorkoli že, 
leto je naokrog in rezultati so 
tu. Predvsem na področju 
infrastrukture, na področju 
trgovine, da o gospodarskih 
niti ne govorimo. Če bi pri-
merjali lanske rezultate z do-
sežki vseh ostalih slovenskih 
občin, potem smo nekje pri 
vrhu dogajanja, za kar gre 
gotovo zasluga nekaterim 
posameznikom, predvsem 
pa vam delovnim ljudem in 
občanom. 

Nekoliko manj ugodno je 
stanje na področju delegat-
skega sistema. Dogaja se, da 
so nekatere seje skupščin 
SIS nesklepčne, da so ne-
sklepčne celo seje zbora KS. 
Zbora v katerem se razprav-
lja o življenju in o življenj-
skih problemih. Teško je ra-
zumeti pasivnost, vendar pa 
pričakujem, da bo odzivnost 
delegatov v bodoče boljša. 

Tudi načrtov nam ne 
manjka, saj je v teh naših tri-
najstih krajevnih skupnostih 
potrebno še marsikaj posto-
riti. Delno nam bo to uspelo 
s sredstvi samoprispevka, 
delno z našimi žuljevimi ro-
kami, delno pa s pomočjo or-
ganizacij združenega dela. 
Vsi skupaj si želimo, da se še 
bolj povzpnemo po lestvici 
srednjerazvitih občin v Slo-
veniji, da v združenem delu 
dosežemo načrtovane rezul-
tate, da v negospodarstvu 
ulovimo korak z gospodar-
stvom, predvsem pa, da do-
sežemo takšno raven razvo-
ja, ki bo vsem omogočala do-
bro in srečno življenje. Sreča 
pa pomeni tudi zadovoljstvo 
v kulturi, dobre zdravstvene 
usluge, kvalitetno šolstvo in 
še kaj. 

Letos praznujemo v Zida-
nem mostu. V najbolj zna-
nem srednjeevropskem že-
lezniškem križišču. Tu se sti-
kajo številne gospodarske in 
poslovne poti, ki v obliki to-
vora ali posmeznikov potuje-
jo po železnici. Nekaj pa je 
tudi tistih, ki jim Zidani 
most ne pomeni le postajo, 
kadar odidejo na potovanje, 
ampak so v tem kraju, ki mu 
primanjkuje prostora za raz-
voj, pognali življenjske kore-
nine. In ravno ti krajani so se 
letos potrudili in pokazali 
voljo in pripravljenost, da 
občinski praznik slovesno 
praznujemo v njihovi sredi-
ni. Prav je, da zaradi njih pri-
demo in se prireditve udele-
žimo v čimvečjem številu. 

Naj ob zaključku tega 
uvodnika zaželim vsem v 
imenu DPO in skupščine ob-
čine ter izvršnega sveta pri-
jetne praznične dni z željo, 
da bomo skušah narediti še 
več kot smo doslej za razvoj 
naše občine. 

JOŽE KRAŠOVEC 
predsednik skupščine ob 

čine 
Laško 



Povprečje lih ne zadovoljuje 
Laško gospodarstvo dosega ugodnejše rezultate kot regijsko 
In republiško 

Ugodni trendi iz preteklih 
dveh let, ko je laško gospo-
darstvo doseglo ugodnejše 
rezultate kot regijsko in re-
publiško gospodarstvo, se 
nadaljujejo tudi letos. 

Lani je kar polovica orga-
nizacij laškega gospodarstva 
presegla povprečje republi-
ške podskupine dejavnosti 
po akumulativni sposobno-
sti oziroma po dohodkovni 
meri. V celotnem gospodar-
stvu pa je bila tudi stopnja 
akumulativne in reproduk-
tivne sposobnosti višja od 
regijskega in republiškega 
povprečja. V prvih petih me-
secih letos pa se je povečal 
tudi obseg industrijske pro-
izvodnje in investicijska de-
javnost, ki je že več let upa-
dala. 

Laško gospodarstvo je do-
seglo ugodne rezultate zlasti 
po zaslugi treh največjih or-
ganizacij v občini, medtem 
ko precej manjših organiza-
cij posluje na meji rentabil-
nosti in z motnjami. 

Lani so bile najuspešnejše 
organizacije Tovarna pa-
pirja Radeče, TIM Laško in 
Pivovarna Laško, ki s svo-
jim obsegom in poslova-
njem bistveno prispevajo h 
krepitvi gospodarske moči 
laške občine. 

Z izgubo so lani poslovale 
štiri organizacije združenega 
dela. Največjo izgubo je izka-
zal laški rudnik, medtem ko 
je bil drugi največji izgubar 
Lesnihin tozd Sopota Rade-
če. Slednja organizacija je v 
prvem četrtletju letos poslo-
vala že brez rdečih številk. Z 
izgubo pa sta lani poslovala 
še tozd Savinja Laško in Ce-
mentarna tozd PGM Zidani 
most. Savinja Laško v pr-
vem trimesečju letos prav ta-
ko ni izkazala izgube, vendar 
se še vedno otepajo z mot-
njami v poslovanju. Gre za 

neustrezno kadrovsko struk-
turo, skromno kakovost go-
stinske ponudbe, izkorišče-
nost zmogljivosti in za po-
manjkanje globalne poslov-
ne politike. Ker so ostali vsi 
ti bistveni problemi nerazre-
šeni, je izvršni svet zahteval, 
da se kolektiv v večji meri 
poveže z Zdraviliščem La-
ško. Na ta način naj bi na-
mreč zagotovili enotno in 
popolno ponudbo. 

Obseg industrijske proiz-
vodnje so v laški občini v 
prvih petih mesecih letos 
povečali kar za 16,6 odstot-
ka v primerjavi z enakim 
obdobjem lani, medtem ko 
obseg industrijske proiz-
vodnje v regiji in republiki 
nazaduje. V tem obdobju so 
se sicer nekoliko povečale 
tudi zaloge gotovih izdel-
kov, vendar manj kot obseg 
industrijske proizvodnje. 

Čeprav se je investicijska 
poraba v laški občini pove-

čala tudi realno, je investicij-
ska aktivnost še vedno pre-
majhna. V prvem četrtletju 
letos je bilo v gradnji 27 ob-
jektov, od tega v gospodar-
stvu 25 objektov s predra-
čunsko vrednostjo 1,824.741 
tisoč din. Pomembnejše na-
ložbe, ki predstavljajo kar 84 
odstotkov celotne predra-
čunske vrednosti vseh na-
ložb, so bile: proizvodna hala 
za obdelavo kovin (TIM tozd 
ESOT), posodobitev proiz-
vodnje (Cementarna tozd 
PGM Zidani most), skladiš-
če bombažnega izčeska in 
aneks k upravni zgradbi (to-
varna papirja Radeče), skla-
dišče s sortirnico jajc (kme-
tijska zadruga Laško), re-
konstrukcija in dozidava 
Marketa Laško (Merx tozd 
Prodaja Laško), objekt os-
novne preskrbe (Merx tozd 
Prodaja Radeče), Nadzorni-
štvo Radeče (elektrogospo-
darstvo Slovenije) ter skla-
diščna hala s servisnimi pro-
stori (TIM, tozd PGM). 

Pri lokomotivi še park 
s prostovoljnim delom so krajani uredili tudi park pri železniški postaji. Posadili so 

cvetje, postavili klopi in premestili sem spominsko obeležje padlim in talcem iz NOB. V 
bližini so asfaltirali tudi parkirišče. Tako ta stara lokomotiva z okolico nudi prijeten pogled 
tisočim potnikom, ki se vsakodnevno peljejo mimo tega pomembnega železniškega vo-
zhšča. UVE 

Vsak delavec je član 
sindikata in hkrati krajan 

»Nismo še našli takšnega 
modela organiziranosti, ki 
bi omogočil naši konferenci 
sindikata, da bi povsem za-
dovoljila potrebe delavcev 
po čim bolj izčrpni in redni 
obveščenosti o vseh najpo-
membnejših dogajanjih in 
odločitvah v delovni orga-
nizaciji in da bi prav vse 
delavce vključila v delo sin-
dikalne organizacije«, pra-
vi Marija Imperl, predsed-
nica konference sindikata v 
tovarni papirja Radeče. 

»To otežuje že sam status 
naše delovne organizacije, ki 

je posebnega družbenega 
pomena, še bolj pa štiriiz-
mensko delo«, nadaljuje 
predsednica. »Da bi pa do 
neke mere pospešili pretok 
informacij smo se organizi-
rali v manjše sindikalne sku-
pine znotraj tozdov in delov-
ne skupnosti skupnih služb. 
Tovarniško glasilo Radeški 
papirničar, ki izhaja ob peri-
odičnih obračunih, objavlja 
vse najpomembnejše infor-
macije o poslovnih odloči-
tvah, dosežkih, problemih 
pa tudi o stališčih sindikata 
do vprašanj, ki so širšega 
družbenega pomena, kot na-
primer spremembe zakona o 
združenem delu, ustavne 
spremembe, o problematiki 
hidroelektrarne Vrhovo in 
podobno.« 

Sindikalna organizacija 
Papirnice je aktivna tudi v 
krajevni organizaciji. Da bi 
bolje povezali interese delav-
cev, ki so hkrati tudi občani, 
so v Radečah organizirali ko-
ordinacijski odbor zveze sin-
dikatov, ki povezuje vse sin-
dikalne organizacije v kraju. 
Ni potrebno posebej izpo-
stavljati, da je gonilna sila 
dela v njej ravno sindikat to-
varne papiija. 

Tudi sindikat radeške pa-
pirnice ima vrsto komisij in 
vključuje mnoge dejavnosti; 
kulturno, športno in podob-
no. Za njihovo delo pa velja: 

kar se dogaja v papirnici, se 
dogaja v kraju samem. 

Cela vrsta opravil, ki sodi-
jo med tradicionalne dejav-
nosti sindikata, je v papirnici 
vzorno urejenih. Socialnih 
problemov takorekoč nima-
jo. Izredno razvita je skrb za 
upokojence, in še zlasti za 
stare in bolne bivše delavce. 
Sproti rešujejo stanovanjske 
probleme, v glavnem z do-
volj visokimi krediti, da si 
delavci lahko dolgoročno re-
šijo stanovanjski problem. 
Prehrano med delom imajo 
brezplačno. Počitniških 
zmogljivosti imajo dovolj, da 
lahko v sezoni pride na vrsto 
vsak, ki želi letovati v sindi-
kalnih prikolicah. 

Leta nazaj je bil velik pro-
blem, kako pravočasno od-
krivati poklicne bolezni, ki 
jih je v papirni industriji kar 
precej. Zdravstveni dom v 
Radečah sedaj opravlja tudi 
vlogo obratne ambulante za 
Papirnico. Z razširitvijo 
zdravstvenega doma, pa bo-
do dobih zase in za širše ob-
močje Radeč ambulanto za 
medicino dela. 

Zato torej ni čudno, če je 
dobila letos konferenca sin-
dikata Papirnice Radeče 
Zlati znak sindikata, najvišje 
republiško priznanje, ki ga 
podeljujejo republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije. 
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Priznanja inovatorjem 
Priznanje »Inovator - raziskovalec občine Laško za leto 

1986«, ki ga podeljuje občinska raziskovalna skupnost, prej-
mejo naslednji delavci iz TIM Laško: Jože Mali (tozd TIE), 
dušan Drame (tozd PGM) in Zlatko Travner (tozd ESOT); iz 
Bora Laško: Peter Razboršek, Karel Mauri, Jože Ojsteršek 
in Franc Ukman; iz Pivovarne Laško; Remic Janko in Franc 
Cestnik; iz tovarne Papiija Radeče: Maks Škoda, Franc 
Krajnc in Janez Zabasu iz tozda Muflon ter Božo Keršič iz 
tozda Papirnica. 

Denar je, a zakon 
pravi drugače 
Zapleti s pričetkom širitve 
zdravstvenega doma Radeče 

Po programu četrtega ob-
činskega samoprispevka v 
laški občini naj bi že letos 
pričeli širiti zdravstveni 
dom v Radečah. Radeška in 
okoliške krajevne skupno-
sti so se že med pripravo 
programa za samoprispe-
vek odločile, da bodo zdru-
ževala del sredstev iz samo-
prispevka za razširitev 
zdravstvenega doma v Ra-
dečah. 

Naložba bo stala okoh 800 
milijonov din. Od tega bodo 
zbrali iz samoprispevka 120 
milijonov, zdravstvena 
skupnost bo prispevala 200 
milijonov, iz čistega dohod-
ka združenega dela bi dobili 
300 milijonov, ostalo pa bi 
zbrali z dodatnim združeva-
njem (enodnevni zaslužek, 
prostovoljno delo in po-
dobno). 

Denar za začetek gradnje 
so zbrah. In kaj sedaj? Lud-
vik Sotlar, predsednik grad-
benega odbora, je v zvezi s 
tem dal naslednjo izjavo: 

»Ta naložba je v občinskih 
srednjeročnih dokumentih. 
Nosilca naložbe sta Zdrav-
stveni center Celje in radeški 
tozd. 

Zakon o prepovedi oziro-
ma omejitvi negospodarskih 
investicij je zavrl začetek 
giddnje. Skladno s predpisi 

smo ob koncu lanskega leta 
dali vlogo za soglasje o na-
meravani zidavi izvršnemu 
svetu slovenske skupščine. 
Soglasja, ki je pogoj za prija-
vo naložbe še nismo dobili. 

Obljubljajo, da bo to kma-
lu, vendar nam visoka infla-
cija, izračunali smo, da je te-
denska stopnja dvo odstot-
na, požira denar in povzroča 
negodovanje med delavci, ki 
so se z javnim glasovanjem 
odločili, da del čistega do-
hodka namenijo boljšim po-
gojem dela v zdravstvenem 
domu. 

Brez pravočasnega soglas-
ja je pravzaprav celotna na-
ložba vprašljiva. 

Očitno pa je, da zakon ne 
velja za vse enako. Letos so v 
Sloveniji odobrili precej ne-
gospodarskih naložb, tudi 
takšnih, ki nimajo zagotov-
ljenih virov financiranja. Za-
to nas še toliko bolj čudi, da 
ne bi mogh del teh pravic 
prenesti tja, kjer imajo 
denar.« 

Gradbeni odbor se je ne-
kajkrat sestal. Imajo podpo-
ro družbenopolitičnih orga-
nizacij in izvršnega sveta. V 
prizadevanjih jih podpira tu-
di Zdravstveni center Celje. 
Zaenkrat, žal, brez pravega 
učinka. 
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IVIamice lahko mirno delajo 
Strokovno utemeljena ocena o do-

brem delu je neprecenljiva spodbuda 
za še boljše delo. Pred kratkim so jo 
bile deležne vzgojiteljice vrtcev v la-
ški občini. Celostni pregled dela v 
laških vrtcih, ki ga je opravila stro-
kovna delavka celjske enote zavoda 
za šolstvo je pokazal, da imajo v tej 
občini dobro razvito vzgojno delo s 
predšolskimi otroki. 

Iz te ocene med drugim lahko razbe-
remo, da se vzgojiteljice poslužujejo 
domiselnih učno vzgojnih sredstev, ki 
jih same napravijo, da v skupinah vla-
da zaupanje med vzgojiteljicami in 
otroki, ki se v vrtcu dobro počutijo, so 
sproščeni in radi sodelujejo, da vrtci 
sodelujejo z okoljem, da je sodelova-
nje s starši dobro, da imajo kakovost-
no pripravljene vzgojiteljske zbore, da 
imajo vsi vzgojitelji strokovni izpit in 
še bi lahko naštevali. 

Analiza sama pa je v bistvu potrdila, 
da so usmeritve na področju dela s 
predšolskimi otroki v laški občini po-
vsem pravilne. Sgj je ob tem treba po-
vedati, da se enako kakovostno razvi-
jajo še oblike dela z otroki, ki niso v 
vsakodnevnem varstvu in da starši tu-
di iz bolj oddaljenih, manj razvitih in 
pretežno kmetijskih predelov, vse po-
gosteje vodijo svoje otroke enkrat te-
densko k cicibanovim uricam, na 
primer. 

Poglabljati kakovost dela, nuditi 
otrokom varno zatočišče v veselem, 
ustvarjalnem in sproščenem okolju, 
ostaja glavno vodilo tudi za naprej. 
Vendar bodo morale poslej vzgojitelji-
ce in varuhinje v to vložiti mnogo več 
truda. 

Rezultat intenzivnega dela s starši in 
dobrega glasu, ki spremlja delo v vrt-

cih je namreč ta, da je vsako leto več 
otrok v vrtcih. Kljub temu, da so lani 
zbornico v laškem vrtcu spremenili v 
igralnico, in da letos odpirajo nov od-
delek male šole v Radečah, bodo sku-
pine prepolne. V vsaki bo tudi do pet 
otrok več kot predpisujejo normativi. 
V občini pa ne načrtujejo nobenega 
novega vrtca v tem srednjeročnem ob-
dobju. Prenapolnjeni vrtci in podatek, 
da je sedaj komaj 34 odstotkov otrok 
celotne predšolske populacije v orga-
niziranem dnevnem varstvu, naj bo 
opomnik tistim, ki načrtujejo razvoj 
občine. Z intenzivnejšim razvojem, ki 
smo mu zadnja leta priča v tej občini, 
se kaj kmalu lahko zgodi, da bo še veČ 
predšolskih otrok potrebovalo družbe; 
no varstvo. Samo za primerjavo naj 
zapišemo, da je delež teh otrok v celj; 
ski občini že nad 60 odstotki. Škoda bi 
bila, da bi morali množično odklanjati 
otroke, še večja škoda pa bi bila, da bi 
zaradi prenapolnjenih vrtcev sčasoma 
upadla kakovost vzgojnega dela. 

VVE 



Rudniku primanjkuje jamskili deiavcev 
čeprav so začeli v laškem rudniku 

s pospešenimi raziskavami že leta 
1981, so se prvi rezultati pokazali šele 
pred približno tremi leti. Zato so v 
rudniku lani kupili lastno vrtalno 
garnituro in usposobili vrtalno eki-
po, ki se je uspešno vključila v skup-
ne raziskovalne posege. 

V zadnjih mesecih so rezultati vse 
bolj spodbudni, kar pomeni, da bodo 
morali v rudniku kmalu zaposliti nove 
jamske delavce. S tem pa imajo v rud-
niku že dalj časa resne težave, ker no-
vim delavcem ne morejo takorekoč ni-
česar ponuditi. Dodatne probleme pa 
so, ob že tako premajhnem zanimanju 
za rudarski poklic, povzročile zakon-
ske spremembe. 

Zanimanja za delo v laškem rudniku 
ni, ker kolektiv nima niti primernih 
kadrovskih stanovanj niti samskega 
doma ali sob za samce z možnostjo 
organizirane prehrane. Poleg tega je 
perspektiva rudnika še vedno negoto-
va, zaradi skromnih odkopnih plaSti 
pa je še vedno več ročnega dela kot v 
ostalih rudnikih. 

Zibelka laškega rudarstva je še ved-
no rečiška dolina, vendar se večina 
mladih zaradi negotove bodočnosti 
rudnika odloča za druge pokUce. Zara-
di pomanjkanja delavcev so si v rudni-
ku skušali pomagati z uvedbo redne 
avtobusne delavske linije iz celjske 

občine, vendar so jo morali kmalu uki-
niti. Dodatne probleme so povzročile 
zakonske spremembe iz leta 1984. Po 
novem zakonu o štetju zavarovalne 
dobe s povečanjem za rudarje, je na-
mreč nepredvidoma izpolnilo pogoje 

Začetek rudarjenja v Laškem sega 
v leto 1790. Najuspešnejši leti v zgo-
dovini laškega rudnika sta; leto 1928, 
ko je 607 rudarjev nakopalo 100.000 
ton premoga in leto 1960, ko je 772 
delavcev nakopalo 134.500 ton pre-
moga. V skoraj dvestoletni zgodovini 
laškega rudnika je bilo tudi več kriz-
nih obdobij; leta 1904 je bil rudnik 
zaradi štrajkov več let zaprt, leta 
1944 je bil zaradi nenadnih sabotaž 
ponovno zaprt za leto in pol, leta 1967 
pa je bil obsojen na postopno likvida-
cijo, ker so zaradi uporabe nafte zapi-
rali vse manjše rudnike. Zdaj zapo-
sluje laški rudnik 212 delavcev, ki si 
prizadevajo, da bi uspešno razrešili 
trenutne težave. 

za redno upokojitev 25 jamskih delav-
cev. Šlo je predvsem za rudarje, ki so 
zaradi bogatih delovnih izkušenj 
opravljali najzahtevnejša rudarska 
dela. 

Čeprav v zadnjem času v laškem 
rudniku pospešeno zaposlujejo, jim še 
vedno primanjkuje približno 30 jam-

skih delavcev. Da je problem še večji, 
je zanimanje za rudarski poklic znatno 
upadlo, o čemer pričajo nepodeljene 
kadrovske štipendije. Tako ima tre-
nutno laški rudnik v višjih letnikih le 
tri štipendiste za rudarske tehnike, 
medtem ko kopače in učne kopače pri-
dobiva iz vrst boljših kopačev, ki se 
izobražujejo ob delu. -

AVGUST OGRINEC 

Skušajo oživiti inventivno 
dejavnost 

v laškem rudniku se zavedajo, da 
imajo v veliko inovatorjev, kajti že na-
rava dela v rudniku je takšna, da zah-
teva vsestranskega razmišljujočega 
človeka, vendar jih zaenkrat še niso 
uspeli spodbuditi za inovacijsko de-
javnost. 

Zato so si zastavili nekaj kratkoroč-
nih in dosegljivih ciljev. Posodobili 
bodo pravilnik o inventivni dejavno-
sti, ker dosedanji ne ustreza več potre-
bam, saj je iz leta 1979. Začeli pa bodo 
tudi z evidentiranjem vseh koristnih 
predlogov, ki jih bodo skušala tudi 
ustrezno nagraditi. Računajo, da bodo 
z novim pravilnikom in stimulativnej-
šim nagrajevanjem premagali vsaj za-
četne težave. 

IVAN DRAME 

Uspela sanacija Bora Laško 
Lesninin tozd Bor Laško je prvič po štirih letih zaključil 

poslovno leto brez rdečih številk. Sanacijska prizadevanja 
so torej dala želene rezultate, o čemer priča tudi to, da so lani 
že odkupili nekaj opreme in tako povečali zmogljivosti. 

Ob tem so ob koncu minulega leta zabeležili več kot 300 
naročil na mesec za novi proizvodni program ALEA. Pospe-
šili so tudi prodajo programa ARKUS, k i j e doživel izjemno 
ugoden odziv in dosegel primerne cene na sejmu v Kolnu. 

Gre za uspehe celotnega kolektiva, ki so ga spodbudili 
smeli razvojni in perspektivni programi strokovne skupine 
delavcev, ki so ob letošnjem prazniku Lesnine prejeli tudi 
nagrado Lesnine. 

Novo v TIM 
Kolektiv delovne orga-

nizacije TIM Laško bo 
jutri proslavil obletnico 
ustanovitve delovne or-
ganizacije z otvoritvijo 
nove proizvodne hale. 

Halo v velikosti 8 x 23, 
metrov, so postavili v toz-
du proizvodnja gradbene-
ga materiala. Dela so za-
upali Gradisu. Pričeli so 
jo ^ a d i t i v začetku leta, 
ko je delovna organizaci-
ja tudi plačala to naložbo 
v vrednosti 270 milijonov 
dinaijev iz lastnih sred-
stev. 

Sprva bodo halo upo-

rabljali za skladiščenje 
končnih izdelkov, nato 
bodo vanjo preselili pro-
izvodno linijo iz sosednje 
hale. Stara zgradba je po-
stala pretesna za poveča-
no proizvodnjo, slabi pa 
so tudi pogoji dela. Tudi 
potem bo v novi hali še 
dovolj prostora za name-
stitev opreme za morebit-
no proizvodnjo kakšnega 
novega programa, o če-
mer v TIM resno razmi-
šljajo. 

Slovesnost v TIM se bo 
pričela ob 12.30. uri. 
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Razvoj drobnega gospodarstva v občini 
omejuje pomanjkanje poslovnih prostorov 
f^mmBmmmsammmmm 

Delež drobnega gospodar-
stva v celotnem laškem go-
spodarstvu znaša več kot 10 
odstotkov, kar je za 3 od-
stotke več kot v republiki. 
Nadaljni razvoj drobnega 
gospodarstva je opredeljen 
tudi s srednjeročnim in dol-
goročnim družbenim načr-
tom, kar vpliva spodbudno 
na sladnejši razvoj in pre-
strukturiranje laškega go-
spodarstva. 

Ugodna je tudi trenutna 
struktura drobnega gospo-
darstva v občini. Osnovna 
problema, ki zavirata še večji 
razmah drobnega gospodar-
stva, sta pomanjkanje po-

slovnih prostorov in neugod-
ni pogoji za začetek dejav-
nosti. 

Možnosti za nadaljnji raz-
S samostojnim osebnim 

delom se je lani v laški obči-
ni ukvarjal 201 občan s 174 
zaposlenimi delavci. Od 
skupnega števila obrtnikov 
se jih 37 odstotkov ukvarja 
z obrtnimi storitvami in po-
pravili, 8 z osebnimi stori-
tvami in storitvami gospo-
dinjstvom, 15 z gradbeni-
štvom, 28 z avtoprevozni-
štvom, 10 z gostinstvom in 2 
odstotka s trgovinami na 
drobno. 

voj so odvisne od potreb 
združenega dela in od po-
manjkanja posameznih sto-
ritev. V laški občini potrebu-
jejo: moško in žensko kroja-
štvo, čevljarstvo, mizarstvo, 
servise radijskih in TV spre-
jemnikov, servise za gospo-
dinjske aparate, elektroin-
štalaterstvo in še nekatere 
druge dejavnosti, ki so vsako 
leto opredeljene v občinski 
resoluciji. 

Osnovni problem za razvoj 
drobnega gospodarstva, zla-
sti samostojnega osebnega 
dela, je v zagotavljanju po-
slovnih prostorov. V sred-
njeročnem družbenem pla-

nu laške občine so bile sicer 
opredeljene okvirne cone m 
območja za razvoj proizvod-
nih dejavnosti, vendar zaradi 
pomanjkanja denarja načr-
tov še niso uresničili. V obči-
ni tudi še niso izdelali anali-
ze potreb po dejavnostih 
drobnega gospodarstva ter 
uskladili politike pridobiva-
nja poslovnih prostorov. 

Razvoj drobnega gospo-
darstva je odvisen v veliki 
meri tudi od ustrezne zakon-
ske ureditve, predvsem 
davčne politike in drugih 
predpisov, ki urejajo poslo-
vanje samostojnih obrato-
valnic. Gre za realno vredno-
tenje potrošnje vseh produk-
cijskih elementov, razbre-
menitev financiranja skupne 
porabe za delovno intenziv-
ne dejavnosti, izenačitev v 
dolžniško-upniških razmer-
jih in oprostitev plačila pro-
metnega davka za osnovna 
in obratna sredstva. Dodatne 
probleme pa lahko povzroči 
tudi nova posojilna politika, 
kajti enote drobnega gospo-
darstva v glavnem ne razpo-
lagajo z občutnejšimi finanč-
nimi sredstvi, ki so v začetni 
fazi razvoja nujno potrebna. 

V laški občini ni posebnih 
administrativnih in prav-
nih ovir, ki bi zavirale raz-
voj drobnega gospodarstva. 
Prosilec, ki izpolnjuje pogo-
je, dobi obrtno dovoljenje 
že v štirinajstih dneh, če-
prav bi ga upravni organ, 
po veljavnih predpisih, lah-
ko izdal v dveh mesecih. 

J e pa tudi v laški občini 
vedno več takšnih, ki se raje 
opredelijo za »šušmarstvo« 
kot za obrt, ker si na ta način 
zagotovijo, poleg socialne 
varnosti v združenem delu, 
še ekstra dohodek, od kate-
rega ni potrebno izdvajati 
nobenih sredstev za družbe-
ne potrebe. 

Novi obrtniki so našli pro-
store za svojo dejavnost v 
blokih novega naselja v De-
bro. To so: optik, kozmeti-
čarka, popravljalec koles, 
elektroinštalater, popravlja-
lec gospodinjskih aparatov 
ter trgovka za prodajo sadja 
in zelenjave. Prostorske pro-
bleme pa najuspešneje rešu-
jejo v Radečah, kjer gradijo 
obrtno poslovni center. 

F. WIEGELE 

Sopota Radeče se uspešno spopada s težavami 
Zaradi izvozne usmerje-

nosti in zastarelosti tehno-
logije j e lani zabredla v hu-
de težave celotna slovenska 
lesna industrija. Tako so tu-
di Sopota Radeče zaključila 
lansko poslovno leto z izgu-
bo v višini 130 milijonov 
din. Zato so v tem radeškem 
kolektivu zmanjšali izvoz, 
se preusmerili iz ameriške-
ga na druga zahodnoevrop-
ska tržišča in se skušali v 
največji možni meri prila-
goditi nastalim razmeram. 

Da so dosegli v s ^ zadovo-
ljive rezultate, pa je bilo po-
trebno sočasno ob iskanju 
najboljših rešitev tudi veliko 
pohtičnega dela. Delavci so 
bili namreč upravičeno neza-
dovoljni s statusom izvozni-
kov, k i j ih pri nas podpiramo 
le načelno. Je pa imel nega-
tivni poslovni rezultat tudi 
pozitivne posledice. Pristop 
k d e l u j e zdaj veliko resnejši, 
v kolektivu so poiskali no-
tranje rezerve, povečala pa 
se je tudi solidarnost znotraj 
delovne organizacije. Soli-
darni so bili zlasti delavci so-
sednjega kolektiva - tovarne 
papiija Radeče. 

Resne težave še vedno 
povzroča zastarelost tehno-
logije in strojev, kajti osnov-
na sredstva so 63 odstotno 
odpisana. S slabo površin-
sko obdelavo namreč kolek-
tiv ne more poseči v višji ce-
novni razred in tako doseči 

boljše dohodkovne rezulta-
te. Z nakupom novega nu-
meričnega krmiljenega stro-
ja s e j e položaj sicer nekoliko 
izboljšal, vendar je ozko grlo 
še vedno lakirnica. 

V lakirnici kljub prizadev-
nosti zaposlenih ne morejo 
doseči bistveno večje kohči-
ne izdelkov, če hočejo zado-
stiti kakovosti. Zato je poso-

dobitev lakirnice nujna. Z 
njo bodo izboljšali kakovost 
izdelkov, zmanjšali nevar-
nost požara, izboljšali pogoje 
dela in dosegli večjo proiz-
vodnjo ter usklajenost zmog-
ljivosti. Naložbo bodo izpe-
ljali z lastnim denaijem, 
sredstvi sovlagateljev ter s 
pomočjo posojil in namen-
skih sredstev. 

So pa napori vseh zaposle-
nih v Sopoti Radeče dali pr-
ve pozitivne učinke že ob pr-
vem četrtletju. Kolektiv je 
posloval pozitivno, kar mu je 
omogočilo minimalno pove-
čanje osebnih dohodkov. 
Povečujejo izvoz, tako da so 
v prvih treh mesecih letos iz-
vozili že 41 odstotkov celot-
ne proizvodnje. Predpogoj 

za še uspešnejši prodor na 
tuje trge pa je sodobna teh-
nologija, ki bo omogočila 
večjo kakovost in doseganje 
višjih cen. Skratka, usmeri-
tve Sopote so jasne; večja 
proizvodnja, ustrezna prisot-
nost na tujih trgih in kako-
vostna rast proizvodnje. 

FRANC LIPOGLAVŠEK 

Sodoben, numerično krmiljen stroj omogoča mnogo ope-
racij. 

Mnogo je še težkega in odgovornega dela. Brušenje ele-
mentov je eno takšnih opravil. 



Na prvem mestu kakovost 
Pivo in cvetje - liultura in zabava 

čez dober teden se v La-
škem začne tradicionalna, 
letos že 23. prireditev, Pivo 
in cvetje. Ta osrednja polet-
na turistična prireditev v 
tej občini privabi vsako "le-
to več deset tisoč obiskoval-
cev iz vseh krajev Slovenije 
pa tudi iz bližnje Hrvaške. 

Pobudnik in dolgoletni 
pokrovitelj te prireditve je 
seveda Pivovarna Laško, ki 
pa se s prostovoljnim delom 
zaposlenih vključuje tudi v 
organizacijo in pripravo pri-
reditve, katere nosilec je la-
ško turistično društvo. Zad-
nja leta, ko so sklenili v obči-
ni samoupravni sporazum, 
se v pripravo in izpeljavo le-
te vse bolj vključujejo tudi 
druge delovne organizacije. 
Tudi ni zanemarljiv delež ob-
čanov samih, ki vse leto skr-
bijo za svoje vrtove in ob 
spodbudi hortikulturnega 
društva gojijo cvetje, ki naj 
bi še polepšalo videz mesta v 

času, ko ga obišče največ lju-
di od blizu in daleč. 

Pred tremi leti so spreme-
nili zasnovo te manifestacije 
tako, da so vanjo vključih 
mnogo več kulturnih prire-
ditev. Tako so se izognili ne-
varnosti, da se ta množična 
manifestacija sprevrže v pri-
dobitniško ceneno zabavo in 
pijančevanje. 

Zato je program skrbno 
načrtovan in dogovorjen več 
mesecev pred pričetkom pri-
reditve. 

Tudi letos bo celodnevni 
program le v soboto 18. juh-
ja, ko bo tudi tradicionalni 
ognjemet. Vendar se bodo 
zato vsak dan med tednom v 
poznih popoldanskih urah 
začele najrazličnejše zabav-
noglasbene, kulturne in dru-
ge prireditve, ki bodo trajale 
pozno v noč. 

Posebnost letošnjega pro-
grama je tudi ta, da bo kul-
turno umetniško društvo 
Anton Tanc iz Marija Gradca 

uprizorilo Kmečko ohcet v 
nadaljevanjih, od večera do 
večera, od snubljenja do pra-
ve ohceti, ki bo v nedeljo, 19. 
junija. 

V času prireditve bodo od-
prli več likovnih razstav, pa 
razstavo ptic, cvetja, gob, 
lovsko razstavo pa še kakšna 
se bo našla. Posebno doži-
vetje bo koncert ljubljanske-
ga okteta v laški župnijski 
cerkvi, videli bomo tudi se-
jem domače obrti, pa že tra-
dicionalno modno revijo Mo-
da - pivo - cvetje celjskih 
trgovskih delovnih organiza-
cij in še kaj. 

Vsak večer bo na osred-
njem prireditvenem prosto-
ru nastopilo kakšno znano 
ime slovenske in jugoslovan-
ske estrade, sicer pa bo v 
vseh lokalih in restavracijah 
tudi glasba v živo z bolj in 
manj znanimi izvajalci za-
bavne in narodnozabavne 
glasbe. 

VVE 
Še dober teden dni in Laško bo znova zaživelo s tradicionalnimi prireditvami ene največjih h 
in zabavnih prireditev na celjskem območju - Pivo in cvetje. ] 

EDli 

Cementarni Trbovlje grozi likvidacija 
Zaradi cenovnih neskladij ima izgube tudi Cementarnin tozd PGM Zidani most 

čeprav je Cementarna Tr-
bovlje tozd PGM Zidani 
most sprejela sanacijski po-
rogram, ki ga zadovoljivo 
uresničuje, že pred tremi le-
ti, se kljub temu ne more 
otresti izgube. Lansko izgu-
bo je tozd pokril iz lastnih 
sredstev rezerv, v prvem 
trimesečju letos pa je kolek-
tiv ponovno izkazal izgubo 
v višini nekaj več kot 6 mi-
lijonov din. Ker bodo poslo-
vali z motnjami tudi ob pol-
letju, so pripravili program 
ukrepov za odpravo izgube. 

Laški izvršni svet je ocenil, 
da v PGM Zidani most krat-
koročno ne morejo storiti 
drugega, kot da izborijo višje 
cene, ki so sicer pod nepo-
sredno kontrolo zveznega za-
voda za cene. Vzroki za izgu-
bo so namreč tudi po oceni 
iz\TŠnega sveta zunaj proiz-
vodnega procesa. Gre predv-
sem za neskladje med viso-
kimi cenami energije, suro-
vin in rezervnih delov ter za-
ostajanjem rasti cene apnen-
čeve moke. Tako se je, napri-
mer, delež energije v prodaj-
ni ceni apnenčeve moke v 
prvem trimesečju letos v pri-
meijavi z enakim obdobjem 
lani povečal za 35 odstotkov. 
Cene ostalih vhodnih mate-
rialov so se v povprečju pod-
vojile, medtem ko se je pov-
prečna prodaja cene apnen-
čeve moke v prvem trime-
sečju povečala za 81 od-
stotkov. 

Kar zadeva načrtovani ob-
seg proizvodnje in odpreme, 
ga je kolektiv v prvih štirih 
mesecih letos, tako kot v 
zadnjih dveh letih, dosegel 
in presegel. Letno proizve-
dejo 50 do 55 tisoč ton apne-
čeve moke, tako da neizko-
riščenost zmogljivosti oziro-
ma premajhna proizvodnja 
in odprema ne more biti 
vzrok za nastanek izgube. 
Prav tako kolektiv nima pro-
blemov s prodajo apnenčeve 
moke, ker je povpraševanje 
na tržišču večje ko ponudba. 
Zato razmišljajo celo o razši-
ritvi zmogljivosti, česar pa 
zaradi pomanjkanja denarja 
ne morejo uresničiti. 

Da izguba ni še večja, je 
zasluga uspešnega uresniče-
vanja sanacijskega progra-
ma. Predvsem gre za to, da 
dosegajo ceno apnenčeve 
moke na dva načina. Cena 
apna, ki je pod neposredno 
kontrolo zveznega zavoda za 
cene in je podvržena števil-
nim administrativnim ukre-

pom, je že lani zaostajala za 
polovico za rastjo cen indu-
strijskih proizvodov. Tako 
PGM Zidani mbst rešuje sa-
moupravni sporazum s cin-
karno Celje, kateri prodajo 
po višjih cenah kar 65 od-
stotkov celotne proizvodnje. 

Kot rečeno, brez rdečih 
številk tudi ob polletju in ob 
koncu leta ne bo šlo. Izgubo 
bodo v kolektivu sicer knji-
govodsko odpravih, vendar 
ta ukrep ne sme in ne more 
biti edina rešitev za odpravo 
motenj v poslovanju. Zato 
bodo skušali prekoračiti na-
črtovani obseg proizvodnje 
in odpreme apnenčeve mo-

ke, kolikor bo mogoče bodo 
povečali odpremo Cinkarni 
in poiskali bodo nove kupce. 
Z njimi bodo skušali obliko-
vati cene, ki bodo prinesle 
boljši finančni učinek. 

V Cementarni Trbovlje 
todz PGM Zidani most so se 
pred leti odločili za tako ime-
novani ekološki proizvodni 
program, ker za osvajanje 
drugih zanimivih in donos-
nih proizvodnih programov 
niso niti kadrovsko niti teh-
nološko sposobni. Problem 
je v tem, da za reševanje eko-
loških problemov nikjer ni-
majo dovolj denarja. V^cndar 
po oceni kolektiva dolgo ča-

sa tako ne more ostati, kajti 
okolje je že tako onesnaženo, 
da bodo morali onesnaževal-
ci, hoteli ali ne, nameniti več 
denarja za njegovo varo-
vanje. 

V kolektivu skušajo ob 
tem izboljšati tudi kadrov-
sko strukturo zaposlenih, 
kar pa jim uspeva izredno 
počasi. Pogoji dela so na-
mreč še vedno tako težki, da 
se kvalificirani delavci raje 
odločajo za delo v drugih de-
lovnih organizacijah. Po oce-

Glede dolgoročnih ukre-
pov za sanacijo, so še vedno 
aktualni ukrepi, ki so jih v 
kolektivu sprejeli že s sana-

, cijskim programom. Gre za 
predvideno povečanje 
zmogljivosti na 80 do 100 ti-
soč ton apnenčeve moke in 
sicer za različne namene; 
nevtralizacijo žveplene ki-
sline, izdelavo močnih kr-
mil, nevtralizacijo kmetij-
skih zemljišč, uporabo v ke-
mični industriji, ipd. 

ni laškega izvršnega sveta pa 
bi morah v PGM Zidani 
most narediti vse, da bi rcizši-
rili asortiman izdelkov, ki bi 
ga morali s sodobnimi tržni-
mi metodami čimbolj prila-
goditi in približati kupcem. 
Zato bi se morali v večji meri 
povezati za zunanjimi stro-
kovnimi in raziskovalnimi 
institucijami. 

VILI EINSPIELER 

Po besedah Janeza Malovrha, direktorja Cemen-
tarne Trbovlje, s e j e zaradi cenovnih neskladij znašla v 
resnih težavah celotna cementna industrija. Cemen-
tarna Trbovlje je tako v prvem trimesečju letos prigo-
spodarila milijardo din izgube, najetih pa ima kar za 2 
in pol milijardi din kratkoročnih posojil. Čeprav so v 
aprilu in maju delali izredno dobro, so izgubo povečali 
še za dodatnih 400 milijonov din. Ob poletju bo izguba 
znašala skoraj 2 milijardi din, ob koncu leta pa najmanj 
3 milijarde din. Tako visoke izgube pa v republiki ni 
nihče sposoben pokriti, kar pomeni, da je Cementarna 
Trbovlje tako rekoč pred likvidacijo, če se ne bodo 
našle ustrezne rešitve. Zato so se s Cementarno 
Anhovo dogovorih, da bodo ustavih odpremo 
cementa, če jim zvezni zavod za cene ne bo povišal cen. 
Če najamejo posojila za izplačilo plač, bodo namreč 
ustvarili manj izgube kot z redno proizvodnjo. Likvi-
dacija pa bi pomenila veliko družbeno škodo, kajti 
prodah bi lahko le 5 odstotkov opreme, medtem ko bi 
vse ostalo propadlo. Z izrednimi razmerami je Cemen-
tarna Trbovlje seznanila vse pristojne republiške or-
gane. 

V Svibnem letos delovno 
V krajevni skupnosti Svibno so v zadnjih letih svoj 

razvoj načrtno plemenitili s prostovoljnim delom in 
tako bodo nadaljevali tudi letos. Računajo na pomoč 
delovnih organizacij in društev, ki so se tudi doslej 
aktivno vključevala v vsa dela v kraju. 

Sicer pa med najpomembnejše naloge za letos uvrš-
čajo iZgradnjo telefonskega omrežja v celotni krajevni 
skupnosti, ki naj bi jo končali v teh dneh, in ureditev 
krajevnih cest. Delavci celjskega Cestnega podjetja 
obnavl j^o glavno cesto Jagnjenica-Svibno, krajani pa 
bodo nadaljevali z rednim vzdrževanjem krajevnih cest. 
V sodelovanju s krajevno skupnostjo Jagnjenica bodo s 
pomočjo samoprispevka krajanov za Zagrad in Brione 
postavili TV pretvornik, pri tem pa jim bodo pomagali 
tudi v RTV Ljubljana. Krajani bodo tudi letos nadalje-
vali z urejanjem levega dela pokopališča, zaščitnim 
delom pri kulturno-zgodovinskem spomeniku, cerkvi 
Sv. Križa, in skupaj z radeškim smučarskim klubom 
urejah smučišče na Magolniku. V Svibnem pa bodo 
letos začeli tudi z gradnjo trafo postaje, saj se krajani že 
dolgo pritožujejo zaradi izredno slabe oskrbe z elek-
trično energijo. 

A. KLJUČEVŠEK 

Cestni križ na Brezah 
Kadarkoli se podamo na Breze, na sedež krajevne skup-

nosti, pa naj gre za sestanek ali razgovor, se vedno znova 
srečujemo z isto problematiko tega kraja. To je cestna 
povezava z dolino in z njo povezane vse težave te krajevne 
skupnosti. 

Ena glavnih je vsekakor ta, da mladi l judje odhajajo v 
dolino in da pogrešajo kadre v njihovi samoupravi. Jože 
Marot, tajnik Sveta krajevne skupnosti pravi. »Vsako leto 
smo finančno prešibki, da bi lahko cestno problematiko 
dokončno črtali z dnevnega reda. Predračuni za obnovo in 
prihodki nikakor ne gredo skupaj. Načrti se prenašajo iz leta 
v leto. 

Tako smo sedaj menda od vseh krajevnih skupnosti v 
občini na zadnjem mestu. Najbolj nas teži glavna povezava 
na relaciji Laško-Šentjur , kjer je še sedem kilometrov 
odcepa neasfaltiranega drugi pa je odcep ceste Mala Breza-
Trobni dol, kjer je prav tako javni avtobusni promet. Po 
obljubah sodeč naj bi z delom pričeli, oziroma nadaljevah ta 
mesec in tako glavno prometno vez zaključili prihodnje 
leto.« 

Pri krajevni skupnosti so nam še povedali, da gre kar 70% 
vsega denarja iz krajevnega proračuna za ceste, vendar tudi 
s tem ne pokrijejo potreb. Za vaške ceste pa največkrat nič 
ne ostane. 

VM 



Tudi Zidani most je icraj, iti ga ialiico vzijubiš 
Siva hiša je tik ob cesti 

potisnjena v hrib. Deluje 
tesno. Tako kot vse v Zida-
nem mostu - v tej ozki sote-
ski - kjer človek dobi obču-
tek, da se nima kam obrniti. 
Lične zavese in cvetje na 
majhnih oknih in stopnišču 
dajejo tej hiški prijazen vi-
dez, toplino pravega doma 
pa Edvard in Marija Štigl. 

»Še na misel mi ne pride, 
da bi se preselila,« pravi Ed-
vard, »čeprav me hčerka va-
bi v Kranj, k jer s i j e ustvarila 
družino in dom. Rojen sem 
tu, vse življenje sem bil tu in 
lepo je pri nas!« 

Malo je l judi v Zidanem 
mostu, ki bi kraj poznali bo-
lje od tega upokojenega že-
lezničarja. Star je 78 let. Oče 
je padel na ruski fronti, mati 
s e j e s t remi otroki prebijala, 
kot je vedela in znala. Kot 
najstarejši otrok je že s štiri-
najst imi leti poprijel za vsa-
ko delo. »Kaj bi govoril o 
otroštvu, danes pač nihče ne 

razume, kako je živeti brez 
kruha.« 

V tistih časih pa je bil Zi-
dani most res nekaj . Tu so 
vlaki stali tudi po več kot pol 
ure, ker so parnim lokomoti-
vam dodajali vodo in pre-
mog, če je bilo treba. Potniki 
so polnili restavracijo in ho-
tel. Tudi kopaUšče so imeh. 
Čista kot Soča je bila takrat 
še Savinja. Kopali so se, s 
čolni so se vozih po Savinji. 
Od vsega tega ni ostalo nič. 
Umazana Savinja, zrak poln 
prahu, nenehen ropot vse 
pregostega prometa, marsi-
kateri vlak pa samo še zdrvi 
mimo Zidanega mosta. 

Pa vendar je tudi to kraj, ki 
ga lahko vzljubiš. Včasih so 
v Zidani most pošiljali želez-
ničarje, ki so napravili dru-
god kakšen prekršek. Če-
prav j im je kazen potekla, so 
ostah tu,« pove Edvard. »Ra-
di se vračajo tudi tisti, ki so v 
času velike krize zapustili 
Zidani most.« 

Edvard Štigl je delal vse 

»Ce si godbenik je zmeraj povsod veselo. Za kratek čas .smo se ustavili v nekem 
počitniškem kraju in že smo imeli koncert,« pravi Edvard Štigel, tisti, ki igra klarinet na 
stolu. 

mogoče na železnici. Upoko-
jil se je pred tr i indvajsetimi 
leti kot nadkretnik , potem 
ko je štirideset let delal na 
železnici v Zidanem mostu. 

Ima pa še svoj klarinet in 
svoje mesto v zidanomoški 
železničarski godbi na piha-
la. Tudi če bi se še prav po-
sebno zbral, ne bi mogel pre-
šteti vseh nastopov v teh 
štri inšestdesetih letih, odkar 
igra pri godbi. Nešteto jih je 
bilo in še j ih bo. Res, da ima 
n e k a j težav z očmi, ampak to 
je tudi vse. S sabo nosi mno-
go lepih spominov. Dobil je 
mnogo priznanj med nj imi 
tudi Gallussovo. Popolnoma 
pa ga je očaralo gostovanje v 
Gradcu, k jer je godba nasto-
pala spomladi, na proslavi 
130-letnice proge Gradec -
Trst. »Pri nas smo od vsega 
začetka premalo pozornosti 
posvetili razvoju železnice. 
Zato tako zaostajamo za dru-
gimi. Dvomim, da bomo lah-
ko kdaj še ujeli ta razvoj« z 
nekoliko grenkobe ugotavlja 
Edvard Štigl. 

VIOLETA 
V. E I N S P I E L E R 

Trgovina, ici dopolnjuje 
izgled mesta 

v torek so v Laškem slovesno odprli ob-
novljeno in razširjeno samopostrežno trgovi-
no Market tozda Potrošnik Laško. 

Z razširitvijo trgovine so pridobili večjo pro-
d a n o površino in več prostora v skladišču. 
Zato bo izbira mnogo bolj pestra kot doslej. 
Posodobili so opremo, nekatere vrste blaga pa 
bodo prod^ali na klasični način, kot naprimer 
delikatese, kruh, sadje in zelenjavo. Ob trgovi-
ni bo, tako kot prej, bife, medtem ko bo manj 
parkirnega prostora, saj so le-tega morali žr-
tvovati za večjo trgovino. Tudi zunanji videz 
trgovine se lepo vključuje v stari del mesta 
Laško in harmonično dopolnjuje njegov iz-
gled. Zato je tudi pomemben prispevek k ob-
novi starega mestnega, jedra v Laškem. 

VVE 

^bam, ki jih imajo, se krajani Vrha nad Laškim in ostalih 
Idi odzivajo vabilom za sodelovanje na različnih prireditvah v 
pi so s prikazom kmečkih običajev sodelovali na prireditvi 
retje (na sliki vidimo priprave), mladi so tekmovali v kvizu 

kmetijstvo« gasilci pa so nepogrešljivi na vseh gasilskih 
^ijah v obcini m tudi regiji. 

prej ceste in telefoni 
pi krajevne skupnost i Vrh 
H si najbolj želijo, da bi 
ivoj s tandar izenačili s 
P prebivalcev ostalih kra-
B. 
^ n a skupnost sodi med 
fte v laški občini. Prizna-
'da so že stopili hitreje na 
^ka, da pa j im za hitrejši 
Wka precej temeljnih po-
N e sodi vsekakor cestna 
»e samo s centrom občine 
temveč tudi z naselji in 
sami krajevni skupnosti , 

r ki-ajevni plan dali kot 

;Vrh nad Laškim-Selo, je-
* ' 

seni na j bi začeli tudi zemeljska dela 
pri obnovi ceste Vrh nad Laškim-
-Vel ike Gorelce-Mišji dol. 

Ta krajevna skupnos t je tudi edina 
v občini, ki nima telefona. Gradnjo 
telefonskega omrežja so si zadali tu-
di v program 4. občinskega samopri-
spevka. Upajo, da so sedaj nj ihove 
možnosti večje, ker je nj ihov pro-
gram sestavni del programa razširi-
tve telefonskega omrežja za več kra-
jevnih skupnost i na območju Laške-
ga. Samo Laško pa ima v načr tu no-
vo telefonsko centralo, ki je predpo-
goj, da se okrepi in razširi te lefonsko 
omrežje na celotnem območju. 

STANKO SELIC 

Analiza stanja potrdila že znano 
Laško zdravstvo še vedno zaostaja za republiko 

Zaradi nenehnega pri-
mankljaja, ki ga ima občin-
ska zdravstvena skupnost v 
Laškem, kljub eni največjih 
prispevnih stopenj v Slove-
niji, so delegati zahtevali 
od skupnosti, da napravi ce-
lovito analizo stanja zdrav-
stva v občini. Analizo so 
med drugimi obravnavali 
tudi delegati občinske 
skupščine. 

Analiza je potrdila že zna-
no. Osnovno zdravstvo v tej 

občini zaostaja za razvojem v 
republiki tako glede števila 
zdravstvenih delavcev, kot 
tudi glede potrebnih prosto-

Zaradi prevelikih bolni-
ških izostankov, so v Boru 
Laško imenovali komisijo, 
ki je opravila kontrolo pri 
bolnikih. Komisija je ugoto-
vila, da večina delavcev 
pridno dela - doma. Te de-
lavce so postavili pred dis-
ciplinsko komisijo. Rezul-
tat je bil ta, da so se delavci 
pritožili sindikatu delovne 
organizacije, ki se je zavzel 
zanje. Akcija je torej pro-
padla. Kaj storiti, da bo bol-
niških manj, ostaja tako še 
vedno odprt, a pereč pro-
blem. 

rov. Izboljšuje se le oprem-
ljenost zaradi izdatne pomo-
či združenega dela. Premalo 
pa se uveljavlja svobodna 
menjava dela. 

Demografske posebnosti 
občine še dodatno obreme-
njuje jo sredstva. Laško ima 
okoli osemnajs t tisoč prebi-
valcev, od tega le 6647 aktiv-
nih in kar 5505 upokojencev. 
Dodatni odliv povzroča se-

dežni princip združevanja 
denai ja , ker več delavcev od-
haja na delo v druge občine 
kot pa j ih prihaja na delo v 
laško občino. V občini imajo 
tudi mnogo kmetov, ki pri-
spevajo za zdravstvo man j 
kot delavci in je nj ihov delež 
v skupni sestavi sredstev 
skupnost i le 0,3 odstoten in 
celo upada. 

Dodatno breme predstav-
lja bolnišnično zdravljenje 
izven celjske regije, saj se 
zanj odloča tret j ina bolni-
kov. Za nekatere bolezni je 
to opravičljivo, marsikateri 
bolnik pa preprosto ni zado-
voljen z uslugami v celjski 
bolnišnici. 

Če že na vse kar smo ome-
nili, sami ne morejo kaj bi-
stveno vplivati, pa bo treba v 
pr ihodnje več pozornosti na-
meniti bolniškemu staležu. 
Po številu bolniških izostan-
kov je laška občina na vrhu 
lestvice v regiji in k l jub ne-
katerim poskusom, da bi j ih 
omejili, naraščajo. 

Skupnos t je že pripraYila 
vrsto ukrepov s konkre tn imi 
zadolžitvami in operativnim 
programom dela za zniževa-

nje stroškov. O uresničeva-
n ju le-teh bodo t r imesečno 
seznanjali delegate. 

Še naprej pa ostaja ena 
glavnih aktivnosti skupnost i 
in občine v celoti ta, da v 

Največ pripomb so imeli 
delegati na zobozdravstve-
ne usluge. Čakalna doba je 
v Radečah od enega do dveh 
let, v Laškem dva do tri me-
sece. Z organizacijo dela bi 
se dalo rahlo izboljšati sta-
nje. Sicer pa bo treba zapo-
sliti še kakšnega zobozdrav-
nika, saj je na primer repu-
bliški normativ dva tisoč 
prebivalcev na enega zobo-
zdravnika, v Laškem pa jih 
ima zobozdravnik dva tisoč 
šeststo. Večja osveščenost 
ljudi o negi in zdravljenju 
zob pa je povzročila večji 
obisk v zobnih ambulantah. 

republiki dosežejo bolj pra-
vičen sistem financiranja, ki 
bo nudil enake pogoje vsem 
občanom za uresničevanje 
zagotovljenih programov v 
zdravstvu. 

VVE 

V Rečici 
so 
ustanovili 
društvo 
upokojencev 

Na pobudo S Z D L v Re-
čici pri Laškem so pred 
kratkim ustanovili svoje 
društvo upokojencev, ki 
je pretežno sestavljeno iz 
upokojenih rudarjev. 
Prej so bili včlanjeni v 
druš tvu upokojencev v 
Laškem, v Rečici pa so 
menili, da imajo svoje in-
terese, zato se zdaj upo-
kojenci Rečice združujejo 
v svojem društvu, ki 
pravkar opravlja zadnje 
formalnosti z registracijo. 

Pri vpisu so nabrali 243 
članov, njihov predsed-
nik je postal Viktor Les-
jak, tajnica pa Si lva 
Stare. 

Okvirno so si tudi že za-
stavili svoj program dela. 
Vključili se bodo v druž-
benopoli t ične organizaci-
je, pripravljah bodo dru-
žabne večere, hodili bodo 
na izlete. V sodelovanju z 
Rdečim križem bodo po-
magali starejšim kraja-
nom, veliko med nj imi je 
že tudi članov upoko-
jencev. 

Vsekakor je želja veU-
ko, dobre volje tudi, saj 
so rudarj i znani, da znajo 
povsod poprijeti za delo. 
Se en tak dokaz so v Reči-
ci pri Laškem, ko si v dru-
štvu upokojencev snuje jo 
drugi dom. 

Z. S. 

Njegovo veličanstvo odpadek! 
Gledamo ga iz dneva v 

dan. Včasih je ma jhen in 
droban, drugič se razbohoti 
v vsej svoji velikosti in dra-
gocenosti. Na očeh je vsem 
delavcem. Le kako bi se ga 
otresli in z nj im obogateli? 
Od silnega tuhtanja in skrbi 
še zaspati ne moreš. In kdo 
je ta onč? To je njegovo veli-
čanstvo ODPADEK! 

Kako prepričati neposred-
ne proizvajalce, da bi prak-
tično in koristno uporabili 
neka j sto starih milijonov, ki 
j im ležijo kar pod nogami? 
Tako bogati pa zopet nisrho, 
da bi se greli z denar jem. Na 
sceno je stopil sindikat So-
pote, ki je razpisal razstavo 
pod geslom: »Odpadek-Izde-
lek!« In začelo s e j e . 

Slobodan Bregar je že de-
set dni po razpisu prinesel 
otroško sedežno garnituro. 
Narejena je bila iz odpadnih 
elementov, ki ostajajo^ pri 
krojenju lesa v obratu Žaga 

Ja tna . Ko so ostali sodelavci 
videli njegov izdelek, so se 
navduših in akcija sindikata 
je našla domicil med bazo. 

Ni pa naletela na podporo 
s strani vodilnih in vodstve-
nih delavcev. Odpovedala je 
tudi inovacijska komisija. 
Čast poslovodne s t rukture je 
tako rešil direktor Anton Zu-
pančič, k i j e akcijo podprl že 
na samem začetku. Z njego-
vo pomočjo je sindikat So-
pote izbojeval tudi ta boj. Na 
razstavi je sodelovalo 26 raz-
stavljalcev, ki so v jedilnici 
Sopote razstavili kar 34 lič-
nih in uporabnih izdelkov iz 
odpadnega lesa. 

Komisija, ki j e bila sestav-
ljena s pomočjo občinske 
raziskovalne skupnost i La-
ško, je podelila pet denarnih 
nagrad. Ostali raztavljalci pa 
so prejeli knj igo »Družinski 
zdravstveni leksikon«. 

Na razstavi smo res lahko 
videli vsa čuda človeške do-

miselnosti. Tone, Vesna in 
Nadja so izdelali različne ti-
pe stolčkov, Marija je naredi-
la lesen predpražnik, Igor 
vr tno ograjo, Dušan gajbice 
za sadje, Vlasta otroško zi-
belko in dva lestenca, Rezi 
posode za perilo, Blaj in 
Oblak razne spominčke, Vi-
da košaro za drva, Majda do-
mine, Cvetka leseno punčko, 
Ema vlakec, Darinka košaro 
za rože . . . 

Čeprav akcija sindikata 
Sopote vei je tno ne bo dala 
tržnih učinkov, je domisel-
nost pobudnikov akcije in 
razstavljalcev vredna vse 
pohvale. Glede na to, da je v 
škripcih celotna slovenska 
lesna predelovalna industri-
ja, pa ni dvakrat reči, da bo 
kateri izmed razstavljenih iz-
delkov našel svoje mesto tu-
di v rednem proizvodnem 
programu katerega izmed le-
sarjev. 

AMALIJA NIKOLIČ 



Tudi iiMltura je icruli 
Vprašanju kje živiš, sletli drugo: kako? 

•Obrnimo enkrat ploščo in prisluhni-
mo, kako zveni z druge plati. Nek kraj 
bi si rad odrezal večji kos kruha, bolj-
šega predvsem. Zaradi tega je treba 
napeti sile in možgane za razvoj, ki bo 
dal večji narodni dohodek. Treba je 
izkoristiti tudi vse naravne danosti -
predvsem znati izkoristiti. Zdaj že ne-
kaj časa vemo, ah pa vs^j govorimo, da 
nam je predvsem potrebna pamet, ta 
pa ne raste na vsaki bukvi. Po pamet je 
treba najprej v domačo, potem v bliž-
nje mesto, potem v veliko mesto, kje 
so srednje, višje in visoke šole. Tam pa 
niso samo šole, so gledališča, koncert-
ne dvorane, razstavišča, knjižnice, sha-
jališča, kjer koga srečaš, se pomeniš in 
spet kane kakšna dobra misel. Saj ve-
mo tisto o kremenu - kresneš in zais-
kri se. 

In ko se glava, ki smo jo v mesto 
poslali po pamet, navadi poslušati do-
bro glasbo, ko se oči napasejo blišča 
gledališča, ko ta glava sreča drugo in 
spozna, da jo bo težko pogrešala, to 
pamet v drugi glavi, se zgodi, da tudi 
naša glava ostane v velikem mestu. In 
tako smo zgubili glavo, ki bi nam po-
magala do večjega kosa kruha. 

Plošča se vrti naprej. Utegne biti pa-
meti z domačega zeljnika • premalo. 
Preprosto: razpis in imaš jo. O ne! Ni 
preprosto. Najboljše, najbolj kultivira-
ne glave spet tuhtajo. Tja, v tisti dolg-
čas, še zakrnel bom ali pa ves denar 
porabil za vožnje k dogodkom. In pri-
dejo tiste glave, kijih je samo želodec 
prisilil do tega. 

Še ^na melodija je na tej strani 
plošče. 

Kaj lahko še poveča kos kruha in ga 
namaže z medom ? 

Turizem. ljudje, ki so krenili na pot, 
da bi kaj doživeli, da bi se naužili spre-
memb, zraka napili in lepot narave na-

jedli. Zato so tudi pripravljeni z nekaj 
debelejšo mošnjo kot za druge dni v 
letu. In glej zlomka?! Zrezek mu je 
dišal, pri kapljici je pocmokal, pogle-
dal okrog, pokimal, fotografiral, vstal 
in odbrenčal s svojim železnim konji-
čem. Je poln želodec doživetje? Najbrž 
ni, za tiste, ki ne vedo za občutke praz-
nega, še zlasti ne. Zato mu k dobremu 
teku pripomore glasba, dober glas iz 
šolanega grla. Sprhodil se bo po okoli-

ci, a če bo dež, si bo ogledal razstavo, 
galerijo, starinsko stavbo, cerkev. Ti-
stega, ki mu bo pel je treba naučiti 
peti, glasbenika naučiti instrument 
igrati, umetniku ponuditi steno, da bo 
nanjo obesil sliko, omogočiti ljudem, 
ki imajo tak dar, da druge razveselijo, 
jim pokažejo kaj izvirnega, ples, obi-
čaj, mu približajo dušo kraja s pesmi-
jo. Takšna je ta reč. 

In zdaj obfnimo ploščo spet na obi-
čajno stran. 

Laška občina želi napredovati, razvi-
jati gospodarstvo, ki bo vse bolj upo-
rabljalo pamet, znanje, manj napetih 
mišic. Zahtevnejša proizvodnja potre-
buje človeka z večjo zbranostjo, z več 
razmišljanja, z več kulture in vedenja. 
In za vse to potrebuje na primer Laško 
kulturni dom, kjer bo mogoče sprejeti 
v goste tudi zahtevne skupine, kjer bo-
do domače skupine ob sodobnih do-
sežkih kvalitetno rasle - zlasti še ob 
konkurenci gostujočih. Zato potrebu-
je Laško glasbeno šolo, ki bo lahko 
zajela čim več nadarjenih za glasbo, pa 
če bodo od nje živeli, ah pa le ljubitelj-
sko razveseljevali. Zato mora postati 
mesto prikupno, njegova častitljiva 
starost in ubranost z zgodovino kraja 
ter naroda mora odzvanjati, polniti 
prostor in vdirati človeku v dušo, do-
mačemu in obiskovalcu. 

Zaradi vsega tega je kultura tudi 
kruh! 

JURE KRAŠOVEC 

Naj se ve, icje Je pesnilcov dom 
Lani spomladi so v Senožetih nad Rimskimi Topli-

cami odprli prenovljeno domačijo pesnika Antona 
Aškerca. Letos pa so krajani s prostovoljnim delom 
uredili cesto, ki gre od bazena prek posesti Vojnega 
centra za medicinsko rehabilitacijo do domačije. 

Prej makadamska cesta je sedaj asfaltirana, obisko-
valce usmeijajo smerokazi, dodaten užitek na poti k 
domačiji pa nudi eksotično rastje lepo urejene okolice 
zdravilišča. Asfaltirali in razširili so parkirišče nad 
bazenom, tako da je dovolj prostora za avtobuse, ki 
pripeljejo otroke na strokovne ekskurzije in končne 
izlete v ta, turistično še vse premalo izkoriščen kraj. 

V čast in spomin pesniku je turistično društvo ob 
pomoči kulturne skupnosti naročilo tudi doprsni kip, 
ki ga je izdelal kipar Anton Herman. Bronasti odlitek 
kipa so spomladi postavili pred osnovno šolo, ki nosi 
pesniKOvo ime, drugega pa bodo te dni pred turistič-
nim uradom. 

Na sami domačiji lahko obiskovalci kupijo spo-
minke, med njimi značke, almanahe, pesmarice. 

Še vedno pa pogrešajo, tako obiskovalci kot krajani 
sami, boljšo gostinsko ponudbo. Menijo, da bi ob več-
jem razumevanju in podpori v občini tudi ta problem 
že lahko rešili. 

VVE 

Še ena razprava o Vrliovem 
Jožica Novak je v Laškem 

predsednica komisije za 
varstvo okolja pri OK 
SZDL, v Tovarni papirja v 
Radečah pa vodi službo za 
varstvo okolja. Zato tudi ne 
preseneča, da je bila ona de-
legatka na problemski kon-
ferenci o ekologiji, energiji 
in varčevanju v Ljubljani. 
Ker je načrtovana gradnja 
hidroelektrarne Vrhovo še 
vedno eden glavnih ekolo-
ških problemov v občini, je 
na konferenci razpravljala 
prav o tem. 

»Gradnja je vehk poseg v 
okolje, vendar nismo proti 
njej, ker se zavedamo, kakš-
na je energetska situacija v 
Sloveniji. Pred pričetkom 
gradnje pa zahtevamo, da se 

rešijo nekatera doslej odprta 
vprašanja in na to smo opo-
zorili tudi na konferenci,« 

pravi Jožica Novak. Zahte-
vajo predvsem, da pred pol-
njenjem akumulacije Savo 
očistijo do druge kakovostne 
stopnje. V republiki so izde-
lali program čiščenja Save, 
ki predvideva izgradnjo de-
vetih industrijskih in enaj-
stih komunalnih čistilnih na-
prav na Savi. Zgrajene naj bi 
bile v dveh do treh letih, ven-
dar pa imajo v laški občini 
pomisleke glede na finančna 
sredstva. To velja predvsem 
za industrijske čistilne na-
prave, ki bi po predračunih 
delovnim organizacijam 
odvzele petletno akumula-
cijo. 

Po problemski konferenci 
se je v Laškem sestal pro-
gramski svet za spremljanje 
gradnje, _ prišh pa so tudi 
predstavniki iz republike. 
Vendar pa niso razčistili, ka-
ko bo s čiščenjem Save. 
Predlagali so, da bi jo očistili 
za en kakovostni razred gle-
de na letošnje onesnaženje, 
ki pa še ni izmeijeno. O pro-
jektu bo v teh dneh razprav-
ljal laški izvršni svet, ko bo 
odločil, ali so pogoji pred 
gradnjo izpolnjeni, šele nato 
pa bodo o gradnji odločali 
delegati občinske skupščine. 
Med odprtimi vprašanji pa je 
tudi problem odvajanja za-
lednih vod in prometa skozi 
Radeče. Zato načrtujejo pri 
občinski komisiji za varstvo 
okolja še eno javno razpravo, 
ki ncO bi razjasnila še zadnja 
odprta vprašanja in l judem 
predstavila bodoči videz Ra-
deč tudi na maketi. TC 

»Kmet je kot maček v žaklju« 
Trupeievi iz Laške vasi so med najuspešnejšimi kmeti v laški občini 

Ko se iz Vrha nad La-
škim napot imo proti Jur-
kloštru preko Babjega ko-
lena, kjer že ime pove, da 
si kolena grizeš, ko greš po 
hribu navkreber, pridemo. 
do Trupejevih, ki živijo na 
meji dveh krajevnih skup-
nosti . 

Kar težko človek veija-
me, da bo po prece j dolgi 
cesti skozi gozd še našel 
k a k š n o kmet i jo . P a vendar 
je . Ko smo prišli k n j im, so 
j u t r a n j e delo pri živini rav-
no postoril i in bilo j e toliko 
časa, da smo lahko ob kavi-
ci pokramljal i . 

Nj ihova kmet i ja j e velika 
24 hektarov, od tega j e ob-
delovalne zemlje 12 hektar-
jev, šest pa j ih imajo še v 
na j emu . To j e tud i pripo-
moglo k t emu , da so v zad-
n j ih neka j letih t ako pove-
čali proizvodnjo, še bolj pa, 
ko so kmet i jo posodobil i . 

Usmeri l i so se v živinore-
jo in sicer mlečno proiz-
v o d n j o in odda jo pi tancev 
ter prašičev. Le tno odda jo 
od 35 do 40 tisoč litrov mle-
ka, okoli sedem do osem 
tisoč ki logramov mladega 
p i tanega goveda in od 20 
do 25 ton žive teže praši-
čev. T r e n u t n o imajo v hle-

vu 50 glav goveje živine, 
dve p lemensk i kobili in 
okrog sto prašičev. 

K l j u b v s e m u pa pri Tru-
pejevih niso zadovoljni . 
Cene, pravijo, da z a o s t a j ^ o 
za pol leta. J anko , ki j e 
mlad k m e t pa pove, da se 
k l jub l jubezni do zemlje, 
od ka tere pa se žal ne da 
živeti, nikoli več ne bi odlo-
čil za kmetovan je , ke r vidi, 
da dela na kmet i j i n ihče ne 
prizna. »Tako se k m e t po-
čuti , kot maček v žaklju,« 
m e n i J anko . Na tako veliki 
kmeti j i , k je r sta oče Ivan, 
m a m a Štefka , sin J anko , 
n jegova žena Marica, ki j e 
tud i zaposlena in mali Jan -
kec, se n ihče ne sp rašu je 
po delu, si ga ne delijo, am-
pak vsi složno popr imejo 
tam, k je r j e t reba. Ne muči-
jo j ih samo cene, a m p a k tu-
di s laba ces tna povezava in 
vodotoki , ki j im odnaša jo 
n£yboljšo zemljo. 

Če hočejo imeti vse ure-
jeno, mora jo več ali m a n j 
vse sami postorit i , kaj t i 
s reds tev od k r ^ e v n e skup-
nost i j e zelo malo. Poleg 
domačega dela pa so pri 
Trupe jev ih akt ivni tud i v 
organih k r ^ e v n e skupno-
sti in zadruge. 

Tako j e J a n k o med dru-
gim p redsedn ik skupšč ine 
k r ^ e v n e skupnos t i Vrh 
nad Lašk im in p redsedn ik 
zadružnega sveta TZO pri 
Kmet i j sk i zadrugi Laško. 
Z d ružbeno akt ivnost jo j e 
tako. Pros t i čas, ki si ga 
mora človek ukras t i od 
vsakdan j ika žr tvuje za to-
vrs tno akt ivnost , po drugi 
s t rani pa se sprašuje , koli-

ko je to vredno, k ^ t i na ža-
lost, pravi J a n k o j e tako, da 
naše osnovne zahteve, ki 
so opravičene, ne nalet i jo 
na prava ušesa. 

Naj na koncu zapišemo 
še to, da bo oče Ivan, za 
bogato delo na področju 
kmet i js tva prejel občin-
sko priznanje 2. julij. 

VLADO MAROT 

Z leve: Janko Trupej s sinom Jankom (v roki drži kolekior za molzni stroj, ki stane v 
trgovini toliko kot tisoč litrov mleka), mama Štefka in ata Ivan. 

Kulturni hram 
v Zidanem mostu 

Sinoči so v Zidanem mo-
stu slovesno odprli prenov-
ljeni dom Svobode. 

Na slavnostni akademiji 
ob otvoritvi je nastopilo kul-
turnoumetniško društvo iz 
Zidanega mosta in Železni-
čarska godba na pihala. Ob 

tej priložnosti so najzasluž ® 
nejšim v krajevni skupnosti, 
podelili bronasta priznanja^ 
Osvobodilne fronte. ^ 

Kulturni dom Svoboda je 
tako ponovno postal stičišče^ 
kulturnega, družbenopohtič-f 
nega in družabnega življenja^ 
v tej krajevni skupnosti. Po- • 
leg vehke dvorane z odrom, 
kjer bodo poslej lahko redno. 
vadiU člani dramske in reci-
tacijske skupine in kjer bodo I 
proslave in druge prireditve, I 
ima dom dovolj prostora še' 
za druge dejavnosti. Svoje« 
prostore bodo imeh gasilci, j 
tu bo sejna soba družbeno-
političnih organizacij, svoj' 
prostor si je uredila tudi mla-
dina, imajo knjižnico in še j 
kaj. „ 

Dom so zgradili s prosto-J 
voljnim delom, kjer so se zla- u 
sti izkazali mladi in člani ra-
zhčnih društev. Sredstva za 
obnovo pa so prispevale de-
lovne organizacije iz vse ob-1 
čine. 

VVE, 

Zdravstvo v laški > 
občini 

Na območju, ki ga s svojo 
dejavnostjo pokriva tozd 
Zdravstveni dom Laško, je 
največ primerov zvišanega 
krvnega pritiska, genera-
tivnih obolenj kostno-mi-
šičnega aparata, sladkornih 
bolezni in nevroz, pridružu-
jejo pa se tudi poškodbe. 

Zdravstveni delavci mora-
jo poskrbeti za zdravstveno 
vzgojo in preventivno delo, 
kontinuirana zdravstvena 
skrb za občane pa je sestav-
ljena iz primarnega, sekun-
darnega in terciarnega pre-
prečevanja. 

Razviti svet poudarja po-
men primarne skrbi za pre-
bivalce in tudi v laški občini 
namenjajo preventivi vse 
več pozornosti. Zdravo živ-
ljenje se začenja z zdravimi 
zobmi. Zaradi tega imajo v 
Laškem zastavljen usklajer 
program zobozdravstven« 
vzgoje in preventive. S siste-
matičnimi pregledi zobovja 
začenjjgo pri otrocih v tret 
jem letu starosti, nadaljulje 
jo pa ves čas šolanja. Redn« 
sistematične preglede oprav 
I j^o tudi zdravniki splošn« 
medicine. 

Zastavi l i so si organiziral 
pristop k odkrivanju obolen, 
kardiovaskularnega sistema 
sladkorne bolezni in malig 
nih obolenj. Od aprila im^< 
v občini klub za hipertonik* 
(bolniki z zvišanim krvnin 
pritiskom), redno pa delaj« 
tudi v materinski šoli, kje 
poučujejo bodoče matre < 
poteku nosečnosti, porodi 
in negi novorojenčka. Tudi ' 
prihodnje nameravajo nada 
Ijevati s tem delom (klub z 
diabetike, srčne bolnike 1 
alkoholike), izvedba progr£ 
ma pa je odvisna od kadro^ 
prostora, denarja in ustrezn 
zdravstvene politike. 

Dr. NIKO BORI' 



Sasilci v Radečah so slavili 
Po času nastanka je gasil-

ko društvo Radeče na 
»smem mestu v Sloveniji, 
.etos so proslavili 115-let-
tico obstoja. Ob tej po-
nembni obletnici so pripr-
rili več prireditev, ki so bi-
e prejšnji petek in soboto. 

V petek so najprej pripra-
ili slavnostno sejo društva, 
i jo je vodil. sedanji pred-
ednik Jože Hiršelj, potem 
a še slavnostno akademijo 
športni dvorani, kje sta v 

ulturnem programu nasto-
lila Slovenski oktet in želez-
iška godba na pihala iz Zi-
anega mosta. 
V soboto popoldne so se 

lavljencem pridružile še 
ruge gasilske enote in s 
voj o opremo krenile skozi 
ladeče. Na kasnejšem dru-
abnem srečanju je igral an-
ambel Slovenija. 

Sicer pa poglejmo nekaj 
(omembnih letnic iz zgodo-
ine gasilcev v Radečah: le-
a 1872 je bilo društvo usta-
lovljeno (prvo je bilo v Met-
iki), 1932. so kupih prvi av-

to, 1952. razvili prapor, 1953. 
pa je bil dan predlog za iz-
gradnjo novega gasilskega 
doma, ki še danes služi svo-
jemu namenu. Leta 1962 so 
kupili nov avtomobil, 1977. 
so dobili sireno za hitrejše in 

učinkovitejše alarmiranje v 
primeru požara ali drugih 
elementarnih nesreč, 1982. 
pa so dozidali prizidek k ob-
stoječemu gasilskemu 
domu. 

Gasilci v Radečah so do-
bro organizirani, saj imajo 

enote po mnogih krajevnih 
zaselkih, mlade gasilce na 
osnovni šoli in industrijsko 
društvo v Papirnici Radeče. 

Želje za bodoče? O tem 
častni predsednik Franc Kr-
žan: »Imamo okoh 50 aktiv-

nih članov in to številko želi-
mo povečati, predvsem pa 
poskrbeti, da bodo vsi ljudje 
sodelovali pri tem, da ne bi 
prišlo do požara oz. če bo, da 
bodo znali že pred prihodom 
gasilcev ustrezno ukrepati.« 

TONE VRABL 

Ob 115 letnici gasilskega društva Radeče so podelili 
najzaslužnejšim članom posebna priznanja. Prejeli so jih: 
odlikovanja občinske gasilske zveze Laško 1. stopnje 
Zdravko Martinčič in Franc Kumelj, 2. stopnje pa Franc 
Jamšek, Zdravko Jazbinšek, Jože Blaj, Franc Slonecki in 
Anton Starina. Za 40 let pripadnosti gasilstvu so dobili 
priznanja Franc Kržan, Janko Laznik, Jože Krnjec, Rado 
Bec in Zdravko Jazbinšek, za 30 let Jože Blas, ter za 10 let 
Zvone Mesojedec, Franc Gros, Irena Bec, Vesna Martničič, 
Vesna Slonecki in Bojana Kranjc. Podelili so tudi republi-
ška priznanja: odlikovanje 1. stopnje je prejel Branko 
Brvar, plamenico 1. stopnje Drago Zoreč ter republiško 
odlikovnaje 2. stopnje Rado Bec in Jože Hiršelj. Plaketo 
občinske gasilske zveze Laško sta dobila Jože Kranjec, 
Rado Bec in Franc Kaič. Delo prevzgaja 

Na sliki so mladinci iz prevzgojnega doma Radeče. Tudi oni so se namreč lotili priprav na 
občinski praznik, tako da so v Zidanem mostu urejali okohco. 

Ta prostovoljna delovna akcija radeških gojencev ni prva. Vsako leto opravijo dve do tri 
celodnevni delovni akciji. Navadno se je udeležjo vsi gojenci z vsemi vzgojitelji. Bih so 
naprimer že v Vrhu nad Laškim, kjer so kopah jarke za vodovod, v Radečah so urejah 
okolico nove telovadnice, letos pa jih vabijo na pomoč tudi v krajevni skupnosti Laško in 
Rimske Toplice. VVE 

.aško planinstvo 
živi že 60 let 
člani laškega planinske-
i društva prejmejo letos 
riznanje Skupščine občine 
J. julij«, že pred tremi leti 
a so dobili državno odliko-
anje red zaslug za narod. 
V začetku septembra pri-
ravljajo laški planinci spet 
ovesnost v obnovljenem 
ianinskem domu na Šmo-
oiju, ki ima že dolgoletno 
adicijo. Dom so planinci 
ičeli graditi že takoj ob 
stanovitvi planinskega dru-

- za prvo leto delovanja 
) si Laščani izbrali leto 1927 
in sredi leta 1929 so odprli 
rvi planinski dom na Šmo-
Diju. Za gradnjo novega do-
la so se odločili 7 let kasne-
!, z delom pa so začeli po 
Djni in nov dom odprU leta 
)52. 
Po letu 1952, ko so imeh 

iški planinci urejen svoj 
Dm, se je v društvu začela 
izvijati prava planinska de-
;vnost. Več časa je bilo za 
laninaijenje, izlete, preda-
inja in ostale oblike izobra-
jvanja. Vse to se je odražalo 
idi v dobrih rezultatih na 

republiških tekmovanjih, 
kjer so osvajali prva mesta, 
in državnih orientacijskih 
prvenstvih. Laščani so po-
magah tudi planincem iz so-
sednjih Rimskih Toplic in 
Zabukovice pri ustanavlja-
nju lastnih planinskih dru-
štev in začetnem delu. 

V društvu je zdaj 450 pla-
nincev, ki imajo sekcije po 
delovnih organizacijah in 
svoj mladinski odsek. Veči-
na planincev skrbi za planin-
ski dom, udeležujejo se 
skupnih izletov, taborov 
mladih planincev ter preda-
vanj znanih planinskih ljubi-
teljev in alpinistov. 

FANIKA WIEGELE 

»portnica leta 
lelena Lavrinc 
Konec meseca junija je v 
Dčmi Laško vsako leto zak-
aček športne rekreacije za 
onulo sezono, ko razglasijo 
•idi ekipne uvrstitve in po-
silijo pokale in kolajne. Ob 
] priložnosti so pri Občin-

la zvezi telesno-kulturnih 
•uštev Laško podelih 11 

•tonastih in šest srebrnih 
iloudkovih značk. 
•Za več kot 10-letno delo na 
iortnem področju so značke 
ejeh: Albin Čulk, Blaž Gre-

ik, Mirko Lah, Bojan Mohar, 
janko m Alojz Brečko, Miro 
,,ajnc Mirko Simončič, Alojz 
.)nšek, Majda Gospodarič in 
,:stahij Krašovec. Za več kot 
/letno delo na športnem po-
3CJU pa so srebrne značke 
yeli: Peter Košar, Lojze 
•eržan, Stanko Peklar, Faik 
rzič, Zdravko Martun in Val-

' Jeranko. 
> 'odelili so tudi bronasto pla-
Uo občinske telesno-kultur-

skupnosti Laško ekipi mla-
aik iz Strelske družine Reči-
[1 Pn Laškem za odlične uvr-
i..;ve na republiškem in držav-

Razglasili pa 
^ leta za sezono 

'f 87. Naslov je osvojila He-
j a Lavrinc iz Resice pri La-

VLADO MAROT 

Pomembno le, da se o Radečah veliko sliši 
Vse več ie v tem kraiu prireditev, ki presegajo občinske meje 

Vito Žnidar je kot tehnični 
vodja NK Papirničarja in 
podpredsednik delavsko 
prosvetnega društva vobo-
da v Radečah, povezal kul-
turno in športno dejavnost 
v kraju. 

To ni samo njegova zaslu-
ga, priznava. Še kakšnih de-
set ljudi mu pomaga s pro-
stovoljnim delom, z veliko 
entuzijazma in predvsem z 
dobrimi idejami. 

»Radeče želimo^ potegniti-
iz anonimnosti. Želimo, da 
bi k nam začeli prihajati lju-
dje iz vseh krajev in tudi dru-
gih republik. Smo sicer maj-
hen kraj, a imamo kaj poka-
zati.« 

Takšna usmeritev je pripe-
ljala v Radeče precej zanimi-
vih prireditev. Gostovala je, 
naprimer, Zlata selekcija, v 
Radečah je bil tristoti, jubi-
lejni koncert iz naših krajev 
RTV Ljubljana, pa izbor re-
publiškega para za kmečko 
ohcet in podobno. Nič manj 
zanimiva niso bila gostova-
nja znanih jugoslovanskih 
nogometnih moštev. NK Pa-
pirničar s e j e tako že pomeril 
v prijateljski tekmi s prvoh-
gašema Dinamom in Paili-
zanom. 

»Seveda smo tekmo zgubi-
li, pravi Vito, »toda to sploh 
ni pomembno. Glavno, da je 
bil stadion poln. Da smo 
imeli po tekmi kulturno za-
bavni program in so kajani 
videli svoje nogometne zvez-
de od blizu in pokramljah z 
njimi.« 

Tudi za jesensko zimsko 
sezono imajo vrsto načrtov. 
Ponovno bodo gostih Zlato 
selekcijo, organizirah bodo 
nekaj javnih prireditev z 
RTV Ljubljano, nogometaši 
se bodo lahko pomerih s 
Splitskim Hajdukom in Cr-
veno Zvezdo. 

»Radečani smo znani po 
tem, da imamo radi svoj 
kraj,« nadaljuje Vito. »Želi-
mo ga pokazati tudi drugim. 
Ko pridejo v naš kraj znani 

ljudje, jih spremljajo tudi no-
vinarji. Marsikdo, ki je doži-
vel naše gostoljubje, se bo še 
kdaj vrnil in verjetno pripe-
ljal s sabo še koga. Skratka, 
pomembno je, da se v Rade-
čah vedno dogaja kaj zanimi-
vega, da se o tem piše in go-
vori.« 

Za vsem tem je skrito veli-
ko truda, volje in prostovolj-
nega dela in prispevkov. Za 
vsako prireditev dobijo tudi 
pokrovitelja. To so delovne 
organizacije z območja Ra-
deč. V prvi vrsti so to Papir-
nica, Kora, Metalles in Sopo-
ta Radeče. 

»Pri vsem tem pa ne trpi 
delo kluba. NK Papirničar je 
prvak v celjski nogometni li-
gi. Naš podmladek šteje tri-
deset članov v mlajši in dvaj-
set članov v starejši pionir-
ski skupini, redno vadi tudi 
dvajset kadetov,« pravi Vito, 
ki je igral pri Papirničarju 
celih dvajset let. »Redno or-
ganiziramo kulturne priredi-
tve na katerih se predstavlja-
jo naše kulturne skupine od 
številnih zborov, godbe na 
pihala do dramske in lutkov-
ne skupine. Tudi te priredi-
tve so vedno dobro obiskane 
in zakaj torej ljudem, ne bi 
ponudih še več, če si to že-
lijo?« 

VVE 

Prvi papirničarji iz Krškega 
Nekoliko slabše sobotno 

vreme ni oviralo tekmoval-
cev, teh je bilo okoli petsto, 
ki so se udeležili 28. letnih 
športnih iger papirničarjev 
v Radečah. 

Prišli so tekmovalci iz 
enajstih delovnih organizacij 
papirne industrije, med nji-
mi tudi gostje Papirnice Ko-
ličevo in tovarne celuloze 
Obir iz Avstrijske Koroške. 

Najprej so se zbrali na sta-
dionu v Radečah, kjer so jih 
pozdravih predstavniki sin-

dikata tovarne papirja Rade-
če dobrodošlico pa jim je zai-
grala godba na pihala pod 
taktirko Jožeta Rusa. 

Pomerili so se v devetih 
disciplinah. V malem nogo-
metu in balinanju so bili prvi 
tekmovalci iz papinice Vev-
če. V šahu, streljanju, plava-
nju, namiznem tenisu in od-
bojki tekmovalci iz tovarne 
Djuro Salaj iž Krškega, v 
kegljanju pa tekmovalci pa-
pirnice Količevo. 

Tudi gostitelji so se lepo 

izkazali. V malem nogometu 
so bili Radečani drugi, v na-
miznem tenisu je njihova 
ženska ekipa zasedla drugo 
mesto, v plavanju so bili žen-
ske druge, moški pa tretji, v 
kegljanju in streljanju so bile 
ženske prve, v odbojki pa 
tretje. 

Skupni zmagovalec letnih 
športnih iger papirničarjev 
so tekmovalci iz Krškega, 
ekipno pa moška ekipa iz 
Krškega ter ženska iz Radeč. 

VVE 

Strelcem bo topleje 
člani strelske družine To-

ne Bostič iz Zidanega mosta 
hitijo kar se da, da do nede-
lje dokončajo prizidek k ob-
novljenemu malokaliber-
skemu strelišču v Zidanem 
mostu. Tudi to bo ena izmed 
vrste pridobitev, ki so jih te 
dni, v času praznovanja ob-
činskega praznika, predali 
namenu v tej krajevni skup-
nosti. 

Ljubitelji tega športa v Zi-
danem mostu so se lahko 
včlanih v to strelsko družino 
že 1951. leta. Dve leti pozneje 
je družina postavila strelsko 
lopo s streliščem za vojaško 
puško. 

S prehodom na malokali-
bersko puško so v šestdese-
tih letih z udarniškim delom 
zgradili strelski rov, pozneje 
še strelišče za zračno orožje. 
Dopolnjevati in modernizi-
rali so ga vsakih nekaj let. 

vendar zaradi pomakljivega 
ogrevanja niso mogli organi-
zirati tekmovanj z zračnim 
orožjem v zimskem času. Ce-
mentarna je s svojim kamno-
lomom posegla še v strelski 
rov za malokalibersko puško 
in strelcem ni ostalo druge-
ga, kot da ponovno zavihajo 
rokave, obnovijo stare pro-
store, zgradijo prizidek in 
uredijo gretje. 

Kljub večinim težavam s 
prostori so vendarle dosegah 
in še dosegajo vidne uspehe 
na streliščih v laški občini in 
na širšem celjskem območ-
ju. V strelski sekciji v osnov-
ni šoh pa že" vzgajajo pod-
mladek, ki bo imel več mož-
nosti kot doslej, da se pridru-
ži starejšim v strelskem do-
mu, ki bo namenjen tudi 
družabnemu življenju v 
kraju. 

VVE 



Odidejo, ko v srcu poženejo korenine 
Sla Viča Golouh iz Zgornje Rečice je vzgojila šeste r o otrok, ki jih je imela v reji 

Zakaj se človek odloči, da 
vzame otroka v rejo? Otro-
ka, ki ni tvoj, otroka, ki ti 
ga dajo, kar tako, ker si pač 
rejnik, otroka, ki ga vŝ Jiju-
biš in se obenem zavedaš, 
da ga lahko danes, jutri iz-
gubiš? Otroka, ki ga sploh 
ne poznaš, veš pa, da se mu 
je nekdo odrekel, in spet je 
tu vprašanje, zakaj se mu je 
odrekel, kdo, kakšen je ta 
človek, kakšna je ta mati, 
kaj se je moralo z njo, v njej, 
dogajati, da se je odpoveda-
la tistemu čustvu, po kate-
rem hrepeni večina mater? 
Preveč vprašanj. Takšni 
ljudje preprosto so. Tu, med 
nami, mi pa jim preprosto 
rečemo rejniki. Kako skopa 
beseda za vsebino življenja, 
ko se odločiš sprejeti tuje 
bitje! 

Ena takšnih, mnogih, je 
Slavica Golouh iz Zgornje 
Rečice. Na vsa gornja vpra-
šanja tudi sama ni znala od-
govoriti. Preprosto gre tu za 
človečnost brez kakršne koli 
računice, ekonomske sploh 
ne. Danes ima v reji petega, 
pravzaprav šestega otroka. 
Mojca ji je ime. i n z Mojco je 
veliko skrbi, strahu, negoto-
vosti. In z Mojco je veliko 
upanja, da bo zrasla v člove-
ka, ki bo samostojno nada-
ljeval pot v življenje, ko 
odide. 

Nataša je šla k 
bratcu 

Bilo je leto 1970, točneje 7. 
avgusta, ko so Slavici Golo-
uh pripeljali prvega otroka. 

Dobra tri leta je imela Na-
taša, k i je bila dotlej pri rejni-
ški družini v Reki nad La-
škim, kjer pa se ji ni dobro 
godilo. Slavica jo je sprejela 
odprtih rok in srca. Nataša je 
bila slabo vzgojen in zane-
marjen otrok, treba je bilo 
začeti vse od začetka: s ka-
hlico, z žlico . . . tri mesece, 
potem pa je odšla. V Belgijo. 

Nataša je imela bratca, 
dvojčka sta bila. Branko je v 
Belgijo odpotoval že prej, z 
osemnajstimi meseci, k lju-
dem iz naših krajev, ki so se 
za vedno preselili v Belgijo. 
Posvojili so ga. In ko so, ob 
obisku domačih krajev izve-
deli, da ima Branko sestrico 
- dvojčico, so želeli posvojiti 
tudi njo. Danes sta bratec in 
sestrica skupaj in lepo jima 
je. Tako je tudi prav. Slavici 
pa je ostal lep spomin na Na-
tašo, ki jo obiskuje, pa tudi 
Slavica je že bila pri njej v 
Belgiji. Nataša je danes že tr-
govka, Branko je pri vojakih, 
izučil pa se je za kuharja. 

Renata z dvema 
pleničkama 

Ko je Nataša odšla, je pri-
šla Renata, nezakonski otrok 
osemnajstletne matere. 
Osemnajst dni je bila stara 
Nataša, ko je prišla k hiši, 
naravnost iz bolnišnice, kjer 
so poskrbeli za najnujnejša 
»oblačila«. Slavica je morala 
najprej poskrbeti za opremo 
za dojenčka, ki je vse noči 
jokal. Čez pol leta je Renata 
odšla. Tudi Renata je odšla v 

Belgijo, k zakoncema štiri-
desetih let, ki sta opustila 
vsakršno upanje, da bi imela 
lastnega otroka. Ko je prišla 
Renata v Belgijo, so jo prekr-
stili v Sandro, ob njej pa je 
rastel deček, Turkec, ki sta 
ga zakonca posvojila malo 
pred Renato oziroma San-
dro. In potem je prišel otrok, 
zakonski, kar se rado zgodi 
potem, ko zakonca obupata 
in se sprijaznita z usodo. Tu-
di Sandri je v Belgiji lepo. 
Slavica se je o tem prepriča-
la, ko so jo povabili v Belgijo 
na obisk. »Sandra uživa pra-
vo razkošje,« pove Slavica 
Golouh. 

Otrok z otrokom 
»Na socialnem skrbstvu je 

moj mož enkrat rekel, da 
imamo dojenčkov zaenkrat 
dovolj in da nam naj dajo kaj 
večjega. No, in zgodilo se je, 
da smo dobili v rejo osem-
najstletno Marijo iz prevz-
gojnega doma v Preddvoru. 
Pri koncu nosečnosti je bila 
in čez dva meseca je rodila 
hčerko Irmo. Pa smo imeli 
spet dojenčka,« pripoveduje 
Slavica, ki poslej s polnolet-
no rejenko Marijo ni imela 
skrbi, ker je preprosto odšla, 
svojega otroka pa prepustila 
svoji rejnici in njenemu mo-
žu. Spet dojenček. Ko je bilo 
deklici šest mesecev, jo je 
posvojila neka družina iz 
Slovenj Gradca. Irma ni bila 
več Irma, danes ji je ime Bar-
bara. Tudi Barbari je lepo pri 
krušnih starših, in Slavica jo 
redno obiskuje na njenem 

novem, stalnem domu. Bar-
bara je pridna, odličnjakinja, 
doma na kmetiji pa prime za 
vsako delo. 

. . . in potem je bil 
fantek. . . 

Leta 1974 je k Golouhovim 
prišel deček, tri in pol leta 
star Boris. Miličniki so ga na-
šh, potem ko je bil tri dni 
sam zaprt v hiši, mati pa je 
odšla neznano kam. »Samo 
štirinajst dni je bil pri nas, 
prijeten fantek je bil, potem 
pa sem se morala posloviti 
od njega, spet posloviti. Ponj 
je prišla njegova stara mati 
in ga odpeljala k sebi v Libo-
je. To je vse, kar ve Slavica 
povedati o fantku, ki je ko-
maj korenine pognal v nje-
nem srcu in že ga ni bilo več. 

iVIojca s košarico 
bezga 

Osemletna Mojca je zad-
nja. Zadnja bo tudi ostala. 
Slavica pravi, da ne zmore 
več, da je naredila dovolj, in 
človek ji še kako verjame. 
Tudi Mojca je bila stara pol-
četrto leto, ko je prišla v rejo. 
Slavici pravi mama, kako 
drugače bi ji naj rekla? In 
Slavica je res kot njena pra-
va mama, ne kot tista, ki jo je 
v štirih letih obiskala le dva-
krat, pa niti bonbončka ni 
imela zanjo. Če bi šla k svoji 
pravi mami, vprašam Mojco. 
»Ne bi šla, za sedmi rojstni 
dan mi še kartice ni poslala. 
Ne bi šla k njej, ker je poza-

bila name,« pove plašno de-
kletce s košarico bezga v ro-
kah, ki ga je nabrala za svojo 
»mamo«. Slavico pa skrbi: 
Mojca se težko uči. »Vsi ne 
moremo biti učenjaki, nismo 
vsi enako pametni. Mojca bo 
pač morala prijeti za najbolj 

preprosta dela, dotlej ps, 
no, potem pa bo tudi M 
odšla - tako kot vsi os 
otroci. Sicer pa tudi p' 
otroci odidejo . . .« se zairj 
Slavica Golouh, rejnic£| 
Zgornje Rečice . . . 

MARJELA AGH 

Slavica Golouh s »svojo« Mojco v naročju. 

Naložba v Rečici 
se bogato obrestuje 

Rečica pri Laškem je po-
stala znano ime za ljubitelje 
strelskega športa po vsej 
Sloveniji. Naložba (in 
ogromno prostovoljnega 
dela) v novo avtomatsko 
strelišče za malokalibrsko 
puško, se je dobro obresto-
vala. V letu dni, odkar so 
strelišče slovesno predali 
namenu, so imeli vrsto ob-
činskih, regijskih in repu-
bliških tekmovanj. 

V prihodnji sezoni bodo 
organizatorji vseh občinskih 
prvenstev, republiške strel-
ske lige z MK puško, tekmo-
vanja najboljših slovenskih 
strelcev v pištolskih discipli-
nah in nenazadnje jim je 
strelska zveza Slovenije za-
upala tudi izvedbo tekmova-
nja športnih novinarjev in te-
lesnokulturnih delavcev Slo-
venije. 

Boljši pogoji za delo strel-
skih ljubiteljev v Rečici so se 
že v minuli tekmovalni sezo-
ni odrazili v zavidljivih rezul-
tatih, ki so jih dosegali tek-
movalci strelske družine 
»Dušan Poženel«. 

V vseh disciplinah na ob-
činskih prvenstvih so postali 
prvaki. Njihovi člani so na-
stopali v republiški ligi v 
streljanju z malokalibrsko in 
serijsko zračno puško. An-
drej Brunšek je izpolnil nor-
mo za nastop na državnem 
prvenstvu z zračno serijsko 
puško. Z republiških in dr-
žavnih tekmovanj so se z do-
brimi uvrstitvami vrnile 
mladinke: Leonida Gozdni-
kar, Suzana Jakopič in He-
lena Lavrinc. 

Slednja je v tej sezoni naj-
večje presenečenje, saj je že 
drugič postala najboljša 

Helena Lavrinc, vrhu^ 
strelka, tudi letos doki 
odlično formo. 

strelka Slovenije, z bali 
skega prvenstva je prin 
srebrno medaljo in nov i 
dinski državni rekord z 2 
no pištolo. Udeležila sej« 
di evropskega prvenstvi 
Finskem in svetovneg 
Nemčiji. Letos je prvič 
stala tudi mladinska drži 
prvakinja v streljanju z i 
no puško standard. 

VINKO LAVB 

Obnovljeno in posodobljeno strelišče v Rečici pri Laškem. 

Navdušeni športniki v Vrhovom 
Imeti otroško igrišče, svo-

je rokometno igrišče, stalno 
ekipo v malem nogometu in 
ekipo mladink v republiški 
rokometni ligi, to so bile 

, pred petnajstimi leti plahe 
želje športnih ljubiteljev v 
Vrhovem. 

Vztrajno, korak za kora-
kom so se začeli približevati 
cilju. Zavihah so rokave in 
ob pomoči telesnokulturen 
skupnosti začeli graditi 
športno igrišče. Po štirih le-
tih so ga odprli s prvim no-
gometnim turnirjem v kraju. 
To je bilo 1979. leta. 

Nato so zgradili otroško 
igrišče z vrsto igral za naj-
mlajše. Kasneje, ko so se res-
no lotili tekmovalnega špor-
ta so - ponovno z udarni-

škim delom in s pomočjo ga-
silskega društva - zgradili 
prizidek k prosvetnemu do-
mu, kjer so si uredili slačilni-
ce, kopalnico in sanitarije. 

Sprva je bilo največ nav-
dušenja za mali nogomet. 
Njihovo moštvo je doseglo 
pomembne uspehe v občin-
ski nogometni ligi. Čimbolj 
s e j e športna dejavnost razvi-
jala in čim več mladih je 
vključevala, tem večje so bi-
le ambicije Vrhovčanov. Od-
ločili so se, da svoje nadarje-
ne mladinke pripeljejo v re-
publiško ligo. Dobili so tre-
nerja in začele jeseni 1981. 
leta z redno vadbo. V konku-
renco - v ligo jug - so prvič 
vstopile v sezoni 1982/83 in 
osvojile četrto mesto, dve le-

ti pozneje pa so bile druge. 
Poleg iger z žogo, ki imajo 

največ pristašev, so Vrhov-
čani izredni ljubitelji namiz-
nega tenisa. Ker je na občin-
ski ravni bolj malo tekmo-
vanj, vsako leto organizirajo 
krajevno prvenstvo. 

V tej krajevni skupnosti je 
šport ena od najbolj razvitih 
dejavnosti, ki najbolj zbližu-
je starejše krajane z mladimi. 
Sedaj ni več problem, če je 
treba obnoviti ali dograditi 
kak športni objekt. Z razvo-
jem dejavnosti se je namreč 
spremenila tudi miselnost 
ljudi, ki v športu ne vidijo 
več zapravljanje časa, tem-
vče to kar je - zdrav način 
preživljanja prostega časa. 

IGOR MARTINŠEK 

Na fotografiji je ekipa mladink, ki je v lanski sezoni igrala v republiški mladinski 
rokometni ligi - jug za ženske: Alenka Kozorog, Nataša Sotlar, Karmen Funda, Romana 
Knez, Vesna Požun, Jasmina Kožar, Martina Kožar, Petra Golog, Karmen Pucelj, Ana 
Simončič, Jana Sotlar in trener Uroš Martinšek. 
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Jesihovih skupnih petdeset let 
v začetku maja pred pet-

desetimi leti sta se po krat-
kem poznanstvu poročila 
Franc in Marija Jesih iz Ma-
lih Grahovšč nad Laškim. 
Letos sta ponovno stopila 
pred matičarja in drugič 
potrdila zakonsko zvezo. V 
družbi dveh sinov, vnukov 
ter ostalih sorodnikov in 
prijateljev sta se poveseli-
la, hkrati pa obudila spo-
min na njuno skupno živ-
ljenjsko pot. 

Oče Franc izhaja sicer iz 
Sevnice, vendar je že, kot 
otrok prišel v takratni Sent-
lenart, kjer je obiskoval šolo, 
po njej pa s e j e izučil za tkal-
ca pri mojstru Hudomavcu v 
Laškem. Statvam in druge-
mu tkalskemu orodju je 
ostal zvest več kot štirideset 
let oziroma dokler so že lju-
dje sejah lan in delah prejo. 
Slučaj je nanesel, da se je oče 
Franc srečal z Marijo, doma 
iz Brstnika pri Laškem, ki je 
po 23. letih službovanja v 
Kanjucah pri Svetini in Pe-
iiovniku prišla v Šentlenart 
aa obisk k bratu. Všeč sta si 
bila in se po dveh mesecih že 
poročila. 

Skupno življenje sta priče-
la kovati tako rekoč iz nič, 
saj ni bilo od kje ka j vzeti. 
Ob skromnosti in pomanjka-
nju sta se prebijala skozi živ-
ljenje. Franc je tkal, med voj-
no je platno delal tudi za par-
tizane, Marija pa je z dnino 
tudi prislužila kaj za pod 
zob. V življenju so se j ima 
rodih trije otroci. Hčerka je 
kmalu po rojstvu umrla, sta-
rejši Franc in mlajši Alojz pa 
sta po osnovni šoli odšla za 
kruhom. Francu in Mariji se 
ni uresničila želja, da bi en-

krat prišla do svojega doma. 
Večkrat sta se selila in iskala 
boljšo streho, vendar do svo-
jega nista prišla. 

Sedaj, na jesen življenja ži-
vita v Malih Grahovščah, 
kjer imate v na jemu manjšo 
hišo in nekaj zemlje. Preživ-
ljata se z družbeno denarno 
pomočjo od socialnega skrb-
stva, saj k l jub t rdnemu delu 
zaradi skromnosti , morda tu-
di neiznajdljivosti, nista pra-

vočasno priskrbela listin za 
upokoji tev. 

Čeprav se j ima ni uresniči-
lo vse, kar sta želela, sta za-
dovoljna in pravita, da j ima 
tako lepo še nikoli ni šlo. 
Srečna sta, ko ju obiščeta si-
nova z družinama, da j ima 
kaj postorijo, prav tako pa ne 
pozabita omeniti tudi sose-
dov, ki j ima radi priskočijo 
na pomoč. 

VLADO MAROT 

ijesavinski kmet brez gozda 
wtUi MUnarjevih se slabo piše, če . . . 

ion in Ančka Mli-
li leti odločila, da 
staro, zapuščeno 
veži, 1082 metrov 
rni skupnosti Lu-
na Mozirje pode-
nagrado. Prizna-

la pogum, ker sta 
naloge, nagrado 

še, kar je bilo tre-
ta lahko začela in 
troki. In poguma 
lla imeti dovolj, 
imo pogled na za-
;o hišo in gospo-
} odgnal v dolino. 

^nčkinih predni-
:. najprej napeljati 
:let pozneje je za-
a žarnica, potem 
idnje nove, večje 
»vila pod streho, 
ler ni denaija. Vi-
; kjer ne uspeva 
npir , pač ne nudi 
golega preživetja, 
ov zemlje imata, 
travniki za živin-
na silažo. Po ko-
dbi z Zgornjesa-
?o zadrugo pitata 
no pol tone teže, 
avni in edini vir 
' brez močnih kr-
ajno, saj se živina 
tj ene teže v dveh 
D se v dolini pri-
I Koruza na Pod-
ie bi jo kupovah, 
|enje na kmetij i v 
Ivinska prehrana 
| o sušijo in silira-
l l l inaijeva živina 
l e junija do okto-
rganizirani pašni 
P je, zaradi pove-
Idnjih letih, paš-
fialo, zato bi bilo 
^stiti. 

e premakne 
od osnovne in 

, ni denai ja za 

Pol leta odrezani od 
sveta 

Snega je na Podveži v izobilju. 
Prvi sneg prekrije ta svet pona-
vadi že oktobra in se umakne še-
le aprila, letos ga je bilo nekaj še 
na začetku maja. Snežna odeja 
pa je tu debela in vel iko dela je, 
preden so zarite prve gazi za do-
stop do hleva in ceste, ki je večji 
del zime neprevozna. Za zaloge 
hrane je torej treba poskrbeti 
pravočasno. 

vlaganje, za posodobitve. Stara 
hiša je odslužila, radi bi se preseh-
li v novo, vehko. Pa to še ne bo 
kmalu. Novi objekt sta Anton in 
Ančka spravila do podstrehe, na-
prej pa ne gre. »Hišo, ki jo gradi-
va, je res velika, ampak tu so trije 
otroci, vsaj eden bi na j ostal doma 

in prevzel kmetovanje . Ampak 
bojiva se, da nama bodo ušli vsi 
trije. Najstarejši je že toliko velik, 
da lahko oceni, da je na takšni 
kmeti j i samo trpljenje, denarja pa 
komaj za sproti. Z gradnjo nove 
hiše sva upala, da bova koga ob-
držala, zdaj pa lahko samo upava. 
Na takšni kmetiji , kot je najina, se 
brez gozda težko shaja. Če bi ga 
imela le neka j hektarov, bi šlo in 
kmeti ja bi napredovala. Tudi 
gradnja hiše. Dala bova prošnjo 
na občino, da nama pomaga pri 
prizadevanjih za pridobitev nekaj 
gozdnih površin. Če ne uspeva, so 
bila vsa začetna vlaganja in vsi 
obeti zastonj. Višinska kmeti ja 
brez gozda je obsojena na pro-
pad,- je ob našem obisku povedal 
Anton Mlinar. Nas je o svojem 
težkem položaju dovolj prepričal. 
Upamo, da bo tudi občinske mo-
že in gozdaije. 

MARJELA AGREŽ 

Njuno življenje je v 
sobi vrh stopnišča 
Olga in Ivo Dolenc sta zaljubljena v papagaje 

Slava marsikoga povsem spremeni, po-
stane prevzeten in domišljav, da ga okolica 
težko prenaša. S Koko pa ni bilo tako. Tri 
televizijska snemanja je niso prav nič pok-
varila. Ostala je takšna, kot je bila: prijaz-
na, včasih zaspana, sicer pa zaljubljena v 
svojega gospodarja. Takšna je torej Koka, 
velika papiga, samica kakaduja, ki je last 
Olge in Iva Dolenca iz Trubarjeve ulice v 
Celju. In kako je postala slavna? Z reklamo 
za časopis Kaj, v kateri dvigne svoj zeleno-
bel pernat čop na glavi in predirljivo zakri-
či: »Kaj!« 

Sicer pa je Koka televizijskih nastopov že 
vajena. Prvič je stopila pred kamere pred 

.leti, ko je nastopila v oddaji, posvečeni naj-
različnejšim pticam. Rejci papagajev so se 
spomnili Koke in televizijci so jo povabili na 
snemanje. V reklami za Kaj pa se je še bolje 
odrezala. Olga Dolenec pove, da je reflektor-
ji in številna snemalna ekipa prav nič ne 
motijo. Tudi rež i se r je izjavil, d a j e z njo zelo 
zadovoljen. Koka pa se zaradi vsega tega 
vrveža ne razburja preveč. Ko smo jo obiska-
li, je mirno dremala v svojem kot ičku in 
sploh ni bila pripravljena dokazovati, da zna 
tudi govoriti. Še najbol j zadovoljna je bila v 
bhžini Iva Dolenca. Olga pravi, da je Koka 
zaljubljena vanj in da s i j e tako našla svojega 
partnerja, kar pa vseh skupa j sploh ne moti, 
ampak lepo uživajo v l jubezenskem trikotni-
ku. Koka, ki je pri hiši že neka j časa, ima po 
nekaterih izračunih 25 let in če ji zdravje ne 
bo nagajalo, lahko dočaka tudi sto let ah več. 
^ Koka pa ni edini papagaj pri Dolenčevih. 
Že ko vstopiš v nj ihovo stanovanje v Trubar-
jevi ulici, zaslišiš nekje z vrha stopnišča ptič-
ji ščebet, vreščanje in čivkanje. Takšen trušč 
zganja več kot 50 papagajčkov najrazličnej-
ših barv. Olga in Ivo Dolenec sta j im odsto-
pila kar celo sobo, k jer stojijo kletke, velike 
in majhne, pa hrana zanje in na steni številna 
priznanja s tekmovanj . Kot nekakšno posve-
čeno mesto se zdi ta soba, saj vanjo zahajata 
s posebno ljubeznijo in skrbjo. Več kot 30 let 
je minilo od takrat, ko je Ivo prinesel v hišo 
prvega papagaja, Olga pa se ni prav nič jezi-
la, prav narobe. Živali je imela rada, odkar 
pomni, še posebej ptiče in tako sta od prvega 
papagaja pristala pri načrtni reji, ki zahteva 
ogromno časa. 

»Ko smo k prvemu papagajčku dobili par, 
smo bili še posebej nestrpni, ko je samička 
začela valiti ja jčka. Mož je bil takrat v zdravi-
lišču in je vsak dan prihajal gledat, če s e j e že 
izvalil kakšen ptiček. Ker je delal v Nemčiji, 
je imel možnost kupi t i kakovostne papagaje 
in tako sva začela z načr tno rejo,« se spomi-
nja Olga. 

»Leta 1975 sem z enim izmed papagajev 
sodelovala na tekmovanju v Zagrebu in 
osvojil je drugo mesto, to pa mi je dalo še več 
poguma in zagnanost,« pove Olga Dolenec. 
Zdaj imata 20 papagajev, ki bodo šli na tek-
movanja, treba pa je paziti predvsem pri 
par jenju, če želiš, da so ptički primerni za 
tekmovanja. Takšen hobi pa tudi ni poceni, 
saj morata odšteti tudi po 200 mark za nove-
ga papagaja, ki ga kupita v ZRN! 

•Ti ptiči nama pomenijo ogromno, so del 
najinega življenja. Ker sem težka invalidka, 
me tako rekoč ,držijo pokonci ' , saj zahtevajo 
nenehno skrb in nego in tako ne morem 

nikoli mirovati, tudi takrat ne, ko me bole-
zen hudo zdeluje,« pr ipoveduje Olga. V sme-
hu pa doda: »Raje si kup im kakšno obleko 
manj , namesto tega pa kaj dobrega za njiho-
vo prehrano!« Tako dobijo ptički tudi poma-
ranče, zelenjavo in sploh naj razno vrstnejšo 
hrano, da so zdravi in lepi. Kadar imajo mla-
dičke, j ih hrani tudi po trikrat na dan, da 
imajo vedno svežo hrano. 

Rejcev ptic je na Celjskem neka j več kot 
60, vsaj tistih, ki so člani društva. Olga je že 
15 let blagajničarka društva, jezi pa se pred-
vsem zato, ker nekateri članstvo izkoriščajo 
za preprodajo ptic. »Društvo bi moralo takš-
no ravnanje preprečiti. S tem so oškodovani 
tudi skrbni in dobri rejci. Ni namreč vseeno, 
ali nekdo kupi papagaja tam, kjer so ga na-
črtno vzredili ali pa kar na tržnici od naključ-
nih prodajalcev, ki pt ičkov n imajo obročka-
nih,« pove Olga. Sicer pa meni, da so prav 
papagaji najpr imernejš i za veselje tistih 
otrok, ki živijo v blokih in n imajo možnosti 
tesnejšega stika z naravo in živalmi. -Za 
otroka je takšna izkušnja izredno pomemb-
na, papagaj postane njegov prijatelj, otrok 
čuti, da mora skrbeti zanj in vse to so drago-
cena spoznanja za kasnejše življenje, je pre-
pričana Olga Dolenec. Da sta oba z Ivom 
polna tovrstnih spoznanj, pa zadostno doka-
zuje polna soba na vrhu stopnišča, od koder 
se nenehno oglaša ptičji ščebet in j ima do-
polnjuje življenje. 

TATJANA CVIRN 
Foto: FRAN JO BOGADI 

65 zlatih, 47 srebrnih in 18 bronastih odličij imata Dolenčeva s številnih republiških in 
zveznih tekmovanj, pa tudi dve z mednarodnih. 

Koka je ljubljenka Dolenčevih, čeprav nje-
no srce bije predvsem za Iva. 



Voda in vse icar Je v njej 
č lovek kar ne more verjeti 

svojim očem, ko že prvi dan 
počitnic sreča skupinico os-
novnošolcev, ki je namenje-
na v šolo. 

»Kaj niste komaj čakali 
počitnic?« 

»Smo, ampak saj ne gremo 
k pouku. To ni nobena šola, 
to je zabava!« vzkliknejo v 
en glas. 

Ka j neki počnejo, da jih ta-
ko zabava? 

»Slikah bomo! Freske!« 
Ja, tako je. Na COŠ Frana 

Roša v Celju je prvi teden 
počitnic že sedmič po vrsti 
FORMA VIVA na kateri so-
delujejo osnovnošolci razhč-
nih šol. Letos so to: Franci 
Žan in Milan Škalički, osmo-
šolca iz Štor. Zlatko Petrovič 

in Krist jan Kunej iz COŠ 
Fran Roš, Vesna Prevolšek 
in Urša Poček iz Vojnika, 
Alenka in Tadeja Bindas iz 
OŠ Veljko Vlahovič Celje in 
Jerneja Petak iz OŠ I. celjske 
čete. 

Nad njihovim delom skrb-
no bdita akademski slikar 
Blaž De Gleria in akademski 
kipar Franc Purg, ki tudi si-
cer likovno vzgaja mladino 
na tej šoh. Tema letošnje 
FORME VIVE je VODA. 
Mladi slikarji bodo z disper-
zij skimi barvami poslikali 
skorajda 100 kvadratnih me-
trov veliko be tonsko površi-
no. To pa niso mačje solze. 
In ka j bodo ustvarili? 

»Kaj pa vemo. To nastaja 

kar sproti. In veliko domi-
šljije moramo imeti.« 

Prvi dan so nastale skice, 
drugi dan so se del lotili z 
barvami. Ko bi le sonce tako 
neusmil jeno ne žgalo! 

»Ja, vroče j e res. Ampak se 
vseeno zabavamo. Opoldne 
se u m a k n e m o v hlad, na ko-
silo.« 

»Kaj ste ves dan tukaj?« 
»Skoraj. Od osmih zjutraj 

do petih popoldne. Vsak 
dan, od ponedel jka do 
petka.« 

Ju t r i bo torej veliki fmale. 
S podelitvijo priznanj za vse 
udeležence. Tudi mi bomo 
šh past radovednost , ka j so 
ustvarili mladi slikarji. O 
tem vam bomo poročali pri-
hodnj i teden. 

Najlepši spomini 
Konec šolskega leta je za 

nekatere vselej nekoliko dru-
gačen kot za druge. Večina se 
vas bo jeseni vrnila v stari 
krog prijateljev, sošolcev. Ti-
sti pa, ki so končali 8. razred, 
se za vedno poslavljajo od šo-
le, učiteljev, prijateljev - od 
nekega obdobja svojega živ-
ljenja. Tokrat smo iz glasila 
NASA MISEL, OŠ Bratov Ju-
hart iz Šempetra izbrali anke-
to o tem, česa se bodo osmo-
šolci po končani osnovni šoli 
najraje spominjali in kaj bo-
do raje pozabili. 

- Šolskih dni, plesov, pro-
slav, športnih tekmovanj, ples-
nega venčka. ANITA. 8. A 

- Vstopa v šolo. 
NATAŠA 8. A 

- Prijetno mi je bilo, kadar 
nisem bila vprašana pred 
tablo. 

PETRA, 8. A 

- Rada se spominjam šol-
skih ur v naravi s kitaro in pet-
jem. Igrali smo se in zabavali s 
tovarišico Magdo. To so naj-
lepši spomini, ki segajo v prvi 
razred. 

PETRA, 8. B 
- Lepi spomini so na zimsko 

šolo v naravi na Svetini. Prijet-
ni so bili zaključni izleti, od 5. 
razreda naprej. 

N. N. 
- Prijeten spomin imam na 

tovarišico Irmančnikovo, ki je 
nadomeščala tovarišico v 3. ra-
zredu. Kasneje nam je ob vsa-
kem obisku prinesla poma-
ranče. 

NATALIJA, 8. A 
- Ne bom se rada spominja-

la poškodbe med zimskimi po-
čitnicami v 5. razredu in obi-
ska v ravnateljevi pisarni, ker 
smo sošolki skrili bundo. 

NATALIJA, 8. A 
- Pisanje testov in ure spra-

ševanja niso bile za nikogar 
prijetne. 

ANITA, 8. A 
- V 7. razredu smo se skre-

gali zaradi peciva in prepir je 
trajal več tednov. 

NATAŠA, 8. A 
- Večkrat smo se zaradi ne-

pomembnih, majhnih stvari v 
razredu skregali. 

PETRA, 8. B 
- Kako nerodno sem se po-

čutila prve dni v 7. razredu - v 
novem okolju. 

PETRA, 8. A 

Od tu in tam 
Večkrat reče kdo: Bilo meje 

groza, da so mi šli lasje pokon-
ci. To je v določenih primerih 
tudi dobesedno možno. Pod 
vplivom zelo močnih čustev 
namreč koža na glavi otrpne, 
kar povzroči, da se lasni mešič-
ki in lasje postavijo pokonci. 

Kaj veš o mačkah? 
Imaš doma mucko? Prav l jubka je, ko se leno preteguj 

soncu, ali ko razigrana skače za koščkom vrvi, kajne? 
pa biti tudi prav hudobna , če jo ka j razjezi. Uh, kako a 
k rempl je ima! 

Pa si vedel, da so mačke gojili že v Egiptu pred 3000 it 
Evropi pa je dolgo niso poznali. Stari evropski narodi, 
napr imer Rimljani so za lovljenje miši in podgan uporab 
podlasice. 

Ko je mačka prišla v Evropo se je izkazala kot odli 
lovec na male, nadležne glodalce. Odtlej je vedno živela 
človeku. Vendar se zdi, da je mačka bolj navezana na; 
dom kot na gospodarja. Res zna v toplem naročju p 
prijazno presti, če pa ji ka j ni pogodu, zna tudi brž poka 
krempl je . 

Mačke imajo drugačno sorodstvo kot hišni prijatelj i 
Divje nubi j ske mačke živijo vsaka zase, zato so tudi 
udomači tvi bolj samostojne. Pot rebuje jo veliko svobode 
lahko pr ihajajo in odhajajo, kakor se j im zljubi. Pe 
čredna žival in se naveže na človeka kot na svojega vodn 
mačka pa ne. 

Naj vam to ne vzame poguma, če bi radi imeli svojo mi 
Rada vas bo imela, če boste lepo skrbeli zanjo, venda 
morate upoštevati tudi n jene želje. 

Zvezda na morskem dnu 
Skora j gotovo imate doma kakšno posušeno mor 

zvezdo, spomin na počitnice ob morju . 
^ Morske zvezde so prav zanimive živali, polne preseneč 
Če ste med potapl janjem kateri po nesreči odlomili krat 
ni zgodilč nič hudega. Morske zvezde lahko odlomljeni li 
nadomest i jo . Včasih je mogoče videti kakšno zvezdo, ki 
en krak manjš i - ta je na novo zrastli. Pri nekater ih vr 
zvezd pa se celo iz odtrganega kraka razvije nova zvezd 

Vendar pa te čudne živali niso tako mirne in nedolžne 
se zdi na prvi pogled. Nasprotno: so prave roparice, ki 
najbol j teknejo školjke. Ker imajo p remajhna usta, d 
školjko »pojedle«, si pomagajo tako, da spravijo želodec 
in ga porinejo med školjkini lupini, k jer prebavijo vset 
Tam, kjer gojijo školjke, zato morskih zvezd prav nič rac 
vidijo. 

Sklad stavbnih zemljišč občine Celje 

razpisuje na podlagi 52. in 53. člena zakona o stavbnih zemljiščih (Uradni list SRS št. 18/84) 

JAVNI NATEČAJ 
za oddajo stavbnih zemljišč za gradnjo stanovanjskih hiš v zazidalni soseski Ljubečna 

Na stavbnem zemljišču iz tega natečaja je predvidena 
gradnja enodružinskih stanovanjskih hiš. Zazidalni pogoji 
objektov so razvidni iz prostorsko izvedbenih načrtov, ki so 
interesentom na vpogled pri Zavodu občine Celje za planira-
nje in izgradnjo, Aškerčeva 15/111. 

Natečaja se lahko udeleže pravne in fizične osebe. 
1. Pismene vloge je potrebno vložiti v roku 15 dni po 

objavi natečaja. 
2. Ponudniki morajo vložiti pismeno vlogo na naslov: 

Zavod občine Celje za planiranje in izgradnjo, Aškerčeva 15, 
Celje. 

V vlogi morajo nedvoumno izjaviti, da sprejemajo vse 
razpisne pogoje in priložiti potrdilo o vplačani varščini, 
dokazilo o stanovanjskih razmerah, številu družinskih čla-
nov, skupni dohodek družine, namensko varčevanje pri 
poslovni banki, ev. posebnih pogojih dela. 

Varščina znaša 5% od vrednosti stavbne parcele, vplača 
pa se na žiro račun Sklada stavbnih zemljišč občine Celje št. 
50700-654-112. 

Vplačana varščina se šteje delno plačilo cene stavbnega 
zemljišča oz. se ponudniku vrne, če mu parcela ni dode-
ljena. 

3. Komisija za oddajo stavbnega zemljišča bo obravna-
vala vse v roku prispele vloge 24. 7. 1987 ob 8.00 uri v sejni 
sobi Zavoda občine Celje za planiranje in izgradnjo, Ašker-
čeva 15. 

4. Stavbno zemljišče bo na osnovi točkovnega sistema 
oddano tistemu ponudniku, ki bo po pogojih zbral največ 
točk. 

Prednost ima: 
- ponudnik s slabšimi stanovanjskimi pogoji, 
- ponudnik, ki ima večje število družinskih članov skup-

nega gospodinjstva, 

- ponudnik z nižjimi dohodki na družinskega člana skup-
nega gospodinjstva, 

- ponudnik oz. njihovi družinski člani skupnega gospo-
dinjstva, ki so invalidi ali bolniki s kronično boleznijo, 

- mlajše družine pred družinami s preskrbljenimi otroki. 
5. v ceni stavbne parcele je zajeta odškodnina za pravico 

uporabe zemljišča ter stroški priprave in opreme stavbnega 
zemljišča s primarnimi in sekundarnimi napravami, vodo-
voda, kanalizacije, električnega omrežja in ceste ter pri-
spevki za priključitev na vodovod, kanalizacijo in elektro-
energetsko soglasje. 

Priklopna mesta na te naprave so določena v lokacijski 
dokumentaciji. 

6. v ceni ni vsebovan prispevek za spremembo namemb-
nosti kmetijskega zemljišča (Uradni list SRS, št. 17/86). . 

7. Nastop posesti na razpisanih stavbnih zemljiščih v 
soseski Ljubečna oz. primopredaja parcele bo možna po 
podpisu pogodbe. 

8. Rok za sklenitev pogodbe o oddaji stavbnega zemljišča 
je 30 dni po zaključku natečaja. O izzidu natečaja bodo 
ponudniki obveščeni pismeno. 

9. Rok za plačilo stavbne parcele je 30 dni po podpisu 
pogodbe. Plačilo je lahko izvršeno v gotovini ali z bančnim 
kreditom. 

10. Investitorji so dolžni zgraditi objekte do III. gradbene 
faze v roku pet let po nastopu pravice uporabe. Po preteku 
tega roka lahko upravljalec stavbnega zemljišča odvzame 
zemljišče ob enakih pogojih, kot ga je dodelil. Vplačana 
varščina se v tem primeru ne vrne. 

11. Stroške zemljiškoknjižnih dejanj v zvezi z vknjižbo 
pridobljene pravice po tem natečaju nosi Sklad stavbnih 
zemljišč občine Celje. 

12. Predmet tega natečaja so naslednja zemljišča. 



• Pred gostilno Amerika je 
bilo ondan kot na pravem 
divjem zahodu! Spopadli sta 
se skupini alkoholnih skraj-
nežev. Se pred prihodom mi-
ličnikov je večina brezglavo 
zapustila bojišče, na njem pa 
je pustila dva »ranjenca«: 
Mirka B. iz Pucove ulice in 
Miroslava R. iz Gotovelj. Za 
»dezerterji« še poizvedu-
jejo .. . 

• Jože G. s Tomšičevega 
trga je v Linhartovi ulici pre-
tepel in obrcal zakonca Mila-
na in Alojzijo P., ki sta mora-
la na zdravljenje v bolnišni-
co. Višina kazni za Jožeta bo 
odvisna od teže poškodb, bo 
pa vsekakor vzgojna! 

• Tudi prostori za iztrezni-
tev ob Ljubljanski cesti niso 
samevali. V sredo si je v njih 
oddahnil Momčilo D. iz Stu-
denc pri Ljubljani. Miličniki 
so ga odtrgali od sanka v piv-
nici Koper, kjer je vinjen 
vznemirjal goste in natakarje. 

• Polpenzion na varnem si 
je prislužil tudi Vilko H. iz 
Male gore pri Pregradi. Alko-
holno podprt je razgrajal v to-
aletnih prostorih na avtobus-
ni postaji in grozil delavki, ki 
je zahtevala, naj plača upora-
bo stranišča. S tem sije nako-
pal samo dodatne stroške, saj 
se bo v kratkem spet oglasil v 
Celju - pri sodniku za pre-
krške. 

• Ni znano, ali je Vili S. iz 
Celja kaj v sorodu s slavnim 
angleškim dramatikom Wil-
liamom Shakespearom. Očit-
no pa ga muči podobno lju-
bosumje kot Shakespearove-
ga junaka Othella. Ondan je v 
navalu ljubosumja pred Ko-
vinotehno pretepel svojo že-
no (Vili, namreč), za nameček 
pa je razbil še steklo na vra-
tarnici. v kratkem bo ugoto-
vil, da steklarske storitve in 
sodni stroški niso poceni. . . 

Potrebna je temeljita analiza 
Različne ocene o stanju mladinskega prestopništva v Celju. 
Manj težjih kaznivih dejanj 

Ko so na seji predsedstva 
OK SZDL Celje spregovori-
li o mladinskem prestopni-
štvu oziroma o primerjal-
nih podatkih o takem pre-
stopništvu v Celju in Slove-
niji, so bili razpravljalci 
kmalu enotni, da taka ana-
liza ne more biti zadostna 
osnova za celovito osvetli-
tev te problematike. 

Oddelek za mladoletnike 
na celjski enoti Temeljnega 
sodišča Celje je podatke si-
cer skrbno pripravil, zaradi 
»počasnosti« republiških po-
datkov, pa je žal moral celj-
ske iz lanskega leta primerja-
ti z republiškimi izpred dveh 
let. Pa tudi sicer so razprav-
ljalci menili, da samo podat-
ki s sodišča še zdaleč niso 
dovolj. 

Na celjski enoti Temeljne-
ga sodišče so sklenili lani 
razprave o 93 kaznivih deja-
njih, ki jih je zagrešilo 123 
mladoletnikov; pri 20 zade-
vah je namreč sodelovalo 
več mladih storilcev. Pri 
vseh teh sodbah niso niti en-
krat izrekli mladoletniški za-
por, man j kot v Sloveniji so 
izrekli tudi vzgojnih ukre-
pov. Vse to zato, ker so mla-
di, ki so se lani znašli v kole-
sih sodstva, zagrešili lažja 
kazniva dejanja. Največ pro-
ti zasebnemu in družbene-
mu premoženju (tatvine). 

Razpoložljivi podatki ka-
žejo, d a j e stanje v celjski ob-
čini ugodnejše kot v republi-
ki ali drugih večjih središčih. 
Razpravljalci pa so le opozo-
rili, da slika s sodišča nika-
kor ni popolna. Vsa kazniva 
dejanja, ki jih zagrešijo mla-

di, se namreč še zdaleč ne 
znajdejo na sodiščih. Prav 
zaradi tega se pri raznih raz-
pravah zelo razlikujejo po-
datki, k i j i h imajo na UNZ, s 
tistimi na tožilstvu ah sodi-
ščih. Manj kaznivih dejanj 
tatvine se kaže zadnji čas tu-
di zaradi višje »osnove«, ko 
že gre za pregon. To pa seve-
da ne pomeni, da mladi manj 
kradejo po trgovinah, si pri-
svajajo kolesa, kolesa z mo-
torji in celo avtomobile. 

Da bi vendarle poenotili 
podatke in dobili celovitejšo 
podobo o s tanju mladinske-
ga prestopništva v celjski 
občini, so na seji predsed-
stva sklenili, da bodo to pro-
blematiko jeseni ah prihod-
njo pomlad temelji to ocenili. 
Pred šestimi leti so to v Celju 

enkrat že naredili, zato bo 
možna tudi dobra primerja-
va. Svoje preglede morajo 
pripraviti vsi, ki se s to de-
javnost jo srečujejo: postaja 
milice, šole (veliko dejanj 
ostaja v ukviru pedagoškega 
ukrepanja), sodnik za prekr-
ške (z mladimi kršitelji se tu 
pogosto srečujejo), sodišče, 
center za socialno delo in še 
kdo. Le tako temeljita in vse-
stranska ocena, kjer bodo 
lahko tudi primerjali podat-
ke za več let, bo natančneje 
pokazala, kakšno je dejan-
sko stanje mladinskega pre-
stopništva v občini. O tem 
namreč pogosto govorimo 
na pamet. Mlade tudi često 
obravnavamo bolj kritično, 
kot je treba. Morda pa kdaj 
tudi premilo. 

F. K. 

Hudo ranjena voznik 
in sopotnik 

Zaradi izsiljevanja prednosti 
sta se v sredo na cesti med Ti-
tovim Velenjem in Šalekom 
hudo ranila 17-letni voznik ko-
lesa z motoijem S. G. iz Šaleka 
in sopotnik na kolesu 16-letni 
Z. M. iz Titovega Velenja. Mla-
di voznik je pri nogometnem 
igrišču zapeljal pred osebni av-
to 25-letne Vlaste Mravljak iz 
Gaberk. 

v tem tednu je bilo še več 
prometnih nesreč, kjer so bili 
udeleženi vozniki koles z mo-
torji. Večina so nesreče zakri-
vili zaradi neprimerne vožnje 
in neupoštevanja prometnih 
znakov sami, vedno pa ne. Ve-
liko je namreč tudi voznikov 
»močnejših« vozil, ki ne upo-
števajo prednosti voznikov ko-
les z motorji. Ena takih nesreč 
je bila na križišču Ulice XIV. 
divizije in Savinjskega nabrež-
ja, kjer je voznica osebnega av-
tomobila, 30-letna Tea Zličar, 
odvzela prednost 16-letnemu 
vozniku kolesa z motorjem 
Andreju R. iz Ločice pri Polze-
li. Fanta so morali prepeljati v 
celjsko bolnišnico. 

Mrtva sopotnica 
Pri prometni nesreči na lo-

kalni cesti v Galiciji je preteklo 
sredo zvečer umrla 19-letna 
Darja Slekovec iz Pucove ulice 
1 v Celju. Vozilo, s katerim je 
prehitro vozil 22-letni Roman 
Malus iz Celja, je po zanašanju 
bočno treščilo v drevo ob cesti. 
Hudo je bil ranjen tudi voznik. 
Materialne škode je nastalo za 
okoli 1,6 milijona dinarjev. 

Nista bila pripeta 
v križišču Škalske in Lip-

tovske ceste v Slovenskih Ko-
njicah sta se prejšnji torek hu-
do ranila voznik osebnega av-
tomobila 23-letni Stanislav 

Valh iz Slovenskih Konjic in 
sopotnik Martin Habjan iz Ve-
šenika. Valh je prehitro pripe-
ljal v ovinek, vozilo je zaneslo 
in trčilo je v drog električne 
napeljave. Voznik in sopotnik, 
ki v vozilu nista bila pripeta z 
varnostnimi pasovi, sta padla 
iz vozila in se hudo ranila. 

Z avtom pred vlak 
Na prehodu prek železnice 

pri Atomskih toplicah je prejš-
nji torek v osebnem avtomobi-
lu umrla 55-letna voznica Sla-
vica Zidarič iz Brestanice. 
Pred znakom »stop« ni ustavi-
la vozila in se prepričala, če 
lahko varno prečka železniške 
tire - tedaj je iz kumrovške 
strani pripeljal vlak in zadel 
osebni avto. V vozilu so bile 
hudo ranjene še tri sopotnice. 
Gmotne škode je nastalo za 
okoli 3,5 milijona dinarjev. 

Z motorjem v ograjo 
Na izstopni postaji Sloveni-

ke v Celju je v soboto zgodaj 
zjutraj treščil v zaščitno ograjo 
22-letni motorist Matjaž Kež-
mah iz Slovenskih Konjic. Pri 
tem je njegovega brata, ki je 
sedel na zadnjem sedežu, vrglo 
prek ograje na travnik (bil je 
lažje ranjen), voznik pa je pa-
del po cestišču in utrpel hude 
poškodbe. 

Umrl je po nesreči 
V celjski bolnišnici je umrl 

43-letni Franc Šket iz Čopove 
ulice v Celju. Hudo se je ranil 
pri prometni nesreči 18. junija 
rja križišču pred pošto v Celju. 
Šket je bil sopotnik v osebnem 
avtomobilu, s katerim je v tem 
križišču izsiljeval prednost Mi-
lan Leveč in trčil v tovornjak. 

F. K. 

Vzemimo si čas 
Je že res, da odrasle v teh 

poletnih dneh najbolj tare 
skrb, kako zbrati denar za to, 
da bi čimbolje preživeli do-
pust, vendar je ob tem še ve-
liko drugih stvari, na katere 
ne bi smeli pozabiti. Poseb-
no ne starši šolarjev, ki so 
zdaj nastopili dvomesečno 
obdobje počitniške razposa-
jenosti. Ta čas namreč pome-
ni tudi čas nevarnosti: na ce-
stah, igriščih, zasilnih kopa-
liščih in še kje. 

Vzemimo si čas in pogovo-
rimo se z otroki, kako naj 
ravnajo, da ne bodo povzro-
čili kake nesreče - ali da ne 
bodo po nepotrbnem sami 
žrtve. Predvsem si ga naj 
vzamejo tisti, ki so v nado-
mestilo za pomanjkanje ča-
sa, ki naj bi ga preživeli z 
otrokom, za njegov uspeh 
(pa naj je bil kakršen koli že) 
segli v žep in kupili priljub-
ljeno kolo z motorjem. Daje 
takih staršev veliko ne potr-
jujejo le statistike; dovolj je 
če pogledamo na naše ceste. 
Vendar pa je žal mnogo star-
šev, ki naredijo le prvi ko-
rak: kupijo tako vozilo, ne 
poskrbijo pa niti za to, da bi 
otrok naredil preizkus zna-
nja iz cestnoprometnih pred-
pisov, pa čeprav je za vožnjo 
takega vozila potreben. In to 
kljub temu, da je za res var-
no vožnjo še ta preizkus ma-
lo. Prav bi bilo, da bi si starši 

vzeli čas in z otrokom v pra-
vem prometu skupaj pregle-
dali, kakšna vožnja je varna. 

Isto velja tudi za kolesarje. 
Na šolah sicer dobro skrbijo, 
da učenci opravljajo kolesar-
ske izpite. Toda tudi tu velja, 
da izpit ni vse. Zato je prav, 
da si vzamemo čas in se z 
njimi popeljemo po cestah. 

Vzrokov, da se v teh dneh 
malo večkrat pogovorimo z 
otroki, pa je še več. Pogosto 
so namreč otroci doma sami, 
pa zato seveda ni prav, da 
odpirajo stanovanja vsem 
neznancem, ki radi prihajajo 
takrat, ko odraslih ni doma. 
Večkrat jim naročimo, naj 
opoldne pristavijo kaj za ko-
silo - opozorimo jih še en-
krat, kako se ravna z elektri-
ko, plinom, vžigalicami. Ob 
vročem vremenu si iščejo 
ohladitve v raznih »bazenih« 
- tudi v večjih izkopanih ja-
mah. Obiskujejo sorodnike 
na deželi, se učijo kaditi, ob 
gozdu, ali kar v njem, si pri-
pravljajo taborne ognje. Če 
so doma, jim tudi ni treba po 
nepotrebnem tavati po trgo-
vinah. Saj veste, včasih res 
tudi priložnost dela ... 

Po vsem tem (pa gotovo 
nismo našteli vsega) je ver-
jetno res dovolj razlogov za 
to, da si vzamemo čas. V do-
bro otrok - pa tudi nas 
samih. 

F. K. 

Eksplozija in požar v Glinu 
I Prejšnji torek je nastala v obratu surovih ivernih plošč 
' tozdu Iverna nazarskega Glina eksplozija, nato pa še 
»ožar. 

Strokovnjaki , ki so pregledali kraj nesreče, so ugotovili, 
la je eksplozija nastala zaradi trenja pogonskega polža. 
Eksplozija je bila tako močna, d a j e odtrgalo tudi okoli 150 
kvadratnih metrov veliko montažno steno in jo vrglo na 
ransformatorsko postajo. Zaradi tega je bila tudi preki-
njena električna energija. 
; Pri eksploziji in požaru, ki je nato nastal, so bili lažje 
anjeni štirje delavci: 26-letni Bogdan Tomaševič iz Loke, 
j5-letni Ludvik Naraks iz Nazarij, 24-letni Mladen Suvajac iz 
' r ihove in 20-letni Darko Ugovšek iz Kokarij . Nastala pa je 
e ogromna materialna škoda, saj so je ocenili na milijardo 
linarjev. 
I V kolektivu si prizadevajo, da bi čimprej omogočili nor-
palno proizvodnjo. Na srečo so imeh ob nesreči na zalogi 
^ernih plošč za 14-dnevno proizvodnjo v ostalih obratih, 
'oda vsak dan zastoja v tem obratu pomeni še 35 milijonov 
inar jev škode. Upajo, da bodo ob pomoči celotnega kolek-
;va lahko proizvodnjo kmalu obnovili. 

Obsodili so ga 
zaradi grabeža 

Petčlanski senat celjske-
ga sodišča je po dvodnevni 
obravnavi obsodil 55-letne-
ga Ivana Drameta iz Strmce 
pri Laškem na 4 leta zapora. 
Drame je bil obsojen zaradi 
grabeža. 

Gre že za sorazmerno pre-
cej staro afero na bencinski 
črpalki INA v Laškem. Ivana 
Drameta so prijeli 23. sep-
tembra leta 1980 (v priporu 

je bil do 24. julija naslednje 
leto), ko so ga osumili, da si 
je v letih od 1972 do 1980 
prigrabil več kot 3,7 milijo-
nov dinarjev. Na prvem za-
slišanju je Drame priznal, da 
s i j e prisvojil 1,3 milijone di-
narjev, kasneje pa je tudi to 
zanikal. Krivdo je zanikal tu-
di na zadnji obravnavi pred 
senatom, ki ga je vodil sod-
nik Matevž Zugelj. Sodišče 
je menilo, da celotnega gra-
beža Drametu res ni mogoče 
dokazati, zato so ga obsodili 
za znesek 1,3 milijone dinar-
jev, kar je Drame na prvem 
zaslišanju priznal. Upošteva-
li so tudi, da je ta znesek leta 
1980 realno pomenil nepri-
merno več kot danes (zaradi 
inflacije). Zato so m u izrekli 
kazen štiri leta zapora, poleg 
tega pa še s t ransko denarno 
kazen 2 milijona dinarjev 
(kar je po zakonu najvišja 
možna denarna kazen) in 
varnostni ukrep prepovedi 
opravljanja poklica, s kate-
rim je povezano razpolaga-
nje z družbenim premože-
njem za 5 let po prestani za-
porni kazni. V zaporno ka-
zen pa so mu všteli tudi čas 
prebit v priporu. 

Kazenski postopek proti 
Ivanu Drametu je trajal res 
precej časa, pot rebno pa je 
povedati, da je bil precej za-
pleten (in drag). Samo izve-
deniško mnen je strokovnja-
ka za f inančne zadeve obse-
ga približno 500 t ipkanih 
strani, kasneje pa so bila iz-
delana še štiri izvedeniška 
mnenja . 

S. Š. 



120 kolesarjev v Žalcu 
Kolesarska sekcija pri TVD Partizanu Žalec je pripravila IV. kriterij mesta Žalec. Nastopilo je 

okrog 120 kolesarjev iz številnih slovenskih klubov, n^več uspeha pa so imeli kolesarji ljubljan-
skega Roga. Pri pionirjih A je zmagal Pavlič (Rog), Markovič (Žalec) je bil četrti, pri pionirjih B 
Cajič (Ptuj), pri ml^ših mladincih Bokavšek (Rog), pri starejših Jakopin (Rog), pri članih Pintarič 
(Rog), pri rekreativcih Car (Vema Branik, Maribor), Kitak (Žalec) je bil tretji in pri veteranih 
Zabavnik (Žalec) star 73 let. Kljub dežju in težkim pogojem s i je to kolesarsko prireditev v Žalcu 
ogledalo več tisoč obiskovalcev iz Savinjske doline. T. TAVČAR, Foto: E. MASNEC 

Z mislimi nad nasprotnika 
Na kaj pomislite, ko zasliši-

te besedo karate? Na pretep? 
Na nasilje, ki ga je mnogo v 
Filmih kot so Bruce Lee in po-
dobni? Tomaž Kenda, dvaj-
setletni celjski karateist, ki se 
ponaša s črnim pasom 1. dan, 
se gotovo ne bi strinjal s takš-
nim razmišljanjem. »Pri kara-
teju moraš uporabljati glavo 
in moč,« je pripovedoval. . . 

»Trenirati sem pričel precej 
pozno, šele ko mi je bilo 15. let. 
Navdušil me je prijatelj, ki se 
je s tem športom že ukvarjal. 
Včlanil sem se v karate klub 
Ingrad Celje. Moj trener je po-
stal Mile Blagojevič, ki se mu 
moram zahvaliti za vse, kar 
sem v tem športu dosegel. Ko 
sem se včlanil v klub je imel le 
nekaj članov, saj je obstajal še-
le en mesec. Od tistih, ki smo 
pričeli trenirati pred petimi le-
ti, sva do danes ostala še dva.« 

»Kako dolgo pa je trajalo 
preden si se udeležil prvega 
tekmovanja?« 

»Štiri mesece sem treniral, 
nato pa sem šel na prvo regij-
sko tekmovanje. Tam sem sku-

pil precej hudo poškodobo, ta-
ko da sem dobil pet šivov. Ta-
krat m e j e tudi prvič in zadnjič 
na tekmovanju gledala mama, 
ki se še danes ne more sprijaz-
niti s karatejem. Vzrok za po-
škodbo je bila neizkušenost. 
Toda veselje do karateja me ni 
zapustilo, dobil sem še večji 
polet in voljo. Takoj, ko sem 
ozdravel, sem se odpravil zo-
pet na trening. Iz prvega tek-
movanja pa sem se vendarle 
naučil nekaj: videl sem, kje 
sem še šibak in kaj mi še manj-
ka, da bom boljši. Nato je pri-
šlo mladostniško obdobje, ko 
sem za leto dni pustil karate, 
vendar sem se vrnil in kmalu 
pričel nastopati v članski kon-
kurenci.« 

»Gotovo si se na tekmova-
njih, ki so sledila, odrezal bo-
lje kot takrat na začetku, ko si 
skupil poškodbo?« 
»Na regijskem tekmovanju 
sem zasedel prvo mesto, na re-
publiškem tretje, na državnega 
pa zaradi pomanjkanja denaija 
nisem šel. Lani sem se udeležil 
mladinskega tekmovanja, kjer 
sem v lahki kategoriji (od 
60-65 kg) zasedel 2. mesto in 
sem imel pravico do nastopa 
na državnem prvenstvu. V Ti-
tograd sem odpotoval sam, ker 
nismo dobili nikogar, ki bi bil 
pripravljen prispevati sred-
stva, čeprav je trener napel vse 
sile. Denar za potovanje smo 
zbrali iz članarine, toda bilo ga 
je dovolj le zame. V Titograd 
sem se odpravil brez večjih 
ambicij. Šel sem pravzaprav 
pogledati, kam sodim, nisem 
bil obremenjen z zahtvami po 
čimboljši uvrstitvi. Ravno za-
radi tega mi je verjetno uspelo 
osvojiti 3. mesto, kar je pome-
nilo največji uspeh celjskega 
karateja na državnih prven-
stvih do sedaj. Tudi letos sem 
se že udeležil tekmovanj. Na 
republiškem sem bil drugi. 
Premagal m e j e isti nasprotnik 

kot lani, Mariborčan Toni |< 
nolak, ki mi očitno »ne ležj,' 

»Koliko časa pa posve 
treningu?« 

»Treniram petkrat tederis" 
po uro in pol. Mesec dni p,« 
tekmovanjem pričnem s fiji 
nimi pripravami in z vajarniJ 
hitrost. Ce trener le nekolji 
narobe tempira treninge, i; 
ko zaradi tega karateist izg| 
celo leto! Zato je predpogoji 
doseganje rezultatov reč̂  
treniranje.« r 

»Kdaj pa si si prislužil 
pas?« ) 

»Črni pas imam približno;: 
to dni. Polagal sem ga pri fi 
šanu Dačiču, ki je selelir 
mladinske reprezentant 
svojčas pa je bil svetovni vij 
šampion. Letos me je med zir 
skimi počitnicami, skupaj si 
dvema Celjanoma, poklica), 
priprave mladinske drža\| 
reprezentance v Tuheljskeh 
plice. Tega nisem pričakov; 
zato sem bil kondicijsko si/ 
pripravljen. Treninge s? 
imeli trikrat dnevno in so 
močno razlikovali od teh, ki* 
imam v Celju. Moj trenerje^ 
sam aktiven karateist, zato f 
di skupaj z nami, Dačič pa' 
imel za vsako vajo načrt irj 
tu in tam nam je pokazal |> 
tudi sam. V reprezentanco^ 
nisem uvrstil, morda pa mit 
to uspelo prihodnjič.« e 

»Vsak športnik, ki tekmii 
si verjetno zastavi kaldi 
cilj. Kje ga vidiš ti?« , 

»Ko sem pričel trenirati,-
bil moj cilj premagati trener 
Kasneje sem ugotovil, da mi: 
verjetno ne bo uspelo vse-
takrat, dokler se bo trener t 
varjal s karatejem tekmovak 
Kasneje pa se mi bo lahko pi 
srečilo tudi kaj takega, s^ 
leta na moji strani. Sčasoma' 
cilj postajal drugačen. S ka' 
tejem si prizadevam ustvaij 
neko notranje zadovoljst 
Dokler si mlad, tekmuješ, kc 
starejši, se posvetiš delu z m 
dimi.« 

»O karateju ima večina i 
pačno predstavo. Povezuj« 
ga s pretepi, z nasiljem. Ali, 
strinjaš s tem?« ' 

»Karate je zapostavi} 
šport, ker ga ljudje premi 
poznajo. Pri karateju moi 
uporabljati glavo in moč, bc 
ša se ti psiha. Karateisti, ki I 
pomenijo, so v zasebnem ž 
Ijenju večinoma intelektual 
Pri karateju je namreč potn 
no razmišljati, nasprotni 
moraš premagati z mislimi, 
kamor ne bi prišel, če bi de 
le instinktivno, z refleksi.« 

NATAŠA GERKl 

Raziskujeta celjsko atletiko 
Pred dnevi sta končala 

srednjo šolo. Oba sta športni-
ka, predvsem atleta. Bojana 
Kralj je veliko obetala na 
šprinterskih progah, vendar 
je kraljico športov vsaj aktiv-
no prehitro zapustila in ji ni 
dala tistega, kar bi ji lahko. 
Bojan Kranjc je še vedno ak-
tiven, njegova specialnost pa 
so teki na srednje proge. 

Skupaj sta pripravila zanimi-
vo raziskovalno nalogo o celj-
ski atletiki od leta 1945 pa do 
leta 1980. Naloga obsega kar 
185 tipkanih strani, v njej pa so 
zapisi o najboljših celjskih at-
letih, rekordih, raznih republi-
ških in državnih prvenstvih, 
fotografije atletov in atletinj z 
krajšimi osebnimi in tekmo-
valnimi opisi, višek pa so grafi-
koni prikaza kvalitet celjske 
atletike. Ti so posebej zanimi-
vi, saj pokažejo, d a j e bila celj-
ska atletika na vrhuncu okoh 
leta 1958 do 1962, potem pa se 
je diagram začel spuščati. Pri-
merjava prejšnjih rezultatov s 
svetovnimi je zelo ugodna, da-
nes skromna, čeprav so takrat 
delali v slabših pogojih kot 
danes. 

Bojana in Bojan sta v nalogo 
vložila veliko dela. Pregledati 

je bilo treba veliko časnikov, 
prebrati almanahov, se pogo-
vaijati s starejšimi atleti in at-
letskimi delavci. Mentor jima 
je bil profesor telesne vzgoje, 
prej tudi sam atlet, Igor Topo-
le. V njem sta imela moč, da 
sta končala raziskovalno nalo-
go, ki jo bo strokovno ocenil 
profesor Miran Horvat. Po ne-
kaj ur vsak dan nekaj mesecev 
je bilo treba presedeti med čas-
niki, da sta opravila delo. Bo-
jan je že lani pripravil nalogo o 
nastanku in razvoju celjske at-
letike do leta 1945, zdaj imamo 

gradivo do 1980, oba avtorja pa 
obljubljata, da bosta ob pomo-
či AD Kovinotehna Kladivar 
nadaljevala z zbiranjem podat-
kov o celjski atletiki tudi po 
letu 1980. Svojo resnično do-
bro opravljeno nalogo, ki po-
meni dragocen pripomoček o 
zgodovini celjske atletike, sta 
dobro opravila. To bi morali 
ceniti vsi, predvsem pa se nad 
njo zamisliti. Prepričani smo, 
da bo delo Bojane in Bojana 
odmevalo zlasti tam, kjer skr-
bijo za atletiko. 

TONE VRABL 

Bojana Kralj Bojan Kranjc 

Janko Pristovšek, pred-
sednik strelske družine 
Tempo v RŠD EMO Celje: 

»V naslednjih dneh bomo 
slavili, kajti naša strelska 
družina je stara 40 let. Za-
četek njenega dela pomeni 
tudi začetek strelskega 
športa v Celju, saj je tudi 
občinska strelska zveza Ce-
lje stara prav toliko let. Oba 
jubileja bomo združih. V 
petek, 3. julija bo ob 17. uri 
v sejni sobi jedilnice EMO 
Celje slavnostna seja, kjer 
bomo spregovorili o na-
stanku in razvoju celjskega 
strelstva. Marsikaj bomo 
imeli za povedati, saj je 
celjsko strelstvo po svojih 
dosežkih znano širom Ju-
goslavije. V soboto, 4. juli-
ja, pa bo še tekmovanje na 
Gričku v počastitev Dneva 
borca in našega praznika s 
pričetkom ob 8. uri zjutraj. 
Skromno, vendar pošteno 
bomo proslavih. pomem-
ben jubilej ene izmed mno-
gih športnih panog v šport-
nem Celju.« 

TV 

Veterani v tenisu 
Tri dni je bilo v Celju republi-

ško prvenstvo v tenisu za mlaj-
še veterane in veteranke. Odrga- ' 
nizator je bil teniški klub Zlatar-
ne Celje, pokrovitelj pa RŠC Go-
lovec, ki je ponudil svoje objekte 
za to tekmovanje. Med veterani 
je nastopilo 37 tekmovalcev, 
zmagal je Brane Gajič iz Olimpije 
Ljubljana, Celjan Maijan Furlan 
pa je osvojil 4. mesto. Uvrstitve 
ostalih Celjanov: Simončič je iz-
padel v 3. kolu, Koražija, Vučer, 
Cizej in Lipuš pa v 2. kolu. 

Med veterankami je bilo samo 
šest tekmovalk, zmagala je Dalija 
Zupan iz Slovana Ljubljana, Ce-
Ijanka Sonja Veber pa je osvojila 
4. mesto. 

Lavrinčeva znova 
prva 

v Osijeku je bilo tretje zvezno 
kontrolno tekmovanje z MK 
standard pištolo. Mladinka He-
lena Lavrinc iz Rečice pri La-
škem je znova osvojila 1. mesto, 
nastreljala pa je 566 krogov. 

Šah v Vinski gori 
Ob občinskem prazniku Žalca 

so v Vinski gori pripravili ša-
hovski ekipni brzoturnir, kjer je 
nastopilo devet ekip. Zmagala je 
ekipa šahovskega kluba Celje 
pred ŠK T. Velenje, šahovsko 
sekcijo REK T. Velenje, Krajev-
no skupnostjo Lava I, šahovsko 
sekcijo Gorenje, KS Lava II, Vin-
sko goro, Šoštanjem in Savinjča-

nom iz Šempetra. N^boljša po-
sameznika sta bila Franc Pešec 
in Božo Štucl iz ekipe ŠK Celje, 
ki sta ostala neporažena. 

Invalidi v športnih 
panogah 

Društvo invalidov Žalec je s 
pomočjo telesnokultume skup-
nosti Žalec pripravilo tekmova-
nje v streljanju z zračno puško, 
šahu in metanju pikada. Nasto-
pilo je več kot 80 invalidov različ-
nih kategorij. V streljanju je zma-
gal Peričnik iz Andraža pred 
Turnškom iz Žalca in Žgajneije-
vo iz Laškega. V šahu sta si prvo 
mesto razdelila Pevnik in Slakan 
iz Žalca, tretji pa je bil Židanik iz 
Vrbja. V pikadu so prva tri mesta 
osvojili Žalčani Peško, Breznikar 
in Glušič. Tekmovanje je bilo od-
lično pripravljeno, šesto športno 
srečanje invalidov žalske občine 
pa bo prihodnje leto v Vinski 
gori. 

JOŽE GROBELNIK 

Rok Kopitar peti 
v Goteborgu na Švedskem je 

bilo evropsko pokalno tekmo-
vanje skupine B v atletiki. Ju-
goslovani so med osmimi ekipa-
mi osvojili zadnje mesto in bodo 
prihodnje leto znova nastopali v 
najnižji kategoriji C. V jugoslo-
vanski reprezentanci je edini iz 
Celja nastopil Rok Kopitar, član 
AD Kovinotehna Kladivar, ki je 
v teku na 400 m ovire s solidnim 
časom 50,60 osvojil komaj peto 
mesto, kar dokazuje, kako moč-

na je konkurenca tudi v tej disci-
plini. 

Kot zanimivost naj omenimo, 
da je v skoku ob palici zmagal 
Jugoslovan Zalar, ki živi na 
Švedskem. 

Prvaka Dramije A in 
ŠD Cevarna Šentjur 

Končno je prvenstvo v malem 
nogometu v občini Šentjur. V A 
ligi je nastopilo devet ekip, zma-
gale pa so Dramije A pred Aero 
Loka. Veterani Dramlj^ Jako-
bom, Blagovno, Panterji Šentjur, 
Generacijo Slivnica, Cosmos 
Šentjur in izven konkurence 
Magnumom iz Šentjurja, Najboj-
ši strelci: Zendzianovsky Aero 
Loka 31 golov, Pecelj 28, Gorjup 
27, Jereb 23 (vsi Dramije A), Ko-
tar blagovna 19 itd. V skupini B 
je nastopilo 11 ekip, vrstni red pa 
je naslednji: ŠD Cevarna Šent-
jur, Ponikva, Primož, Stopče, 
Tratna Slivnica, Eregas Šentjur, 
Šentjur, Maratonik Dramije, Za-
četniki Šentjur, Trnovec in Sliv-
nica. Najboljši strelci: M. Arzen-
šek Stopče 37, Štighc Začetniki 
34, Trbovc Ponikva in Poštrak 
ŠD Cevarna 29, Plaušt^ner ŠD 
Cevarna 28, Zupane Primož 25, 
Benkoč Tratna in Jug Trnovec 24 
golov itd. 

V A ligo sta se neposredno uvr-
stili ekipi ŠD Cevarna in Ponik-
va, kvalifikacijska tekma med 
Cosmosom in Primožem pa bo 
odločala o tretji ekipi, ki se bo 
uvrstila v A ligo. 

Ob ligi je bilo še tekmovanje za 
POKAL ŠENTJURJA, kjer so 
nastopile ekipe iz občinskih lig, 
delovnih organizacij in mladin-
skih aktivov. V letošnjem tekmo-
vanju je nastopilo 22 ekip, največ 
uspeha pa so imeli predstavniki 

Panterjev iz Šentjurja, ki so zma-
gali že četrtič zapored pred ŠD 
Cevarno in Šentjurjem. 

Skupna ugotovitev članov liga 
odbora je, da je treba s takšnim 
tekmovanjem tudi v bodoče na-
daljevati, vendar pa zagotoviti 
vsaj v nekaterih krajih, zlasti 
Šentjurju, boljše tekmovanje po-
goje. 

Sindikalni šah v 
Celju 

Končan je spomladanski del 
sindikalnega tekmovanja v ša-
hu za celjsko občino. V l. ligi 
nastopa 11 ekip, vodi pa ŽTO 
pred Ingradom, Kovinotehno, 
EMO in Cinkarno, v 2. _ligi pa 
nastopa devet ekip, vodi Železar-
na Štore, sledijo pa Blagovni 
center. Plinarna, Žična, Libela 
itd. 

Odlični Dušan Brinovec 
Ob 40 letnici je šahovski klub Žalec pripravil republik 

mladinsko prvenstvo in to v Celju, zaradi boljših pofoj 
P o 7. kolu je na odličnem tre t jem do šestem mes tu Zali 
D u š a n Brinovec, ki je zbral pet točk in ima v zadnjih kc 
ob dobr i igri velike možnosti, da svojo uvrsti tev še izbolj 
S celjskega območja še nastopajo mladi igralci Blaž Koroi 
in Andre j Krnjavšek oba iz Celja ter Andrej Kampuš , M 
Urisek in Tomaž Vuherer iz Žalca. Prvenstvo bo končJ 
jutr i , v petek. 

Na mladinsko evropsko prvenstvo 
Letošnje mladinsko evropsko prvenstvo v plavanju 

od 20. julija dalje v Rimu. V Celju imamo za ta nastop 
štiri kand ida te plavalnega kluba Klima Nep tun in to Ta 
Drezgič, Dejana Tešoviča, Gregorja Ju raka in po zac 
informaci j i še Ju re ta Vračuna. To je vsekakor lep usi 
cel jskih plavalcev. Žal pa se morajo zaradi h ladne vod 
cel j skem bazenu vsak dan voziti na priprave v Maribor. 

Dvaindvajset zlatih medalj 
V Novi Gorici in Postojni je bilo republiško atlet 

prvenstvo za mlajše in starejše mladince in mladinke, 1 
so predstavniki AD Kovinotehna Kladivar osvojili 22' 
t ih medalj in še vrsto drugih odličnih uvrstitev. B 
starejš imi mladinci sta postala republiška prvaka Kukc 
na 1500 in 5000 m ter Noner na 3000 m ovire, med st. mla< 
k a m i pa Mihovljanec na 800 in 1500 m ter Derganc v rr 
krogle. Uspešnejš i so bih mlajši mladinci in mladinke. T 
ml. mladinci so zmagali Vodeb na 1000 m in 1500 m ov 
Kocuvan na 100 m ovire in 300 m ovire, štafeta 4 • 30 
(Hus, Svet, Kocuvan in Kidrič) ter Uplaznik v metu kr( 
in kopja. Med ml. mladinkami pa so prva mesta osvc 
Pe re na 100 in 200 m ter 80 m z ovirami. Kvas na 100( 
štafeta 4 x 100 m (Radmanovič, Dolenc, Ožir, Pere) 
4 X 300 m (Goleš, Markovič, Št rumbel j , Pere), Radman< 
v skoku v daljavo, Winter v metu diska in krogle ter Stra 
v metu kopja . 



!nova 
Skokov 
nemorial 
Po lanskem premoru za-

adi obnove stadiona bo at-
;tsko društvo Kovinoteh-
a Kladivar letos znova pri-
ravilo tradicionalni Sko-
ov memorial. 
Ta prireditev v spomin na 

nega najboljših celjskih at-
;tov, k i j e padel kot partizan 
led vojno na Dolenjskem, 
; bila včasih elitna, z udelež-
0 mnogih resnično vrhun-
kih tuj ih pa tudi še domačih 
tletov. Zdaj je ta prireditev 
irodenela in še zdaleč ni to, 
ar smo včasih radi gledah 
1 občudovali. Vzrokov je 
eč, zlasti pa je za visoke 
tartnine in ostalo organiza-
ijo premalo denarja. Zal tu-
i n imamo več Lorgerja, 
irodnika, Kolnika, Loška, 
'ažiča, Čer\'ana, Sveta, Sta-
lejčičeve, Šikovčeve, Lube-
jve, Slamnikove . . . tudi za-
idi njih ah pa predvsem 
Jih se je na Skokovem me-
iorialu vedno zbralo tudi po 
ekaj tisoč ljudi. Žal j e danes 
rugače, vendar upajmo, da 
o letošnji Skokov memorial 
)jub vsemu uspel. Bo pod 
nenom »trofeja Jugoslavi-

kjer naj bi nastopih vsi 
ajboljši jugoslovanski atle-
fc Ker pa poznamo nj ihove 
luhe in tudi zahteve, je 
prašanje, če bodo vsi k l jub 
bl jubam in zahtevi trener-
»V ter selektorjeVtudi prišli, 
•rganizator v dopisu obljub-
a, da bo poskušal za nastop 
ridobiti nekatere odlične 
tlete, ki bodo v tistem času 
pdelovali na Univerziadi v 
,agrebu. Skokov memorial 
a celjskem atletskem stadi-
hu bo 21. julija ob 17. uri. 
, TV 

Nove državne prvakinje v kegljanju za leto 1987 je sprejel luai airektor EMO Celje 
Franci Gazvoda, stojijo pa od leve proti desni Franci Peternel, trener ekipe Vlado Gobec, 
Marta Zupane, Tončka Pečovnik, Franci Gazvoda, Tanja Gobec, Metka Lesjak, spredaj 
sta Jožica Šeško in Mira Grobelnik, manjka pa Silva Razlag. Foto- K KONČAN 

Zdaj še prodor v Evropo 
o celjskih kegljavkah, ki 

nastopajo pod novim ime-
nom EMO, veliko pišemo. 
Tega so same »krive«, saj 
dosegajo iz leta v leto boljše 
rezultate. Vedno so v vrhu 
ne samo jugoslovanskega, 
ampak tudi evropskega in 
svetovnega kegljanja. 

Če odideta ena ali dve 
igralki, ja za nj ima cela vrsta 
odličnih mladih, ki jih že po 
nekaj tekmah uspešno nado-
mestijo. Včasih smo imeh si-
ja jno žensko atletiko, zdaj 
imajo primat kegljavke, saj 
že vrsto let poleg mnogih 
uradnih in neuradnih nasfo-
vov ena izmed njih osvaja 
naslov najboljše celjske 
športnice. 

Resno in pošteno delo ter 
pr ipadnost tekmovalk keg-
ljanju, vse to je porok za 
uspeh. Naslov državnih pr-
vakinj so osvojile po srditem 
dvoboju s Poštar jem iz Spli-
ta v Sarajevu, kjer je v naj-
težjih t renutkih (Poštar je 
namreč vodil) odlično opra-
vila svojo nalogo Jožica Še-
ško. Najprej je bilo treba lo-
viti razliko, jo izničiti in na-
daljevati do zmage, kjer so 
Celjanke dosegle 54 kegljev 
prednosti . 

Trener Vlado Govec: 
»Zadnjič smo bili državhi pr-
vaki 1976 in 1978. Zdaj smo 
tretjič in pot v Evropo nam 
je odprta. Tako bomo nasto-
pili ver jetno septembra na 
evropskem pokalu na Če-

škoslovaškem. Zadnja leta 
smo nastopali za donavski 
pokal, zdaj gremo naprej . Po 
krajšem počitku se znova 
začne zares. Hvaležni pa smo 
delovni organizaciji EMO za 
pokroviteljstvo, mi pa se j im 
bomo oddolžili z uspehi in 
pomočjo pri delu nj ihove 
kegljaške sekcije.« 

Franci Gazvoda, direktor 
EMO Celje: »Ponosni smo 
na dosežke celjskih keg-
Ijavk. Po drugem mestu na 
državnem prvenstvu mla-
dink so zdaj postale državne 
prvakinje članice. To je do-
bro za njih, nas in celoten 
celjski šport. Upam, da bo-
mo tudi v bodoče dobro so-
delovali.« 

TV-JK 

Zimzelene melodije za vse generasije 
9elotlUe za vse čase v soboto na Vranskem 

v soboto bo na Vranskem že peti 
»čer melodij za vse čase, oziroma 
st ival evergreenov, ki ga v sodelo-
inju z ljubljansko televizijo organi-
ra tamkajšnje turistično društvo. 

Na prireditvi, ki jo bo v celoti posne-
Ijubljanska televizija, se bodo števil-
m obiskovalcem predstavili pevci 
arjana Deržaj, Meta Malus, Vita Ma-
1č, Elda Viler, Rafko Irgolič, Edvin 
^ser, Lado Leskovar in Dušan Uršič, 
s t rumentalni solist Borut Bučar in 
isambel Boruta Lesjaka. Borut Les-
k je pripravil tudi vse aranžmaje za 
istopajoče. Spored, ki ga je umetni-
co oblikoval doktor Urban Koder, 
)sta povezovala Metka Centrih in Ja-
»z Vedenik. Prireditev na Vranskem 

se bo pričela ob 20.30 uri, novost pa je 
ta, da se bosta letos predstavila tudi 
dva mlajša izvajalca - Vita Mavrič in 
Dušan Uršič, tako da bo zanimivo sli-
šati, kako zvene zimzelene melodije v 
sodobni priredbi. 

Za letošnji festival zimzelenih melo-
dij do zadnjega t renutka ni bilo jasno, 
ali bo v soboto, 4. julija ali šele konec 
avgusta, ker je del tehnične ekipe ljub-
l janske televizije moral priskočiti na 
pomoč zagrebški Univerziadi. Z dobro 
voljo organizatorjev, predvsem pa 
l jubl janskih televizijcev, j im je uspelo, 
da bo večer vedno lepih melodij, ki 
sodi tudi v sklop prireditev ob prazni-
ku občine Žalec v soboto. Seveda pa 
takšna prireditev zahteva precej orga-

nizacijskih naporov in ne nazadnje tu-
di nekaj denarja. Tako kot še neka j let 
nazaj, so tudi letos prizadevnim Vran-
čanom priskočile na pomoč številne 
organizacije združenega dela s celjske-
ga območja. Glavni pokrovitelji so El-
kroj iz Mozirja, Ju t eks iz Žalca, sozd 
Hmezad, Celjska mlekarna, Kiv Vran-
sko in Mik iz Prebolda, sodeluje pa še 
vrsta drugih delovnih organizacij. 

Prireditev bo seveda tudi letos v le-
pem okolju grada Podgrad, ki je spo-
mladi pogorel, člani turističnega dru-
štva pa so okohco dodobra obnovili. 
Njene lepote bodo lahko občudovah 
televizijski gledalci iz vse Jugoslavije, 
saj bo posnetek narejen tudi za vse 
jugoslovanske televizijske studie. 

JANEZ VEDENIK 

Skoraj vse kar poje in 
I igra se v bližnji prihodno-
: sti odpravlja na morje. Ta-
^ ko tudi ansambel De Gaze-
: las, ki se je odločil, da bo 
f poslej igral tudi komerci-

alno glasbo za ples. Mesec 
julij bodo člani skupine, v 
kateri prepeva popularna 
Deja, preživeli v Sutivanu, 

J avgusta pa se bodo zaprli v 
. studio in posneli svojo pr-
jVo ploščo. Za november 
. napoveduje jo pohod po 
,, ZRN. • T u j e tržišče name-
j rava osvojiti tudi Rendez-

vous, ki bo v drugi polovi-
, CJ avgusta prepeval v Av-
. Siriji svoje uspešnice v an-

•fSleški priredbi. Sicer pa 
Rendez-voujevci pri-

j pravljajo novo ploščo sku-
f p a j s Simekom in Dude-

kom. m Duet Davor P ink 
. in Panter Kaja se bo za 
J kratek čas razšel, ker bo 

Kaja snemala drugi del 
; 

Polet ja v Školjki, Davor pa 
potuje v Ameriko na festi-
val mladih kantavtorjev. 
Sicer pa Davorjev video z 
naslovom Without your lo-
ve že vrtijo v evropski sa-
telitski mreži. • Pa poglej-
mo še malo na Celjsko. Na 
pravkar minuli največi slo-
venski veselici. Žalski no-
či, ni bilo ne slišati ne vide-
ti (razen za točilnimi pulti) 
nobenega ansambla s Celj-
skega. Bilo pa je veliko an-
samblov od drugod, veči-
noma sumljive glasbene 
kvalitete. • Ansambel 
Nočna izmena igra te dni v 
Zdravihšču Dobrna, pri-
hodnj i teden pa bodo tri 
dni muzicirali v Laškem, 
na prireditvi Pivo in cvet-
je. • Piva in cvetja se bo 
aktivno udeležil tudi Glo-
bus Band, ki je pričel so-
delovati z mojstrom no-
voskladane narodnoza-
bavne glasbe Marijanom 
Smodetom. Skupaj pri-
pravljajo jeseni turnejo po 
Goriškem. Dejstvo, da bo 
takrat v Goriških Brdih tr-
gatec, bo najbolj motilo Pi-

na Zagoričnika, pevca 
Globus Banda. • Pop-rock 
- težkometalni ansambel 
Xenon iz Celja je prenehal 
delovati. Vzrokov je več. 
Najpre j je perspektivni ki-
tarist Dorde Radmanovič 
zlomil pred kratkim kup-
ljeno kitaro, potem pa je 
domovina poklicala na 
dolžnost še nekaj članov. 
• Ansambel J oker je že 
pred časom razpadel, saj je 
kitarist George Krajnc od-
šel igrat v ZRN. • Marko 
Bezovšek (ex O.K.) še ved-
no igra v pr imorskem an-
samblu Magma. • Jože 
Škor janc (ex Vokali) pa se 
vrača iz Švice, kjer se je 
udinjal kot profesionalni 
glasbenik. O Dober mesec 
dni pa se je v domovini 
mudil Janez Kovač - Pajo, 
ki že nekaj časa igra v 
mednarodnem show ban-
du Impexus, ki sicer slovi 
kot eden najboljših an-
samblov za zabavo v za-
hodni Evropi. Pajo je ves 
mesec porabil za iskanje 
materiala za hišo, ki jo gra-
di v domovini. 

Za zlato harmoniko 
Po različnih krajih Slovenije 

so v teh dneh izbirna tekmova-
nja harmonikarjev za nastop na 
Zlati harmoniki Ljubečne, ki bo 
prvo nedeljo septembra. Eno iz-
med takšnih tekmovanj je bilo 
tudi v Slovenj gradcu, kjer je na-
stopilo 27 harmonikarjev. Iz prve 
skupine do 16 let se je za sodelo-
vanje na Ljubečni uvrstil eden, 
do 45 let šest in do 65 tudi eden. 
Sicer pa je na Koroški harmoniki 
za Ljuhtečno zmagal Zvone Li-
povšek. 

Prvi za revijo v 
Llbojah 

Predzadnjo nedeljo v novem-
bru bo v Libojah v organizaciji 
DPD Svoboda že 15. revija do-
mačih ansamblov. Glavni po-
krovitelj bo tako kot vedno Kera-
mična industrija Liboje, organi-
zatorji pa bodo prijetno srečanje 
izpeljali še ob pomoči kulturne 
skupnosti Žalec, Zveze kultur-
nih organizacij občine Žalec, de-
lovnih organizacij, krajevnih or-
ganizacij in zasebnikov ter z 
močno prostovoljno voljo skupi-
ne, ki to prireditev pripravlja. Pr-
vi, ki seje prijavil za sodelovanje, 
je ansambel Veseli planšarji z 
Andrejo Zupančič in Bracom 
Korenom. 



Sodelovanje 
Celjski gostje so se na največjo slovensko vese-

lico v Žalec popeljali s posebnim vlakom. Celjski 
župan se je skupaj z žalskim popeljal kar s kočijo 
po žalskih ulicah. Sploh je bilo veliko celjsko-žal-
skega druženja. 

Upajmo, da bo temu sledilo tudi še več sodelo-
vanja! 

Sozdorhet 
Med prireditvami ob 

žalski noči je bila tudi 
velenogometna tekma 
med sozdoma Hmezad 
in Merx. 

Žoga je okrogla, zato 
rezultat tekme ne pove 
zagotovo tega, kdo je 
res močnejši. 

Nočna miss 
žalska nočna lepotica 

je bila Mariborčanka, 
druga je bila Ce-
Ijanka . . . 

Žalčanka bo pa hme-
ljarska princesa. 

Neugodna klima 
v Celju letos ni najboljša klima 

za izgradnjo nove sejemske dvo-
rane. 

To je pa še kako ugodna klima 
za vse tiste, ki bi še kako radi 
obrtni sejem »odpeljali« iz Celja. 

Reklama 
Zdravilišče Atomske toplice na 

prospektih propagira med razve-
drilnimi dejavnostmi tudi surfa-
nje in ribolov na Vonarskem je-
zeru. 

Ker so vodo iz jezera Nivojevci 
izpustili, imamo spet enkrat re-
klamo za nekaj, česar nimamo. 

Vendarle višji OD 
Celjski delavci bodo vendarle 

kmalu imeli višje osebne do-
hodke. 

Ne bodo imeli več mesečnega 
odbitka - saj se izteka plačeva-
nje sedanjega samoprispevka. 

Mladi študenti 
v Žalcu so nekateri predlagali, 

naj bi neki tamkajšnji osnovno-
šolci hodili kar na univerzo. 

No - na Delavsko univerzo, 
oziroma bolje rečeno v poslopje 
Delavske univerze. 

Ne vemo, kaj mislijo osnovno-
šolci. Toda učitelji so proti! 

Besede so znane, potrebno jih je uresničevati. 

Nevarno 
I 

Nekateri predlagajo, da bi celjska industrija, kj 
tehnološke namene uporablja pitno vodo, mor: 
to vodo plačevati veliko dražje. ; 

To je lahko nevarno. : 
Zaradi dražje vode jim lahko začne teči še b 

voda v grlo. 

Včasih bil cenen je zajtrlc mlel(o in pa l<ruti; 
l<dor si danes to privošči, je kar hitro suh! 

Tedaj je zafrfotal rdeči plašč v žarkih jutranjega sonca. 
Na bregu stoječi Huni so zakričali, obrnili konje in 
izginili v travi. Tudi plovci v veletoku so obrnili in se 
vrnili na breg. 

»Hahaha!« se je krohotal Radovan, ki je prilezel izza 
kupa suhega blata, kamor je bil pocenil v veliki grozi. 
»Kaj bežite, pesjani? Pridite, sedaj je ura, da se pome-
rimo!« 

Tretji dan po prehodu čez Donavo so že zborovali v 
gradišču vsi veljaki, kar jih ni odšlo na bratovsko voj-
sko, in z vzkliki pritrjevali načrtom Iztokovim. 

Radovan je tudi zboroval, toda ne pri možeh, ampak 
pri dekletih. Pripovedoval jim je tolike grozote o 
Bizancu in o potovanju, lagal tako prepričevalno o 
nedosežnih svojih slavnih dejanjih, da so deklice kar 
mrle od strahu in občudovanja. Govoril jim je čudesa o 
Iztokovi nevesti Ireni in trdil, da tisti dan, ko pripelje 
vrli Svarunič to boginjo lepote v gradišče, čisto gotovo 
mrkne sonce od začudenja, vsa dekleta se bodo od 
sramu poskrile v najtemnejše kote in sedem noči brez 
nehanja prejokale v bledi zavisti. 

Deveto poglavje 
Pod šotorom, ki je bil zunaj pokrit s kocinastimi 

kožami, znotraj pa podvlečen z azijsko tkanino, je ležal 
na dragi preprogi Tunjuš. Pri vhodu je klečal Balambak. 

Kadar je hunski glavar odprl oči, se mu je stari sveto-
valec do tal priklonil. Toda Tunjuš je zaklopil oči in 
Balambak je pokorno čakal trenutka, da mu pove gla-
var, čemu gaje klical. Ko je Tunjuš že devetič odprl oči, 
je privzdignil glavo, pogledal v sklonjenega Balambaka 
in izpregovoril: 

»Ti si prepričan, da je tisti starec, ki se je zvalil od 
strahu s konja', ko meje ugledal pri hrastovem gozdiču, 
tisti godec, tisti Sloven?« 

»N^j oslepim, da ne vidim nikdar več tvojega kraljev-
skega obličja, če se motim.« 

»Torej Iztok, sin Svarunov, in ta godec sta nam 
ukradla konja, ko smo nočevali ob Tonzusu?« 

»Iztok Svarunič in godec Radovan.« 
»In nam izmaličila napad na Epafrodita?« 
»Tako mi slave Atilove, onadva.« 

Tunjuš je zopet zaklopil oči in dolgo molčal. 
»Ali so se vrnili odposlanci?« 
»Niso se.« 
»Danes morajo priti!« 
»Pridejo. Čolni jih čakajo na bregu.« 

• »Privedi mi jih takoj, da sporoče o Svarunovem gra-
dišču. « 

Balambak je priklonil čelo do tal v znamenje, da se 
zgodi po gospodovi besedi. Toda čelo je obtičalo na tleh 
v ponižni prošnji. 

»Balambak, kaj bi še govoril? Odpri usta!« i 
»Tvoja ponižna dekla, kraljica rodu našega, sonce kra-

sote, cvetoča Alanka, hrepeni po tebi. V solzah se topi 
njeno srce, ker je žalostno lice njenega gospoda.« 

Tunjuš je položil glavo na beli hermelin in motril z 
drobnimi očmi zlati akantov list na stropu šotora. 

»Naj se razjoka ob meni!« 
»Kakor morje je tvoja dobrotljivost« 
Stari Hun je odšel po Tunjuševo najmlajšo ženo, pre-

krasno Alanko. 
Kmalu se je raztočil pod šotorom omamni vonj, ki je 

puhtel iz obleke kraljice Hunov. Tunjuš ni okrenil glave. 
Iztegnil je malomarno lopatasto roko po ležišču. Alanka 
jo je prijela in posula s poljubi. Sedla je k njemu, polo-
žila mu drobno, mehko roko na vroče čelo in šepetala:• 

»Kdo je zastrupil življenje mojemu orlu? Kdo je kanil 
v sladko kupo kapljo grenkosti?« 

Tunjuš ni dvignil trepalnic. Krog širokih ustnic mu je 
igrala slast, s katero sije pasel dušo ob trpljenju Alanke. 
In ona je videla te utripljaje, ki so seji nemo krohotali in 
jo pehali s prestola kraljice v robstvo umazane dekle, iz 
naročja kraljevega v objem divjemu molojcu. Kri ji je 
kipela, temna, kakor baržun mehka lica so se razpalila, 
prsi so se vzvalovile. Ni se mogla o vladati v groznem 
ljubosumju. Pritisnila je svoje vroče lice k njegovemu in 
v solzah govorila prekletstvo: 

»Naj oslepe tiste oči, ki so nastrelile s pogledi strup v 
srce mojega orla! N^ izteko kakor gnojni mehurji, obadi 
naj zaležejo črve v ono lice, kije ovražilo srce mojemu 
gospodu!« 

Huna je zamamil vonj; skrčil je iztegnjeno roko in jo 
ovil Alanki krog vratu. Dvignil je trepalnice, temne 

iskre njegovih oči so se zagreble v noč Alankinega\ 
gleda. 

Toda le za trenutek. V teh očeh ni bilo jasnega m 
kakor v očeh Ljubinice. Črti so spali za temi dol^ 
vejicami. Roka, ki je bila objela Alanko, se je skrt 
Bolesten krik se je razlegel v šotoru. Tunjuš je pah 
ženo od sebe in grčal: 

»Ven, ven! Proč, sovražim te!« 
Za plakajočo so se zagrnile zavese. Hun seje prev, 

na ležišču in zakopal obraz v hermelin. Dolgi prsti 
grebli po krznu in trgali kosme iz njega. Hropeč st 
stresal v divjem koprnenju, glavo so mu posule po 
kaplje, za nohti je čutil bolečino in grgral je na , 
izrečene besede: 

»Ona, samo ona - Ljubinica - sicer - umrem ...« 
»Poslanci!« seje Oglasil Balambak. 
Tunjuš je buhnil kvišku. S krvjo podplute oči je up. 

starca. 
»Kako?« je iztisnil iz širokih prsi. 
»Gradišče prazno. Vse odšlo na vojsko. Deklice pa 

lan.« 
Tunjušu so se zbuljile oči, skozi nosnice mu je pisk 

čedalje glasneje, prsi so se mu dvigale in širile, dokle. 
izbruhnilo iz njih povelje: 

»Osedlajte petnajst najhitrejših konj! Predrožite 
prek Donave!« 

Balambak seje priklonil z žalostjo na licu. Za šotoi 
je zaplakala Alanka. 

Tunjuš je iztegnil roko po meču. Črni prsti so 
oklenili jermena kakor kremplji roparice. Ko je sJ 
plač Alanke, je zakričal, da seje razleglo iz šotora: 

»Moja bo - Ljubinica!« 









ZŠAIVI Žalec vzgaja nove voznike in 
skrbi za prometno varnost v oličini 

Združenje šoferjev in avtomeiiani-
kov iz Žalca šteje že preko tisoč čla-
nov, v okviru Združenja pa deluje 
tudi delovna skupnost Avtošola, ki 
ima na voljo najsodobnejša vozila za 
poučevanje bodočih voznikov, in-
štruktorji pa so strokovno in pedago-
ško dobro usposobljeni, kar dokazu-
jejo tudi uspehi, ki jih kandidati do-
segajo pri opravljanju vozniških izpi-
tov. Z rezultati se ta avto šola uvršča 
med najuspešnejše ne samo v Slove-
niji, pač pa tudi v Jugoslaviji. 
Pred kratkim se je Združenje šoferjev 
in avtomehanikov preselilo v nove 

prostore, ki so v Žalcu nasproti Name 
oziroma v zgradbi tik pri semaforizira-
nem križišču cest, ki vodijo od Name 
in iz smeri Rizmala. Tam se lahko kan-
didati tudi prijavijo za opravljanje voz-
niških izpitov, na voljo pa je tudi so-
dobno opremljena učilnica za pouče-
vanje teoretičnega dela izpita. 

Člani žalskega Združenja šoferjev in 
avtomehanikov se lahko pohvalijo, da 
so predvsem s prostovoljnim delom že 
pred leti zgradili v Ločici ob Savinji 
oziroma ob grobeljskem mostu sodob-
no urejen avtopoligon, na katerem se 
kandidati učijo prvih ur vožnje. Ob 

poligonu pa je že zgrajena zgradba, v 
kateri so garaže za avtomobile, lepo 
urejene učilnice in drugi prostori, na-
črtujejo pa tudi ureditev prostorov za 
opravljanje tehničnih pregledov vozil. 

Združenje šoferjev in avtomehani-
kov opravlja pomembno vlogo v obči-
ni na področju vzgoje in preventive v 
cestnem prometu. Skupaj s svetom za 
vzgojo in preventivo v občini, krajev-
nimi sveti, osnovnimi šolami in posta-
jo milice organizirajo številna preda-
vanja v šolah in krajevnih skupnostih 
ter preventivne akcije. Za tovrstno de-
lo so prejeli že več priznanj. 

v 

Čestitkam 
ob Dnevu borca 
in prazniku 
občine Žalec 
se pridružuje 
tudi 
Združenje šoferjev 
in avtomehanikov j 
iz Žalca. I 

i 

Hkrati pa vabi člane 
vseh združenj iz celjska 
regije, da se v nedeljo,! 
12. julija dopoldne 
udeležijo regijske 
proslave Dneva 
šoferjev, ki bo na 
avtopoligonu Ločica ot 
Savinji. 

Libojski keramiki 
po vsej Evropi 

v Keramični industriji 
Liboje se vedno nekaj no-
vega dogaja. To zatrjuje 
tudi novi direktor Mitja 
Urisek, ki pa je sicer že 
vrsto let stalni član te de-
lovne organizacije, ki po 
svojih keramičnih izdel-
kih slovi širom po svetu, 
še posebej pa v Evropi. 

»Največ izvažamo v Ve-
liko Britanijo in Zvezno 
republiko Nemčijo, sicer 
pa tudi v Sovjetsko zvezo, 
Švico, Avstrijo, Nizozem-

sko. Dejansko smo po 
vsej Evropi prisotni z na-
šimi izdelki.« 

Kako lovite stik s sve-
tom glede keramike? 

»Naša ekipa stalno ob-
navlja programe, jih pri-
reja zahtevam tržišča, kaj-
ti le tako lahko uspevamo 
in izvažamo.« 

Koliko artiklov imate 
v programu? 

»Trenutno 2000, vendar 
je lahko tudi več.« 

Koliko teh artiklov iz-
delate mesečno? 

»V različnih serijah tu-
di po 500 tisoč ali letno 
šest milijonov.« 

Težko bi si Liboje 
predstavljali brez vaše-
ga sodelovanja v delova-
nju k r a j a . . . 

»Domala vsi zaposleni 
so Libojčani, zato se tudi 
radi odločajo za pomoč 
kraju. Prisotni smo pri 
komunalnih zadevah, zla-
sti pa na kulturnem po-
dročju. Že petnajsto leto 
bomo letos glavni pokro-
vitelji hbojske revije do-
mačih ansamblov. Brez 
sodelovanja in pomoči 
kraj pač ne more napre-
dovati, zato smo zraven 
po naših najboljših 
močeh.« 

Samo z delom bomo uspevali! To naj bo tudi popotnica ob 
prazniku občine Žalec vsem delovnim ljudem in iskrene čestitke 
po še boljših delovnih dosežkih! 













Družno v svetlo prihodnost 
, . . . in potem sta župana Celja in Žalca (na eni prireditev 
Žalske noči) družno pognala pedale v svetlejšo prihodnost . 
Mar .c;mpmn sklppati rla ta pntP7a cimholi^nn nalro^nio 
regijsko enotnost m celo boljše sodelovanje obeh občin? 

Labodji mladički med Velenjčani 
Te dni Velenjčani z zanimanjem opazujejo svojo labodjo 

družino, ki si je že pred časom našla dom na Jezeru. Pove-
čala se je namreč za tri mladičke, ki so najbolj razveselili 
velenjske ribiče. Brez teh bi labodjemu zarodu trda predla, 
saj prav ribiči poskrbijo, da imajo pozimi toplo zavetišče m 
dovolj hrane. L. OJSTERŠEK 

BasebalI tudi v Celju 
Baseball je pri nas malo znan šport, 

v Celju pa so ga začeli igrati pred 
dobrim letom, ko se je skupina mla-
dih fantov zbrala in ustanovila celj-
ski baseball klub. 

Njihov vodja je že od začetka Robert 
Rupnik, ki je kot š tudent v Ljubl jani 
ta šport spoznal in zanj navdušil svoje 
prijatelje. Za igrišče so si izbrali kar 
bližnji travnik na Hudinji , tik avtoce-
ste proti Mariboru. Tam trenirajo, pa 
tudi t ekme z ostalimi ekipami iz slo-
venske baseball lige so na travniku. 
Zadnjo nedeljo so se pomerili z ekipo 
iz Guncel j pri Ljubljani , ki je pri vrhu 
v Sloveniji in tudi tokrat j im sreča ni 
bila naklonjena. Tako so ob zaključku 
letošnjega tekmovanja pristali na dnu 

lestvice, kar pa j ih ne skrbi preveč. So 
šele začetniki in imajo dovolj časa, da 
postanejo boljši. Prepričani so, da bo 
sčasoma ta šport postal popularnejši 
tudi med mladimi v Celju, s tem pa 
bodo dobili več bodočih igralcev, pa 
tudi gledalcev, ki se jih sedaj zbere 
kakšnih 40. 

Mladi igralci baseballa v Celju pa 
upajo tudi na kakšno f inančno pomoč 
oziroma na pokrovitelja, ki bi j im po-
magal pri nabavi opreme, potovanjih 
od t ekme do t ekme pa tudi s trokovno 
pomoč bi tako lažje dobili. Vse to ima-
jo v načrtu za pr ihodnjo sezono, do 
takrat pa j im ostaja obilo dobre volje 
in zagnanosti. 

TC 

Obadji piki 
Za Marsovce bi bili j 

nimi v i kot poligon za ^ 
iskavo fosilov. 

Tam kjer je največje b 
gastvo človek, se človei 
ne piše najbolje, ker drii 
preveč mislijo names 
njega. 

Roboti ne znajo delati 
kladivom in srpom. 

Roboti ne prenašajo t 
jih ideologij in sovražn 
sta Le zakaj se jih pote 
bojimo? 

Med delegati in rob(j 
ni veliko razlik! Oboji ] 
zanesljivi in delajo le \ 
sto, kar hočejo drugi. > 

Ko se bodo združili pi 
letarci vseh dežel, boi 
oblast prevzeli roboti. | 

OBA 

ABC hujšanja 
Pred tedni je v nakladi 500 izv 

izšla knjižica Abeceda hujšanja, 
je napisal zdravnik Ivan Moser iz i 
jurja . Gre za zanimivo, priročr 
predvsem zelo uporabno knjižic 
na izviren in drugačen način kot 
ga bili vajeni doslej, ponuja nas 
vsem debelim l judem z voljo do 
šanja. 

Na pol juden in vsakomur razu: 
način doktor Moser osvetl juje vz 
rejenja in debelosti, hkrat i pa pc 
tudi številne napotke in tabele o i 
nosti posameznih diet, kalorič 
hrane ter pomembnos t i telesne a 
nosti. Čeprav je doktor Moser 
priznani akupunktur i s t , pa v ; 
knjižici te metode hujšanja ne šle 
edino veljavno in najboljšo. 

In če nasvet za konec! Ce imatei 
in bi zares radi izgubili kakšen o 
čen kilogram, potem je knjižica 
ceda hujšanja kar pravšnja. Že vi 
ste z malce man j t rdno voljo pa Al 
da ponuja vsaj neka j minut brez hr 
saj ob prebiranju neka j več kot 90 
ni nasvetov in razmišljanj o debe 
in hu jšan ju vsakogar mine lakota 

IVANA FIDi 

5. nadaljevanje 

Magda ni več hodila z Vojčem, a sta se 
našla z Bencinom. Paf, so se razletele moje 
pravkar us tvar jene sanje! V meni so se me-
šala občut ja vseh mogočih vrst, le miru ni 
bilo. Razlezel sem se med stare komplekse. 
A o vsem tem sem molčal, varno zapiral 
vase svoje bolečine in bil na zunaj še vedno 
neuklonljivi veseljak. Po tem se mi je spet 
zdelo, da ne le na zunaj, da sovražim ves 
ženski spol, da me le-ta ne bo podrl. Vendar 
l jubezen, l jubezen, in to kar dve iskri za 
moje vnetljivo kurišče. 

Naslednj i večer so ocenjevali lepotce na-
selja, zasedel sem bil t re t jo mesto in bil 
moralni zmagovalec, ker so za prva dva iz-
brali dvoje pionirčkov, maskot , čisto v nju-
no veselje. Bil sem imenitno razpoložen, 
p loskanje mi je seglo v glavo, še bolj Mag-
din pol jub, po katerem je s privlačno žensko 
neizprosnost jo zahtevala še enega. 

Pri nadvozu smo slekli Šklebeka in se 
nasmejah do solz, sploh pa je užival tudi 
sam, ko so dekleta v narejeni sramežljivosti 
kričala in se obračala stran, ko jih j e preveč 
očitno mikalo videti, k£y in kohko ima fant 
med nogami. Z Magdo sva ždela ves čas 
skupaj ; pogovor je bil včasih resnejši, po-

tem spet šaljiv. Bistvenega si pa še vedno 
nisem upal izreči. 

Odšel je Fikret za slab teden; nisem hotel, 
a v podzavesti mi je dobro delo. Katarina ni 
bila nič drugačna. . 

Bogovom dežja smo v težki, dolgotrajni in 
zapleteni ceremonij i »žrtvovali« Keča. 

A zadnji dan dela pri nadvozu je bil še 
najlepši in najbol j vesel, čeprav se ni zgodi-
lo menda nič pomembnega . Morda nam je 
bilo živahno pri dušah le zato, ker je bila to 
spet nekakšna meja in slovo od lepih dni. 
Delali smo, a tudi duhovičili, kopali in se 
razposajeno preganjali po topli mivki. Bil 
nas je precejšen k u p radoživih mladičev ne-
uklonljivega življenja in optimizma. To, to 
je bil ambient , ki sem ga želel in v katerem 
sem potisnil stran svoje tako nesmiselne 
viharje. A je minilo, žal. Polovica. 

Nekaj pred drugo uro v noči s sobote na 
nedeljo m e je zbudil prasket dogorevajoče 
vžigalice - požarni, ekonom Vaho, je po po-
steljah naše spalnice iskal Bencina, ki bi ga 
moral zamenjat i pri požarstvu. Že prej sem 
slabo spal, kuhala m e je vročina in bolela 
me je glava, zato sem se ponudil, da ga 
menjam jaz. Oblekel sem se in sedel na stol 
pri vhodu, sosednja spalnica se je po j eku 
postelje brž umirila. Slutil sem, k je leži Ben-
cin, takoj sem se tudi prepričal: ženska spal-
nica je bila odprta, iz n je je v valovih priha-
jalo pi jansko smrčanje . Gol in miren, z roka-

ma čez t rebuh, je fant blaženo spal ob Ma-
gdi. Takoj sem se obrnil in se potožil dnev-
niku, pisal sem najbrž kar dobre pol ure. 
Po tem sem kinknil , se zravnal in spet zadre-
mal. Veter je vlekel svoje krive ude skozi 
zastave in grmičevje, zadaj je pr i tajeno roh-
nela elektrarna. Ob štirih sem zbudil Mojco, 
ki je na jpre j preklela zajebano noč, potem 
pa še mene in vso mojo žlahto. 

Preko nedelje so bili po malem raztreseni 
majhn i dogodki. Začel sem z delom v tem-
nici. Vse je bilo spremljano z vročino. Po 
sk romnem nedel jskem kosilu, ko je sonce 
najbol j žgalo, sva šla z Magdo prat moje 
maje in hlače. Pri kori tu sva milila in žulila, 
voda je iz pip klokotala v umazane odtoke. 
Sredi tega početja sem ji nekako povedal, 
ka j in kako je z mano v odnosu do nje. Ni šlo 
več s skr ivanjem. Morda čudno, a bilo mi je 
vseeno, ka j bo iz mojih besed, samo da sem 
povedal, d a sem se rešil bremena, d a j e šlo iz 
mene, da mi je postalo v duši tohko svetleje 
in lepše. Čeprav bi bilo zanjo bolje, ko bi bil 
molčal, zakaj ob Bencinu, čednem in moža-
tem človeku, je sijala, kot da se je ne tiče več 
ničesar zemeljskega. Ni odgovorila takoj, 
moral sem se obrniti k njej, da sem videl, 
kako v zadregi grizlja rob svoje maje. Ko je 
začutila moj vprašujoči pogled, je spustila 
tkanino iz ust bila je resnobna, malodane 
žalostna, kot da sem ji prizadejal bolečino. 
Rekla je samo to, da ji je žal, če se kdo 

zaljubi vanjo, ker da je slaba in si te^ 
zasluži. Govoril sem neka j o nesmislu 
šnih besed, ko so me začeh nekam ki 
Ker sem se obotavljal, me je prijela za i 
in rekla, naj grem. Sel sem, a težko, po/ 
se mi je zdelo, da se ni na naju sprem: 
nič. Bila sva tiha zarotnika, s svojo s 
nostjo, kjer j e bila ona z drugim in ker 
bil jaz - formalno - Katarinin najboljši l 
telj, če že ne kaj več! Z obraza sem ji 
toliko lepega, upal sem na trenutek, I 
bova vse razjasnila. V glavnem je v ' 
vladalo to, da je Magda ena redkih, ki i 
tam kaj pomenili , in to ne zaradi zunan, 
marveč zaradi srca. Takrat sem upal, da 
meni zaradi nje in n je j mignil še t u d i ' 
naj usnuli pesnik. Kl jub vsemu sem sf 
čen spustil v posteljo, da sem bil gl'' 
slep za nemir in luči. 

Pozdravil sem si telo in glas, tudi v 
sem bil mirnejši, čeprav se ni odločil 
polnoma nič. V novem tednu nas je if 
sečnja. 

Ustavih smo se ob reki; vonj o b d o n ^ 
ga močvirja se je mrščil v d imu po» 
pogorišč. Sveže je bilo in iz gostega gr^j 
je plaval hlad. Omotični od pravkarš< 
spanca na trdih sedežih avtobusa srni 
birah orodje in gladih nova toporišča 
kih sekir. Iskra« je čez borih petnajst 
kot prvi v vrsti zasekal v mlada preteg^i 
stebla. ] 


